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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

«Δεν μπαίνουν
στο ζύγι

τα δικαιώματα»

Από τον Echo
στην Irma

Η Ελλάδα
«μικραίνει»

• Τα σκυλιά 
που εκπαιδεύονται 
ως διασώστες,
ανιχνευτές, συνοδοί 

• Η αναγνώριση και ο σεβασμός
αφορούν κατεξοχήν τις
κοινωνικές μειοψηφίες

• Η «πληγή» 
του Δημογραφικού

ερημώνει πόλεις και χωριά

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ

Νέο Εθνικό Σχέδιο 
ανασυγκρότησης

Κλεάνθης Βαρελάς, Κωνσταντίνος Ζώμπος, 
Σταυρούλα Αντωνάκου, Βασίλης Λώλος,
Λευτέρης Κοσμόπουλος
και Ρίτα Πικρού-Μωραϊτάκη

� Σελ. 27

� Σελ. 16

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ

Η ισότητα είναι
θέμα αρχής

� Σελ. 28-29

ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΟ «Π»

30-31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 1996

ΣΤΟ ΠΟΛΕΜΙΚΟ ΝΑΥΤΙΚΟ

� Σελ. 12-13

� Σελ. 9

Παγίδα για την αντιπολίτευση οι «επαναστατικές» αλλαγές

• Τα… υπαρξιακά του Κασσελάκη (που δεν έλυσε
στις Σπέτσες), η αδυναμία του να χαράξει αυτόνομη πορεία

και η σύγχυσή του στο θέμα των αλλαγών, που προωθεί η ΝΔ
• Το… βέρτιγκο Ανδρουλάκη και οι «βόμβες» 

στον δρόμο προς τις ευρωεκλογές

Ρύθμιση οφειλών 
με «κούρεμα» έως 28%

και 3% επιτόκιο
� Σελ. 20

Με… Τεχνητή 
Νοημοσύνη

οι κατασχέσεις

Νέο «Εξοικονομώ»
και «Ανακαινίζω

- Νοικιάζω»

Η αλήθεια για τα  Ίμια

Ηγεμονία Μητσοτάκη στο πολιτικό σκηνικό

28 χρόνια από την τραγική εκείνη νύχτα � Σελ. 14-15

Καταγγελίες
-φωτιά για 

φοροδιαφυγή
� Σελ. 17� Σελ. 20 � Σελ. 18

� Σελ. 26 � Σελ. 24-25

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ

Επίδομα-ανάσα
και φορολογική
ελάφρυνση

για τα προβλήματα στις περιφέρειές
τους οι εκπρόσωποι της Τ.Α.:

Κυριαρχεί σε Κέντρο - Δεξιά  •  Η ΝΔ δεν κινδυνεύει από τα άκρα

� Σελ. 4-7

ΑΝΑΛΥΣΗ «Π» ΔΗΜΟΣΚΟΠΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

ΣΕ ΝΑΡΚΟΠΕΔΙΟ
ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ
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ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ: 
Γιώργος Λαιμός

Ο ΝΕΟΣ δήμαρχος Αθηναίων κ. Χ. Δούκας έκανε μια
βόλτα στην Κυψέλη και μετά σκέφθηκε πού ΑΛΛΟΥ μπο-
ρεί να βολτάρει. 

«Και πού τελικά βολτάρατε;» τον ρώτησα. 
«Εντός του δημαρχείου», είπε. «Έξω τίποτα δεν μπο-

ρούσε να κινηθεί». 
Εκτός, βεβαίως από τους δείκτες των ρολογιών. Αν

δεν ήταν και ΑΥΤΑ σταματημένα. Βέβαια, κατά τη Δημο-
τική Αρχή, η κατάσταση αυτή οφείλεται κυρίως στα Ι.Χ.
που μοιάζουν με τα ΔΗΜΟΣΙΑ ΧΡΕΗ. Τα οποία συνεχώς
αυξάνουν και πληθαίνουν!

Η ΔΙΑΦΟΡΑ τους είναι ότι τα Ι.Χ. επιμένουν να κυκλο-
φορούν. Αναζητώντας ένα πεζοδρόμιο για να παρκά-
ρουν! Ή έναν δρόμο για να διπλοπαρκάρουν! Για την αν-
τιμετώπιση αυτού του προβλήματος, έχουν επιστρατευ-
θεί ποικίλοι ΕΙΔΙΚΟΙ.

Ένας απ’ αυτούς πρότεινε να καταργηθούν οι δρόμοι
και να γίνουν πεζόδρομοι για να κυκλοφορούν άνετοι οι
πεζοί. Ένας άλλος ΕΙΔΙΚΟΣ πρότεινε να καταργηθούν τα
πεζοδρόμια για να κυκλοφορούν και να παρκάρουν άνε-
τα τα αυτοκίνητα. Και ένας τρίτος ΕΙΔΙΚΟΣ πρότεινε να
καταργηθούν ΚΑΙ τ’ αυτοκίνητα ΚΑΙ οι πεζοί για να κυ-
κλοφορούν άνετα οι ΕΙΔΙΚΟΙ…

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ, οι τηλεοράσεις και οι εφημερίδες δη-
μοσιεύουν ρεπορτάζ για τροχαία και δυστυχήματα. Φυ-
σικά υπάρχουν αρκετοί λόγοι που συμβαίνουν αυτά. Με
πρώτον και πιο επιτυχημένο την ταχύτητα. Έτσι, πολλοί
οδηγοί παίρνουν το αυτοκίνητό τους και μετά τα παίρ-
νουν όλα «σβάρνα». Ο,ΤΙ δηλαδή βρεθεί μπροστά τους.
Προχθές μάλιστα ένας νέος οδηγός, τρέχοντας με υπερ-
βολική ταχύτητα, έπεσε ΕΠΑΝΩ σε μερικούς πεζούς.

«Ε, ΔΕΝ ΒΛΕΠΕΤΕ;» φώναξαν εκείνοι. Ο οδηγός έδει-
ξε να απορεί.

«ΓΙΑΤΙ;», είπε, «ΔΕΝ ΣΑΣ ΠΕΤΥΧΑ;».
ΕΝΑΣ άλλος λόγος ατυχημάτων - δυστυχημάτων είναι

ότι κάποιοι και κάποιες οδηγοί οδηγούν με το ΕΝΑ χέρι.
Καθώς το ΑΛΛΟ έχει ΣΑΝ προέκταση κάποιο ΚΙΝΗΤΟ!
Και θυμάμαι μια κυρία που, τρέχοντας και μιλώντας στο
κινητό, διαπίστωσε ότι το αυτοκίνητό της την οδήγησε
στο ΚΑΤ!

«Τι συνέβη;» τη ρώτησε ένας γιατρός, «είχατε πρόβλη-
μα στην ΠΤΗΣΗ;».

«Όχι», είπε εκείνη, «είχα προβλήματα στην ΠΡΟΣΓΕΙ-
ΩΣΗ…».

ΑΡΚΕΤΑ τροχαία, εξάλλου, οφείλονται στους ΚΑ-
ΚΟΥΣ δρόμους με τους οποίους είναι γεμάτη η Αθήνα
και όλη η χώρα.

«Αυτός ο δρόμος είναι πολύ επικίνδυνος», είπε ένας
ΠΟΛΙΤΗΣ σε κάποιον ΑΡΜΟΔΙΟ, «πριν από λίγο ξέφυγε
απ’ αυτόν προς τη χαράδρα ένα αυτοκίνητο».

«Έπαθε κάτι;» ρώτησε ο αρμόδιος.
«Δεν ξέρω», είπε ο πολίτης, «ΑΚΟΜΗ ΠΕΦΤΕΙ…».
Η ΜΕΘΗ είναι ΑΚΟΜΗ σοβαρός λόγος για ΤΡΟΧΑΙΟ.

Θυμάμαι έναν μοτοσικλετιστή που, μετά από μερικά ουί-
σκι, θέλησε να περάσει ΑΝΑΜΕΣΑ από ΔΥΟ διαβάτες.
Που ΗΤΑΝ ΕΝΑΣ! Αλλά όταν θέλησε να περάσει και από
μια ΑΝΟΙΧΤΗ πόρτα που ΗΤΑΝ ΚΛΕΙΣΤΗ, συνελήφθη
από ΕΝΑΝ παρατυχόντα ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ.

«Ασφαλώς είσαι ΜΕΘΥΣΜΕΝΟΣ», του είπε ο αστυνο-
μικός. Ωστόσο ο οδηγός της μοτοσικλέτας διαμαρτυρή-
θηκε έντονα. «Εγώ μεθυσμένος;» φώναξε. «Ασφαλώς
θ’ αστειεύεσθε, ΚΥΡΙΟΙ ΑΣΤΥΝΟΜΟΙ…».

Κι άρχισε να μετράει πόσοι ήσαν…

Οι τροχοί και τα τροχαία

Δημήτρης 
Ζαννίδης
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Καταλήψεις
και ιδιωτικά
πανεπιστήμια

Ηκυβέρνηση εισήλθε ήδη σε διακε-
καυμένη ζώνη. Το νομοσχέδιο για
τον γάμο των ομοφυλοφίλων, ένα

θέμα που αγγίζει θεμελιακές φοβίες και
διαρρηγνύει σταθερές ενός τμήματος της
ελληνικής κοινότητας, είναι μεν το πιο
κραυγαλέο, αλλά ήσσονος επίπτωσης. 

Μελλοντικά η αρνητικότητα θα σβήσει.
Θα έχει την τύχη που είχαν τα μέτρα της
δεκαετίας του ’80 του ΠΑΣΟΚ, για την
αναμόρφωση του Οικογενειακού Δι-
καίου, ή το Σύμφωνο Συμβίωσης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θα ενσωματωθεί στην τρέχουσα
κοινωνική ζωή και θα θεωρείται δεδομέ-
νο, άνευ ευρείας σημασίας, και παρωχη-
μένο. Ουσιαστικότερη (θα) είναι η αντί-
δραση για τα ιδιωτικά πανεπιστήμια. Πα-
ρότι η πλειοψηφία σύμφωνα με τις δημο-
σκοπήσεις δηλώνει υπέρ, για την Αριστε-
ρά είναι θέμα ταυτότητας. Θα δώσει τον
υπέρ πάντων αγώνα και θα τροφοδοτήσει
κοινωνική αναταραχή. 

Βέβαια στο τέλος θα βγει εις βάρος
της, καθώς η ελληνική κοινωνία πέραν
της θετικής δημοσκοπικά άποψης για τα
μη κερδοσκοπικά πανεπιστήμια, έχει βα-
ρεθεί τους λεγόμενους «αγώνες». Είδε
σε ποιες ήττες κατέληξαν. Αυτό δεν ση-
μαίνει ότι δεν θα προσπαθήσει να πλήξει
την κυβέρνηση για τον τρόπο με τον
οποίο θα διαχειριστεί τις αντιρρήσεις φοι-
τητών και μαθητών.

Ήδη γίνεται προσπάθεια να δημιουργη-
θεί εκρηκτικό το κλίμα σε όλες τις βαθμί-
δες εκπαίδευσης, καθώς άρχισαν και οι
καταλήψεις. Με την κοινωνία απέναντι
όμως, θα το πληρώσει εν πολλοίς η Αρι-
στερά καθώς και όσοι συντάσσονται μαζί
της. Κυρίως η Αριστερά με στελέχη και
αρχηγό που φοίτησαν, και κάποιοι δίδα-
ξαν, σε ιδιωτικά πανεπιστήμια. Σαν κάποι-
ους καθηγητές που είναι λάβροι κατά των
ιδιωτικών πανεπιστημίων, αλλά έπαιρναν
εξάμηνες εκπαιδευτικές άδειες από τα
ελληνικά δημόσια πανεπιστήμια και πή-
γαιναν στα ιδιωτικά της Κύπρου να διδά-
ξουν έναντι αμοιβής. 

Φτάνει όμως με τις υποκρισίες και μ’
αυτή την αφαίμαξη των οικογενειών που
στέλνουν τα παιδιά τους στο εξωτερικό.
Όποιο Ελληνόπουλο θέλει να πάει έξω
για σπουδές, να το κάνει από επιλογή κι
όχι επειδή το σπρώχνει εκτός συνόρων
ένα «μέτωπο» παιδείας. Καμία υποχώρη-
σε να μην κάνει η κυβέρνηση.





Αποφασισμένο να υλοποιήσει
όλες τις μεγάλες
μεταρρυθμίσεις και αλλαγές

που έχει ανάγκη η χώρα είναι το
Μέγαρο Μαξίμου, το οποίο, μάλιστα,
σύμφωνα με ακριβείς πληροφορίες του
«Π», έχει στη διάθεσή του σειρά
στοιχείων από κυλιόμενες
δημοσκοπήσεις που διενεργούνται όλο
το τελευταίο διάστημα, τα οποία
δείχνουν ότι η κοινωνία, σε συντριπτικό
ποσοστό, στηρίζει την ασκούμενη
πολιτική.

Το εντυπωσιακό, όπως τονίζουν υψηλό-
βαθμες κυβερνητικές πηγές, είναι ότι οι
πολίτες αποδέχονται και το σκεπτικό που
συνοδεύει την κυβερνητική πρωτοβουλία
για την ισότητα στον πολιτικό γάμο και τη
διασφάλιση των παιδιών που υπάρχουν
από ομόφυλες οικογένειες, ενώ μεγάλη
είναι η αποδοχή και του νομοσχεδίου για
την επιστολική ψήφο, το οποίο πέρασε
πρόσφατα από τη Βουλή.

Ως προς το τελευταίο, μάλιστα, οι ίδιες
πηγές υπογραμμίζουν ότι, με την άρνησή
τους να υπερψηφίσουν το νομοσχέδιο αλ-
λά και την τροπολογία για την επέκταση
της συγκεκριμένης δυνατότητας και στις
εθνικές εκλογές, τα κόμματα της αντιπο-
λίτευσης και ιδιαίτερα ο ΣΥΡΙΖΑ «πυροβο-
λεί ουσιαστικά τα πόδια του», αφού ο αρ-
χηγός του Στ. Κασσελάκης είναι Έλληνας
του εξωτερικού και στην πρόσφατη επί-
σκεψή του στη Νέα Υόρκη υπήρξε υπέρ-
μαχος των δικαιωμάτων της πολυπληθούς
κοινότητας των ομογενών στις ΗΠΑ.

Η αποδοχή της ισότητας 

Τα ευρήματα της δημοσκόπησης της
Marc για τον ΑΝΤ1, τα οποία παρουσιάστη-
καν την Τετάρτη, είναι αποκαλυπτικά και
απολύτως ενδεικτικά του κλίματος που κα-
ταγράφεται στην κοινωνία για το νομοσχέ-
διο για τον γάμο μεταξύ ομόφυλων ζευγα-
ριών, το οποίο θα βρίσκεται σε δημόσια
διαβούλευση έως τις 31 Ιανουαρίου.

Χαρακτηριστικά, το 57,8% συμφωνεί ή
μάλλον συμφωνεί με την θεσμοθέτηση
του πολιτικού γάμου των ομόφυλων προ-
σώπων, ενώ μεγάλο ήταν το ποσοστό των
ερωτηθέντων οι οποίοι τέθηκαν σαφώς
υπέρ της αναδρομικής αναγνώρισης των
παιδιών, τα οποία ήδη ανατρέφονται από
ομόφυλα ζευγάρια. Ειδικότερα, το ποσο-
στό των πολιτών που τάσσονται υπέρ φτά-
νει στο 80,8% των ερωτηθέντων, σε αντί-
θεση με την τεκνοθεσία, μέσω παρένθε-
της μητέρας, για την οποία η πλειονότητα
των ερωτηθέντων είναι αρνητική.

Ανάλογη είναι η εικόνα σε άλλες δημο-

σκοπήσεις που προηγήθηκαν το προηγού-
μενο διάστημα, ενώ, όπως επιβεβαι-
ώνουν κυβερνητικά στελέχη, τα ευρήματα
επιβεβαιώνονται και από τα στοιχεία των
κυλιόμενων δημοσκοπήσεων που βρί-
σκονται σε εξέλιξη. 

«Η κοινωνία είναι ώριμη»

«Ο Κυρ. Μητσοτάκης έχει απόλυτη αντί-
ληψη ότι η κοινωνία είναι απολύτως ώριμη
για μεγάλες αλλαγές και εναρμόνιση της
χώρας μας με τις πρακτικές που ισχύουν σε
σύγχρονα κράτη και δεν κάμπτεται από το
όποιο προσωρινό πολιτικό κόστος», λένε
συνεργάτες του, δίνοντας με τον τρόπο αυ-
τόν και μία απάντηση σε όσους «γαλάζι-

ους» θεωρούν ότι ενδεχομένως θα ήταν
καλύτερο να είχε αναληφθεί η συγκεκριμέ-
νη πρωτοβουλία σε άλλον χρόνο και πάν-
τως μετά τις ευρωεκλογές.

Το κυβερνητικό επιτελείο, μετά από εν-
δελεχή ανάλυση όλων των τάσεων, έχει
καταλήξει στο συμπέρασμα ότι ο πλέον
ωφέλιμος πολιτικά χρόνος για την υλοποί-
ηση όλων των βασικών προεκλογικών δε-
σμεύσεων είναι οι μήνες που ακολουθούν
μέχρι τις ευρωεκλογές. Γι’ αυτό και ο Κυρ.
Μητσοτάκης έχει ζητήσει από όλους τους
υπουργούς του να «τρέξουν» τις μεταρ-
ρυθμίσεις που έχουν στους τομείς ευθύ-
νης τους. 

Σημαντική παράμετρος για τη χάραξη
της συγκεκριμένης στρατηγικής διαδρα-
ματίζει και η κατάσταση που υπάρχει στον
χώρο της αντιπολίτευσης, με την ανυπαρ-
ξία ισχυρής αξιωματικής αντιπολίτευσης
και με τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ να
διαγκωνίζονται για τη δεύτερη θέση, χω-
ρίς κανένα από τα δύο κόμματα να δείχνει
δυναμική διεκδίκησης της εξουσίας. Ση-
μαντικό, όμως, για το «γαλάζιο επιτελείο»
είναι και το γεγονός ότι οι ισορροπίες στα
δεξιά της ΝΔ είναι απολύτως διαμορφω-
μένες, χωρίς επίσης κανένα κόμμα εξ
όσων βρίσκονται στον χώρο να εμφανίζει
δυναμική σημαντικής αύξησης των ποσο-
στών του. 

«Ο Κυρ. Μητσοτάκης παίζει μόνος του
και στο γήπεδο της Κεντροδεξιάς αλλά

και στο γήπεδο του Κέντρου», λένε υψη-
λόβαθμα στελέχη, εκτιμώντας ότι με την
ανάληψη πρωτοβουλιών για εμβληματι-
κές μεταρρυθμίσεις, που στηρίζει η κοι-
νωνία, «έχει πάρει την μπάλα από την πε-
ριοχή των αντιπάλων του». 
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Δεν είναι τυχαίο ότι ακόμα και οι
πολιτικοί του αντίπαλοι
αναγνωρίζουν στον πρωθυπουργό ότι
είναι ο μοναδικός πολιτικός αρχηγός
που έχει συνειδητοποιήσει απόλυτα
ότι έχουμε περάσει σε μια νέα εποχή,
που τα παλιά κομματικά στερεότυπα
είναι πια ξεπερασμένα. Το κατάλαβε
από πολύ νωρίς, όταν έγινε αρχηγός
της ΝΔ και εξαρχής έθεσε ως στόχο
τη μετεξέλιξη της ΝΔ σε ένα
κεντροδεξιό κόμμα με μεγάλη
διείσδυση στον χώρο του ΠΑΣΟΚ.
Και εκεί στόχευαν από την αρχή
μέχρι και σήμερα όλες οι συμβολικές
πολιτικές του επιλογές: Στην
υπέρβαση των παραδοσιακών
κομματικών γραμμών και την
οικοδόμηση μιας νέας παράταξης, με
χαρακτηριστικά που θα
ανταποκρίνονται στις ανάγκες της
νέας εποχής.

Τον… παραδέχονται

«Ναι» των πολιτών στον οδικό
χάρτη  της κυβέρνησης

της Έλλης Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Πολιτικοί αντίπαλοι
αναγνωρίζουν 

στον πρωθυπουργό ότι είναι
ο μοναδικός πολιτικός

αρχηγός που έχει
συνειδητοποιήσει απόλυτα
ότι έχουμε περάσει σε μια
νέα εποχή, όπου τα παλιά

κομματικά στερεότυπα είναι
πλέον ξεπερασμένα
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Οι «επαναστατικές»
μεταρρυθμίσεις, όπως ο γάμος
των ομόφυλων ζευγαριών, τα

ιδιωτικά πανεπιστήμια, η επιστολική
ψήφος των ομογενών, η φορολόγηση
των ελεύθερων επαγγελματιών κ.ά., που
προωθεί η κυβέρνηση της ΝΔ, θα την
πλήξουν και θα επιφέρουν «ευρείες
πολιτικές ανακατατάξεις», την επομένη
των ευρωεκλογών, όπως προσδοκά η
αντιπολίτευση, ή θα ενισχύσουν έτι
περαιτέρω το πολιτικό προφίλ του
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη,
όπως δείχνουν όλες οι μέχρι τώρα
δημοσκοπήσεις και οι «κρυφές» έρευνες
σε focus groups; 

Επί του παρόντος πάντως, το πολιτικό κό-
στος για την κυβέρνηση από την προώθηση
των μεταρρυθμίσεων, που έχει δρομολογή-
σει, παρά την κάποια «αναταραχή» στο εσω-
τερικό της, κυρίως για το θέμα του γάμου
των ομόφυλων ζευγαριών, είναι απολύτως
διαχειρίσιμο. Σύμφωνα με τις τελευταίες
δημοσκοπήσεις, αλλά και τις «κρυφές»
έρευνες σε focus groups που είναι σε γνώ-
ση του Μεγάρου Μαξίμου, η ΝΔ διατηρεί
ένα «συμπαγές» 32% στην πρόθεση ψήφου,
το οποίο θεωρείται πολύ καλή αφετηρία
ενόψει της κάλπης του Ιουνίου, καθώς πή-
χης για το κυβερνών κόμμα θα αποτελέσει
το 33% των ευρωεκλογών του 2019. Μάλι-
στα, το υπόλοιπο 8% –σε σχέση με το 40%–
του Ιουνίου δεν κατευθύνεται προς τα κόμ-
ματα δεξιά της ΝΔ. Αποδυναμώνεται έτσι η
θεωρία ότι η θεσμοθέτηση του γάμου των
ομόφυλων ζευγαριών θα προκαλούσε
«τσουνάμι» ενίσχυσης της Ακροδεξιάς. 

Η συζήτηση για ευρείες ανακατατάξεις
αναζωπυρώθηκε από συνέντευξη του
πρώην πρωθυπουργού Αντώνη Σαμαρά
και τις θέσεις που ανέπτυξε για το ζήτημα
του γάμου των ομοφύλων. «Όταν η ΝΔ
στοχεύει αποκλειστικά στο Κέντρο, τη
στιγμή που η κοινωνία κινείται δεξιότερα,
κινδυνεύει να χάσει την ισορροπία της»,
ήταν η εκτίμηση του κ. Σαμαρά, που έδω-
σε λαβή για διάφορες ερμηνείες. Και ναι,
αν δούμε τα αποτελέσματα των τελευταί-
ων βουλευτικών εκλογών και τα συγκρί-
νουμε με τα ευρήματα των τελευταίων δη-
μοσκοπήσεων, η εικόνα μοιάζει να δικαιο-
λογεί τη «δεξιά στροφή» της κοινωνίας,
που καταγράφεται εξάλλου σε όλη την Ευ-
ρώπη. Όμως κινδυνεύει πράγματι να χά-
σει την «ισορροπία» της η ΝΔ, προωθών-
τας μεταρρυθμίσεις που τυγχάνουν της
αποδοχής του συνόλου των πολιτών, που
κινούνται στον χώρο του Κέντρου και στα

όρια της Αριστεράς; Όλα τα στοιχεία και
ιδιαίτερα των εθνικών εκλογών του περα-
σμένου έτους, αλλά και των δημοσκοπή-
σεων, δείχνουν το εντελώς αντίθετο. Η
ΝΔ, με την πολιτική των επαναστατικών
μεταρρυθμίσεων που προωθεί, ενισχύει
την «ισορροπία» της και ο κίνδυνος να χά-
σει από τα δεξιά της είναι σχεδόν ανύπαρ-
κτος. Και αξίζει να διευκρινισθεί πως η
«δεξιά στροφή» της κοινωνίας είναι δια-
φοροποιημένη πλήρως από την «ακροδε-
ξιά», όπως έδειξαν τουλάχιστον εδώ τα
αποτελέσματα των εθνικών εκλογών του
2023 και εξακολουθούν να δείχνουν και
οι πρόσφατες δημοσκοπήσεις. Η ΝΔ δια-
σφάλισε (εκλογές) και διατηρεί (δημοσκο-
πήσεις) μέχρι σήμερα την πολιτική κυριαρ-
χία της με το 41% των ψήφων, την ώρα
που κόμματα τα οποία κινούνται στο ακρο-
δεξιό πεδίο συγκέντρωσαν (και ίσως δεν
διατηρούν) το 15% των ψήφων. 

«Ονειρεύονται ανακατατάξεις» 

Οι αντίπαλοι του πρωθυπουργού και της
ΝΔ, που «ονειρεύονται ανακατατάξεις»,

φαίνεται να μην αντιλαμβάνονται τις αλλα-
γές που έχουν πραγματοποιηθεί στο ευρύ-
τερο εκλογικό σώμα. Είτε γιατί επιχειρούν
να τις ερμηνεύσουν φορώντας τους παρα-
μορφωτικούς φακούς του παρελθόντος,
είτε διότι υποτιμούν τον ανταγωνιστή τους,
καθώς και τις πολιτικές που εκείνος πρε-
σβεύει. Το αποτέλεσμα βέβαια είναι πως
βρίσκονται σε δυσαρμονία με τις σημερι-
νές ανάγκες και απαιτήσεις του τόπου, της
οικονομίας και της κοινωνίας.

Η αντιπολίτευση που τοποθετείται αρι-
στερά του Μητσοτάκη αδυνατεί να εισπρά-
ξει ακόμη και τη φθορά της κυβέρνησης. Η
καταγγελτική ρητορική της παραπέμπει σε
άλλες εποχές και διολισθαίνει σε εθνικιστι-
κές εκρήξεις. Χαρακτηριστικές οι αναφο-
ρές του κ. Κασσελάκη στα θέματα των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων (Συνθήκη της Λω-
ζάννης), του Κυπριακού, της «αλβανικής
γλώσσας», αλλά και η αναξιοπιστία που
επέδειξε στην περίπτωση της επιστολικής
ψήφου των ομογενών. Ο κ. Κασσελάκης,
σε συνάντηση που είχε με ομογενείς στη
Νέα Υόρκη στη διάρκεια των εορτών των
Χριστουγέννων, κατηγόρησε τον κ. Μητσο-
τάκη ότι δεν προωθεί το θέμα της επιστολι-
κής ψήφου των ομογενών για τις εθνικές
εκλογές, και τώρα που η κυβέρνηση κατέ-
θεσε σχετική τροπολογία, βγήκε λάβρος
κατά του πρωθυπουργού. Δυστυχώς, για
την αξιωματική αντιπολίτευση η έλλειψη
πειστικού πολιτικού λόγου τής στερεί τη
δυνατότητα να θεμελιώσει μια αξιόπιστη

εναλλακτική πρόταση και, το κυριότερο,
στέκεται εμπόδιο απέναντι στην αυτονόητη
ανάγκη της προσαρμογής των δυνάμεων
της αντιπολίτευσης στα νέα δεδομένα. 

Χωρίς αντανακλαστικά

Το ΠΑΣΟΚ ουσιαστικά συνιστά την
υπαρξιακή κοιτίδα της ελληνικής Κεντρο-
αριστεράς. Οι περιπέτειες που πέρασε
δεν εξοβελίζουν την όποια αξία και προ-
σφορά του. Το μεταρρυθμιστικό έργο
του, όπως αυτό του Οικογενειακού Δι-
καίου (καθιέρωση πολιτικού γάμου, απο-
ποινικοποίηση μοιχείας κ.ά.) αναγνωρίζε-
ται περισσότερο από κάθε άλλη φορά,
τώρα. Μάλιστα, το παράδοξο είναι ότι το
υπερασπίζονται οι αντίπαλοί του. Όπως
πρόσφατα έπραξε ο πρωθυπουργός, ανα-
φερόμενος στην αλλαγή του Οικογενει-
ακού Δικαίου. Ωστόσο, το ίδιο το ΠΑΣΟΚ
δεν επιδεικνύει τα απαιτούμενα αντανα-
κλαστικά σε ανάλογες περιπτώσεις που
προωθεί σήμερα η κυβέρνηση. Μολονότι
οι αλλαγές και οι μεταρρυθμίσεις που
επέφεραν στη χώρα οι κυβερνήσεις του
είναι αναμφισβήτητα γεγονότα. 

Η δυστοκία του ΠΑΣΟΚ να διαχειριστεί
την τρέχουσα πολιτική πραγματικότητα εί-
ναι πασιφανής. Η δημοσκοπική άνοδός
του στη δεύτερη θέση δεν συνοδεύεται
με την αναθέρμανση των σχέσεών του με
το ευρύτερο κεντροαριστερό ακροατή-
ριο. Πάντως, το αν τελικώς η κυβέρνηση
κερδίσει το «στοίχημα», θα φανεί στις ευ-
ρωεκλογές. 

Σε δυσαρμονία με 
τις σημερινές ανάγκες και

απαιτήσεις η αντιπολίτευση

του Φώτη Σιούμπουρα
sfotis@yahoo.gr

Γιατί κερδίζει το «στοίχημα»
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Οι οδηγίες στους βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ ενόψει του τριημέρου
των Σπετσών ήταν σαφείς: «Μη

δώσετε λαβή για παραπολιτικά σχόλια!».
Τι να τις κάνεις όμως τις σχετικές
οδηγίες σε μια κεκλεισμένων των
θυρών δουλειά, από την οποία οι μόνες
εικόνες που έμειναν ήταν αυτές του
πήγαινε-έλα των βουλευτών με τις
τροχήλατες βαλίτσες από το λιμάνι του
Πειραιά σε εκείνο των Σπετσών και από
εκεί στη βίλα Κασσελάκη, και
αντίστροφα, αλλά και το παραλήρημα
του Παύλου Πολάκη κατά των
δημοσιογράφων;

Τα προβλήματα του κόμματος πάντως εί-
ναι μεγαλύτερα από το γεγονός πως αυτό,
εδώ και καιρό, καταλαμβάνει μεγαλύτερο
κομμάτι τηλεοπτικού χρόνου στις πρωινές
εκπομπές ποικίλης ύλης και μικρότερο στα
δελτία ειδήσεων. Είναι άλλωστε επιλογή
του επικεφαλής του να κάνει προσωπικό
σόου και επίδειξη πλούτου και... φιλαν-
θρωπίας και όχι πολιτική. Χαρίζει air condi-
tion σε ειδικό σχολείο, δανείζει τα κομματι-
κά ΜΜΕ για να πληρώσουν δώρα Χριστου-
γέννων, φιλοξενεί τη συνεδρίαση της Κοι-
νοβουλευτικής του Ομάδας στη βίλα του
στις Σπέτσες και, αντί αυτοκριτικής για τα
όσα έχει ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ σχετικά με τους
πλειστηριασμούς, δηλώνει την πρόθεσή
του να φιλοξενήσει στο πατρικό του τη χα-
μηλοσυνταξιούχο δημοσιογράφο Ιωάννα
Κολοβού, που έχασε το σπίτι της.

«Φλερτ» με το… μονοψήφιο

Αυτός είναι ο δρόμος που έχει επιλέξει ο
πρόεδρος του κόμματος και είναι απορίας
άξιο, σε ποιον θα βρει να χρεώσει τη δημο-
σκοπική κατάρρευση που διαδέχτηκε την
εκλογική η ομάδα που τον περιτριγυρίζει,
τώρα που η Κουμουνδούρου απέμεινε χω-
ρίς «βαρβάρους», ήτοι τους λεγόμενους...
υπονομευτές της προηγούμενης ηγεσίας.
Οι τελευταίες δημοσκοπήσεις δείχνουν τον
ΣΥΡΙΖΑ στην πρόθεση ψήφου να «φλερτά-
ρει» έντονα με το μονοψήφιο ποσοστό, την
ώρα που τα στελέχη της Κουμουνδούρου
καθησυχάζονται μεταξύ τους, θεωρώντας
πως όλα βαίνουν καλώς και βάσει σχεδίου.

Παράλληλα, ο ΣΥΡΙΖΑ αδυνατεί να χα-
ράξει αυτόνομη πορεία. Αντίθετα, άγεται
και φέρεται από τις διαθέσεις της κυβέρ-
νησης, που έχει πλέον ηγεμονεύσει ολο-
κληρωτικά στο πολιτικό παιχνίδι. Θέλησε
να δώσει συναίνεση στο νομοσχέδιο για
την επιστολική ψήφο, όταν αυτή αφορού-
σε τις ευρωκλογές, όμως όταν Μητσοτά-
κης και Κεραμέως αιφνιδίασαν με την
τροποποίηση που έφεραν, ζητώντας την

επέκταση της ρύθμισης και στις εθνικές
εκλογές, η αξιωματική αντιπολίτευση
υπαναχώρησε. Μπορεί βέβαια στο εσωτε-
ρικό να πείσουν ότι η κίνηση Μητσοτάκη
είχε «μικροκομματικές σκοπιμότητες»,
στο κοινό όμως που το νομοσχέδιο αφο-
ρά, αυτά θα φτάσουν σαν «ψιλά γράμμα-
τα». Αυτό που μένει είναι πως ο προερχό-
μενος από την Ομογένεια πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ αρνήθηκε στον απόδημο Ελληνι-
σμό την ευκαιρία να ψηφίσει με επιστολι-
κή στις επόμενες βουλευτικές εκλογές.

«(Α)πειθαρχία» και… αδειάσματα

Ακόμα όμως και στο νομοσχέδιο για τα
ομόφυλα ζευγάρια, ένα ταυτοτικό ζήτημα

για τον ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο, με δεδομένο και
τον εκνευρισμό που προκάλεσε στην κυ-
βερνητική πλειοψηφία, θα έπρεπε να είναι
πεδίον δόξης λαμπρόν για την αριστερή
αξιωματική αντιπολίτευση, η Κουμουνδού-
ρου κατάφερε να έχει μεγαλύτερο πρόβλη-
μα ακόμα και από την κυβέρνηση. Ο Παύ-
λος Πολάκης δεν θέλει να το ψηφίσει, ο
Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος φτάνει μέχρι
τον πολιτικό γάμο αλλά δεν συζητά για υιο-
θεσία από ομόφυλα ζευγάρια και η Αθηνά
Λινού διαφωνεί με την πρόταση νόμου του
κόμματός της, που νομιμοποιεί και την πα-
ρενθεσία. Την ίδια ώρα, ο Στέφανος Κασ-
σελάκης ανακοινώνει «κομματική πειθαρ-
χία» για την ψήφιση του νόμου που φέρνει
η κυβέρνηση, η εκπρόσωπος Τύπου του
κόμματος τον «αδειάζει» και εκείνος σπεύ-
δει να επαναφέρει θέμα διαγραφής για
όποιον δεν το ψηφίσει. Την Παρασκευή
ακούει τον Πολάκη στην Πολιτική Γραμμα-
τεία να διαφωνεί με την ψήφιση, το Σάββα-
το ζητά στην Κεντρική Επιτροπή από όποι-
ον διαφωνεί να «σηκωθεί όρθιος» και την
Κυριακή τείνει χείρα φιλίας στον «αψύ
Σφακιανό», τον οποίο μια μέρα νωρίτερα
προσπάθησε να... πικάρει. Και τελικά θα το
ψηφίσει το νομοσχέδιο ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα ισχύ-
σει κομματική πειθαρχία; Οι απαντήσεις εί-
ναι όσες και τα στελέχη που θα ρωτήσει κα-
νείς στην Κουμουνδούρου. Καθένας έχει
και μια δική του εκδοχή.

Ένα από τα προβλήματα
είναι ότι το κόμμα

καταλαμβάνει μεγαλύτερο
κομμάτι στα πρωινάδικα 

από ό,τι στα δελτία ειδήσεων
και η επιλογή του προέδρου

είναι να κάνει προσωπικό
σόου με επίδειξη πλούτου

και όχι πολιτική

Τα «υπαρξιακά» του ΣΥΡΙΖΑ 
δεν… λύθηκαν στις Σπέτσες

του Αντώνη Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@hotmail.com

Σε παράλληλο… σύμπαν!
Και όλα αυτά, ενώ ακόμα δεν έχει εμ-

φανιστεί το νομοσχέδιο για τα μη κρατι-
κά, μη κερδοσκοπικά πανεπιστήμια. Άλ-
λο ένα θέμα δηλαδή, στο οποίο ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ έχει σταθερή θέση εδώ και χρόνια,
αλλά και αρκετούς βουλευτές που θα
ήθελαν να την αλλάξουν, όπως ο Πέ-
τρος Παππάς που έχει ταχθεί ανοιχτά
υπέρ των ιδιωτικών πανεπιστημίων, αν
και ο πρόεδρος του κόμματος έχει προ-
εξοφλήσει την καταψήφιση του συγκε-
κριμένου νομοσχεδίου.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει υπαρξιακό ζήτημα. Εξέ-
λεξε από «σπόντα» έναν πρόεδρο που οι
οπαδοί του πίστεψαν ότι μπορούσε να
κερδίσει τον Μητσοτάκη. Αποδείχθηκε
γρήγορα πως δεν μπορεί. Δεν έχει την
παραμικρή επαφή με την ελληνική Αρι-
στερά και θέλει να χτίσει ένα προσωπο-
παγές κόμμα σε αμερικανικά πρότυπα,
που θα μοιάζει ιδεολογικά περισσότερο
με το Ποτάμι του 2015 και λιγότερο με
τον ΣΥΡΙΖΑ της ίδιας περιόδου. Αυτό
που δεν υπολόγισαν εκείνοι που πήγαν
στις εσωκομματικές κάλπες είναι ποι-
ους θα έχει δίπλα του αυτός ο «φρέ-
σκος» πρόεδρος. Πώς μπορεί να «στρί-
ψει» προς το Κέντρο και ποιους κεν-
τρώους να πείσει, ένα κόμμα στο οποίο
κουμάντο κάνει ο Παύλος Πολάκης; Σαν
να βάζεις ένα στρατιωτικό στάγερ, σε
πίστα για καρτ.
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Στη διαμόρφωση νέας πολιτικής
γραμμής, που θα έχει ευδιάκριτα
όρια ανάμεσα στην υπεύθυνη

πολιτική στάση και την ουσιαστική και
αξιόπιστη αντιπολίτευση, οδεύει το
ΠΑΣΟΚ με αφορμή τα τρία μέτωπα που
ανοίγονται το επόμενο διάστημα στη
Βουλή και, κυρίως, στην κοινωνία. 

Στη Χαρ. Τρικούπη, τα τελευταία εικοσιτε-
τράωρα δεν έκρυβαν την οργή τους απέναντι
στην κυβέρνηση και στην ηγεσία του υπ.
Εσωτερικών, εξαιτίας της αιφνιδιαστικής
τροπολογίας για την επιστολική ψήφο, που
είχε ως αποτέλεσμα να καταψηφίσουν τελι-
κά το νομοσχέδιο, καθώς θεώρησαν ότι με
αυτή την κίνηση «τορπιλίστηκε» η συναίνεση.

Θετικοί επί της αρχής

Ωστόσο, όπως όλα δείχνουν, το γεγονός
της επιστολικής ψήφου δεν οδηγεί σε αλλα-
γή στάσης του κόμματος ως προς το νομο-
σχέδιο για τα ομόφυλα ζευγάρια. Ήδη ο Νί-
κος Ανδρουλάκης έχει δηλώσει ότι το κόμμα
του επί της αρχής είναι θετικό. Στη διαμόρ-
φωση αυτής της στάσης, καθοριστικό ρόλο
έχει παίξει και το προοδευτικό κυβερνητικό
παρελθόν του ΠΑΣΟΚ, που με μια σειρά πα-
ρεμβάσεων έχει συμβάλει καθοριστικά στον
θεσμικό εκσυγχρονισμό της χώρας. Σε κάθε
περίπτωση, η τελική στάση του κόμματος θα
διαμορφωθεί μετά την προσεκτική μελέτη
των άρθρων το νομοσχεδίου. «Θα συζητή-
σουμε ως πράττει μια πολιτική οικογένεια τις
όποιες ανησυχίες, αγωνίες, επιφυλάξεις,
προσπαθώντας να βρούμε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο ώστε το ΠΑΣΟΚ συντεταγμένα
να κάνει αυτό που οφείλει στη μεταρρυθμι-
στική του ιστορία. Διότι το ΠΑΣΟΚ ήταν δια-
χρονικά στην πρωτοπορία αυτών των εξελί-
ξεων και οφείλει να συνεχίσει να είναι». 

Με «προσεκτικά» βήματα

Ταυτόχρονα όμως το ΠΑΣΟΚ κινείται με
ιδιαίτερα προσεκτικά βήματα, καθώς δεν
θέλει να ηλεκτρίσει τις σχέσεις με την Εκ-
κλησία, πολλώ δε μάλλον τώρα που οι ιε-
ράρχες βάλλουν κατά της κυβέρνησης. Δη-
λαδή, με απλά λόγια, δεν θέλουν στην πα-
ρούσα συγκυρία να μοιραστούν ένα δυσεπί-
λυτο πρόβλημα που ανήκει αποκλειστικά
στη ΝΔ. Σε κάθε περίπτωση, η εντύπωση
που κυριαρχεί στον πυρήνα του επιτελείου
του Νίκου Ανδρουλάκη είναι πως το εν
λόγω ζήτημα τέθηκε εξαρχής σε λανθασμέ-
νη κατεύθυνση από τον ίδιο τον πρωθυπουρ-
γό. Ταυτόχρονα όμως στις δημόσιες παρεμ-
βάσεις τους χρησιμοποιούν χαμηλούς τό-
νους ως προς τη στάση της Εκκλησίας, χω-
ρίς αυτό να σημαίνει ότι επιχειρούν να εκμε-
ταλλευτούν την κατάσταση. «Οφείλουμε να

σεβόμαστε και να ακούμε τις απόψεις όλων,
όμως η κυβέρνηση νομοθετεί πάνω στα σύγ-
χρονα προβλήματα της κοινωνίας», λένε,
υπενθυμίζοντας πως «το ΠΑΣΟΚ πρωτοστά-
τησε στις μεγάλες αλλαγές στο Οικογενει-
ακό Δίκαιο, τη μη αναγραφή του θρησκεύ-
ματος στις ταυτότητες. Η κοινωνία προχωρά
μπροστά».

Οι «αντίθετοι»

Στο μεταξύ, μπορεί στον ηγετικό πυρήνα
να επικρατεί αυτό το έστω και μετριοπαθές
κλίμα για τις επίμαχες ρυθμίσεις, δεν συμ-
βαίνει το ίδιο και στο εσωτερικό της ΚΟ,
όπου αρκετοί βουλευτές αντιμετωπίζουν το
ζήτημα με έντονο σκεπτικισμό, καθώς τα μη-
νύματα που λαμβάνουν από τις εκλογικές
τους περιφέρειες μόνο θετικά δεν είναι. Σε
αυτούς που θα καταψηφίσουν ή θα επιλέ-
ξουν την αποχή, σύμφωνα με τις δημόσιες
δηλώσεις τους, αναμένεται να είναι οι κ.κ.
Μιχαηλίδης και Παρασκευαΐδης. Ειδικά ο τε-
λευταίος προκάλεσε «πονοκεφάλους» στο
κόμμα με τις δηλώσεις του περί πιθανής ει-
σβολής των Τούρκων, με αποτέλεσμα να
υποστεί μεγαλοπρεπές «άδειασμα» και να
βρίσκεται ένα βήμα πριν από την έξοδο.
Στους «αντιρρησίες» περιλαμβάνονται και οι
δύο μειονοτικοί βουλευτές, ενώ ερωτηματι-
κό παραμένει η στάση της Ευαγγελίας Λια-
κούλη, που είναι και Γραμματέας της ΚΟ.
Πάντως εκτιμούν πως, όταν γίνει σωστή ενη-

μέρωση, θα μειωθεί σημαντικά ο αριθμός
των διαφωνούντων βουλευτών.

«Πονοκέφαλος» τα ΑΕΙ

Το άλλο μεγάλο μέτωπο που έχουν μπρο-
στά τους είναι το νομοσχέδιο για τη λειτουρ-
γία μη κρατικών πανεπιστημίων. Ο κ. Αν-
δρουλάκης δεν έχει σταθεί αρνητικά σε αυτό
το ενδεχόμενο, υπό την αυστηρή προϋπόθε-
ση να υπάρξουν τα εχέγγυα για την ενίσχυση
του δημόσιου πανεπιστημίου. Όπως έχει πει,
«το ΠΑΣΟΚ δεν θα σταθεί εμπόδιο στην ίδρυ-
ση ιδιωτικών πανεπιστημίων στα πρότυπα
των ευρωπαϊκών και των αμερικάνικων,
όμως στην περίπτωση που η ΝΔ φέρει στη

Βουλή ένα πλαίσιο που θα υπονομεύει το δη-
μόσιο και θα κάνει τα πτυχία εμπόριο μέσω
μιας ιδιωτικής και κερδοσκοπικής αγοράς
χωρίς κριτήρια, τότε το ΠΑΣΟΚ δεν θα το
υπερψηφίσει». Ωστόσο, το φούντωμα των
αντιδράσεων από την εκπαιδευτική και φοι-
τητική κοινότητα έχει φέρει δεύτερες σκέ-
ψεις ως προς τη στάση που θα πρέπει να τη-
ρήσει το κόμμα στη Βουλή. Η επιχειρηματο-
λογία που ακούγεται σε κατ’ ίδιαν συζητή-
σεις έχει να κάνει με το πολιτικό κόστος που
θα επωμιστεί το Κίνημα, ειδικά τώρα που το
άνοιγμα στους νέους είναι ακόμη πιο έντο-
νο, εξαιτίας και της κρίσης στην οποία βρί-
σκεται ο ΣΥΡΙΖΑ.

Με διπλό «ναρκοπέδιο» 
ο δρόμος προς τις κάλπες

του Αντώνη Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com

Στο μεταξύ, με αμείωτη ένταση «τρέχουν» οι κομματικές δράσεις μέσα στην κοινωνία, οι
οποίες και θα κορυφώνονται όσο θα πλησιάζουμε προς τις εκλογές. Εκεί ποντάρουν και
στην ενίσχυση των ποσοστών τους, παρά το γεγονός ότι οι δημοσκοπήσεις παρουσιάζουν
το ΠΑΣΟΚ σε στασιμότητα. Με το θέμα της ακρίβειας να αποτελεί αιχμή της πολιτικής
τους σκέψης, μέχρι σήμερα έχουν πραγματοποιηθεί μόνο στην Αττική πάνω από 70 εξορ-
μήσεις των βουλευτών και των στελεχών, που ενημερώνουν τους πολίτες «πόρτα-πόρτα»

με φυλλάδια για τις θέσεις του κόμματος και τις
προτάσεις για την αντιμετώπισή της. Το επόμενο
βήμα σε αυτό το πεδίο θα αφορά μια νέα καμπάνια

για την κοινωνική στέγαση, ένα θέμα στο οποίο το ΠΑΣΟΚ έχει διαδραματίσει πρωταγωνι-
στικό ρόλο. Η πρότασή του βασίζεται στη δημιουργία μιας «δεξαμενής» κοινωνικών κατοι-
κιών που θα διατίθενται προς ενοικίαση με κοινωνικά κριτήρια και χαμηλό αντίτιμο. Σε αν-
τίθεση με το κυβερνητικό πρόγραμμα, το σχέδιο που προτείνει η Χαρ. Τρικούπη βάζει ως
μόνο περιορισμό η κατοικία να πρέπει να διατεθεί προς ενοικίαση για τουλάχιστον τρία
χρόνια ακόμα και ως προς το ύψος του ενοικίου.

Μετά τον «αιφνιδιασμό» 
της επιστολικής ψήφου, 

το ΠΑΣΟΚ σχεδιάζει πολύ
προσεκτικά τις κινήσεις του

σχετικά με τα νομοσχέδια για
τον γάμο των ομοφύλων

αλλά και τα μη κρατικά ΑΕΙ

«Τρέχουν» δράσεις
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Γράφει 
ο Θανάσης 

Παπαμιχαήλ

Ποια είναι τα θέματα που απασχολούν πρωτίστως
τους πολίτες; Σίγουρα η ακρίβεια και φυσικά η
ασφάλεια. Όλα τα άλλα είναι «άλλα λόγια ν’

αγαπιόμαστε»… Το αν κάνει η εκάστοτε κυβέρνηση αυ-
τά που πρέπει για να προσφέρει στους πολίτες ασφά-
λεια και να μετριάσει την ακρίβεια είναι μια μεγάλη συ-
ζήτηση, η οποία δεν μπορεί να «συμπυκνωθεί» στις –πε-
ρίπου– 500 λέξεις ενός κειμένου.

Η απορία όμως είναι τι κάνουν οι πολίτες, πέρα από
το να κατηγορούν την εκάστοτε κυβέρνηση, ώστε να λυ-
θούν ή έστω να μετριαστούν αυτά τα προβλήματα;

Αφορμή λοιπόν ήταν δύο ειδήσεις που έπαιζαν «ψη-
λά» τις προηγούμενες ημέρες. Η πρώτη αφορούσε τη
φοροδιαφυγή σε έναν «σελεμπριτογάμο» κάποιας διά-
σημης περσόνας (τώρα το γιατί έχει γίνει διάσημη θα
σας γελάσω και δεν το θέλω) και η δεύτερη τον θάνατο
νέων παιδιών στην άσφαλτο…

Για τη μεν πρώτη είδηση διάβασα στα σχόλια: «Μα κα-
λά, αυτό βρήκε η ΑΑΔΕ να πει, όταν η φοροδιαφυγή και
η αισχροκέρδεια οργιάζουν; Τι κάνει ο Σκρέκας εκτός
από βόλτες στα σούπερ-μάρκετ;» (οι παραπάνω γραμ-
μές είναι λέξη προς λέξη από αναγνώστη).

Για τη δεύτερη, αυτό το «δρόμος καρμανιόλα» και
το «η Τροχαία νοιάζεται μόνο για να βάζει κλήσεις για
παρκάρισμα και να ανοίγει τον δρόμο για τους υπουρ-
γούς» (και αυτές οι γραμμές είναι λέξη προς λέξη
από αναγνώστη) έχει πλέον καταντήσει από γραφικό
έως γελοίο... 

Ο συγχωρεμένος Θ. Πάγκαλος είχε πει πριν από
πολλά χρόνια την πιο σωστή –κατά τη γνώμη μου–
φράση της Μεταπολίτευσης: «Μαζί τα φάγαμε», κάτι
για το οποίο μέχρι και σήμερα τσακώνομαι ακόμα και

με φίλους μου. Μπορεί λοιπόν η φοροδιαφυγή της
διάσημης (λέμε τώρα) νύφης να είναι μια σταγόνα
στον ωκεανό, όμως καλό είναι να συνειδητοποιήσου-
με ότι πολλές «σταγόνες» δημιουργούν τον… ωκεα-
νό. Και όταν η γραμμή της ΑΑΔΕ για οικονομικές κα-
ταγγελίες έχει δεχθεί πάνω από 159.000 κλήσεις,
τότε κάτι πάει πολύ στραβά. 

Και όταν σε έναν δρόμο όπου έχουν σκοτωθεί αρκε-
τοί (συνήθως λόγω υπερβολικής ταχύτητας), και που
όλοι γνωρίζουν, χάνουν τη ζωή τους δύο 19χρονα παι-
διά επειδή ανέπτυξαν υπερβολική ταχύτητα, κάτι πάει
πολύ λάθος και σίγουρα αυτό δεν είναι ο δρόμος «καρ-
μανιόλα». Έχω υπάρξει πολλές δεκαετίες καταναλωτής
και κάποιες φορές υπερκαταναλωτής… Έχω αγοράσει
προϊόντα χωρίς απόδειξη, έχω πληρώσει υπηρεσίες και
πάλι χωρίς απόδειξη, έχω πιει, έχω φάει και έχω δια-
σκεδάσει χωρίς να δω –αρκετές φορές– απόδειξη την
ώρα που έπρεπε να πληρώσω. Έκανα τα στραβά μάτια,
για να μην πω ότι το συντήρησα επειδή κάτι κέρδιζα
εγώ, κάτι κέρδιζε και ο μαγαζάτορας, ο οποίος μάτωνε
να πληρώνει φόρους και ΦΠΑ χωρίς αντίκρισμα…

Από την άλλη, έχω υπάρξει για πολλά χρόνια οδηγός
αγώνων αυτοκινήτων. Έχω οδηγήσει στο όριο αυτοκίνη-
τα και μοτοσικλέτες, έχω οδηγήσει ό,τι πιο γρήγορο πα-
τάει σε 2 ή 4 ρόδες και –πιστέψτε με– ξέρω πολύ καλά
τι σημαίνει δρόμος «καρμανιόλα» και το «πόδι στο πάτω-
μα» (όταν, δηλαδή, πηγαίνεις το αυτοκίνητο στο όριό
του από πλευράς ταχύτητας).

Όλα αυτά όμως τα έκανα στο πλαίσιο αγώνων, σε

προστατευμένο περιβάλλον, ποτέ στον δρόμο και –σί-
γουρα– μετά από πολλά πολλά χρόνια οδηγικής εμπει-
ρίας. Τα λέω όλα αυτά, διότι τουλάχιστον στα παραπά-
νω θέματα δεν είμαι απλά ένας ακόμα αποψάκιας που
έχει δημόσιο λόγο και το εκμεταλλεύεται, έναςΘεός ξέ-
ρει γιατί. Είμαι μέρος αυτής της κοινωνίας και φταίω,
όσο φταίει η εκάστοτε κυβέρνηση…

Φταίω διότι δέχτηκα να μην πάρω απόδειξη, φταίω
διότι δέχτηκα να μοιραστώ τα «κλοπιμαία» με όλους αυ-
τούς που –για τον όποιο λόγο– επέλεξαν να μην πληρώ-
σουν τις συμβατικές τους υποχρεώσεις (όσο άδικες και
αν είναι αυτές) και διότι μαγεύτηκα από την «κλεμμένη»
χλίδα στον γάμο της κυρίας ανύπαρκτης και λέω:
«Αφού μπορεί αυτή, μπορώ και εγώ». Φταίω διότι πε-
θαίνουν παιδιά στον δρόμο, ίσως περισσότερο από το
κράτος, την Τροχαία ή τους τοπικούς άρχοντες, οι οποί-
οι δεν ασχολούνται με το οδικό δίκτυο του δήμου τους.
Γιατί δεν έμαθα στους νέους να μην πίνουν και μετά να
πιάνουν τιμόνι, γιατί δεν τους έμαθα ότι το «Στοπ» και το
κόκκινο φανάρι δεν είναι «ντεκοράκι» στον δρόμο, διότι
αγόρασα στον 19χρονο έναν «πύραυλο» σε 2 ή 4 ρόδες,
διότι με είδε να παραβιάζω ό,τι ΚΟΚ υπήρχε (διότι νομί-
ζω ότι εγώ και ο Σουμάχερ είμαστε συνάδελφοι).

Ο σκοπός λοιπόν αυτής της ακατάσχετης φλυαρίας
είναι όχι μόνο για να σκεφτούμε πόσο κακό είναι το
κράτος και πόσο κακοί είμαστε εμείς, αλλά για να κά-
νουμε κάτι εμείς, μια και το βέβαιο είναι ότι είμαστε
κακοί πολίτες!

(και τώρα βρίστε με ελεύθερα…)

Να το πάρουμε είδηση, εμείς οι πολίτες και οι
πολιτικοί μας. Τα λεγόμενα «rebranding» της
Κεντροδεξιάς ή της Κεντροαριστεράς, ανά-

λογα με τα μέχρι τώρα αποτελέσματα της κάλπης, εί-
ναι «έπεα πτερόεντα». 

Δεν υπάρχει ούτε μεσαίος χώρος ούτε μεσαία τά-
ξη. Η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονομίας μάς
άφησε χρόνους, από τα μνημονιακά χρόνια, την παν-
δημία, την ενεργειακή κρίση, τους πολέμους, την πα-
ράνομη μετανάστευση, την ακρίβεια. Η ποιότητα της
ζωής των πολιτών καθημερινά υποβαθμίζεται, φτω-
χοποιείται, ενώ το πολιτικό σύστημα παραμένει πα-
ρατηρητής των γεγονότων, προσφέροντας επιδόμα-
τα και υποθηκεύοντας τις μελλοντικές γενιές, με φό-
ρους, χρέη και με αποπροσανατολισμό από τα καθη-
μερινά προβλήματα, όπως με τον γάμο των ομόφυ-
λων ζευγαριών!

Η άλλοτε λεγόμενη ραχοκοκαλιά της κοινωνίας, ο
μεσαίος χώρος, έχει στοιχειώσει. 

Τόνοι μελανιού έχουν χυθεί και θα χυθούν ακόμη,
για να οριοθετηθεί αλλά και να «σηκωθεί» ο μεσαίος
χώρος, ο γνωστός μας «κυρ Παντελής», από τον κα-
ναπέ να πάει μέχρι την κάλπη, για να αλλάξει την πο-
λιτική κατάσταση της χώρας ή να την κρατήσει στα
ίδια. Άλλωστε είναι γνωστό ότι ένα μεγάλο ποσοστό
της λεγόμενης μεσαίας τάξης, λόγω της οικονομικής

δυσπραγίας, υποθηκεύει την ψήφο του με αντάλλαγ-
μα ακόμη και ένα εκλογικό επίδομα! Για να βγούμε
από το σημερινό μας χάλι, χρειάζεται ένα νέο αφήγη-
μα αφύπνισης, που να εξηγεί το παρόν και να καθο-
δηγεί το μέλλον. Πράγμα πολύ δύσκολο, με πολιτικές
ηγεσίες κατώτερες των περιστάσεων, σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, αλλά πολύ ικανότερες στη διασφάλιση «δι-
κών» τους προνομίων, αδιαφορώντας για το ασφυ-
κτικό «πνίξιμο» της λεγόμενης μεσαίας τάξης.

Το κλίμα ευφορίας, το οποίο βίωνε η μεσαία τάξη,
έγινε κλίμα εφορίας με κατασχέσεις, πλειστηρια-
σμούς και «διακονίας» έξω από εκκλησίες, δημόσια
ιδρύματα, καταστήματα και κεντρικούς δρόμους. Οι
άστεγοι πολλαπλασιάζονται με γεωμετρική πρόοδο!

Μπαίνουμε σε μια ακόμη πιο δύσκολη περίοδο.
Μια βόλτα στις λαϊκές αγορές το αποδεικνύει. Ακρί-
βεια στα πάντα. Όλα στα ύψη! Στην κοινωνία, κακο-
μοιριά, κλαψουρίσματα, θλίψη και απογοήτευση,
ενώ από το πολιτικό μας σύστημα, όταν δεν ξιφουλ-
κήσει ο ένας απέναντι στον άλλον, ακούμε ανεύθυ-
νες μεγαλοστομίες και λαϊκές μπούρδες, για κυβερ-
νήσεις του 41% ή προοδευτικές, συμμετοχικής δημο-
κρατίας. Αυτό είναι το μέλημά τους.

Στον ναό της δημοκρατίας, στη Βουλή, έχουν κλει-
δωθεί, περιχαρακωθεί, ασχολούνται με τις ιδεολη-
ψίες τους, διαλαλούν τα τσιτάτα τους, μένοντας στη

σιγουριά της αστυνομοκρατούμενης περιοχής ασφα-
λείας τους. Στον αντίποδα, ο άλλοτε νοικοκύρης της
μεσαίας τάξης γίνεται «κυνηγός» για να βρει τις φθη-
νότερες προσφορές σε είδη διατροφής, διστάζει να
ανοίξει φακέλους με τους λογαριασμούς, που κάθε
μήνα καταπίνουν το λιγοστό εισόδημά του, και ούτε
λόγος για την πληρωμή των δυσβάσταχτων φόρων.
Δεν τον ενδιαφέρει αν φταίει ο νεοφιλελευθερισμός,
ο φιλελευθερισμός της κρατικοδίαιτης ή ελεύθερης
αγοράς. Δίψα για έναν αληθινό πολιτικό ηγέτη, που
θα παλέψει για την καθημερινότητά του και όχι για τις
συλλογικότητες, τις συντεχνίες και τους «αόρατους»
ταξικούς και ξένους εχθρούς που αναζητά.

Αυτή είναι η πραγματικότητα. Όμως οι πολιτικοί
μας δεν αφήνουν την πραγματικότητα να τους χαλά-
σει την εικονική πραγματικότητα που ζουν. Κάνουν
ακόμη και πικ-νικ, με Power Point! 

Το λυκόφως του μεσαίου χώρου θα το δούμε για
άλλη μια φορά στις ευρωεκλογές, γιατί η μεσαία τά-
ξη πέθανε οριστικά μαζί με τον μεσαίο χώρο. Οι πολί-
τες, σύμφωνα με τις δημοσκοπικές έρευνες, θα επι-
λέξουν αντιπροσώπους χαλαρά, αντισυστημικά και
από τα «άκρα». Μια ματιά στα τελευταία εκλογικά
αποτελέσματα στην Ευρώπη το αποδεικνύει. Η εμπι-
στοσύνη στο πολιτικό σύστημα όπως το ξέραμε, χά-
νεται συνεχώς.

Ο «κυρ Παντελής» δεν σηκώνεται με επιδόματα!

Επικοινωνιολόγος-
συγγραφέας 

Οδηγών Πολιτικής
Αυτοβελτίωσης 

Κακό κράτος ή κακοί πολίτες;

Γράφει 
ο Ίων 
Παπαδάκης

Δημοσιογράφος
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Τα πλάνα και τις προτεραιότητες των
τριών Κλάδων των Ενόπλων
Δυνάμεων καταρτίζουν, από την

πρώτη κιόλας εβδομάδα ανάληψης των
καθηκόντων τους, οι νέοι αρχηγοί.

Με στόχο να οδηγήσουν με ασφάλεια την
Πολεμική Αεροπορία, το Πολεμικό Ναυτικό
και τον Στρατό Ξηράς, οι νέοι επικεφαλής
ΓΕΑ, ΓΕΝ και ΓΕΣ έχουν διαμηνύσει πως είναι
αποφασισμένοι για σκληρή δουλειά και απτά
αποτελέσματα. Η στήριξη της πολιτικής ηγε-
σίας είναι δεδομένη, κυριαρχεί το κλίμα συ-
νεργασίας από τους χαμηλότερους μέχρι τους
υψηλότερους ορόφους του ελληνικού «Πεν-
ταγώνου» και, πλέον, αυτό που απαιτείται εί-
ναι μεθοδικές κινήσεις προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Τόσο για τον αρχηγό ΓΕΕΘΑ, στρατηγό
Δημήτριο Χούπη, όσο και για τους αρχηγούς
των Επιτελείων, οι προκλήσεις είναι πολλές
και απαιτούνται δυναμικές ενέργειες για να
λυθούν ή έστω να μπουν σε τροχιά προβλήμα-
τα ζωτικής σημασίας για τους Κλάδους. Περι-
θώρια για αδράνεια και εφησυχασμό δεν
υπάρχουν, ενώ είναι δεδομένο πως η «νηνε-
μία» στο Αιγαίο ενδέχεται να μην κρατήσει για
πολύ. Ήδη, η Τουρκία τα προηγούμενα
24ωρα επιχείρησε να αμφισβητήσει την ελλη-
νική κυριαρχία, εκδίδοντας NOTAM για έρευ-
να και διάσωση, λίγα μόλις... μέτρα από τις
ακτές του Φαρμακονησίου.

Η επαναξιολόγηση των αναγκών και η προ-
τεραιοποίησή τους είναι σε πλήρη εξέλιξη,
ενώ εντός των επόμενων εβδομάδων ο
υπουργός ΆμυναςΝίκος Δένδιαςθα λάβει στα
χέρια τους τις νέες λίστες για τις εξοπλιστικές
ανάγκες των Κλάδων.

«Πονοκέφαλος» 

Ο μεγαλύτερος «πονοκέφαλος» αυτήν τη
στιγμή για την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία
είναι το Πολεμικό Ναυτικό. Οι ανάγκες τερά-
στιες, τα σκαριά γερνάνε και απαιτούν εκσυγ-
χρονισμό, ενώ είναι δεδομένο πως χρειάζον-
ται νέα πλοία, σύγχρονα, με ισχυρό οπλισμό
και ενισχυμένες δυνατότητες σε όλα τα είδη
θαλάσσιου πολέμου. Παράλληλα, ο αρχηγός
ΓΕΝ, αντιναύαρχος Δημήτριος Κατάρας, βρί-
σκεται αντιμέτωπος και με τις τάσεις φυγής
στελεχών από τον ελληνικό Στόλο, εξαιτίας
τόσο των χαμηλών αποδοχών όσο και των αυ-
ξημένων επιχειρησιακών απαιτήσεων. Το πρό-
βλημα έχει οξυνθεί ιδιαιτέρως, καθώς κατα-
γράφονται παραιτήσεις από μάχιμες μονάδες,
με ορισμένα πλοία να καταγράφουν σοβαρές
ελλείψεις προσωπικού. Το γεγονός αυτό θο-
ρύβησε τον υπουργό Άμυνας κ. Δένδια, ο
οποίος, σε μια προσπάθεια να σταματήσει την
«αιμορραγία», ανακοίνωσε την παροχή επιδό-
ματος αποστολής στα στελέχη που βρίσκονται
σε επιχειρήσεις του Πολεμικού Ναυτικού.

Αλλαγή στη φορολόγηση

Μάλιστα, σύμφωνα με πληροφορίες, ο
Νίκος Δένδιας είναι σε συνεχείς επαφές
με το υπουργείο Εθνικής Οικονομίας και
Οικονομικών, ώστε να αλλάξει ο τρόπος
φορολόγησης του Επιδόματος Ιδιαίτερων
Συνθηκών μέσω του Επιδόματος Αποστο-
λής, αυξάνοντας το τελικό καθαρό ποσό
που θα φτάνει στους δικαιούχους. Επί τά-
πητος έχει τεθεί και η πρόταση για κλιμα-
κωτή καταβολή του επιδόματος, σύμφωνα
με τον βαθμό και την ευθύνη του κάθε στε-
λέχους, σε αντίθεση με ό,τι ισχύει σήμερα
για οριζόντια καταβολή ανεξαρτήτως βαθ-
μού. Επίσης, εξετάζεται το ενδεχόμενο,
για κάθε χρόνο υπηρεσίας στη θάλασσα,
να δίδεται ένα συντάξιμο εξάμηνο. Στόχος
είναι οι παρεμβάσεις αυτές να αποτελέ-
σουν ένα επιπλέον κίνητρο για να συνεχί-
σουν τα πληρώματα με μεγαλύτερο πάθος,
με μεγαλύτερο ζήλο, χωρίς δεύτερες και
τρίτες σκέψεις για αποχώρηση από το Πο-

λεμικό μας Ναυτικό, επειδή ο μισθός δεν
είναι ανάλογος του έργου που επιτελούν.

Όταν λοιπόν το Εμπορικό Ναυτικό δίνει του-
λάχιστον διπλάσιους ή τριπλάσιους μισθούς
σε νεαρούς ναυτικούς, από τα πρώτα κιόλας
ταξίδια, είναι λογικό τα στελέχη του Πολεμι-
κού Ναυτικού να σκέφτονται την έξοδο. Γιατί
όσο και να θες να υπηρετήσεις στον ένδοξο
ελληνικό Στόλο, πρέπει και η τσέπη να γεμί-
ζει, και να δίνει επιπλέον κίνητρο.

Ανάγκη για νέες πλώρες

Μπορεί στο τέλος του έτους να φτάσει στη
χώρα μας η πρώτη FDI Belharra «ΚΙΜΩΝ»,
ωστόσο ούτε αυτή από μόνη της, ούτε καν με
τις άλλες δύο που ναυπηγούνται στη Γαλλία,
μπορούν να λύσουν όλα τα επιχειρησιακά ζη-
τήματα για τον ελληνικό Στόλο. Η επιτήρηση
των ελληνικών συνόρων σε αυτή την τεράστια
ακτογραμμή και ταυτόχρονα η συμμετοχή της
χώρας μας σε διεθνείς αποστολές, όπως η
επιχείρηση «IRINI» στη Λιβύη, η «UNIFIL» στον
Λίβανο και η «Prosperity Guardian» στην Ερυ-
θρά Θάλασσα, απαιτούν μεγάλες και σύγχρο-
νες μονάδες επιφανείας. Μονάδες αξιόπι-
στες, που, όπως απορρέεται από τα σύγχρονα
πεδία συγκρούσεων, πρέπει να έχουν αυξημέ-
νες δυνατότητες στην αεράμυνα περιοχής,

αλλά και στον ανθυποβρυχιακό πόλεμο. Η
ενεργοποίηση της option για την 4η Belharra
δεν ενεργοποιήθηκε, χάνοντας η χώρα μας
μια τεράστια ευκαιρία για να αποκτήσει μία
ακόμα κορυφαία φρεγάτα σε τιμή... 2021. Οι
κορβέτες, επίσης, επαναξιολογούνται και
μπαίνουν σε... λίστα αναμονής, με τις προτά-
σεις των Γάλλων και των Ιταλών να παραμέ-
νουν δελεαστικές για το Πολεμικό Ναυτικό.

Εκσυγχρονισμός

Με αυτά τα δεδομένα, ο εκσυγχρονισμός
μέσης ζωής των τεσσάρων φρεγατών ΜΕΚΟ
κλάσης «ΥΔΡΑ» θα έπρεπε να είναι σε εξέλιξη,
ωστόσο και αυτός είναι στην... αναμονή, με τα
«τερτίπια» και τις επανακοστολογήσεις της
γερμανο-ολλανδικής κοινοπραξίας, που έχει
αναλάβει το έργο, να προκαλούν εκνευρισμό
στη Μεσογείων. Το τοπίο αναμένεται να ξεκα-
θαρίσει μέχρι το Πάσχα, με τις παρεμβάσεις
και το κόστος να κρίνουν και τον αριθμό των
φρεγατών που θα εκσυγχρονιστούν. Ο νέος
αρχηγός ΓΕΝ, αντιναύαρχος Δημήτριος Κατά-
ρας, έχει σίγουρα βάλει στην ατζέντα του και
τον εκσυγχρονισμό των υποβρυχίων 214 κλά-
σης «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», τα οποία έφτασαν αι-
σίως τα 13 χρόνια υπηρεσίας. Ανάλογη κίνη-
ση απαιτείται και για τα ελικόπτερα Aegean
Hawk του Πολεμικού Ναυτικού.

Το ευχάριστο για τον επικεφαλής του Πολε-
μικού Ναυτικού είναι ότι εντός των επόμενων
20 ημερών φτάνουν στη χώρα μας τα καλύτε-
ρα ελικόπτερα στον ανθυποβρυχιακό πόλεμο,
τα MH-60 Romeo, τα οποία εκτιμάται πως θα
είναι πανέτοιμα επιχειρησιακά το φθινόπωρο.

Με στόχο τη μετάβαση στη νέα εποχή, το
ΓΕΝ επεξεργάζεται σχέδια και για την απόκτη-
ση μη επανδρωμένων σκαφών, τα οποία βλέ-
πουμε να ενσωματώνονται συνεχώς σε στρα-
τούς παγκοσμίως. Για παράδειγμα, τα πλήγ-
ματα των Ουκρανών σε ρωσικά πλοία, με τη
χρήση πλωτών drones, ήταν συντριπτικά.

Οι τάσεις φυγής στελεχών
από τον Στόλο, 

λόγω χαμηλών αποδοχών
αλλά και αυξημένων

απαιτήσεων, προβληματίζουν
τον Νίκο Δένδια, ο οποίος
είναι σε συνεχείς επαφές 

με το υπ. Οικονομικών 

του Βασίλη Σκουλαράκου
skoularb@gmail.com

Η «αιμορραγία» στο ΠΝ 
έφερε επίδομα-ανάσα
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Από παραίτηση 
σε παραίτηση

Τέλος και ο Νίκος Σβέρκος (από
τους καλύτερους ραδιοφωνιτζή-
δες) από τον ρ/σ «Στο Κόκκινο» και
την «Αυγή», μια και τον τελευταίο
καιρό είχε πέσει στη δυσμένεια του
προέδρου! Και μη φανταστείς ότι
το πράγμα θα μείνει εκεί… Έρχον-
ται και άλλες παραιτήσεις, μια και ο
«λαρτζ» Στέφανος δεν θέλει να
χρηματοδοτεί άλλο τα «κόκκινα»
ΜΜΕ. Βέβαια (σύμφωνα με τον
«ΕΤ»), το πρόβλημα είναι η άδεια
λειτουργίας, την οποία η Κουμουν-
δούρου προσπαθεί με νύχια και με
δόντια να μη χάσει… 

Όμως, πρόεδρε, για να το πετύχεις
αυτό, πρέπει να έχεις τους

εργαζόμενους με το μέ-
ρος σου και όχι απέναν-
τί σου. Και με αυτά που
κάνεις, μόνο απέναντι
τους βάζεις.

Ανέβηκε στο βήμα της Βου-
λής, διάβασε ολόκληρη την
ανακοίνωση της Διαρκούς Ιε-
ράς Συνόδου και είπε κάνο-
ντας τον σταυρό του σε κάθε
ευκαιρία: «Μίλησε η Εκκλη-
σία, η ορθόδοξη μάνα μας
που μας θρέφει με το σώμα και

το αίμα του Χριστού. Ο Θεός να
μας συγχωρέσει και να μας
ελεήσει…». 

Τελικά η Βουλή είναι
«ναός» και καλά που υπάρ-
χουν η Νίκη και ο κύριος

Νατσιός, για να μας επανα-
φέρουν στον σωστό δρόμο!

Λεφτά υπάρχουν... 
Βγήκαν τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τις λιανι-

κές πωλήσεις του Νοεμβρίου, οι οποίες ήταν
αυξημένες κατά 10%, και πολλοί απόρησαν
πώς μπορεί να συμβαίνει αυτό σε έναν μήνα,
μέσα σε συνθήκες ακρίβειας και συμπίεσης της
αγοραστικής δύναμης. Η εξήγηση είναι πολύ
απλή και έχει να κάνει με την «Black Friday» και
τις προσφορές, οι οποίες «ξετρύπωσαν» μπόλι-
κο χρήμα. Είναι ενδεικτικό ότι ο τζίρος του πε-
ρασμένου Νοεμβρίου στις επιχειρήσεις του λια-
νικού εμπορίου ανήλθε σε 3,71 δισ. ευρώ, ενώ
ο τζίρος των καταστημάτων υπόδησης αυξήθη-
κε κατά 58,3%! Φαίνεται ότι οι Έλληνες κυκλο-
φορούσαν με... τρύπια παπούτσια και περίμε-
ναν την «Black Friday» για να αγοράσουν! Από
την άλλη, μπορεί να ισχύει η γνωστή φράση του
ΓΑΠ: «Λεφτά υπάρχουν…». 

Πολύ μου άρεσε ο απολογισμός του ταξιδιού στις Σπέτσες… Τον έμαθα
από τα πρωινάδικα βέβαια, διότι για να παίξει στα δελτία ειδήσεων, ούτε λό-
γος! Λοιπόν: Ο Κασσελάκης έπαιζε κρυφτό με τις κάμερες, ο Παππάς πήγε
τσακωμένος, το «άουτφιτ» της Ακρίτα τα «έσπαγε», ο Φάμελλος είναι καλ-
λίφωνος, ο Πολάκης στην κοσμάρα του και ο Τάιλερ εξαφανισμένος!

Έλα τώρα που θέλεις και πολιτικά συμπεράσματα… Δεν σου φτάνουν όλα
αυτά τα ωραία που σου είπα; Αχάριστε…

Ούτε… εντεκάδα!
Νέο «πονοκέφαλο» για τον Βασί-

λη Στίγκα και τους Σπαρτιά-
τες έφερε η (αναμενόμε-

νη) ανεξαρτητοποίηση
του βουλευτή Χάρη Κα-
τσιβαρδά. Το πρωί της
Πέμπτης, ο βουλευτής

έστειλε επιστολή στον
πρόεδρο της Βουλής ανα-

κοινώνοντας την ανεξαρτητοποίησή
του, κατηγορώντας τον πρόεδρο ότι
«δεν ενδοιάζει να ψευδολογεί κατ’
εξακολούθησιν και να συκοφαντεί
ιταμώς παν πρόσωπο το οποίο φαν-
τασιώνεται, ανεδαφικά, ότι αποτε-
λεί, κατ’ αυτόν, “εσωκομματικό εχ-
θρό” του». Τώρα, για το αν έχει δίκιο
ή τον «τιμωρεί» διότι τον… απέλυσε
από τη θέση του κοινοβουλευτικού
εκπροσώπου, θα σε γελάσω. Το θέ-
μα είναι όμως ότι η Κοινοβουλευτι-
κή Ομάδα των Σπαρτιατών μένει με
10 βουλευτές, κάτι που σημαίνει
ότι ούτε ομάδα ποδοσφαίρου δεν
μπορεί να κατεβάσει!

Έτσι που έχει μπλέξει
ο πρόεδρας με τους
δεύτερους «τη τάξει»,
άντε τώρα να ξεμπλέ-
ξει… Πολάκης και Παππάς τού έχουν
κάνει τη ζωή δύσκολη και έτσι ψάχνει
(όπως σου έχω πει εδώ και καιρό)
συμβούλους από το εξωτερικό. 

Και ξέρω από πολύ αξιόπιστη πηγή
ότι επικοινώνησε με δύο κορυφαί-

ους επικοινωνιολό-
γους οι οποίοι του αρ-
νήθηκαν. Μάλιστα, ο
ένας από αυτούς του

είπε: «Αν θες να κουβεντιάσουμε,
διώξε πρώτα τουλάχιστον τον έναν
και μετά βλέπουμε».

Ε, όπως φαίνεται, δεν θα… δούμε,
γιατί το «διώξε» είναι κάτι σαν άθλος
του Ηρακλή!

Δεν ήξερες, 
δεν ρώταγες;

Καλημέρα

σας!

Αυτή την εβδομάδα δεν έχει

«βαθυστόχαστο» πρόλογο… Μια

ρήση θα πω και όποιος

καταλάβει κατάλαβε: «Σημασία

δεν έχει να κουνάς τα πιόνια στη

σκακιέρα, αλλά να κουνάς

ολόκληρη τη σκακιέρα!». Αυτά…

Φιλιά στο σπίτι και καλή
σταδιοδρομία.

Ένα γουικέντ (δεν) θα σας σώσει!

Αλέξη μας, περαστικά!
Η στήλη πρέπει να ευχηθεί περαστικά

στον Αλέξη Τσίπρα ο οποίος (όπως μου εί-
παν) είναι τραυματίας λόγω μπάσκετ. Βέ-
βαια δεν ήταν αυτός ο λόγος που δεν πήγε
στις Σπέτσες, όμως παρακολούθησε τις ερ-
γασίες (τώρα ποιες εργασίες θα σε γελάσω
και δεν το θέλω) του διημέρου από το κρε-
βάτι του πόνου!

ΙΟ
ΝΙ

ΣΤ
ΗΣ

Καλά που υπάρχουν και αυτοί...

Όλοι οι διεθνείς οργανισμοί γρά-
φουν στις εκθέσεις αξιολόγησης τα
καλύτερα για την ελληνική οικονο-
μία. Ακόμη και το «σκληρό» ΔΝΤ,
στην έκθεσή του, εκθειάζει την επί-
τευξη των στόχων της ελληνικής κυ-
βέρνησης αλλά και τα μέτρα που έχει
λάβει, ιδίως στο σκέλος της αντιμε-
τώπισης της φοροδιαφυγής. Το «ρε-

ζουμέ» της έκθεσης συνίσταται κυ-
ρίως στις επισημάνσεις του Ταμείου
ότι το ελληνικό δημόσιο χρέος είναι
βιώσιμο, οι ρυθμοί ανάπτυξης παρα-
μένουν σημαντικοί και η Ελλάδα απο-
τελεί μια χώρα όπου αξίζει να επεν-
δύσει κάποιος. Τους είχαμε συνηθί-
σει αλλιώς τα χρόνια των μνημο-
νίων… Πώς αλλάζουν οι καιροί!

Εύσημα από το ΔΝΤ (βρε πώς αλλάζουν οι καιροί)

Μήπως δεν ήταν «γκάφα»;
Μιλάω με «πράσινο» φίλο μου προχθές το

βράδυ και συζητάμε τα περί επιστολικής ψή-
φου και την «γκάφα» που τίναξε τη συναίνεση
στον αέρα… Με κοιτάζει, χαμογελάει και μου
λέει: «Είσαι σίγουρος ότι ήταν… γκάφα; Μή-
πως έτσι “έστησε” καραμπόλα και ξεγύμνωσε
“κάποιον” που ποντάρει όλα του τα λεφτά
στους απόδημους;».

Η αλήθεια είναι ότι μου πέρα-
σε από το μυαλό, αλλά όταν στο
επισημαίνει και ΠΑΣΟΚος, σίγου-
ρα έχει άλλη αξία!
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Χρονιά Ολυμπιακών Αγώνων η φετινή
και ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ Μα-
κρόν πρόκειται να επισκεφθεί τη χώρα
μας στις 16 Απριλίου, ημέρα αφής της
Ολυμπιακής Φλόγας. 

Η Ολυμπιακή Φλόγα θα ξεκινήσει το
ταξίδι της από την ιερή γη της Αρχαίας
Ολυμπίας ειδικά για τους Ολυμπιακούς
Αγώνες «Παρίσι 2024» και 10 ημέρες
αργότερα, στις 26 Απριλίου, ο Μακρόν

θα παραλάβει ο ίδιος την
Ολυμπιακή Φλόγα για να τη
μεταφέρει στο Παρίσι. Ο
Γάλλος πρόεδρος Μακρόν
μαζί με άλλους ηγέτες ανά
τον κόσμο θα βρίσκεται στην
Αθήνα μερικά 24ωρα πριν από
την τελετή της αφής της Ολυμπιακής
Φλόγας, στη Σύνοδο για τους Ωκεανούς
(«Our Ocean Greece 2024»), όπου η

χώρα μας θα ηγηθεί μιας προ-
σπάθειας που, όπως ανέφε-
ρε χαρακτηριστικά ο ειδι-
κός απεσταλμένος του
Αμερικανού προέδρου για
το κλίμα, Τζον Κέρι, θα κά-

νει τη διαφορά για όλον τον
πλανήτη. 

Εκείνη την περίοδο, η Αθήνα
θα φιλοξενεί δεκάδες προσωπικότητες
και αρχηγούς κρατών που θα λάβουν
μέρος στη διάσκεψη. 

Δ
ίκτυ

ο

Οι επαφές Μαρινάκη 
Ο επιτυχημένος εκπρόσωπος Τύ-

που της κυβέρνησης Παύ-
λος Μαρινάκης, μετά
την είσοδό του στο κυ-
βερνητικό σχήμα και
την ανάληψη της αρ-
μοδιότητας για τα Μέ-
σα Μαζικής Ενημέρω-
σης, ετοιμάζει σειρά επα-
φών με όλους τους φορείς
για την αντιμετώπιση των προβλημά-
των. Προσηνής όπως πάντα, ο Παύ-
λος Μαρινάκης θα αντιμετωπίσει τα
θέματα του κλάδου και τα αιτήματα
της ΕΣΗΕΑ, η οποία σε λίγες εβδομά-
δες οδεύει σε εκλογές. 

Συζητήσεις
Ο ανεξάρτητος ευρωβουλευτής

Πέτρος Κόκκαλης είχε συνάντηση με
τρία κορυφαία στελέχη της Νέας
Αριστεράς. Συγκεκριμένα, με τον Ευ-
κλείδη Τσακαλώτο, τον Γιώργο Στα-
θάκη και τον Δημήτρη Τζανακόπου-
λο. Το μενού είχε στο επίκεντρο την
υποψηφιότητα του Κόκκαλη στις ευ-
ρωεκλογές με τη Νέα Αριστερά, κα-
θώς στο (υπό ίδρυση) κόμμα του κ.
Χαρίτση επιθυμούν διακαώς να τον
εντάξουν στις λίστες τους.

Ο κ. Κόκκαλης τους είπε πως θα
κατέβει στις ευρωεκλογές με δικό
του πράσινο κόμμα, το οποίο λέει ότι
μπορεί να πάρει ακόμα και 5%, αφού
θεωρεί ότι υπάρχει πρόσφορο έδα-
φος για να ευδοκιμήσουν οι οικολογι-
κές ιδέες.

Με μια αιφνιδιαστική ανακοίνωση το μεσημέρι της
Πέμπτης, ο πρώην υπουργός Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης
ανακοίνωσε όχι μόνο την παραίτησή του, αλλά και την
αποχώρησή του από την πολιτική, ώστε να μπει στον
ιδιωτικό «στίβο» και μάλιστα στον κλάδο της ναυτιλίας.
Μεταξύ άλλων, στην ανάρτησή του ο κ. Βαρβιτσιώτης
έγραψε: «Στη ζωή έρχεται η ώρα που ένας κύκλος
κλείνει κι ένας νέος ανοίγει. Έχω την τιμή να απολαμ-
βάνω την εμπιστοσύνη των συμπολιτών 24 χρόνια,

έχοντας εκλεγεί έντεκα φορές βουλευτής ανελλιπώς
από το 2000 […]. Ποτέ δεν κρύφτηκα στα δύσκολα και
πάντα ανέλαβα τις ευθύνες μου, κάποιες φορές με
προσωπικό και πολιτικό κόστος. Έχοντας πάντα ήσυχη
τη συνείδησή μου […]. Με αυτές τις σκέψεις παραδί-
δω τη βουλευτική μου έδρα. Σας ευχαριστώ για την
αγάπη και την εμπιστοσύνη μέσα από την καρδιά μου!».

Ο πρώην δήμαρχος Αιγάλεω Δημήτρης Καλογερό-
πουλος καταλαμβάνει την έδρα του κ. Βαρβιτσιώτη.

Τον Απρίλιο ο Μακρόν στην Αθήνα

«Μάχη» για τα SUV
Αυτή την περίοδο ετοιμάζονται να ανανεώσουν τις συμβάσεις για τα βουλευτικά

τους αυτοκίνητα οι εκπρόσωποι του Κοινοβουλίου. Η σύμβαση (Leasing) λήγει και
δεν μπορούν να μην έχουν αυτοκίνητο. Οι βουλευτές της Αττικής δικαιούνται αυτο-

κίνητο έως 1.600 κυβικά. Οι δε βουλευτές της Περιφέρειας δικαιούνται αυτοκί-
νητο έως 1.800 κυβικά. Οι περισσότεροι ωστόσο φαίνεται ότι προτιμούν τα πο-
λυτελή δημοφιλή SUV, με τα οποία γέμισε το γκαράζ της
Βουλής. Ελάχιστοι βουλευτές πια προσανατολίζον-

ται στα παλιά πολυτελή αυτοκίνητα. Οι εποχές
έχουν αλλάξει ριζικά.

Πετυχημένο πρόγραμμα
Η επέκταση της συμφωνίας για τη χορήγηση

βίζας 168 ωρών σε Τούρκους τουρίστες και
σε δύο άλλα νησιά, πέραν των δέκα, είναι το
θέμα που συζητείται αυτές τις ημέρες ανάμε-
σα στην Αθήνα και την Άγκυρα.  Η συμφωνία αρ-
χίζει να υλοποιείται από την 1η Φεβρουαρίου και
ήδη τουρκικά ταξιδιωτικά γραφεία προετοιμάζονται
για τη χειμωνιάτικη κάθοδο Τούρκων τουριστών σε Λή-
μνο, Χίο, Λέσβο, Σάμο, Λέρο, Κάλυμνο, Ρόδο, Κω, Σύμη,
Καστελλόριζο με βίζα- εξπρές. Πληροφορίες αναφέρουν ότι η Αθήνα θέλει να εντάξει
στη συμφωνία ακόμα δύο νησιά: την Πάτμο και (από πλευράς Τουρκίας) την Ίμβρο.
Άλλωστε, αυτή η συμφωνία για χορήγηση βίζας στους Τούρκους έγινε με έγκριση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Οργάνωση Κώτσηρα
Το εξαιρετικά σημαντικό στρατηγικό σχέδιο τριετίας για

θέματα Απόδημου Ελληνισμού παρουσιάστηκε στο Υπουρ-
γικό Συμβούλιο από τον υπουργό Γ. Γεραπετρίτη και τον
υφυπουργό Εξωτερικών Γ. Κώτσηρα. Βασικοί στόχοι του
σχεδίου, το οποίο αποτελεί μια ενοποιημένη στρατηγική για
τον Απόδημο Ελληνισμό και καταρτίστηκε με πρωτοβουλία
του αρμόδιου υφυπουργού, είναι η ουσιαστική, αμφίδρομη
επικοινωνία με την ελληνική Διασπορά και η ενδυνάμωση
του ελληνικού στοιχείου ανά τον κόσμο. Ήδη οι προξενικές
υπηρεσίες βοηθούν διαδικτυακά τους ομογενείς μας, με τις
νέες εφαρμογές που εφαρμόζονται. 

«Τέλος εποχής» για τον Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη

Στην πλήρη ιδιοκτησία του είναι το
μεγάλο σπίτι στις Σπέτσες, όπου πα-
ραχώρησε γεύμα ο κ. Στ. Κασσελά-
κης στους «συντρόφους». Για το πε-
ρίφημο τριήμερο «μπλα, μπλα,
μπλα…». Ένα πολύ μεγάλο σπίτι στην
Κηφισιά διέθετε και η οικογένεια
Κασσελάκη. Το οποίο αγόρασε και
στο οποίο κατοικεί οικογενειακώς ο
πλοιοκτήτης κ. Χά-
ρης Βαφειάς.

Ενώ ο ηγέ-
της του ΣΥ-
ΡΙΖΑ διαμέ-
νει μετά του
συζύγου του
σε πολυτελέστα-
το και πανάκριβο επι-
πλωμένο διαμέρισμα στην «καρδιά»
της Αθήνας. Με θέα την Ακρόπολη
και τον Λυκαβηττό…

Φυσικά δεν είναι η πρώτη φορά
που διίστανται… Οι απόψεις και οι
θέσεις κυβέρνησης και Εκκλησίας.
Τώρα, στο θέμα των ομοφυλόφιλων
ζευγαριών. Και παλαιότερα, στην
αφαίρεση της αναγραφής του θρη-
σκεύματος από τις αστυνομικές
ταυτότητες. Τότε, οι τότε Αρχιεπί-
σκοπος, επίσκοποι και ιερείς «κατέ-
βηκαν στον δρόμο», ενώ έφεραν
στην Αθήνα και τη σημαία της Αγίας
Λαύρας, αλλά… Αλλά η κυβέρνηση
Σημίτη δεν επείσθη.

Επί ηγεσίας Τσίπρα, ουδείς «μέτο-
χος» του ΣΥΡΙΖΑ φορούσε γραβάτα.
Αλλά τώρα, όλοι επιδεικνύουν τις γρα-
βάτες που είχαν κρυμμένες στην ντου-
λάπα και στον λαιμό τους... Και που τώ-
ρα βρίσκονται στο πουκάμισό τους... 

Κάποτε πρέπει να αντιγράψει το
καθαρό μετρό. Ο «ηλεκτρικός» Πει-
ραιά - Κηφισιάς. Όστις είναι γεμά-
τος μουτζούρες που οι ποικίλοι
«μουτζουροποιοί» τις χαρακτηρί-
ζουν «γκράφιτι». Και αυτά τα «γκρά-
φιτι» δεν υπάρχουν μόνο έξω από τα
βαγόνια. Πολλά βρίσκονται και μέ-
σα. Ευτυχώς, τώρα οι επιβάτες άρ-
χισαν να διαμαρτύρονται. Θα τους
ακούσει κάποιος;

Αδέκαστος
εισαγγελέας 

Ο Ευρωπαίος εντεταλμένος εισαγγε-
λέας Νίκος Ορνεράκης είναι ο διάδοχος
της Βασιλικής Βλάχου στη νευραλγική θέ-
ση της ΕΥΠ. Η τοποθέτηση του εμβληματι-
κού εισαγγελέα έγινε από το Ανώτατο

Δικαστικό Συμβούλιο και θεωρείται
επιλογή υψηλού κύρους για την

ελληνική Δικαιοσύνη.

από τον...Δ
ικτυω

μένο

Ακούστηκεότι…



«Τα δικαιώματα δεν μπαίνουν
στο ζύγι», δηλώνει ο
Δημήτρης Καιρίδης για το

επίμαχο νομοσχέδιο που θεσμοθετεί
τον γάμο των ομόφυλων ζευγαριών και
τονίζει ότι ένας πολιτικός οφείλει να

είναι περισσότερο χρήσιμος παρά
αρεστός. 

Ο υπουργός Μετανάστευσης
και Ασύλου χαρακτηρίζει ελπι-
δοφόρα την πορεία του ελλη-
νοτουρκικού διαλόγου και τη
συνεργασία Ελλάδας - Τουρ-
κίας για το μεταναστευτικό,
ενώ ταυτόχρονα σχολιάζει
και τις εξελίξεις όσον αφο-
ρά τις επικείμενες εκλογές
στις ΗΠΑ, με την επικράτη-
ση της υποψηφιότητας
Τραμπ. 

Το νομοσχέδιο για τον
γάμο των ομόφυλων
ζευγαριών δημιουργεί
οριζόντιες αντιδράσεις
σε όλα τα κόμματα. Θεω-
ρείτε έντιμη την αποχή
βουλευτών από την ψη-
φοφορία; 

Πράγματι, οι αντιδράσεις
διαπερνούν το σύνολο του πολι-

τικού φάσματος και δεν αφορούν
μόνο τη Νέα Δημοκρατία, αλλά όλα τα
κόμματα. Κι αυτό είναι φυσικό, αφού
αφορούν περισσότερο ένα συνειδησιακό
ζήτημα. Η αποχή των βουλευτών είναι μια
πολιτική στάση. Δηλώνει αμφιβολία, αλ-
λά, ταυτόχρονα, διευκολύνει την υπερψή-
φιση ενός νομοσχεδίου, γιατί χαμηλώνει
τον πήχη για τη δημιουργία πλειοψηφίας.
Αυτό σε καμία περίπτωση δεν σημαίνει
αδιαφορία του απέχοντος βουλευτή. Πάν-
τως, για να μιλήσουμε για το προκείμενο,
ο τελικός αριθμός των αποχών, έχω την αί-
σθηση, μιλώντας με συναδέλφους, ότι θα
είναι περιορισμένος. 

Με δεδομένο ότι η κοινωνία είναι δι-
χασμένη για αυτό το ζήτημα, κατά τη
γνώμη σας οι κυβερνήσεις οφείλουν
να προχωρούν μπροστά από την κοινή
γνώμη ή να την ακολουθούν; 

Σε μια δημοκρατία, η πολιτική δεν μπο-
ρεί παρά να συνδιαλέγεται και να ακούει

την κοινωνία. Όμως, ταυτόχρονα, ο πολιτι-
κός της εθνικής ευθύνης οφείλει να συνο-
μιλεί όχι μόνο με τον βραχύ χρόνο και τη
συγκυρία, αλλά και με την ιστορία. Να
βλέπει πέρα από τον ορίζοντα των επόμε-
νων εκλογών, να σχεδιάζει πολιτικές με
συναίσθηση και γνώση του μακρύ ορίζον-
τα. Να πείθει και, ει δυνατόν, να διαπαιδα-
γωγεί. Ο πολιτικός της ευθύνης δεν είναι
ούτε ελιτιστής, που περιφρονεί τον λαό,
ούτε λαϊκιστής που τον κολακεύει. Προτι-
μά να είναι χρήσιμος παρά αρεστός. 

Και κάτι ακόμα. Τα δικαιώματα δεν μπαί-
νουν στο ζύγι. Η αναγνώριση και ο σεβα-
σμός ενός δικαιώματος αφορά, κατεξο-
χήν, τις κοινωνικές μειοψηφίες. Αν ήταν
ζήτημα ψηφοφορίας, τότε εύκολα η πλει-
οψηφία θα μπορούσε να τα ακυρώσει.
Όμως, από τη φύση τους, τα δικαιώματα
λειτουργούν περιοριστικά έναντι του ενδε-
χόμενου δεσποτισμού της πλειοψηφίας.
Σε μια δημοκρατία, η πλειοψηφία κυβερνά
αλλά υπό συγκεκριμένους περιορισμούς. 

Πώς συνδέεται ο γάμος ομοφύλων με
την ελληνική ιθαγένεια;

Σήμερα υπάρχουν παιδιά ομόφυλων
ζευγαριών, Ελλήνων γονέων του εξωτερι-
κού, που δεν μπορούν να αποκτήσουν την
ελληνική ιθαγένεια γιατί δεν μπορούν να
εγγραφούν στα δημοτολόγια, αφού τα ξέ-
να πιστοποιητικά τους αναγράφουν γονείς
του ίδιου φύλου. Οι περιπτώσεις αυτές
μπορεί να είναι λίγες, είναι όμως υπαρ-
κτές. Και είναι κρίμα η ελληνική Πολιτεία
να γυρνά την πλάτη της σε Ελληνόπουλα
και να τα διώχνει από την αγκαλιά της.

Ένα άλλο μεγάλο ζήτημα, που προκα-
λεί αναταραχή κυρίως στους φοιτη-
τές, είναι η θεσμοθέτηση των μη κρα-
τικών πανεπιστημίων στη χώρα μας.
Εσείς έχετε διδάξει στα μεγαλύτερα
πανεπιστήμια της χώρας μας αλλά
και του εξωτερικού. Η αντιπολίτευση
υποστηρίζει πως από τη συγκεκριμέ-
νη ρύθμιση θα υποβιβαστεί το δημό-
σιο πανεπιστήμιο. Τι απαντάτε; 

Και μόνον που κάνουμε αυτήν τη συζή-
τηση, εν έτει 2024, είναι ένας αναχρονι-

σμός. Έπρεπε να είχαμε λύσει προ πολλού
το ζήτημα και να επιτρέψουμε τη λειτουρ-
γία μη κρατικών πανεπιστημίων, όπως
παντού στον κόσμο, συμπληρωματικά, αν
θέλετε, προς το δημόσιο πανεπιστήμιο. Η
συγκεκριμένη διάταξη είναι μεταβατική,
ενόψει της συνταγματικής αναθεώρησης
του άρθρου 16. Η ρύθμιση του άρθρου 16
είναι μια ιστορική ανορθογραφία και η πιο
προβληματική του Συντάγματος του
1975, το οποίο, κατά τα λοιπά, εγκαθί-
δρυσε την καλύτερη, σταθερότερη και
συμπεριλιπτικότερη δημοκρατία που γνώ-
ρισε ποτέ η Ελλάδα. 

Η ίδρυση μη κρατικών πανεπιστημίων
μπορεί να μην είναι πανάκεια, αλλά, επι-
τέλους, δεν μπορεί η χώρα μας να παρα-
μένει η παγκόσμια εξαίρεση. Όταν σπού-
δαζα στο Αριστοτέλειο, ως Θεσσαλονι-
κιός, θυμάμαι πολλούς Κύπριους φοιτη-
τές που έρχονταν εδώ να σπουδάσουν.
Τότε η Κύπρος δεν είχε πανεπιστήμιο. Σή-
μερα, 40.000 Ελληνόπουλα φοιτούν
στην Κύπρο, σε πανεπιστήμια που έγιναν
τα τελευταία χρόνια. 

Ποια είναι η δική σας εμπειρία; 

Θα μοιραστώ μαζί σας μια επώδυνη
προσωπική εμπειρία. Προ διετίας, επικοι-
νώνησε μαζί μου ο πρόεδρος του AUB
(American University of Beirut), του Αμε-
ρικανικού Πανεπιστημίου της Βηρυτού,
του παλαιότερου και σπουδαιότερου ίσως
πανεπιστημίου της Μέσης Ανατολής, που
έχει παραγάγει μεγάλο μέρος της ελίτ της
περιοχής. Έψαχνε τρόπους να μεταφέρει
μέρος της δραστηριότητας του σπουδαίου
ιδρύματος εκτός Λιβάνου, εξαιτίας της πο-
λυεπίπεδης και βαθιάς κρίσης που μαστί-
ζει τη χώρα. Έψαχνε να ’ρθει στην Ελλά-
δα. Δυστυχώς για μας, το απαγορευτικό
νομοθετικό πλαίσιο δεν το επέτρεψε και
το AUB άνοιξε παράρτημα στην Πάφο.
Έτσι, χάθηκε μια σπουδαία επένδυση που
θα έδινε δουλειά σε εκατοντάδες επιστή-
μονές μας, θα έφερνε πολλούς ξένους
φοιτητές εδώ και θα προωθούσε τις συ-
νεργασίες της ελληνικής ακαδημαϊκής
κοινότητας με το εξωτερικό.

Για να περάσουμε στα θέματα του
χαρτοφυλακίου σας. Εξετάζετε την
επέκταση της τροπολογίας για την
άδεια παραμονής των εργατών γης,
που ψηφίστηκε πρόσφατα; 
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Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου

στην Άννα Καραβοκύρη
Φωτό: Κώστας Πρόφης 

Δημήτρης Καιρίδης

Ο πολιτικός της εθνικής ευθύνης   



Όχι. Όπως εξηγήσαμε στη Βουλή, η τρο-
πολογία είναι one off, μια κι έξω. Ανοίγει
και κλείνει. Δίνει την ευκαιρία στους μετα-
νάστες χωρίς χαρτιά, που διαμένουν για
χρόνια εδώ και εργάζονται, να αποκτή-
σουν πρόσβαση στη νομιμότητα. Δεν αφο-
ρά μόνον εργάτες γης. Υπάρχουν πολλές
γυναίκες που δουλεύουν ως οικιακοί βοη-
θοί, για παράδειγμα, που μπορούν τώρα
να αποκτήσουν χαρτιά, ασφάλιση και φο-
ρολογική ταυτότητα. 

Στις ΗΠΑ προσπαθούν από τη δεκαετία
του 1980 να ψηφίσουν μια τέτοια τροπο-
λογία και δεν τα έχουν καταφέρει. Το γεγο-
νός ότι εμείς πετύχαμε μια ευρύτατη συ-
ναίνεση είναι εντυπωσιακό, τόσο για τα
κοινοβουλευτικά μας ήθη όσο και για τη
σημερινή Ευρώπη. 

Ακούστε. Όπως το έχει πει, αρκετές
φορές ο πρωθυπουργός, επιμένουμε
στην πάταξη της παράνομης διακίνησης,
αλλά θέλουμε νόμιμες εναλλακτικές λε-
λογισμένης μετανάστευσης. Η πολιτικής
μας, στον τομέα αυτόν, αναπτύσσεται σε
τρία στάδια. Πρώτον, δίνουμε αυτή την
εναλλακτική στους ήδη διαμενόντες εδώ
για χρόνια, υπό αυστηρές προϋποθέσεις.
Δεύτερον, προχωράμε στη σύναψη έξι,
καταρχάς, διμερών διακρατικών συμφω-
νιών εργασιακής κινητικότητας. Ήδη ολο-
κληρώνονται οι διαπραγματεύσεις με
Μολδαβία, Γεωργία και Ινδία. Και, τρίτον,
εκσυγχρονίζουμε τον διοικητικό μηχανι-
σμό έκδοσης και ανανέωσης των αδειών
παραμονής αλλά και των μετακλήσεων,
για να μπορεί να ανταποκριθεί στον όγκο
που έχει συσσωρευθεί και να αμβλυνθεί
η ταλαιπωρία που βιώνουν δεκάδες χιλιά-
δες μετανάστες και εργοδότες. 

Μετά την πρόσφατη επίσκεψη του
Τούρκου προέδρου στην Ελλάδα και

τη συνάντησή του με τον πρωθυπουρ-
γό, ελήφθησαν αποφάσεις που αφο-
ρούν τη συνεργασία των δύο χωρών
στο μεταναστευτικό. Ποιες είναι οι
επόμενες κινήσεις σας; 

Η συνεργασία Ελλάδας - Τουρκίας στο
μεταναστευτικό είναι ελπιδοφόρα. Από τις
19 Σεπτεμβρίου 2023, όταν συνομίλησα,
για πρώτη φορά με τον Τούρκο ομόλογό
μου, Αλί Γερλίκαγια, έχουμε σημειώσει με-

γάλη πρόοδο που αποτυπώνεται στο πεδίο
με τις χαμηλότερες ροές. Πρέπει να εμβα-
θύνουμε τη συνεργασία μας στην εξάρ-
θρωση των δικτύων των διακινητών. Μας
ενδιαφέρουν όχι μόνο τα «μικρά ψάρια»,
αυτοί που οδηγούν, για παράδειγμα, τις
βάρκες, αλλά και τα μεγάλα. Και για να
πιάσουμε τα «μεγάλα ψάρια», χρειάζεται η
διακρατική συνεργασία και η συνεχής αν-
ταλλαγή πληροφοριών. 

Πετύχαμε κάτι σπουδαίο. Να πείσουμε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να επιτρέψει τη
μοναδική εξαίρεση στη ζώνη Σένγκεν για
τη διευκόλυνση της επίσκεψης Τούρκων
πολιτών στα δέκα νησιά μας στο Ανατολικό
Αιγαίο. Αυτό χαιρετίστηκε με ενθουσιασμό
στην Τουρκία και αποτελεί μια αλλαγή
«υποδείγματος». Εμείς δεν θέλουμε η δια-
κίνηση να γίνεται με παράνομα φουσκω-
τά, χωρίς χαρτιά. Εμείς πιστεύουμε ότι
μπορούμε να έχουμε νόμιμες ροές από τη
μικρασιατική ακτή, που δεν θα απειλούν
την ασφάλεια των νησιών μας, αλλά θα
φέρνουν οικονομική ανάπτυξη και τους
δύο λαούς μας πιο κοντά. 

Σε περίπτωση που στις προεδρικές
εκλογές των Ηνωμένων Πολιτειών
της Αμερικής επικρατήσει ο Ντ.

Τραμπ, θεωρείτε πως αυτό θα επηρε-
άσει τις ελληνοτουρκικές σχέσεις; 

Θα σας έλεγα ότι η εκλογή Τραμπ δεν θα
αφήσει τίποτα ανεπηρέαστο. Και θα πήγαι-
να και ένα βήμα παραπέρα. Η πιθανότητα
μιας τέτοιας εκλογής ήδη επηρεάζει γεω-
στρατηγικά τον κόσμο. Κάνει τον Πούτιν ή
τον Νετανιάχου λιγότερο διαλλακτικούς,
για παράδειγμα. Η εκλογή Τραμπ είναι ευ-
πρόσδεκτη για τους αυταρχικούς ηγέτες,
που είναι συνήθως αυτοί που αντιστρα-
τεύονται τη διεθνή συνεργασία και σταθε-
ρότητα. Το σπουδαιότερο, ωστόσο, χαρα-
κτηριστικό του Τραμπ είναι το απρόβλε-
πτο. Τι θα κάνει, για παράδειγμα, με την
Ταϊβάν; Θα τη στηρίξει ενάντια στην Κίνα ή
θα την εγκαταλείψει; Κανείς δεν ξέρει.
Και όταν κανείς δεν ξέρει, αυξάνεται η
ανασφάλεια, όλοι γίνονται πιο νευρικοί και
ευέξαπτοι και, εν τέλει, δημιουργούνται
συνθήκες μιας αυτοεκπληρούμενης απο-
σταθεροποίησης.

Πάντως, η Ελλάδα έχει ερείσματα και
στις δύο πτέρυγες της αμερικανικής πολιτι-
κής ζωής. Και η αλήθεια είναι ότι ο Μάικ
Πομπέο, ο υπουργός Εξωτερικών του
Τραμπ, βοήθησε πολύ την εμβάθυνση της
ελληνοαμερικανικής στρατηγικής σχέσης,
τον τελευταίο χρόνο της προεδρίας Τραμπ.
Η ελληνική στρατηγική οφείλει να υπηρε-
τεί το εθνικό συμφέρον. Και το συμφέρον
μας είναι να μην μπλέκουμε με τις εσωτερι-
κές αντιθέσεις και τις μεγάλες συγκρού-
σεις που μαστίζουν τη σημερινή Αμερική.
Αλλά να καλλιεργούμε διαύλους προώθη-
σης των θέσεών μας με όλες τις πλευρές.
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«Τα δικαιώματα δεν μπαίνουν στο ζύγι… 
Η αναγνώριση και ο σεβασμός ενός δικαιώματος 

αφορά, κατεξοχήν, τις κοινωνικές μειοψηφίες»

   προτιμά να είναι χρήσιμος παρά αρεστός



ΣΑΒΒΑΤΟ 27 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024ΘΕΜΑ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ

14

Η αλήθεια για την   
Ήταν πρωί της 28ης Ιανουαρίου 1996 (είκοσι οκτώ

χρόνια σαν αύριο), που άνδρες του περιπολικού
του Πολεμικού Ναυτικού «Αντωνίου» ανέβηκαν

στην κορυφή της βραχονησίδας Μικρή Ίμια και ύψωσαν
την ελληνική σημαία, υποστέλλοντας την τουρκική, την
οποία την προηγούμενη μέρα είχαν υψώσει Τούρκοι
δημοσιογράφοι. 

Τρεις μέρες αργότερα, τουρκικές δυνάμεις, για πρώτη φορά
στη σύγχρονη ιστορία, εισέβαλαν σε ελληνικό έδαφος. Συγκε-
κριμένα, τουρκικές Ειδικές Δυνάμεις αποβιβάστηκαν στη
01.40 της 31ης Ιανουαρίου στη Μεγάλη Ίμια με σκοπό να
υψώσουν εκεί την τουρκική σημαία. Στις 05.30ελικόπτερο του
ελληνικού Πολεμικού Ναυτικού, που απονηώθηκε από τη φρε-
γάτα «Ναυαρίνον» για να διαπιστώσει την πληροφορία παρου-
σίας Τούρκων στη βραχονησίδα, κατέπεσε κατά την επιστροφή
του στη φρεγάτα και τα τρία μέλη του πληρώματος, οι υποπλοί-
αρχοι Χριστόδουλος Καραθανάσης και Παναγιώτης Βλαχάκος,
και ο αρχικελευστής Έκτορας Γιαλοψός σκοτώθηκαν. Είκοσι
οκτώ χρόνια πέρασαν από τότε που δύο βραχονησίδες, τα δύο
μικροσκοπικά νησιά του Αιγαίου, που οι Έλληνες ονομάζουν
Ίμια και οι Τούρκοι Καρντάκ, έμελλε να γίνουν πεδίο αντιπαρά-
θεσης Ελλάδας και Τουρκίας και αιτία θερμού επεισοδίου, που
άφησε πίσω του τρεις Έλληνες αξιωματικούς νεκρούς.

Τα γεγονότα εκείνης της μοιραίας νύχτας (30-31 Ιανουαρί-
ου) έχουν περάσει στην κρίση της Ιστορίας. Τα απόνερά της
όμως σκιάζουν μέχρι και σήμερα τις ελληνοτουρκικές σχέσεις.
Η κρίση στα Ίμια έδωσε αφορμή στην Άγκυρα να θέσει ζήτημα
«γκρίζων ζωνών», αμφισβητώντας την ελληνική κυριαρχία κά-
ποιων βραχονησίδων, και να εφαρμόσει τη δική της ερμηνεία
στη Συνθήκη της Λωζάννης (1923), με την οποία είχαν παρα-
χωρηθεί τα Δωδεκάνησα στην Ιταλία στο σύνολό τους και όχι
ονομαστικά, με την επίσημη βέβαια ελληνική θέση πως τέτοιο
ζήτημα ούτε υπήρξε, ούτε υπάρχει. Οι βραχονησίδες Ίμια είναι
συστάδα νησίδων στο νότιο Αιγαίο, που ανήκουν στα Δωδεκά-
νησα. Εκχωρήθηκαν στην Ελλάδα μετά το τέλος του Β’ Παγκο-
σμίου Πολέμου, σύμφωνα με το άρθρο 14 της Συνθήκης Ειρή-
νης των Παρισίων (10/12/1947) που η Ιταλία εκχώρησε στην
Ελλάδα «εν πλήρει κυριαρχία» τις νήσους της Δωδεκανήσου
απαριθμούμενες: Αστυπάλαια, Ρόδο, Χάλκη, Κάρπαθο, Κάσο,
Τήλο, Νίσυρο, Κάλυμνο, Λέρο, Πάτμο, Λειψούς, Σύμη, Κω και
Καστελόριζο ως και τις παρακείμενες νησίδες!

Η Δυτική (Μεγάλη) Ίμια είναι η μεγαλύτερη, με μήκος ακτών
613 μέτρα και έκταση 25 στρέμματα, και η Ανατολική (Μικρή),
με μήκος ακτών 499 μέτρα και έκταση 14 στρέμματα. Οι βρα-
χονησίδες είναι άγονες και ακατοίκητες.

Το ιστορικό

Όλα άρχισαν στις 25 Δεκεμβρίου 1995, όταν το τουρκικό
εμπορικό πλοίο «Φιγκέν Ακάτ» προσάραξε κοντά στη βραχονη-
σίδα Ανατολική (Μικρή) Ίμια και εξέπεμψε σήμα κινδύνου, αλ-
λά ο Τούρκος πλοίαρχος αρνήθηκε την ελληνική βοήθεια, με
τον ισχυρισμό ότι το σκάφος βρίσκεται σε τουρκικά ύδατα.Ενη-
μερώνεται το υπουργείο Εξωτερικών και αυτό με τη σειρά του

γνωστοποιεί το γεγονός στο τουρκικό υπουργείο Εξωτερικών,
επισημαίνοντας ότι χωρίς ρυμουλκό το τουρκικό πλοίο θα κιν-
δυνεύσει. Το τουρκικό υπουργείο Εξωτερικών διαμηνύει, ξε-
κάθαρα πια στις 27 Δεκεμβρίου, ότι υπάρχει θέμα κυριαρχίας
με τις βραχονησίδες Ίμια. Για την περίσταση οι Τούρκοι προ-
σπάθησαν να εφαρμόσουν τη δική τους ερμηνεία στη Συνθήκη
της Λωζάννης (1923). Τελικά, το πλοίο αποκολλήθηκε στις 28
Δεκεμβρίου 1995 από ελληνικά ρυμουλκά. Η κρίση των Ιμίων
όμως είχε ήδη ξεκινήσει, χωρίς κανείς να φανταστεί τη συνέ-
χεια. Το πρωί της 28ης Δεκεμβρίου, τουρκικό μαχητικό αερο-
σκάφος συντρίβεται στα ελληνικά χωρικά ύδατα, στην περιοχή
της Λέσβου, ύστερα από εμπλοκή με ελληνικά μαχητικά. Με
ελληνική βοήθεια, ο Τούρκος πιλότος διασώζεται.

Η πρώτη αμφισβήτηση

29 Δεκεμβρίου 1995: Το τουρκικό υπουργείο Εξωτερικών
εκμεταλλεύεται την κατάσταση και επιδίδει ρηματική διακοί-
νωση στο αντίστοιχο ελληνικό, στην οποία αναφέρεται ότι οι
βραχονησίδες Ίμια είναι καταχωρισμένες στο κτηματολόγιο
Μουγκλά του Νομού Μπουντρούμ (Αλικαρνασσού) και ανή-
κουν στην Τουρκία. Με καθυστέρηση το ελληνικό υπουργείο
Εξωτερικών απαντά στις 9 Ιανουαρίου 1996, απορρίπτοντας
τη διακοίνωση.

25 Ιανουαρίου 1996: Ο (τότε) δήμαρχος της Καλύμνου Δη-
μήτρης Διακομιχάλης, συνοδευόμενος από τον αστυνομικό δι-
ευθυντή Καλύμνου Γ. Ριόλα και δύο κατοίκους του νησιού
ύψωσε την ελληνική σημαία στη Μικρή Ίμια. Την επομένη, η
ελληνική σημαία κυμάτιζε και στη διπλανή βραχονησίδα.

27 Ιανουαρίου: Δύο δημοσιογράφοι του γραφείου της εφημε-
ρίδας «Χουριέτ» στη Σμύρνη μετέβησαν με ελικόπτερο, υπέστει-
λαν την ελληνική σημαία και ύψωσαν την τουρκική στη Μικρή
Ίμια. Το γεγονός προβλήθηκε από τουρκικό τηλεοπτικό κανάλι.

28 Ιανουαρίου: Το περιπολικό του Πολεμικού Ναυτικού «Αν-
τωνίου» κατέβασε την τουρκική σημαία και ύψωσε την ελληνι-
κή. Η εντολή ήταν να υποσταλεί η τουρκική σημαία μόνο. Το
ίδιο βράδυ, άγημα ανδρών των ΟΥΚ του Πολεμικού Ναυτικού
αποβιβάστηκαν στη βραχονησίδα για να φρουρούν την ελληνι-
κή σημαία.

29 Ιανουαρίου: Ο Κώστας Σημίτης, που δέκα μέρες πριν εί-
χε αναλάβει πρωθυπουργός, στέλνει μήνυμα, από την ελληνι-
κή Βουλή προς την Τουρκία, ότι «σε οποιαδήποτε πρόκληση η
Ελλάδα θα αντιδράσει άμεσα και δυναμικά».

Σε τηλεφωνική επικοινωνία δε με τον Αμερικανό πρόεδρο
Μπιλ Κλίντον, του εκφράζει την ελληνική θέση ότι η χώρα μας
δεν επιθυμεί την ένταση, αλλά θα αντιδράσει εφόσον προκλη-
θεί. Η κυβέρνηση δηλώνει έτοιμη να αποσύρει το άγημα, όχι

30-31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 1996

του Φώτη Σιούμπουρα
sfotis@yahoo.gr

Τα γεγονότα εκείνης της μοιραίας
νύχτας έχουν περάσει στην κρίση

της Ιστορίας. Τα απόνερά της όμως
σκιάζουν μέχρι και σήμερα τις

ελληνοτουρκικές σχέσεις

Τούρκοι δημοσιογράφοι 
της εφημερίδας «Χουριέτ» κατεβάζουν
την ελληνική σημαία από τη Μικρή Ίμια,

για να ανεβάσουν την τουρκική

Η κρίση στα Ίμια έδωσε αφορμή 
στην Άγκυρα να θέσει ζήτημα «γκρίζων
ζωνών», αμφισβητώντας την ελληνική

κυριαρχία κάποιων βραχονησίδων, 
και να εφαρμόσει τη δική της ερμηνεία

στη Συνθήκη της Λωζάννης (1923)
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  κρίση των Ιμίων
όμως και την ελληνική σημαία. Η πρωθυπουργός της Τουρ-
κίας Τανσού Τσιλέρ απαντάει στον Σημίτη ότι «η ελληνική ση-
μαία και ο ελληνικός στρατός δεν θα υπάρχουν στα Καρντάκ».

Στην…τηλεόραση

31 Ιανουαρίου: Συγκαλείται σύσκεψη στο γραφείο του πρω-
θυπουργού. Ο υπουργός Εξωτερικών Θ. Πάγκαλος φθάνει κα-
θυστερημένα, επειδή παίρνει μέρος σε τηλεοπτική συνέντευ-
ξη. Στη 01:40 καταφθάνουν πληροφορίες ότι Τούρκοι κομάν-
τος αποβιβάζονται στη Μικρή Ίμια.

Τέσσερις ώρες αργότερα, στις 05:30, ελικόπτερο του Πολε-
μικού μας Ναυτικού ίπταται των βραχονησίδων και διαπιστώ-
σει ότι πράγματι υπάρχουν εκεί Τούρκοι στρατιώτες, οι οποίοι
είχαν κατεβάσει την ελληνική σημαία και είχαν υψώ-
σει την τουρκική. Δίνεται εντολή να επιστρέψει το
ελικόπτερο στη βάση του και, ενώ πετά μεταξύ
των βραχονησίδων Πίτα και Καλίλιμνος, ανα-
φέρει βλάβη και χάνεται από τα ραντάρ. Αρ-
γότερα θα ανασυρθούν συντρίμμια του ελι-
κοπτέρου και νεκρά και τα τρία μέλη του
πληρώματος.

06.00: Οι Αμερικανοί, διά του υφυπουρ-
γού Εξωτερικών Ρίτσαρντ Χόλμπρουκ, επι-
βάλλουν και στις δύο πλευρές τη θέλησή
τους. «No ships, no troops, no table-flags», δια-
μηνύουν ή, σε πιο κομψή διπλωματική γλώσσα, να
ισχύσει το status guo ante. 

07:59-08:00: Οι Έλληνες υποστέλλουν την ελληνική ση-
μαία από την Ανατολική (Μικρή) Ίμια και δευτερόλεπτα αργότε-
ρα οι Τούρκοι από τη Δυτική (Μεγάλη) Ίμια. Την ελληνική ση-
μαία παραλαμβάνει το πλήρωμα της κανονιοφόρου «Πυρπολη-
τής». Μέχρι το μεσημέρι της 31ης Ιανουαρίου 1966 τα πλοία,
οι στρατιώτες και οι σημαίες είχαν αποσυρθεί από τα Ίμια.

Την ίδια ημέρα το πρωί, ο πρωθυπουργός Κώ-
στας Σημίτης ευχαρίστησε από το βήμα της Βου-
λής την κυβέρνηση των ΗΠΑ για τη βοήθειά τους,
προκαλώντας τη μήνιν της αντιπολίτευσης.

«Κάτι συνέβη με το ελικόπτερο»

Για την πτώση του ελληνικού ελικοπτέρου, η επίση-
μη θέση του Πολεμικού Ναυτικού είναι ότι «το ελικό-
πτερο κατέπεσε λόγω κακοκαιρίας και απώλειας προ-
σανατολισμού του πιλότου». Στη Βουλή ο Γεράσιμος
Αρσένης, υπουργός Εθνικής Άμυνας τότε, έκανε γνω-
στή την αιτία της πτώσης: «Βέρτιγκο»!

Πολλοί στην Ελλάδα υποστήριζαν –και υποστηρί-
ζουν– ότι το ελικόπτερο κατέπεσε από τουρκικά πυ-
ρά. Πολλά χρόνια μετά την κρίση των Ιμίων
ο Ιωάννης Καραθανάσης, γιος του αξιωματι-
κού Χριστόδουλου Καραθανάση, που είχε
σκοτωθεί εκείνο το ξημέρωμα, είχε υποστη-
ρίξει: «Ποιος τελικά θα μας εξηγήσει γιατί η
στολή που φόραγε (ο πατέρας του)
–την οποία έχουμε στο σπίτι
μας– έχει τρύπες και κηλίδες αίμα-
τος, σημάδια που φανερώνουν
πως ο θάνατός του δεν επήλθε

από καρδιακό επεισόδιο; Η υπόθεση συγκαλύφθηκε και το μό-
νο που ζητάω είναι να μάθουμε την αλήθεια».

Και ο Νίκος Βλαχάκος, αδελφός του υποπλοιάρχου Πανα-
γιώτη, σε συνομιλία του με το «Π» πριν από τρία χρόνια είχε πει:
«Μέχρι στιγμής έχουμε μόνο ενδείξεις. Δεν έχουμε αποδεί-
ξεις. Ή τουλάχιστον υπάρχουν και δεν τις έχουμε μάθει. Σίγου-
ρα συνέβη κάτι που δεν μας λένε». 

«Αποφασίσαμε ομόφωνα….»

Το κλίμα στην Τουρκία την επομένη της κρίσης ήταν θριαμ-
βευτικό. Η πρωθυπουργός Τανσού Τσιλέρ δήλωνε ότι η επίλυ-
ση της κρίσης ήταν αποτέλεσμα της σθεναρής στάσης της.
Στην Αθήνα, από την άλλη πλευρά, το κλίμα ήταν βαρύ. Ο πρω-

θυπουργός κ. Σημίτης προσπάθησε αρχικά να αποκρύψει
ότι είχε συμφωνήσει για την υποστολή της ελληνικής

σημαίας και ευχαρίστησε από το βήμα του Κοινο-
βουλίου τους Αμερικανούς για τη μεσολάβη-

ση, κάτι που προκάλεσε έντονες αντιδρά-
σεις. Ο πρώην πρωθυπουργός εξηγούσε
ότι «την ελληνική σημαία αποφασίσαμε
ομόφωνα να την αποσύρουμε, για να απο-
τρέψουμε το ενδεχόμενο νέων εμπλοκών.

Αν η σημαία έμενε στη βραχονησίδα χωρίς
φύλαξη, Τούρκοι πολίτες ή στρατιωτικοί μπο-

ρούσαν να επανέλθουν και να την κατεβάσουν, προ-
σβάλλοντας έτσι τη χώρα και προκαλώντας νέα αναμέτρη-

ση. Θεωρήσαμε λοιπόν ότι δεν έπρεπε να αφήσουμε ένα τέ-
τοιο ενδεχόμενο να συμβεί. Εκτιμούσε ότι οδεύαμε σε πολεμι-
κή σύγκρουση μεγάλων διαστάσεων και πως χάσαμε το δια-
πραγματευτικό πλεονέκτημα, διότι ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ ναύαρ-
χος Χρήστος Λυμπέρης άφησε αφύλακτη τη δεύτερη νησίδα.
Ο ανώτατος αξιωματικός υποστήριξε από την πλευρά του ότι

ουδέποτε είχε λάβει εντολή για φύλαξη της δεύτε-
ρης νησίδας και πίστευε ότι είχαμε υποστεί ήττα,
με το να δεχθούμε την υποστολή της σημαίας
μας, και πως χάθηκε μια ιστορική ευκαιρία να κα-

ταγάγουμε ένα συντριπτικό χτύπημα στην Τουρκία. 
Οι ΗΠΑ από την πλευρά τους ήθελαν απλώς να

αποφευχθεί η σύρραξη. Στη διαπραγμάτευση που
κυρίως κατηύθυνε ο τότε Αμερικανός υφυπουργός
Εξωτερικών Ρίτσαρντ Χόλμπρουκ, Ελλάδα και Τουρ-
κία συμφώνησαν να απαγκιστρώσουν τις στρατιωτι-
κές τους δυνάμεις γύρω από τα Ίμια, συμφωνώντας
στο τρίπτυχο: «No flags, no ships, no troops». Δηλα-
δή όχι σημαίες, όχι πλοία, όχι στρατεύματα πάνω
στις βραχονησίδες.

Πάντως μέχρι τις 27 Δεκεμβρίου 1995, την πα-
ραμονή δηλαδή της τουρκικής ανακοίνωσης ότι

τα Ίμια είναι αναπόσπαστο τμήμα της
τουρκικής επικράτειας, η Υπηρεσία Χαρτο-
γράφησης των ΗΠΑ στον χάρτη Καλύμνου
(No 54748) είχε την υποσημείωση «Nisos

Limnia (Greece)». Στην επόμενη έκδοση του
ίδιου χάρτη (No 544497), με ημερομη-
νία 27 Ιανουαρίου 1996, μετά την κρί-
ση των Ιμίων, δηλαδή υπάρχει μια δια-
φορετική υποσημείωση που αναφέρει
«περιοχή ακαθόριστης κυριαρχίας»!

28 ΧΡΟΝΙΑ ΑΠΟ ΤΟΤΕ ΠΟΥ ΕΛΛΑΔΑ 
ΚΑΙ ΤΟΥΡΚΙΑ ΒΡΕΘΗΚΑΝ 

ΣΤΑ ΠΡΟΘΥΡΑ ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

Οι τρεις ήρωες Έλληνες
αξιωματικοί, μέλη του
πληρώματος του
ελικοπτέρου που κατέπεσε
στα Ίμια, Χριστόδουλος
Καραθανάσης,
υποπλοίαρχος, Παναγιώτης
Βλαχάκος, υποπλοίαρχος,
και ο αρχικελευστής
Έκτορας Γιαλοψός

Πολεμικά πλοία (ελληνικό
και τουρκικό) περιπολούν

εκείνες τις ημέρες στα Ίμια

Η φρεγάτα «Ναυαρίνον»

Το μυστήριο 
με την πτώση 

του ελικοπτέρου και
τον θάνατο 

των τριών Ελλήνων
αξιωματικών



ΣΑΒΒΑΤΟ 27 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ

16

ΟΠαύλος Χρηστίδης, βουλευτής Β3’ Νότιου
Τομέα Αθηνών του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, με
αφορμή την ένταση που υπάρχει στον

δημόσιο διάλογο με φόντο τις ρυθμίσεις για τα
ομόφυλα ζευγάρια, καταθέτει τις απόψεις του
χωρίς «να μασάει τα λόγια του». 

Στο ίδιο ύφος απαντά και για τη νομοθετική πρωτο-
βουλία για τη λειτουργία μη κρατικών πανεπιστημίων,
αφήνοντας αιχμές κατά της κυβέρνησης για επικοινω-
νιακή διαχείριση, διότι, όπως λέει, «φέρνει το ζήτημα
για τα μη κρατικά πανεπιστήμια χωρίς λεπτομέρειες,
αλλά με εμφατικούς τίτλους, χωρίς να έχει προηγη-
θεί συζήτηση με την επιστημονική κοινότητα». 

Οι αντιδράσεις απέναντι στις ρυθμίσεις για τα
ομόφυλα ζευγάρια έφθασαν και στην «αυλή»
του ΠΑΣΟΚ. Θεωρείτε ότι είναι θέμα ιδεολογι-
κής θέσης ή φόβος πολιτικού κόστους;

Για το ΠΑΣΟΚ, η ισότητα διαχρονικά είναι θέμα αρ-
χής. Η συζήτηση για την ισότητα στον γάμο αφορά
μια συμπεριληπτική και δίκαιη κοινωνία. Με ψυχραι-
μία, λοιπόν, ακούμε και συζητούμε για ένα θέμα που
θα επιτρέψει στην κοινωνία μας να είναι πιο δυνατή.
Ωστόσο, σε καμία περίπτωση, δεν θα αφήσουμε να
διαδοθούν αντιεπιστημονικές ή ψευδοεπιστημονικές
απόψεις, προκειμένου να συντηρηθούν στον δημό-
σιο λόγο στερεότυπα και παρανοήσεις. Ακούω και
διαβάζω αντιλήψεις περί παιδοφιλίας ή κτηνοβα-
σίας, που θα είναι το επόμενο βήμα. Ανυπόστατες γε-
λοιότητες που δεν συμβαίνουν πουθενά στην Ευρώ-
πη. Επομένως, κατά την άποψή μου δεν διακυβεύον-
ται παραδοσιακές αξίες, ιδανικά, αρχές, ούτε διακυ-
βεύεται η πίστη μας.

Ταυτόχρονα φουντώνουν οι αντιδράσεις για τη
λειτουργία μη κρατικών πανεπιστημίων. Ως
ένας σύγχρονος άνθρωπος που έχει περάσει
από το ελληνικό πανεπιστήμιο, θεωρείτε ότι η
πορεία αυτής της μεταρρύθμισης είναι «ναρκο-
θετημένη»; 

Έχουμε μιλήσει στα συνέδριά μας για αυτά τα θέ-
ματα. Έχει έρθει η ώρα, λοιπόν, να αποφασίσουμε
ως κοινωνία τι είδους Τριτοβάθμια Εκπαίδευση θέ-
λουμε να έχουμε. Αν θέλουμε ένα σύστημα που
προάγει γνώσεις, δεξιότητες και ικανότητες ή
απλώς ένα σύστημα που ενδιαφέρεται μόνο για
πρόσκαιρο κέρδος. Η κυβέρνηση, πιστή στην επι-
κοινωνιακή τακτική της και τη στρατηγική των πολι-
τικών αιφνιδιασμών, φέρνει το ζήτημα για τα μη
κρατικά πανεπιστήμια χωρίς λεπτομέρειες, αλλά
με εμφατικούς τίτλους, χωρίς να έχει προηγηθεί
συζήτηση με την επιστημονική κοινότητα και χωρίς
να έχει ληφθεί υπ’ όψιν τι μέλλει γενέσθαι σε σχέ-
ση με τα δημόσια πανεπιστήμια, τα οποία συνεχί-
ζουν τα υποχρηματοδοτούνται και να αφήνονται
στην τύχη τους. Όπως και με το νομοσχέδιο για την
επιστολική ψήφο, έτσι και για τα μη κρατικά πανεπι-
στήμια, η ΝΔ φαίνεται να θέλει στην πραγματικότη-
τα να νομοθετήσει μόνη της, ακολουθώντας κατ’
επίφασιν τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες.

Σας φοβίζει το γεγονός ότι οι αντιδράσεις με

γερές δόσεις λαϊκισμού ρίχνουν νερό στον μύ-
λο της Ακροδεξιάς;

Η Ευρώπη και ο κόσμος αντιμετωπίζουν τον κίνδυ-
νο της Ακροδεξιάς. Και είναι προφανές πια ότι ο λαϊ-
κισμός οδηγεί στα άκρα. Η Ακροδεξιά είναι παρούσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο τα τελευταία χρόνια, και
αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να μας προβληματίζει
και να μας φέρει όλους απέναντι στις ευθύνες μας.
Τελευταίο παράδειγμα, το αδιανόητο παραλήρημα
του κ. Στίγκα από το βήμα της Βουλής. Πολιτικοί που
λένε ψέματα, χρησιμοποιούν συνωμοσίες και δια-
στρεβλώνουν την αλήθεια για να πάρουν ψήφους.
Πρέπει να απομονωθούν πολιτικά.

Τι συμβαίνει και η «δημοσκοπική βελόνα» έχει
κολλήσει για το ΠΑΣΟΚ;

Κάθε δημοσκόπηση καταγράφει μία χρονική στιγ-
μή. Πολλές μαζί καταδεικνύουν μία τάση. Η τάση
αυτήν τη στιγμή είναι η εδραίωση του ΠΑΣΟΚ στη
δεύτερη θέση. Για εμάς, όμως, το σημαντικότερο
από τα δημοσκοπικά ποσοστά είναι να χτίσουμε την
εμπιστοσύνη μας με τους πολίτες, να επικοινωνή-
σουμε το όραμά μας για το πώς θεωρούμε εμείς ότι
θα πρέπει να πορευτεί η χώρα μας. Προχωράμε και
χαράσσουμε πολιτική, όχι βάσει δημοσκοπήσεων,
αλλά βάσει αξιών και κοινωνικών αναγκών.

Θεωρείτε ότι τα κόμματα πλέον, με τη μορφή
που έχουν σήμερα, χρειάζονται μια ολική επα-
νεκκίνηση για να ανταποκριθούν με ρεαλισμό
στις πραγματικές ανάγκες της κοινωνίας;

Η απεμπόληση των επικοινωνιακών τεχνικών εί-
ναι θέμα πολιτικής απόφασης των πολιτικών προ-
σώπων και όχι απόρροια της μορφής των πολιτικών
κομμάτων. Βλέπουμε την κυβέρνηση να έχει επιδο-
θεί σε ένα επικοινωνιακό παιχνίδι, προσπαθώντας
να κρύψει την ανεπάρκειά της σε όλα τα επίπεδα:
από την αισχροκέρδεια και τη μείωση αγοραστικής
δύναμης των πολιτών, μέχρι την υποβάθμιση της
δημόσιας Παιδείας και Υγείας. Το ΠΑΣΟΚ έχει επι-
λέξει να κινείται με ρεαλισμό εδώ και πολλά χρόνια
και, όπως είπα και πριν, αποζητά την επαφή με την
κοινωνία και δουλεύει για να έρθει πιο κοντά και να
αφουγκραστεί τις ανάγκες της, ώστε με ένα σοβα-
ρό, συγκροτημένο και ρεαλιστικό σχέδιο να απαν-
τήσει σε αυτές.

Είθισται –εσφαλμένα– η σημασία των ευρωε-
κλογών να υποτιμάται από τους πολίτες, κα-
θώς θεωρείται «βόλεμα με παχυλούς μι-
σθούς». Σε συνδυασμό με τα σκάνδαλα που τα-
ρακούνησαν τις Βρυξέλλες, με ποιον τρόπο θα
πρέπει να πειστούν οι πολίτες για να συμμετέ-
χουν στην εκλογική διαδικασία;

Η ψήφος στις ευρωεκλογές, όπως και στις εθνι-
κές εκλογές, είναι μία άμεση και αδιαμεσολάβητη
έκφραση του κάθε πολίτη. Στην ψήφο αυτή βρίσκε-
ται η πραγματική δύναμή του. Οι επιλογές αυτές
κρίνουν και θα κρίνουν την καθημερινότητα όλων
μας και αυτό είναι κάτι που πρέπει να λάβουμε υπ’
όψιν μας όλοι. Το ΠΑΣΟΚ ανήκει στην οικογένεια
των Ευρωπαίων σοσιαλιστών και είναι ο στρατηγι-
κός αντίπαλος της συντηρητικής παράταξης. Οι πο-
λίτες έχουν επιλογή ενάντια στη συντήρηση, βασι-
σμένη στην πραγματικότητα, με ορίζοντα ελπίδας
και ανανέωσης.

Παύλος
Χρηστίδης
Βουλευτής Β3’ Νότιου Τομέα Αθηνών 
με το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ

«Όπως και με την επιστολική ψήφο, έτσι και
για τα μη κρατικά ΑΕΙ, η ΝΔ φαίνεται να θέλει
στην πραγματικότητα να νομοθετήσει μόνη της,
ακολουθώντας κατ’ επίφασιν
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες» 

Για εμάς η ισότητα
διαχρονικά
είναι θέμα αρχής

στον Αντώνη Ι. Αντωνόπουλο
aantonopoulos10@gmail.com
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Το οικονομικό κίνητρο για μπόνους
έως και 3.000 ευρώ στο «κυνήγι»
της αποκάλυψης της

φοροδιαφυγής με πλαστές αποδείξεις
αποδίδει καρπούς, καθώς χιλιάδες
φορολογούμενοι-καταναλωτές έχουν
φέρει στο φως «λαβράκια», ενώ
μεγάλος είναι και ο αριθμός των
καταγγελιών για αισχροκέρδεια ή νοθεία
στην αγορά. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Ανεξάρτη-
της Αρχής Δημοσίων Εσόδων, οι καταγγε-
λίες για τις «μαϊμού» αποδείξεις έχουν φτά-
σει τις 159.000. Από την έναρξη της εφαρ-
μογής «Αppodixi», έχουν πραγματοποιηθεί
153.380 καταγγελίες, εκ των οποίων οι
69.046 είναι επώνυμες και οι 84.334 είναι
ανώνυμες. Στον αριθμό αυτό έρχονται να
προστεθούν άλλες 5.559 περιπτώσεις κα-
ταγγελιών (922 επώνυμες και 4.637 ανώ-
νυμες) που έχουν γίνει στην πλατφόρμα
«Καταγγελίες Πολιτών», ανεβάζοντας τον
συνολικό αριθμό κοντά στις 159.000. Η
πλειονότητα των καταγγελιών αφορά μη
έκδοση αποδείξεων, πλαστές αποδείξεις,
διαφθορά και άλλες φορολογικές παραβά-
σεις, τις οποίες ελέγχει με τη σειρά της η
ΑΑΔΕ, μετά από αξιολόγηση του περιεχομέ-
νου και της σοβαρότητας των υποθέσεων.

Η εφαρμογή «Αppodixi» έχει εγκαταστα-
θεί στο κινητό τηλέφωνο περισσότερων
από 250.000 πολιτών, οι οποίοι έχουν
επιδοθεί σε ένα «κυνήγι» αποδείξεων,
προκειμένου να εντοπιστούν αυτές που εί-
ναι «πέτσινες» και με αυτόν τον τρόπο να
διεκδικήσουν, ανάλογα με το ύψος του
ποσού, το κλιμακωτό μπόνους των 100-
3.000 ευρώ, όταν η ΑΑΔΕ επιβεβαιώνει
τη φοροδιαφυγή. Οι καταγγελίες-πληρο-
φορίες που υποβάλλονται στην πλατφόρ-
μα διοχετεύονται συστημικά και αυτομα-
τοποιημένα, ανάλογα με το αντικείμενο
και το περιεχόμενό τους, στις αρμόδιες
δομές για περαιτέρω διενέργεια έρευνας
ή ελέγχου κατά περίπτωση. 

Σημαντική διευκόλυνση

Όσον αφορά την «Appodixi», το μέτρο
έχει διευκολύνει τις ελεγκτικές αρχές στον
εντοπισμό δεκάδων περιπτώσεων έκδο-
σης εικονικών ή μη έκδοσης αποδείξεων.
Είναι χαρακτηριστικό ότι μέσω της εφαρ-
μογής «Appodixi» εντοπίστηκαν περιπτώ-
σεις επιχειρήσεων οι οποίες ανέγραφαν
άλλο ποσό στην απόδειξη και άλλο ποσό
στα ηλεκτρονικά βιβλία myDATA. 

Έτσι, η ΑΑΔΕ και κατ’ επέκταση η πολιτική
ηγεσία του υπουργείου Εθνικής Οικονομίας
και Οικονομικών έχουν βρει ισχυρούς συμ-
μάχους τους ίδιους τους καταναλωτές, οι
οποίοι, είτε για λόγους οικονομικού συμφέ-

ροντος είτε για λόγους συνείδησης, στέλ-
νουν τις απαραίτητες πληροφορίες για τις
αποδείξεις που λαμβάνουν και στη συνέ-
χεια η υπόλοιπη... δουλειά γίνεται από την
Εφορία. Η πολιτική ηγεσία και υπηρεσιακοί
παράγοντες του υπουργείου, βλέποντας
την ανταπόκριση των φορολογουμένων και
λαμβάνοντας υπ’ όψιν την επέκταση της
χρήσης POS σε ολόκληρη τη λιανική, αλλά
και τη διασύνδεσή τους με τις ταμειακές μη-
χανές, έχουν αρχίσει να κάνουν... όνειρα
για εντυπωσιακές επιδόσεις στα φορολογι-
κά έσοδα. Κι αυτό γιατί σιγά-σιγά, ακόμη
και οι απατεώνες που εκδίδουν «μαϊμού»
αποδείξεις θα έχουν τον φόβο ότι κάποιος
καταναλωτής θα έχει στείλει την απόδειξη

που έλαβε στην εφαρμογή της ΑΑΔΕ, οπότε
θα πιαστεί από κει και στη συνέχεια θα υπο-
στεί τις συνέπειες που προβλέπει η φορο-
λογική νομοθεσία. 

Μάλιστα, πριν από μερικές ημέρες ξεκί-
νησε η δοκιμαστική λειτουργία του συστή-
ματος διασύνδεσης των ταμειακών μηχα-
νών με τα μηχανήματα POS και έτσι την 1η
Μαρτίου θα είναι όλα έτοιμα για να μπορεί
η Εφορία να γνωρίζει σε πραγματικό χρό-
νο τις συναλλαγές που γίνονται, με βάση
τα στοιχεία που θα αποστέλλουν οι επιχει-
ρήσεις μέσω του myDATA. Βέβαια, σύμ-
φωνα με τον πρόεδρο του Επαγγελματι-
κού Επιμελητηρίου Αθηνών Γιάννη Χατζη-
θεοδοσίου, υπάρχουν ακόμη εκκρεμότη-
τες, καθώς χιλιάδες επιχειρήσεις κινδυ-
νεύουν με πρόστιμο εάν έως τις 31 Ια-
νουαρίου δεν έχουν ολοκληρώσει την
προμήθεια των μηχανών POS, αλλά η κα-
θυστέρηση οφείλεται στις τράπεζες, οι
οποίες θέτουν κριτήρια τζίρου ή μη ύπαρ-
ξη οφειλών ή τριετούς σύμβασης.

«Πολυμέτωπο» 
το σαφάρι κατά 

της αισχροκέρδειας 
του Λουκά Γεωργιάδη
loukas1972@gmail.com

Χωρίς παύση θα είναι οι έλεγχοι
στην αγορά για την τήρηση της νομοθε-
σίας σχετικά με την αισχροκέρδεια,
ενώ το πρόστιμο των 561.000 ευρώ
που επέβαλε προ ημερών ο υπουργός
Ανάπτυξης Κώστας Σκρέκας σε μεγά-
λη πολυεθνική για τις υψηλές τιμές
στο βρεφικό γάλα αναμένεται να έχει
και συνέχεια. 

Σύμφωνα με πηγές του υπουργείου,
τους τελευταίους μήνες στη Γραμμή
του Καταναλωτή 1520, χιλιάδες πολί-
τες υποβάλλουν ερωτήσεις, κάνουν
καταγγελίες ή παράπονα για τις τιμές,
ζητούν συμβουλές και ενημερώνονται
για καταναλωτικά ζητήματα, δίνοντας
παράλληλα τις απαραίτητες πληροφο-
ρίες προς τις ελεγκτικές αρχές, σχετι-
κά με τη χαρτογράφηση των ελέγχων,
στις οποίες πρέπει να προβούν. Η Διυ-
πηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς
έχει πραγματοποιήσει τον τελευταίο
ένα χρόνο πάνω από 27.000 ελέγχους
στην αγορά, ενώ τα νέα μέτρα που ψη-
φίστηκαν στη Βουλή εκτιμάται ότι θα
οδηγήσουν σε σημαντικές μειώσεις τι-
μών έως και 25% μέσα στον Μάρτιο. 

Ο υπουργός Ανάπτυξης επισημαίνει
σε όλους τους τόνους πώς «ό,τι λέμε
το κάνουμε», ενώ οι ελεγκτικοί μηχανι-
σμοί του υπουργείου είναι σε πλήρη
ετοιμότητα. Η κυβέρνηση ευελπιστεί
ότι έως το Πάσχα η ακρίβεια θα έχει
περιοριστεί, καθιστώντας σαφές ότι
καμία πρακτική αθέμιτης κερδοφο-
ρίας δεν θα γίνει ανεκτή. 

Καταγγελίες και 
για την ακρίβεια

Η κινητοποίηση
φορολογουμένων και

καταναλωτών ανακατεύει
την... τράπουλα στην αγορά

και «μπλοκάρει» το όργιο 
των «πέτσινων» αποδείξεων
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Στο τέλος Φεβρουαρίου
αναμένεται να τεθεί σε εφαρμογή
το νέο πρόγραμμα «Ανακαινίζω -

Νοικιάζω», το οποίο αφορά χιλιάδες
ιδιοκτήτες παλαιών σπιτιών και
διαμερισμάτων. 

Παράλληλα, όμως, έρχεται και το νέο
«Εξοικονομώ 2024» για τις επιδοτήσεις
στις αντλίες θερμότητας, το οποίο και ανα-
μένεται να ξεκινήσει προς την άνοιξη.

«Ανακαινίζω - Νοικιάζω»

Το πρόγραμμα «Ανακαινίζω - Νοικιάζω»
θα αφορά περίπου 12.500 σπίτια. Εκτι-
μάται ότι πρόκειται να ανοίξει ειδική
πλατφόρμα στη ΔΥΠΑ για τις αιτήσεις,
ενώ ήδη έχουν γίνει γνωστά τα εισοδημα-
τικά κριτήρια.

Σε ό,τι αφορά τους δικαιούχους, αυτοί
είναι οι ιδιοκτήτες ή επικαρπωτές ακινήτων
με χρήση κατοικίας για ένα ακίνητό τους,
εφόσον:
• Διαθέτουν την κυριότητα ή την επικαρπία

του ακινήτου κατά ποσοστό που υπερβαί-
νει το 50%.

• Το ακίνητο έχει έκταση έως 100 τετρα-
γωνικά μέτρα και βρίσκεται σε οικιστική
περιοχή.

• Έχουν ετήσιο οικογενειακό φορολογη-
τέο, πραγματικό ή τεκμαρτό, εισόδημα
που δεν υπερβαίνει τα 40.000 ευρώ και
διαθέτουν ακίνητη περιουσία, της οποί-
ας η συνολική αξία δεν υπερβαίνει το πο-
σό των 300.000 ευρώ.

• Το ακίνητο δεν έχει δηλωθεί ως πρώτη
κατοικία, δεν έχει δηλωθεί ως μισθω-
μένο και δηλώνεται ως κενό στο έντυπο
Ε2 που συνοδεύει τη δήλωση φορολο-
γίας εισοδήματος των τριών τελευταί-
ων ετών.

• Οι δικαιούχοι δεν έχουν λάβει επιδότηση
για πρόγραμμα εξοικονόμησης ενέργειας
ή ανακαίνισης σε ακίνητο της ιδιοκτη-
σίας τους τα τελευταία πέντε έτη και δεν
έχουν ενταχθεί σε προγράμματα επιδο-
τούμενης ενεργειακής εξοικονόμησης
για οποιοδήποτε ακίνητό τους.

Πόσο και πώς

Όπως έχει ανακοινωθεί και επισήμως, οι
εντασσόμενοι στο πρόγραμμα «Ανακαινίζω
- Νοικιάζω» επιδοτούνται για την πραγματο-
ποίηση δαπανών επισκευής και ανακαίνι-
σης επί του ακινήτου τους, ύψους μέχρι
10.000 ευρώ, που περιλαμβάνουν τα
απαιτούμενα υλικά και τις εργασίες.

Η επιδότηση ανέρχεται στο 40% των
πραγματοποιηθεισών δαπανών και χορη-
γείται υπό βασική προϋπόθεση οι εργασίες
και τα υλικά να έχουν όλα αγοραστεί με κα-

νονικά τιμολόγια, τα οποία στη συνέχεια θα
πρέπει να υποβληθούν ηλεκτρονικά. Απο-
κλείεται δηλαδή η περίπτωση κάποιος να
ανακαινίσει το ακίνητό του με «μαύρο» χρή-
μα και χωρίς αποδείξεις.

Οι ιδιοκτήτες, αφού θα κάνουν την ανα-
καίνιση, πρέπει να νοικιάσουν για τρία χρό-
νια το ακίνητο και ο τρόπος που αποδει-
κνύεται αυτό είναι, όταν θα υποβάλουν τα

τιμολόγια για να λάβουν την επιδότηση, να
υποβάλουν μαζί και το ηλεκτρονικό μισθω-
τήριο, το οποίο αποδεικνύει ότι έχουν βρει
ήδη το άτομο ή τα άτομα που θα νοικιά-
σουν το σπίτι. Έχουν βρει λοιπόν τον επόμε-
νο ενοικιαστή και επιβεβαιώνεται ότι τον
έχουν βρει από ηλεκτρονικό μισθωτήριο,
το οποίο θα πρέπει να έχει διάρκεια τουλά-
χιστον τρία χρόνια.

της Αμαλίας Κάτζου
amaliakatzou@gmail.com

Μέσα στο δεύτερο εξάμηνο αναμένεται να «τρέξει» το νέο
πρόγραμμα «Εξοικονομώ», το οποίο, εκτός από ενισχυμένη επι-
δότηση για τους δικαιούχους, θα έχει και φοροαπαλλαγές για
όσους δεν εντάσσονται στο πρόγραμμα.

Πιο συγκεκριμένα, το νέο πρόγραμμα θα προβλέπει ενισχυ-
μένη επιδότηση για εγκατάσταση αντλιών θερμότητας, ώστε
να υλοποιηθεί ο νέος στόχος που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση για εγκατάσταση περισσότερων από 60 εκατ. αντλιών ως το
2030. 

Η εγκατάσταση αντλιών έχει ως στόχο να μειωθεί κατά 40% η
ζήτηση φυσικού αερίου για οικιακή κατανάλωση, καθώς και να
βοηθήσει στην αντιμετώπιση της ενεργειακής φτώχειας αλλά
και στην ενεργειακή ακρίβεια.

Παράλληλα, αξίζει να σημειωθεί ότι θα ισχύσει το σύστημα
των βαθμοημερών θέρμανσης και ψύξης για τον υπολογισμό
των ενεργειακών αναγκών και την επιδότηση των έργων ενερ-
γειακής αναβάθμισης. Τι σημαίνει αυτό; Το μοντέλο των βαθ-
μοημερών βασίζεται στις καιρικές συνθήκες ανά περιοχή, με
αποτέλεσμα κάθε γειτονιά να έχει τους δικούς της συντελεστές
επιδότησης στο «Εξοικονομώ». Με πιο απλά λόγια, ένα κτίριο
σε μια ορεινή περιοχή θα έχει και μεγαλύτερο συντελεστή ενί-
σχυσης, καθώς οι ανάγκες του είναι μεγαλύτερες.

Ο στόχος είναι να αναβαθμιστούν 11.500 κατοικίες μέσα στα
επόμενα δύο χρόνια, ενώ οι 2.500 θα αφορούν κατοικίες ευά-
λωτων καταναλωτών.

Τι ισχύει μέχρι σήμερα

Οι ιδιοκτήτες μπορούν να λάβουν επιδότηση για παρεμβάσεις
που εξοικονομούν ενέργεια και ενισχύουν την ενεργειακή αυτο-
νομία της κατοικίας τους.

Οι επιλέξιμες δαπάνες που μπορούν να επιδοτηθούν είναι οι
εξής:
• Αντικατάσταση κουφωμάτων.
• Τοποθέτηση / αναβάθμιση θερμομόνωσης.
• Αναβάθμιση συστήματος θέρμανσης / ψύξης.
• Σύστημα ζεστού νερού με χρήση Ανανεώσιμων Πηγών Ενέρ-

γειας.
• Άλλες παρεμβάσεις (σύστημα διαχείρισης smart home).

Οι παρεμβάσεις που θα γίνουν στις κατοικίες θα πρέπει να
ικανοποιούν τις ελάχιστες ενεργειακές απαιτήσεις του «Κανονι-
σμού Ενεργειακής Απόδοσης Κτιρίων».

Θα χρειαστεί να:
• Συμπληρώσετε τους προσωπικούς σας κωδικούς πρόσβασης

στο Taxisnet.
• Καταχωρήσετε την ηλεκτρονική σας διεύθυνση (e-mail) και

τα απαραίτητα στοιχεία.
• Επισυνάψετε τα απαραίτητα δικαιολογητικά.

Τονίζεται ότι το πρόγραμμα περιλαμβάνει στάδια αξιολόγη-
σης με συγκεκριμένα κριτήρια. Κάθε στάδιο του προγράμματος
έχει συγκεκριμένες προθεσμίες.

«Εξοικονομώ 2024»

Οι δικαιούχοι, τα ποσά 
και οι προϋποθέσεις 

των δύο προγραμμάτων
ανακαίνισης σπιτιών 

Έρχεται νέο «Εξοικονομώ» και 
το «Ανακαινίζω - Νοικιάζω»



Φουντώνει ο ανταγωνισμός στην αγορά
ηλεκτρικού ρεύματος, μετά την κίνηση από
πάροχο να λανσάρει ένα πέμπτο και πιο

ευέλικτο, με χαμηλότερη τιμή, τιμολόγιο. 

Πρόκειται για ένα τιμολόγιο οκτώ μηνών και η τιμή του
«κλειδώνει» στα 12,3 λεπτά ανά κιλοβατώρα. Μέχρι τώ-
ρα υπάρχει το πράσινο, που είναι μηνιαίο και είναι στα
13,6 λεπτά/KWh, ενώ υπάρχει και το 12μηνο μπλε, με
14,9 λεπτά/KW. Το παραπάνω γεγονός δημιουργεί νέα
δεδομένα στην αγορά και αναμένεται να επέλθουν αλλα-
γές στα χρωματιστά τιμολόγια, με την προσθήκη μιας
πέμπτης κατηγορίας, που θα είναι μεικτό τιμολόγιο, κα-
θώς θα έχει σταθερή τιμή για έξι μήνες και τους επόμε-
νους έξι θα είναι κυμαινόμενο. 

Η Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας, με επιστολή της, παρε-
νέβη, βγάζοντας «κόκκινη κάρτα» στο συγκεκριμένο τι-
μολόγιο, αλλά την ίδια ώρα ο υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας Θεόδωρος Σκυλακάκης δηλώνει θετικός,
επισημαίνοντας πως «εμείς θέλουμε να υπάρχει ο αντα-
γωνισμός».

Συγκεκριμένα, ο Θεόδωρος Σκυλακάκης ξεκαθάρισε
πως «αν επιμείνει η ΡΑΕ, θα αλλάξει το πλαίσιο με
υπουργική απόφαση. Στόχος είναι η δυνατότητα νέων
πακέτων ανάμεσα στα χρώματα, με προϋπόθεση την
απόλυτη διαφάνεια».

Διαφαίνεται μείωση

Την ίδια ώρα, αναμένονται οι εκπτώσεις στα τιμολόγια
που θα ανακοινωθούν στα τέλη του Ιανουαρίου, με τα έως
τώρα δεδομένα να δείχνουν περαιτέρω μείωση των τιμών
για τον επόμενο μήνα, στον απόηχο της πτωτικής τάσης
των τιμών ενέργειας διεθνώς, κάτι που αναμένεται να έχει
θετικό αντίκτυπο στα κίτρινα τιμολόγια, που καθίστανται
πιο ελκυστικά.

Υπενθυμίζεται ότι η τιμή στα κίτρινα τιμολόγια καθορί-
ζεται εκ των υστέρων με βάση την πορεία της τιμής της
χονδρεμπορικής, η οποία, όταν υποχωρεί αυτομάτως,
μειώνει την τιμή της κιλοβατώρας στα συγκεκριμένα τι-
μολόγια. Πάντως η συντριπτική πλειοψηφία των κατανα-
λωτών και πελατών των εταιρειών ηλεκτρικής ενέργειας
βρίσκονται στην κατηγορία των πράσινων τιμολογίων
ρεύματος. Σε ό,τι αφορά τα μπλε τιμολόγια, η φθηνότε-
ρη τιμή που έχει ανακοινωθεί για 12μηνη σύμβαση ξεκι-
νά από τα 0,149 ευρώ την κιλοβατώρα για κατανάλωση
κάτω των 500 κιλοβατώρων και φτάνει μέχρι τα 0,36 ευ-
ρώ την κιλοβατώρα.

Ανοίγει η πλατφόρμα 

Την 1η Φεβρουαρίου ανοίγει για αιτήσεις η πλατφόρμα
της ΗΔΙΚΑ, προκειμένου να ενταχθούν οι πολύτεκνοι στην
ειδική χρέωση για το Κοινωνικό Τιμολόγιο ρεύματος
(ΚΟΤ), και συγκεκριμένα στο Κοινωνικό Οικιακό Τιμολόγιο
ΚΟΤ Γ - Ειδικό Τιμολόγιο Πολυτέκνων.

Σε αυτό το τιμολόγιο παρέχεται μειωμένη τιμή ρεύματος
για οικιακή χρήση στις οικογένειες με τέσσερα εξαρτώμε-
να τέκνα και περισσότερα, ενώ ισχύουν διευρυμένα εισο-
δηματικά κριτήρια και δεν λαμβάνονται υπόψη περιουσια-
κά κριτήρια. Συγκεκριμένα, η έκπτωση αφορά το ποσοστό
10 λεπτών ανά kWh στη χρέωση προμήθειας ηλεκτρικής
ενέργειας, εστιάζοντας αποκλειστικά στην κύρια κατοικία.

Σε σχέση με τα διευρυμένα, εισοδηματικά κριτήρια έντα-
ξης στο ΚΟΤ Γ, για οικογένεια με τέσσερα εξαρτώμενα τέ-
κνα το ανώτατο, ετήσιο, εισοδηματικό όριο διαμορφώνε-
ται σε 50.000 ευρώ, ενώ για κάθε επιπλέον εξαρτώμενο
τέκνο προστίθεται το ποσό των 2.500 ευρώ, μέχρι του συ-
νολικού ορίου των 70.000 ευρώ, ανεξαρτήτως του αριθ-
μού των εξαρτώμενων μελών της οικογένειας. Βάσει υπο-
λογισμών, η συντριπτική πλειοψηφία των πολύτεκνων οι-
κογενειών πρόκειται να καταστούν δικαιούχοι.

Κατά 8.000 ευρώ αυξάνεται το παραπάνω όριο, για οι-
κογένεια που στη σύνθεσή της περιλαμβάνει άτομο ή άτο-
μα με αναπηρία 67% και άνω και κατά 15.000 ευρώ για οι-
κογένεια που περιλαμβάνει άτομο ή άτομα που έχουν
ανάγκη μηχανικής υποστήριξης με χρήση ιατρικών συ-
σκευών, η οποία παρέχεται κατ’ οίκον και είναι απαραίτητη
για τη ζωή τους.

Ταυτόχρονα, στο πλαίσιο του ΚΟΤ Γ εφαρμόζονται διευ-
ρυμένα όρια τετραμηνιαίας κατανάλωσης για τη χορήγηση
της έκπτωσης. Συγκεκριμένα, ξεκινούν από τις 2.000
kWh/τετράμηνο για τις οικογένειες με τέσσερα εξαρτώμε-
να τέκνα, ενώ για κάθε επιπλέον εξαρτώμενο τέκνο προ-
στίθεται κατανάλωση 200 KWh, μέχρι του ανώτατου ορί-
ου των 4.000 kWh, ανεξαρτήτως του αριθμού των εξαρ-
τώμενων μελών της οικογένειας.

Το παραπάνω όριο αυξάνεται περαιτέρω κατά 300 ΚWh,
για πολύτεκνη οικογένεια που περιλαμβάνει άτομο ή άτο-
μα με αναπηρία 67% και άνω και κατά 600 ΚWh για πολύ-
τεκνη οικογένεια που περιλαμβάνει άτομο ή άτομα που
έχουν ανάγκη μηχανικής υποστήριξης με χρήση ιατρικών
συσκευών, η οποία παρέχεται κατ’ οίκον και είναι απαραί-
τητη για τη ζωή τους.

Επιπρόσθετη έκπτωση

Επιπλέον, σημειώνεται πως οι δικαιούχοι του νέου τιμο-
λογίου πολυτέκνων επωφελούνται για την εξοικονόμηση
ενέργειας που επιτυγχάνουν, συγκριτικά με το όριο της τε-
τραμηνιαίας κατανάλωσής τους. Πρόκειται για μία επιπρό-
σθετη έκπτωση λόγω επίτευξης του στόχου εξοικονόμη-
σης, η οποία δεν μπορεί να υπερβαίνει το 20% της βασι-
κής έκπτωσης, δηλαδή τα 12 λεπτά/kWh.

Η ένταξη στο ΚΟΤ Γ θα γίνεται μέσω της ηλεκτρονικής
πλατφόρμας της ΗΔΙΚΑ, με την υποβολή πιστοποιητικών
και τη διαλειτουργικότητα του ιστότοπου με τις αρμόδιες
υπηρεσίες.
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της Αμαλίας Κάτζου
amaliakatzou@gmail.com

� Προ των πυλών το πέμπτο 
και πιο ευέλικτο, με χαμηλότερη τιμή,

τιμολόγιο και 8μηνη διάρκεια 
� Η κίνηση από πάροχο και 
η ρύθμιση που προωθείται 

Ο ανταγωνισμός φέρνει 
νέο τιμολόγιο ρεύματος
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Πιθανότατα μετά τις ευρωεκλογές
αναμένεται να λειτουργήσει το νέο
αυτοματοποιημένο και πιο

εξελιγμένο σύστημα ηλεκτρονικών
κατασχέσεων της Εφορίας για όσους
έχουν... ανοικτούς λογαριασμούς. 

Η προσαρμογή του συστήματος Eispraxis
σε όλες τις παραμέτρους της σύγχρονης τε-
χνολογίας θα επιτρέψει στους ελεγκτές της
Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων να
εντοπίζουν και να προχωρούν πολύ γρήγο-
ρα σε κατασχέσεις περιουσιακών στοιχείων
των οφειλετών. Το νέο σύστημα λειτουργεί
ήδη στα ελεγκτικά κέντρα και μέσα στους
προσεχείς μήνες αναμένεται να επεκταθεί
η λειτουργία του σε όλες τις ΔΟΥ της επι-
κράτειας. Το κύριο χαρακτηριστικό του νέ-
ου συστήματος είναι ότι διαθέτει «αισθητή-
ρες», οι οποίοι ενεργοποιούνται όταν, κατά
τον έλεγχο του οικονομικού προφίλ ενός
φορολογουμένου, διαπιστώνονται διαφο-
ρές οι οποίες βγάζουν... μάτι, όπως για πα-
ράδειγμα η αγορά ενός ακινήτου ή αυτοκι-
νήτου, οι δαπάνες μέσω ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών ή το αδικαιολόγητο «φούσκωμα»
των τραπεζικών λογαριασμών. 

«Έξυπνη» παρακολούθηση

Μάλιστα, όπως έχει γίνει γνωστό, το σύστη-
μα λειτουργεί με βάση τις πιο εξελιγμένες
ελεγκτικές μεθόδους και με τη συμβολή της
Τεχνητής Νοημοσύνης. To Εisxpraxis παρα-
κολουθεί τους οφειλέτες που δεν έχουν ρυθ-
μίσει τα χρέη τους και στη συνέχεια πιάνει
δουλειά η... τεχνολογία, προχωρώντας σε κα-
τασχέσεις, οι οποίες θα γίνονται με ρυθ-
μούς... πολυβόλου! Μάλιστα, το σύστημα πα-
ρέχει «έξυπνες» πληροφορίες σχετικά με το τι
μπορεί να κατασχέσει από τον οφειλέτη, ενώ
θα γίνονται με διαδικασίες-εξπρές οι κατα-

σχέσεις για απλήρωτα χρέη άνω των 500 ευ-
ρώ, για τα οποία επιτρέπονται κατασχέσεις κι-
νητών και ακίνητων περιουσιακών στοιχείων.

Η επιλογή των... άτυχων που θα βρεθούν
στο στόχαστρο της Εφορίας θα γίνεται ως
εξής:

1 Μπαίνουν σε απόλυτη προτεραιότητα οι
ληξιπρόθεσμες οφειλές που αντιστοιχούν
σε συγκεκριμένα κριτήρια ανάλυσης, ώστε
να εισπραχθούν πιο γρήγορα τα οφειλόμε-
να ποσά. 

2 Θα λειτουργεί επί 24ώρου βάσεως ένας
«Big Brother» που θα παρακολουθεί την πο-
ρεία και το είδος των οφειλών, καθώς και
τον τρόπο είσπραξής τους. 

3Η εικόνα που θα έχει η ΑΑΔΕ για τον οφει-
λέτη θα είναι σε πραγματικό χρόνο.

4 Δίνεται η δυνατότητα συμψηφισμού με
χρέη προς την Εφορία και τον ΕΦΚΑ, εφό-

σον ο οφειλέτης έχει λαμβάνειν χρήματα
από το Δημόσιο. 

5 Θα παρακολουθείται η ανταπόκριση του
οφειλέτη στις ρυθμίσεις, έτσι ώστε, όταν
πληροί τις προϋποθέσεις, να εκδίδεται αυτό-
ματα η φορολογική ενημερότητα. 

6 Θα αποστέλλεται αυτόματα στον φορο-
λογούμενο το ιστορικό των οφειλών, οι

ημερομηνίες καταβολής των δόσεων. 

7Θα κοινοποιούνται ηλεκτρονικά στον οφει-
λέτη τα... δυσάρεστα μαντάτα, όταν πρόκει-
ται να ενεργοποιηθούν μέτρα αναγκαστικής
είσπραξης. 

8 Θα υπάρχει ταξινόμηση των υποθέσεων
ανάλογα με το προφίλ του οφειλέτη, δηλα-
δή μαζί με το ποσό θα αναφέρεται το χρονι-
κό διάστημα της καθυστέρησης πληρωμής
κ.λπ. 

9 Όσοι οφειλέτες κάνουν τους... δύσκο-
λους, θα μπαίνουν κατά προτεραιότητα στη
λίστα για κατασχέσεις ποσών και θα ειδοποι-
ούνται για τα προτεινόμενα μέτρα είσπραξης
της οφειλής. 

10Θα γίνεται συστηματική καταγραφή της
διαδικασίας είσπραξης των οφειλών, καθώς
και ο χαρακτηρισμός τους αυτόματα, αν αυ-
τές είναι ανεπίδεκτες είσπραξης.

� Τι αλλάζει και τι πρέπει 
να γνωρίζουν όσοι έχουν

χρέη προς την Εφορία 
� Πότε ξεκινούν και ποιοι

κινδυνεύουν από 
την… Τεχνητή Νοημοσύνη

Κατασχέσεις στο λεπτό μέσω... ΑΙ
του Λουκά Γεωργιάδη
loukas1972@gmail.com

Υπεγράφη από τους υπουργούς Εθνικής Οικονο-
μίας και Οικονομικών Κωστή Χατζηδάκη και Ανάπτυ-
ξης Κώστα Σκρέκα η κοινή υπουργική απόφαση, με
την οποία βελτιώνεται σημαντικά ο αλγόριθμος του
εξωδικαστικού μηχανισμού. Συγκεκριμένα, με τις αλ-
λαγές που επέρχονται, βελτιώνεται έως και κατά 28%
σε σχέση με την υφιστάμενη κατάσταση το ύψος του
περιορισμού της οφειλής («κούρεμα») σε δάνεια με
εμπράγματη εξασφάλιση.

Με την ίδια απόφαση, το επιτόκιο για όλες τις ρυθ-
μίσεις οφειλών προς Δημόσιο, τράπεζες και εταιρεί-
ες διαχείρισης απαιτήσεων ορίζεται σε 3%, σταθερό
για τρία έτη. Σημειώνεται ότι το επιτόκιο για τα χρέη

προς τους χρηματοπιστωτικούς φορείς ήταν έως τώ-
ρα Εuribor συν 2,5 μονάδες για εξασφαλισμένες
οφειλές και συν 3 μονάδες για μη εξασφαλισμένες
οφειλές. Για τις ρυθμίσεις χρεών προς το Δημόσιο και
τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης είχε ήδη καθορι-
στεί σε 3% σταθερό.

Εξάλλου, με κοινή υπουργική απόφαση των υπουρ-
γών Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Κωστή Χα-
τζηδάκη και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης Δό-
μνας Μιχαηλίδου, δίνεται η δυνατότητα ένταξης στον
εξωδικαστικό μηχανισμό σε πρόσωπα που «κληρονό-
μησαν» οφειλές προς το Δημόσιο και Φορείς Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, από επιχειρήσεις που έχουν κλείσει.

ΡΥΘΜΙΣΗ ΟΦΕΙΛΩΝ 

Έως 28% το επιπλέον «κούρεμα» και με σταθερό επιτόκιο 3%
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Στο πιο δυνατό success story του ενεργειακού κλάδου
σε ολόκληρη τη Νοτιοανατολική Ευρώπη, αναμένεται να
εξελιχθεί η ΔΕΗ τα επόμενα χρόνια. Η επιχείρηση, που
το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ βρέθηκε ένα βήμα πριν από τη
χρεοκοπία και την κατάρρευση της ενεργειακής
ασφάλειας της χώρας, δεσπόζει στον ενεργειακό
χάρτη, επεκτείνεται σε νέες δραστηριότητες και
επιφυλάσσει πολλές εκπλήξεις. 
Η παρουσίαση του τριετούς επιχειρηματικού πλάνου της
ΔΕΗ από τον πρόεδρο και διευθύνοντα σύμβουλο
Γιώργο Στάσση, στο Λονδίνο, την περασμένη Τρίτη,
προκάλεσε ενθουσιασμό, τόσο ως προς το σκέλος του
απολογισμού, όσο και ως προς τον σχεδιασμό έως το
2030. Με επενδύσεις 9 δισ. ευρώ έως το τέλος του
2026, η ΔΕΗ θα φτάσει το 2030 να έχει το μεγαλύτερο
χαρτοφυλάκιο έργων ΑΠΕ, προσδοκώντας σε ετήσια

λειτουργικά κέρδη 3 δισ. ευρώ. Ο κ. Στάσσης μίλησε
ξεκάθαρα για ένα όραμα που θα μετατρέψει την
επιχείρηση σε ηγετικό παίκτη καθαρής ενέργειας,
κρίσιμων υποδομών και υπηρεσιών στη Νοτιοανατολική
Ευρώπη, βασιζόμενη στην υγιή οικονομική ανάπτυξη με
αποδοτικές επενδύσεις εντός και εκτός Ελλάδας και
όχημα την «πράσινη» μετάβαση, την πελατοκεντρική
φιλοσοφία, την τεχνολογία και τις συνεργασίες. 
Η ΔΕΗ αναμένεται να έχει εγκατεστημένη ισχύ 8,9
Γιγαβάτ το 2026 και αναμφίβολα, εκτός από...
αρχόντισσα της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, θα είναι και
μια «πολύφερνη νύφη», την οποία θα θέλουν πολλοί
να... παντρευτούν!

Follow the MoneyFollow the Money

Η συνάντηση του Δημήτρη Κοπελούζου
με τον Αιγύπτιο πρόεδρο Ελ Σίσι στο Κάιρο
δείχνει τον ρόλο που καλούνται να διαδρα-
ματίσουν οι μεγάλες ελληνικές εταιρείες
ενέργειας στην ευρύτερη περιοχή της Νοτι-
οανατολικής Ευρώπης και της Μεσογείου. 

Στη συνάντηση ήταν παρών και ο Αιγύ-
πτιος πρωθυπουργός Μαντμπούλι, καθώς
και ο υπουργός Ηλεκτρισμού Σάκερ. 

Ο κ. Σίσι ενημερώθηκε για την πρόοδο
του έργου «GREGY Project» για την ηλεκτρι-
κή διασύνδεση με την Ευρώπη, ιδίως με την
επιτυχή ένταξη του έργου στον αρχικό κατά-

λογο έργων κοινού ενδιαφέροντος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτό ανοίγει τον δρόμο για
την έναρξη της επόμενης φάσης υλοποί-
ησης του έργου, δηλαδή την εκπόνηση των
τελικών τεχνικών και περιβαλλοντικών με-
λετών, καθώς και της μελέτης για τον καθο-
ρισμό της διαδρομής των θαλάσσιων καλω-
δίων σύνδεσης. 

Ο πρόεδρος Σίσι εξήρε την επίμονη συ-
νεργασία μεταξύ της Αιγύπτου και της Ελλά-
δας σε όλους τους τομείς, η οποία καταδει-
κνύει τις ισχυρές σχέσεις που μοιράζονται οι
δύο χώρες.

Η φράση του Ευάγγελου Μυτιληναί-
ου, ότι ο φερώνυμος Όμιλος MYTILI-
NEOS έχει περάσει σε άλλη... πίστα,
αποτυπώνει τη νέα πραγματικότητα, η
οποία υποστηρίζεται από ισχυρά κέρ-
δη και αυξημένο μέρισμα. Η εταιρεία
άνοιξε την αυλαία των ανακοινώσεων
των οικονομικών μεγεθών του 2023,
βάσει των οποίων προκύπτει ότι τα κα-
θαρά κέρδη διαμορφώθηκαν στα 623
εκατ. ευρώ, τα λειτουργικά κέρδη ξε-
πέρασαν το 1 δισ. ευρώ και εν τέλει η

ισχυροποίηση της MYTILINEOS επι-
τρέπει και τη διανομή γενναίου μερί-
σματος 1,50 ευρώ ανά μετοχή. Τα κα-
θαρά κέρδη της περυσινής χρονιάς αυ-
ξήθηκαν κατά 34% σε σχέση με το
2022, ενώ ο τζίρος έφτασε στα
5,492 δισ. ευρώ. Ο Ευάγγελος Μυτι-
ληναίος ανέφερε ότι «συνεχίζουμε με
ταπεινότητα», ενώ τόσο η μεταλλουρ-
γία όσο και ο κλάδος της ενέργειας,
έκαναν τη μεγάλη διαφορά στα μεγέ-
θη της περυσινής χρήσης. 

Tρία βραβεία απέσπασε η Coffee Is-
land, η οποία ξεχώρισε στη σκηνή των
φετινών επιχειρηματικών βραβείων
«Retail Business Awards 2023», τον
μεγαλύτερο και πιο ιστορικό θεσμό της
αγοράς, που τελεί υπό την αιγίδα του
υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσε-
ων. Η αλυσίδα καφέ έλαβε το πρώτο
χρυσό βραβείο στην κατηγορία του «Re-
tail Franchisor of the Year», το οποίο
ήρθε ως επιστέγασμα της εμπιστοσύ-
νης των συνεργατών της στο σύστημα
franchise και αναδεικνύει την αφοσίω-
ση και τον σεβασμό της εταιρείας προς
τους συνεργάτες της. 

Επίσης, η Coffee Island κέρδισε το
ασημένιο βραβείο στην κατηγορία
«Best Retailers’ Mobile Apps», για την
εφαρμογή Μy Coffee Island, αλλά και

το μπρούτζινο στην κατηγορία «Retail
Campaign» για τη διαφημιστική καμπά-
νια. Σημειώνεται ότι η αλυσίδα έχει πα-
ρουσία σε πάνω από 110 πόλεις της Ελ-
λάδας και σε περισσότερα από 50 ση-
μεία στο εξωτερικό.

Η ΔΕΗ γίνεται η... αρχόντισσα της ΝΑ Ευρώπης!

Ξεχώρισε η Coffee Island

Συνάντηση Σίσι - Κοπελούζου

MYTILINEOS: Σε άλλη... πίστα 
με ισχυρά κέρδη και μέρισμα
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Κανένας Ρεπουμπλικάνος, έχοντας
κερδίσει τόσο τις προκριματικές
στην Αϊόβα όσο και στο Νιου

Χαμσάιρ, δεν έχει χάσει ποτέ το χρίσμα
του κόμματος και έτσι ο Ντόναλντ
Τραμπ απλά περιμένει την… εκτός 
έδρας αναμέτρηση της Νότιας
Καρολίνας με τη μοναδική του αντίπαλο,
για να αποτελειώσει στην κούρσα για
τον Λευκό Οίκο.

Η Νίκι Χέιλι δηλώνει πως δεν τα παρατά,
αλλά υπάρχει κίνδυνος οι χορηγοί της να την
εγκαταλείψουν και να την αναγκάσουν να
ρίξει λευκή πετσέτα πριν από την κρίσιμη
κάλπη της 24ης Φεβρουάριου, στην πολι-
τεία της οποίας ήταν κυβερνήτρια.

Ο Αμερικανός μεγιστάνας βλέπει πως
προς το παρόν οι δικαστικές του περιπέτειες
δεν φαίνεται να έχουν αντίκτυπο στη δημοτι-
κότητά του. Παρά το ότι, με ποινικές κατηγο-
ρίες σε βάρος του σε τέσσερις υποθέσεις
και μια δίωξη για δυσφήμηση, ο πρώην πρό-
εδρος εμφανίζεται τακτικά στο δικαστήριο
μεταξύ των προεκλογικών συγκεντρώσεών
του, εξακολουθεί να πείθει περισσοτέρους
από όσους η Χέιλι, η οποία προειδοποιεί ότι
μια εκ νέου υποψηφιότητα Τραμπείναι απάν-
τηση στις... προσευχές των Δημοκρατικών.

Ποια είναι η «δεξαμενή»

Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν πως ο επίδο-
ξος εκ νέου πλανητάρχης παίρνει ψήφους
από τη «δεξαμενή» των απογοητευμένων
με την πορεία της οικονομίας και το μετα-
ναστευτικό, αλλά και όσων αντιτίθενται
στις αμερικανικές στρατιωτικές επεμβά-
σεις σε διάφορα σημεία του πλανήτη. Το

σημαντικότερο ωστόσο επίτευγμα του Ντό-
ναλντ Τραμπ συνίσταται στο ότι έχει κατορ-
θώσει να πείσει πολλούς Αμερικανούς ότι
στις εκλογές του 2020 δεν έχασε καθαρά
και τίμια. Η πάγια θέση του παραμένει ότι
υπήρξε νοθεία και ότι ο πραγματικός νικη-
τής ήταν εκείνος. Περίπου 7 στους 10 ψη-
φοφόρους που προσέρχονται στις εσω-
κομματικές εκλογές ασπάζονται την εκδο-
χή του Τραμπ για το τι πραγματικά συνέβη
προ τετραετίας, κρίνοντας πως η άνευ προ-
ηγουμένου απόπειρα κατάληψης του Καπι-
τωλίου στις 6 Ιανουαρίου 2021 από οπα-

δούς του δεν ήταν και τόσο... σοβαρή. Ο
πλανήτης πάντως πρέπει να πάρει στα σο-
βαρά την προοπτική μιας δεύτερης θητεί-
ας του Ντόναλντ Τραμπ στον Λευκό Οίκο,
όπως προειδοποίησε και ο συντονιστής της
γερμανικής κυβέρνησης για τις διατλαντι-
κές σχέσεις. Ο Μίκαελ Λινκ συνέστησε μά-
λιστα τη λεγόμενη «στρατηγική του ντό-
νατ», δηλαδή επαφές γύρω από τον απρό-
βλεπτο Τραμπ και με εσωτερικούς παρά-
γοντες που μπορούν ενδεχομένως να
ασκήσουν βέτο σε αποφάσεις του.

«Κατεβάστε την πρ. πρώτη κυρία»

Βλέποντας πως ο Ντόναλντ Τραμπ είναι ο
απόλυτος κυρίαρχος στο ρεπουμπλικανικό
στρατόπεδο και με τις δημοσκοπήσεις, αν
και πολύ πρόωρες, να του δίνουν προβάδι-
σμα στη μετωπική με τον Τζο Μπάιντεν, άρ-
χισαν να πυκνώνουν οι μουρμούρες όσων
Δημοκρατικών ξανασκέφτονται αν ο πρό-
εδρος είναι ικανός να κρατήσει τα κλειδιά
του Λευκού Οίκου. Έτσι, ξαναφούντωσε το
σενάριο που τους θέλει να αναζητούν άλ-
λον υποψήφιο.

Όταν πρόσφατα η Μισέλ Ομπάμα δήλω-
νε σε συνέντευξή της ότι μένει ξάγρυπνη
τα βράδια από την αγωνία της για το αποτέ-
λεσμα των προεδρικών εκλογών, μιλούσε
ως απλή Αμερικανίδα που δεν θέλει να ξα-
ναφορτωθεί τον Τραμπ ή μήπως έριχνε το
πρώτο σινιάλο για κάθοδο στις εκλογές;

Δημοσιεύματα που διαδέχονται το ένα το
άλλο υποστηρίζουν πως έχει ήδη βολιδο-
σκοπήσει διευθύνοντες συμβούλους hed-
ge funds στη Νέα Υόρκη, ενώ παραθέτουν
ακόμη και χρονοδιάγραμμα, εκτιμώντας
πως η Μισέλ Ομπάμα θα κάνει το «μπαμ»
για το χρίσμα στο Συνέδριο των Δημοκρατι-
κών τον Αύγουστο, έτσι ώστε να στενέψει
τα χρονικά περιθώρια οργάνωσης επίθε-
σης του Τραμπ.

Αν και κάποτε θεωρούνταν το ανερχόμενο αστέρι
των Ρεπουμπλικανών, ο Ρον Ντε Σάντις εγκατέλει-
ψε από την πρώτη μόλις στροφή την προεκλογική

κούρσα, ανακοινώνοντας μάλιστα την υποστήριξή του
στον μέχρι πρότινος μεγάλο αντίπαλό του.

Έχοντας χαρακτηριστεί ως κορυφαίος υποψήφιος για
το χρίσμα και φυσικός διάδοχος του Ντόναλντ Τραμπ, λό-
γω του μαχητικού του στιλ και των βαθιά συντηρητικών
του απόψεων, συνέθετε μια εικόνα του ιδανικού Αμερικα-
νού πολιτικού, τουλάχιστον για τους Συντηρητικούς. Οι
αναλυτές αναζητούν τα αίτια της αναιμικής, όπως απο-
δείχθηκε, απήχησης του κυβερνήτη της Φλόριντα, στη
λανθασμένη στρατηγική της εκστρατείας του, τη φαινο-
μενική έλλειψη άνεσης με τους ψηφοφόρους στην προ-
εκλογική περίοδο και την, όπως καταγράφεται, ακλόνητη
επιρροή του Ντόναλντ Τραμπ σε μεγάλο μέρος της βάσης
του κόμματος.

Όταν λοιπόν βρέθηκε στη θέση να απευθυνθεί στους
ψηφοφόρους που εξακολουθούσαν να θαυμάζουν τον
μεγιστάνα, καθώς και σε εκείνους που τον αντιπαθού-

σαν, φαίνεται πως απέτυχε και στις δύο περιπτώσεις.
Όπως γράφτηκε χαρακτηριστικά, δεν κατάφερε να πείσει
τους περισσότερους υποστηρικτές του Τραμπ γιατί θα
ήταν εκείνος η καλύτερη επιλογή, ενώ οι Ρεπουμπλικάνοι
που ήθελαν να ξεφορτωθούν τον πρώην πρόεδρο μοίρα-

σαν τις ψήφους τους μεταξύ των άλλων υποψηφίων.
Όπου ο Ντε Σάντις διαφοροποιήθηκε από τον Τραμπ σε
θέματα πολιτικής, ήταν σχεδόν πάντα για να στοιχειοθε-
τήσει μια πιο συντηρητική θέση. Αρκετοί σύμμαχοί του
λένε ότι ο κυβερνήτης περίμενε πάρα πολύ καιρό για να
γίνει υποψήφιος, ενώ έκανε ελάχιστα για να υπερασπι-
στεί τον εαυτό του στις επιθέσεις του Τραμπ όλο εκείνο
το διάστημα αναμονής της υποψηφιότητάς του, επιμέ-
νοντας ότι δεν θα κατέβαινε στις εκλογές.

Παράλληλα, παρά την τρομερή συγκέντρωση χρημά-
των, τη φαινομενικά ισχυρή δομή της εκστρατείας, τις
ισχυρές δημοσκοπήσεις και τη μαγική εικόνα του Ντε
Σάντις με την εντυπωσιακή σύζυγό και μητέρα των παι-
διών του, λίγα πράγματα πήγαν καλά. Η σκληρή δεξιά
ατζέντα του Ντε Σάντις αντιμετώπισε προβλήματα, όταν
επέλεξε να τα βάλει με την Disney, ενώ, κατά τη διάρκεια
της προεκλογικής εκστρατείας στους μήνες που ακολού-
θησαν, ο κυβερνήτης εμφανίστηκε αρκετές φορές αμή-
χανος και αδέξιος. Η εικόνα του «σταρ» κατέρρευσε όσο
γρήγορα χτίστηκε.

του Γιώργου Mυλωνά
georgemilonas75@gmail.com

Τα λάθη που…
θόλωσαν το «αστέρι»

Σωσίβιο η Μισέλ για
τον «τυφώνα» Τραμπ;

«Καθαρίζει» ο Τραμπ
στους Ρεπουμπλικάνους 

και αναστατώνει 
τους Δημοκρατικούς
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του Γιώργου Mυλωνά
georgemilonas75@gmail.com

Η Ευρώπη θα «χορέψει» με
το γαλλογερμανικό… λίφτινγκ

Η... αριστεροδεξιά Σάρα

Με τις αναταράξεις στο γερμανικό πολιτικό σύστημα να εί-
ναι διαρκείς, ειδικά όσο η ακροδεξιά AfD αυξάνει συνεχώς
τα ποσοστά της, λίγους μήνες πριν από τις ευρωεκλογές αλ-
λά και τρεις κρίσιμες περιφερειακές εκλογές, μέσα σε λιγό-
τερο από δύο μήνες, δύο νέα κόμματα ξεπροβάλλουν στα
άκρα του πολιτικού φάσματος.  Πρώτη ήταν η Συμμαχία της
Σάρα Βάγκενκνεχτ για τη «Δικαιοσύνη και τη Λογική», από
την πλευρά της άκρας Αριστεράς. Η 55χρονη πολιτικός είναι
από τα πιο γνωστά πρόσωπα του Die Linke, αλλά είχε απο-
στασιοποιηθεί εδώ και πολλούς μήνες. Γεννημένη στην Ιένα,

κόρη ενός Ιρανού και μιας Γερμανί-
δας, εντάχθηκε στο πρώην SED το
1989. Από το 2015 έως το 2019
ήταν συνεπικεφαλής της Κοινοβου-
λευτικής Ομάδας της Bundestag,
αλλά ήταν συχνά σε αντίθεση με την
ηγεσία του κόμματος και το 2021 πα-
ραιτήθηκε, επικαλούμενη λόγους

υγείας. «Θα ήθελα να μπορώ να πω μια μέρα: Πραγματικά
έχω πετύχει αυτό και αυτό πολιτικά. Μέχρι στιγμής ήμουν
πάντα στην αντιπολίτευση. Το να έχεις πραγματική εξουσία
και να μπορείς να εφαρμόσεις κάτι είναι φυσικά τελείως δια-
φορετικό» έχει πει σε παλιότερη συνέντευξή της.

Σε αντίθεση με την Αριστερά, η Βάγκενκνεχτ ζητά περιο-
ρισμό του αριθμού των προσφύγων και την εισαγωγή φθη-
νής ορυκτής ενέργειας, όπως το φυσικό αέριο, από τη Ρω-
σία. Απορρίπτει τις κυρώσεις κατά της Μόσχας λόγω του
πολέμου στην Ουκρανία, καθώς και τις παραδόσεις όπλων
στο Κίεβο. Ενώ η Αριστερά θέλει να επιταχύνει τον αγώνα
κατά της κλιματικής αλλαγής, η Βάγκενκνεχτ λέει ότι οι
αντλίες θερμότητας και τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα είναι μόνο για άτομα
με υψηλότερα εισοδήματα. Αν
ήταν μια περιθωριακή φωνή,
ίσως κανείς δεν θα της έδινε
σημασία. Όμως, η σύζυγος του
πρώην υπουργού Οικονομικών
του SPD και συνιδρυτή της Lin-
ke, Όσκαρ Λαφοντέν, o οποίος
έχει εγκαταλείψει την πολιτική,
χαίρει απήχησης στις λαϊκές μάζες
που διαμαρτύρονται. Το 2024 την
βρίσκει να κάνει δυναμική
είσοδο στις μετρή-
σεις της κοινής
γνώμης με πο-
σοστό 7%, που
θεωρείται δυ-
νατό εφαλτή-
ριο για νεο-
σύσ τα το
κόμμα.

Νέα πρόσωπα αρχίζουν να
ξεπροβάλλουν στη γαλλική 
και γερμανική πολιτική σκηνή,

φιλοδοξώντας να αποτελέσουν
ρυθμιστικό παράγοντα ή ακόμη και 
να παίξουν πρωταγωνιστικό ρόλο 
στην επόμενη μέρα των δύο ισχυρών
της Ευρώπης.

Ο αμφιλεγόμενος Χανς

Από την απέναντι όχθη έρχεται να προστεθεί η
Ένωση Αξιών, η οποία μέχρι τώρα αποτελούσε κατά
κάποιον τρόπο άτυπη πτέρυγα της Χριστιανικής
Ένωσης CDU/CSU. Το νέο κόμμα αυτοχαρακτηρίζε-
ται ως «συντηρητικό και φιλελεύθερο», όπως το πε-
ριέγραψε ο μελλοντικός πρόεδρός του και πρώην επι-
κεφαλής της Ομοσπονδιακής
Υπηρεσίας Προστασίας του Συν-
τάγματος, Χανς Γκέοργκ Μάα-
σεν. Πρόκειται για μια αμφιλεγό-
μενη προσωπικότητα στη Γερμα-
νία, που έχει βρεθεί στο παρελ-
θόν πολλές φορές στο στόχα-
στρο για επικίνδυνες και ασυμβί-
βαστες με τον θεσμικό του ρόλο ακροδεξιές τάσεις
και διασυνδέσεις. Μέχρι στιγμής, η Ένωση Αξιών

απαριθμεί περί τα 4.000 μέλη, μεταξύ
αυτών και εν ενεργεία βουλευτές των
Χριστιανοδημοκρατών και Χριστιανο-
κοινωνιστών, οι οποίοι θα πρέπει σύντο-
μα να αποχωρήσουν από τα κόμματα αυ-
τά, διότι θα ήταν ασύμβατη μια διπλή

συμμετοχή. Πέραν των νομικών πτυχών, ο επικεφα-
λής των Χριστιανοδημοκρατών Φρίντριχ Μερτς
έχει πάρει αποστάσεις από την Ένωση Αξιών, η
οποία κλίνει εδώ και καιρό ευθέως προς την άκρα
Δεξιά. Η παράταξη σκοπεύει να κατέβει προσεχώς

και στις τρεις εκλογικές αναμε-
τρήσεις στα κρατίδια της

Θουριγγίας, της Σαξονίας
και του Βρανδεμβούρ-
γου, το φθινόπωρο του
2024. Σύμφωνα με μια
πρώτη δημοσκόπηση,
περίπου ένα 15% των
ψηφοφόρων θα εξέταζε

το ενδεχόμενο να ψηφί-
σει το κόμμα του

Μάασεν.

Ατάλ: Το «γκόλντεν μπόι» του προέδρου

Τα φώτα πάνω του έστρεψε ο Γκαμπριέλ Ατάλ, από τη
στιγμή που ο Εμανουέλ Μακρόν τον διόρισε πρωθυπουρ-
γό της Γαλλίας. Ανήκει στην ομάδα των τριαντάρηδων
πολιτικών, που εμφανίστηκαν στο προσκήνιο το 2017,
πλαισιώνοντας τον Γάλλο πρόεδρο και δείχνοντας να
συμμερίζεται απολύτως τις απόψεις του.

Προέρχεται και αυτός, όπως ο Εμανουέλ Μακρόν, από
το άλλοτε ισχυρό Σοσιαλιστικό Κόμμα και ενστερνίζεται
απολύτως την άποψη ότι η σύγχρονη πολιτική αντιπαρά-
θεση δεν είναι πλέον ανάμεσα στη Δεξιά και την Αριστε-
ρά, αλλά ανάμεσα στους πολέμιους της παγκοσμιοποί-
ησης και σε αυτούς που θεωρούν πως η Γαλλία μπορεί
να βγει κερδισμένη από το άνοιγμά της στον κόσμο. Ως
εκ τούτου, δεν έχει κανένα πρόβλημα να δηλώνει πίστη
στον σοσιαλφιλελευθερισμό, όπως άλλωστε και ο μέντο-
ράς του, Μακρόν. Δεν έχει επίσης αναστολές έναντι της
υιοθέτησης πολιτικών θέσεων ενίοτε εξαιρετικά συντη-
ρητικών, όπως για παράδειγμα η επιστροφή του μαθήμα-
τος της πολιτικής αγωγής, αλλά και της μαθητικής πο-
διάς στο γαλλικό εκπαιδευτικό σύστημα. Είναι πολιτικές
θέσεις που αντιμετωπί-
ζουν τις εξ αριστερών κρι-
τικές και αιτιάσεις, αλλά
και που δείχνουν να βρα-
χυκυκλώνουν πολιτικά
την Ακροδεξιά, που βλέ-
πει την παράταξη Μακρόν να μπαίνει στα «χωράφια» της.

Έχοντας ήδη προωθήσει δύσκολες νομοθετικές ρυθμί-
σεις, σε ζητήματα όπως το συνταξιοδοτικό και το μετανα-
στευτικό, ο πρόεδρος Μακρόν εμφανίζεται πλέον πεπει-
σμένος ότι με τον νέο πρωθυπουργό μπορεί να προχωρή-

σει στην πολιτική, κοινωνική, οι-
κονομική και πολιτιστική

ανάταξη που, όπως συ-
χνά επισημαίνει, έχει
ανάγκη η Γαλλία, αλλά

και η υπόλοιπη Ευρώ-
πη. Ο Γκαμπριέλ Ατάλ θα
επιχειρήσει με αυτό το

ιδεολογικό οπλοστάσιο να
«φρενάρει» την ακροδε-

ξιά δυναμική και να δια-
ψεύσει τις δημοσκοπήσεις,

που εμφανίζουν ενόψει των
ευρωεκλογών του Ιουνίου πρώ-

το το κόμμα της Λεπέν. Αν επιτύχει
την αναστροφή, τότε οι πιθανότη-
τες να είναι αυτός ο αντίπαλος
της Λεπέν στις προεδρικές εκλο-
γές του 2027 είναι πολλές.

Δύο νέα κόμματα θέλουν 
να ξαναμοιράσουν 

την τράπουλα στη Γερμανία

Ο Μακρόν «προπονεί» 
τον διάδοχό του στη Γαλλία 
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Η«βόμβα» του δημογραφικού προβλήματος
εξερράγη! Τα στοιχεία είναι αδιάψευστα.
Το ίδιο και οι αριθμοί… Επί χρόνια, οι

διοικούντες ψέλλιζαν μόνο ευχολόγια και
ουδείς πήρε έγκαιρα γενναία μέτρα για τη
στήριξη της οικογένειας και κυρίως των νέων
που σχεδίαζαν το μέλλον τους.

Η υπογεννητικότητα ήρθε ως φυσικό επακόλου-
θο μιας ολέθριας εθνικής στρατηγικής, που άδει-
ασε την ύπαιθρο και φόρτωσε τα αστικά κέντρα με
τσιμέντα και ψυχές χωρίς βιώσιμη προοπτική. Η κα-
τάσταση πλέον -για πολλούς- είναι μη αναστρέψιμη.
Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι οι γεννήσεις

που καταγράφηκαν το 2023 ήταν
οι λιγότερες που σημειώθηκαν

στην Ελλάδα τα τελευταία
91 χρόνια. Ο Τσάβι Ρουίθ,
μάνατζερ επικοινωνίας του
European Jewish Con-

gress, δημοσίευσε έναν συγ-
κλονιστικό χάρτη της Ελλάδας

που δείχνει τα αποτελέσματα της
πληθυσμιακής γήρανσης. «Ο ελληνικός πληθυσμός
συρρικνώνεται, αλλά ορισμένες περιοχές συρρι-
κνώνονται ταχύτερα από άλλες. Ο χάρτης δείχνει
την πληθυσμιακή αλλαγή στην Ελλάδα ανά επαρχία
(2011-2021)», γράφει. 

Ο χάρτης της «συρρίκνωσης»

Σύμφωνα με τον χάρτη, οι περιοχές που είναι με
βαθύ κόκκινο εμφανίζουν πιο γοργούς ρυθμούς
πληθυσμιακής συρρίκνωσης. Στην πρώτη θέση εί-
ναι ο Νομός Γρεβενών με μείωση 16,1%, ακολου-
θεί ο Νομός Δράμας με -14,3% και ο Νομός Ευρυ-
τανίας με -13%. Σημαντική μείωση παρουσιάζουν
και οι Νομοί Φθιώτιδας (-12,9%) Πέλλας και Κιλκίς
(-12,2%) καθώς και Αρκαδίας (-10,5%).

Από όλα τα γεωγραφικά διαμερίσματα της Ελλά-
δας, αύξηση στον πληθυσμό τους παρουσιάζουν
μόλις δύο νομοί: Δωδεκανήσων με +7,4% και Λασι-
θίου με +0,7%.

Η μέση Ελληνίδα πλέον δεν γεννά δύο παιδιά,
που στατιστικά απαιτούνται ώστε να φέρει στη ζωή
μία κόρη που θα τεκνοποιήσει. Ο δείκτης γονιμότη-
τας της μέσης Ελληνίδας έχει πέσει στα 1,3 παιδιά,
όταν τη δεκαετία του 1960 βρισκόταν στα 2,3 παι-
διά ανά γυναίκα, πάνω από το όριο αντικατάστασης
γενεών (2,1 παιδιά ανά γυναίκα).

Με τους θανάτους να ξεπερνούν τις γεννήσεις,
εκατοντάδες χιλιάδες νέους και μορφωμένους να
έχουν μεταναστεύσει και την Ελλάδα να έχει έναν
από τους πιο γηρασμένους πληθυσμούς στην Ευ-
ρώπη, η χώρα όχι μόνο δεν θα μπορεί τις ερχόμε-
νες δεκαετίες να παραγάγει επαρκή πλούτο για
τους πολίτες της, αλλά ίσως βρεθεί αντιμέτωπη με

την ίδια τη βιωσιμότητά της ως ενός σύγχρονου
έθνους-κράτους.

Έτος «ορόσημο» το 2050 

Ο καθηγητής Δημογρα-
φίας στο Πανεπιστήμιο
Θεσσαλίας Βύρων Κο-
τζαμάνης σημειώνει ότι
η Ελλάδα βρίσκεται αντι-
μέτωπη με σταθερό έλ-

λειμμα γεννήσεων έναντι
θανάτων και ο πληθυσμός

της θα έχει μειωθεί από μερικές
εκατοντάδες έως και 1,5 εκατ. μέχρι το 2050.

Περιγράφοντας τις συνθήκες οι οποίες διαμορ-
φώνουν τις τάσεις στον ελληνικό πληθυσμό, μετα-
ξύ άλλων, αναφέρθηκε στην «υπερσυγκέντρωση
του πληθυσμού σε ένα εξαιρετικά περιορισμένο
τμήμα της επικράτειας», αλλά και στη «μείωση των
γάμων, όπως και στην αύξηση των διαζυγίων και
των συμφώνων συμβίωσης, με αποτέλεσμα την αλ-
λαγή της σύνθεσης και της δομής των νοικοκυριών
και των οικογενειών, μέσω της ανάδυσης νέων οι-
κογενειακών μοντέλων».

Στο πλαίσιο αυτό, ο κ. Κοτζαμάνης μίλησε για την
ανάγκη να εφαρμοστεί ένας συνδυασμός μέτρων
τα οποία «θα περιορίσουν τις αμέσως επόμενες δε-
καετίες την αύξηση των θανάτων, θα δημιουργή-
σουν ένα εξαιρετικά ευνοϊκό περιβάλλον για την
απόκτηση του επιθυμητού αριθμού παιδιών από τις
νεότερες γενεές, θα επιβραδύνουν σημαντικά τη
μετανάστευση νέων παραγωγικών και αναπαραγω-
γικών ηλικιών επιτρέποντας την επιστροφή τμήμα-
τος αυτών που έχουν φύγει, θα επιτρέψουν την εν-
σωμάτωση και μόνιμη εγκατάσταση νέων αλλοδα-
πών στη χώρα μας και θα αναστρέψουν την υπερ-
συγκέντρωση του πληθυσμού στον χώρο».

Λύση οι μετανάστες

Το μεγάλο πρόβλημα της
Ελλάδας είναι η μείωση
των ανθρώπων σε ηλικία
εργασίας, παρατηρεί ο
Βόλφγκανγκ Φένγκλερ,
διευθύνων σύμβουλος

της World Data Lab. Στο
πλαίσιο αυτό, επικαλείται

προβλέψεις σύμφωνα με τις οποί-
ες η χώρα θα έχει απώλεια σχεδόν μισού εκατομμυ-
ρίου εργαζομένων έως το 2040.

Η Ελλάδα έχει πολλά πράγματα να κάνει προκει-
μένου να αντιμετωπίσει αυτήν την πρόκληση, σχο-
λιάζει, τονίζοντας ότι η χώρα μας έχει ήδη εφαρμό-
σει αρκετές μεταρρυθμίσεις και έχει μάλιστα ανα-
κηρυχθεί σε «χώρα της χρονιάς» από τον «Econo-
mist». Όμως πρέπει και μπορεί να κάνει περισσότε-
ρα, συμπλήρωσε, προτείνοντας λύσεις όπως η με-
γαλύτερη ενσωμάτωση μεταναστών με δεξιότητες
αλλά και η αύξηση των ηλικιακών ορίων συνταξιο-
δότησης. Ο ίδιος επισημαίνει ότι παγκοσμίως, έως

το 2050, αναμένεται μια θεαματική αύξηση όσων
βρίσκονται σε ηλικία άνω των 50 ετών.

Σε 10.413.982 άτομα (5.090.591 άνδρες και
5.323.391 γυναίκες) εκτιμάται ο μόνιμος πληθυ-
σμός της χώρας την 1η Ιανουαρίου φέτος, μειωμέ-
νος κατά 0,5% σε σχέση με τον αντίστοιχο πληθυ-
σμό της 1ης Ιανουαρίου 2022, που ήταν
10.461.627 άτομα.

Αυτό προκύπτει από την έρευνα της ΕΛΣΤΑΤ για
τον υπολογιζόμενο μόνιμο πληθυσμό της χώρας
(με βάση τα ετήσια στοιχεία Φυσικής Κίνησης Πλη-
θυσμού το 2022) και τις εκτιμήσεις των ετήσιων
μεταναστευτικών ροών 2022 (εισερχόμενη και
εξερχόμενη μετανάστευση). Η μείωση του μόνιμου
πληθυσμού κατά 0,5% είναι αποτέλεσμα της φυσι-
κής μείωσης του πληθυσμού, που ανήλθε σε
64.000 άτομα (75.921 γεννήσεις έναντι 139.921
θανάτων ατόμων που διαμένουν εντός της ελληνι-
κής επικράτειας), και της καθαρής μετανάστευσης,
που εκτιμάται σε 16.355 άτομα (θετικό ισοζύγιο).

Ο πληθυσμός ηλικίας 0-14 ετών ανήλθε σε
13,4% του συνολικού πληθυσμού, έναντι 63,7%
του πληθυσμού 15-64 ετών και 22,9% του πληθυ-
σμού 65 ετών και άνω. Ο δείκτης γήρανσης (πλη-
θυσμός ηλικίας 65 ετών και άνω προς τον πληθυ-
σμό ηλικίας 0-14 ετών) ανήλθε σε 171,8.

Έρημα χωριά και νησιά

Στο θρυλικό Βαλτέτσι, όπου στην Επανάσταση
του 1821 ο Κολοκοτρώνης κατήγαγε την πρώτη
μεγάλη νίκη κατά των Τούρκων και μέχρι τη δεκαε-
τία του 1960 έμεναν εκατοντάδες άνθρωποι, τώρα
κατοικούν τέσσερις!

Το Σούβαρδο, στον Δήμο Καλαβρύτων, έχει εγκα-

του Δημήτρη Σταυρόπουλου
d.stavropoulos@yahoo.com

� Πόσοι 
κα

� Οι προβλέψεις
τα νέα στ

Η μεγάλη «βόμβα» μιας 

Για την ανάσχεση της
ων οικογενειών, η κυβέ
τρα που τέθηκαν άμεσα

Από 400 έως και 1.5
για τις γεννήσεις που έ
δομα γέννησης, αναλόγ

Πλέον, όπως ανακοίν
κονομίας και Οικονομι
Συνοχής και Οικογένει
αυξάνεται για κάθε παιδ
εξαρτώμενων τέκνων τ
ται μετά τη γέννηση του
• 1 τέκνο: 2.400 (αύξη
• 2 τέκνα: 2.700 (αύξη
• 3 τέκνα: 3.000 (αύξη
• 4 ή περισσότερα τέκν

Το μέτρο, όπως επισή
ενίσχυση της οικογένει
νηση ενός παιδιού, που 
μή που παρατηρείται με
βάλλον υψηλού κόστο
στοιχείων ενισχύει π

Δημογραφικό
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ταλειφθεί εδώ και κάποια χρόνια, ενώ και άλλα, πο-
λύ ορεινά χωριά της Πελοποννήσου και της υπόλοι-
πης χώρας ακολουθούν με βήμα ταχύ. Περισσότε-
ρα από 200 «έρημα χωριά» βρίσκονται διάσπαρτα
σε όλη τη χώρα, σύμφωνα με στοιχεία της Εθνικής
Στατιστικής Υπηρεσίας, βάσει της τελευταίας απο-
γραφής πληθυσμού. Ειδικότερα, από τους 13.272
οικισμούς της χώρας, οι 4.597 έχουν μόνιμο πλη-
θυσμό έως 49 κατοίκους, ενώ σε άλλους 3.995 οι-
κισμούς ζουν μόλις 50-199 άτομα.

Στην Ήπειρο, το φαινόμενο είναι ακόμη πιο έντο-
νο. Από τους 1.093 οικισμούς της περιφέρειας, οι
817 έχουν έως 199 κατοίκους, ενώ έως 50 κατοί-
κους «μετρούν» 351 οικισμοί. Ειδικά στον Νομό
Ιωαννίνων «αντιστοιχούν» 169 οικισμοί με έως 50
κατοίκους. Στη Θράκη, αντίστοιχα, σε σύνολο 536
οικισμών, 103 χωριά έχουν από κανέναν έως 49
κατοίκους. Στην Ξάνθη, σε 55 χωριά δεν ζει πια κα-
νείς ή μόνο λίγες οικογένειες.

Αυτά είναι τα χωριά χωρίς κατοίκους ανά νομό:
Αιτωλοακαρνανίας: Μέσα Πηγάδι, Σέλλος, Σωτή-

ρω, Λουτρά, Καρραίικα, Γεροβασίλης, Κάτω Κάμπος,
Λεντίνη, Δενδροχώριο, Λεπτοκαρυά, Λουτρά Στάχτης.
Αργολίδας: Τουρνίκιο. Αρκαδίας: Παλαιοχώ-
ρα, Άγιος Γεώργιος, Καμινάριο, Ορεινό Κο-
ρακοβούνιο, Αγριδάκιο, Νέος Καρδαράς.
Άρτας: Κρανιές. Αχαΐας: Σταυριά, Τα-
ξιάρχες, Σπηλιά, Τσαπουρνιά. Βοι-
ωτίας: Αγία Σωτήρα. Γρεβενών: Γεωρ-
γίτσα, Μελίσσιο, Κρύα Βρύση, Κουρού-
να. Δράμας: Αίγειρος. Δωδεκανήσου:
Αγία Ελεούσα, Κατώδιο, Κυρά Παναγιά,
Κάτω Καλαμώνας, Μαραθούντα. Έβρου: Σταθ-
μός, Ζωοδόχος Πηγή, Γαλήνη, Μπαξέδες. Εύβοιας:
Προφήτης Ηλίας, Κούλουρος, Χαροκόπος, Αχλαδοπό-
ταμο, Κυρά Παναγιά, Μελά, Κελιά. Ευρυτανίας: Βύθι-
σμα, Περουλαίικα. Ηλείας: Πατρονικολαίικα, Άγιος
Ηλίας, Μέγα Πεύκο, Κοστομέρα, Ψηλή Ράχη, Λαδικό,
Πλουτοχώριο. Ημαθίας: Πηγάδια, Εργοτάξιο Λουδία.
Ηρακλείου: Κερατοκεφάλιο, Μικρά Επισκοπή, Σταυ-
ριά, Φαφλάγκος, Άγιος Νικόλαος, Απόλυχνος, Τζανια-
νά, Ψαλίδα, Δρόσοι. Θεσπρωτίας: Πάναινα, Βρύση.
Θεσσαλονίκης: Χωρούδα, Παλαιοχώρα. Ιωαννίνων:
Εισόδια Θεοτόκου, Άμπελος, Προσήλια, Μαβίλλης,
Μεγάλη Ράχη, Κολυζωαίοι. Καβάλας: Παλαιοχώριο,
Παραλία Αγιάσματος, Εκλεκτό. Καρδίτσας: Παλιόρογ-

κα, Καρβασαράς, Κέδρος, Δάφνη. Καστοριάς: Ακόν-
τιο, Άγιος Νικόλαος, Νέο Κωσταράζιο, Μονόπυλο.
Κέρκυρας: Αφιωνίτικα, Φουρνί, Κάρνιαρης, Άγιος Γε-
ώργιος, Λιθιασμένος, Ποδολάκκος, Πηλίδα. Κεφαλ-
ληνίας: Ξηροπόταμος, Άγιος Ελευθέριος. Κιλκίς: Κου-
λιναίικα. Κοζάνης: Αγία Παρασκευή, Καρδία, Ρόκα-
στρο, Παρόχθιο. Κυκλάδων: Μελίδα, Παπούρι, Σίφω-
νες, Νέα Καμένη, Χριστιανά, Όρμος, Αθηνιός, Απόκρι-
ση, Αόσα, Γαντρομάντρα, Λεύκες, Λιοτρίβι, Γλαρονή-
σια, Κουμελάς. Λακωνίας: Γονέα, Σπίρα, Καλόπυργος,
Κουτρέλα. Λάρισας: Άργισσα, Κόρδεσι, Ακρινό, Κόρα-
κας, Βρυσοπούλες, Συκιά. Λασιθίου: Θεολόγος, Δύο
Πρίνοι, Καλός Λάκκος, Χονδροβολάκοι, Τσαμάντης,

Μινός, Σφακούρα, Αγία Ειρήνη, Αγριλιά, Άγιος
Παντελεήμων, Τσικαλαριά, Επάνω Περι-

βολάκια, Ξερά Ξύλα, Περονίδες, Πέ-
τρος, Ζούρβα, Σωτήρα, Κιμουριώ-
της, Καλαμαύκι. Λέσβου: Λαγκά-
δα, Λιμάνι, Αμπέλια. Μαγνησίας:
Κάκκαβος, Κυδωνιές, Καλόγηρος.

Μεσσηνίας: Αγία Μαρίνα, Σκουρό-
λακκος, Πηγάδια, Δροσοπηγή, Νεραϊδό-

βρυση, Κάτω Μέρη, Άγιοι Ανάργυροι, Άνω Δροσιά,
Παναίικα, Τρύπες. Ξάνθης: Αλικοχώριο, Ανθηρό,
Άσκυρα, Κετίκιο, Πόρτα, Υδροχώριο, Λουτρά Ποτα-
μιάς, Καπνόανθος, Κρανιά, Ράχη, Βασιλοχώριο, Κα-
στανίτης. Ρεθύμνου: Δαμνόνι, Σχοινάρια. Ροδόπης:
Κασσιτερά. Σάμου: Δεκάκια, Χατζησταμούληδες, Σε-
βασταίικα. Σερρών: Λιμάνι. Τρικάλων: Κορομηλιά,
Ζωγραφαίικα, Ορεινή, Πλατανάκια, Κονάκια, Στεφάνι,
Χαλίκι. Φθιώτιδας: Πευκόβρυση, Σκασμάδα, Παγώνι,
Κούτσουρο. Φλώρινας: Κοίμησις της Θεοτόκου, Βί-
γλα. Φωκίδας: Αιγίτιο, Αλαταριές, Ζαμπειός. Χαλκιδι-
κής: Αϊμπελίτσι, Διάπορος, Ελαιώνας, Πύργος, Κουμί-
τσα. Χανίων: Ζορνάδης, Κουμαρές. Χίου: Νεκτά, Αμ-
πελος, Δελφίνι.

Πρώτος νομός 
στην πληθυσμιακή

συρρίκνωση 
τα Γρεβενά

είμαστε σήμερα 
αι πόσοι το 2050 
ς των ειδικών και
οιχεία του 2024

Ελλάδας που μικραίνει και ερημώνει

ς υπογεννητικότητας και τη στήριξη των νέ-
έρνηση πήρε στρατηγικά και στοχευμένα μέ-
 σε εφαρμογή.
00 ευρώ αυξάνεται μόνιμα και αναδρομικά,

έγιναν από την 1η Ιανουαρίου 2023, το επί-
γως του αριθμού των τέκνων.
νωσαν οι συναρμόδιοι υπουργοί Εθνικής Οι-
ικών Κωστής Χατζηδάκης και Κοινωνικής
ας Σοφία Ζαχαράκη, το επίδομα γέννησης
δί που γεννιέται, αναλόγως του αριθμού των
της οικογένειας (όπως αυτός διαμορφώνε-
υ παιδιού) ως εξής:
ηση 400 ευρώ).
ηση 700 ευρώ).
ηση 1.000 ευρώ).
να: 3.500 (αύξηση 1.500 ευρώ).
ήμαναν οι συναρμόδιοι υπουργοί, έρχεται σε
ας και ιδίως το πρώτο διάστημα από τη γέν-
συνεπάγεται ανελαστικές δαπάνες, τη στιγ-
είωση των γεννήσεων και μάλιστα σε περι-

ους διαβίωσης. Και βάσει των διαθεσίμων
ερίπου 35.000 οικογένειες με 1 παιδί,

32.000 οικογένειες με 2 παιδιά, 6.600 τρίτεκνες και 1.400 πολύ-
τεκνες οικογένειες ετησίως.

Στις ορεινές περιοχές της χώρας όμως, πολλά μέτωπα παραμέ-
νουν ανοιχτά, με τα προβλήματα να έχουν ενταθεί έπειτα από τη δε-
καετή ύφεση, αλλά και την ενεργειακή κρίση με τις πληθωριστικές
πιέσεις που ασκεί στην οικονομία.

Έτσι, στις «εσχατιές» της χώρας, η Ελλάδα ακόμη μετράει αρνη-
τικές επιδόσεις.

Οι στατιστικές δείχνουν ότι οι ορεινές περιοχές ερημώνουν, κα-
θώς οι ντόπιοι τις εγκαταλείπουν (καταγράφεται τριπλάσια μείωση
του πληθυσμού τους σε σύγκριση με την υπόλοιπη χώρα), με ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τον πρωτογενή τομέα.

Ήδη από τον περασμένο Μάιο, έπειτα από σύσκεψη στο Μαξίμου
υπό τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη με δημάρχους του δι-
κτύου ορεινών δήμων, συγκροτήθηκε διυπουργική επιτροπή με
επικεφαλής τον υπουργό Επικρατείας Άκη Σκέρτσο, με στόχο την
εκπόνηση «στρατηγικού σχεδίου ορεινότητας». Το «σχέδιο ορεινό-
τητας» περιλαμβάνει δράσεις, οικονομικές ενισχύσεις και κίνητρα

για την απασχόληση των νέων, την επιχειρηματικότητα, την προ-
σέλκυση δημοσίων υπαλλήλων, υπαλλήλων Σωμάτων Ασφαλείας,
εκπαιδευτικών και προσωπικού υγείας, την τουριστική ανάπτυξη,
την κάλυψη ενεργειακών αναγκών κ.λπ. 

Ουσιαστικά, πρόκειται για ένα… μενού με «εργαλεία», από το
οποίο η κάθε δημοτική αρχή θα μπορεί να επιλέξει εκείνα που την
εξυπηρετούν, ανάλογα με τις ανάγκες της αλλά και την ετοιμότητά
της. Παραδείγματος χάριν: 
• Κοινωνική επιχειρηματικότητα.
• Επιδόματα για την προσέλκυση δημοσίων υπαλλήλων, υπαλλή-

λων Σωμάτων Ασφαλείας και προσωπικού υγείας στην Περιφέ-
ρεια – εξετάζεται και η δυνατότητα χορήγησης έξτρα μηνιαίου
επιδόματος και επιδόματος πρώτης εγκατάστασης.

• Διαχείριση ιδιωτικού χρέους.
• Εντοπιότητα στις προσλήψεις.
• Άρση ενεργειακής απομόνωσης.
• Λειτουργία Κινητών Ομάδων Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας.
• Μετάβαση στο ψηφιακό σήμα όλων των ορεινών περιοχών της

χώρας.
• Κάλυψη σήματος κινητής τηλεφωνίας για τις ανάγκες επικοινω-

νίας καθώς και χρηματοδότηση για την εγκατάσταση τηλεφώνων
ανάγκης στις δασικές οδούς. κ.λπ.

Τα μέτρα για την ανάσχεση 
της υπογεννητικότητας
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ΟEcho και η Mollie της ομάδας
ερευνών και διάσωσης «Anubis
Coldcase K9 Team», η Tosca

(σ.σ. που διαδέχτηκε τον θρυλικό
Lester) της Ελληνικής Αστυνομίας και ο
Vector, η Misha και ο Mezcal του
Λιμενικού Σώματος, ο Ruddy και η Irma,
ο Zeus της εθελοντικής ομάδας
«Lifeguard Hellas», είναι μερικά μόνο
από τα υπέροχα σκυλιά που έχουν την
κωδική ονομασία «Κ9», λόγω της ειδικής
εκπαίδευσης που έχουν λάβει. 

Κι όμως μπορεί η κωδική ονομασία «Κ9»
να είναι παγκοσμίως διαδεδομένη και να
προκαλεί δέος και θαυμασμό λόγω των ξε-
χωριστών αυτών τετράποδων, όμως δεν εί-
ναι πολλοί αυτοί που γνωρίζουν ότι επί ου-
σίας σημαίνει... σκύλος και προέρχεται από
την αγγλική λέξη «canine». Ένοπλες Δυνά-
μεις και Σώματα Ασφαλείας, σε κάθε γωνιά
του πλανήτη, εδώ και δεκαετίες χρησιμοποι-
ούν τον όρο «Κ9» στις μονάδες-ομάδες τους
που χρησιμοποιούν ειδικά εκπαιδευμένα
σκυλιά σε πλήθος αποστολών: από έρευνα
για νεκρό ή ζωντανό άτομο, μέχρι ανίχνευση
ναρκωτικών, συνοδεία ασφαλείας, εντοπι-
σμό εκρηκτικών κ.ά. Πλέον, όλο και πιο συ-
χνά, η συγκεκριμένη κωδική ονομασία χρησι-
μοποιείται και από ομάδες ιδιωτών –εθελον-
τές ή επί πληρωμή–, προκειμένου να δεί-
ξουν ότι διαθέτουν στους κόλπους τους τε-
τράποδα που μπορούν να συνδράμουν σε
ένα πλήθος αποστολών.

Ειδικότητα «ανιχνευτής»

Ο εντοπισμός της σορού του 31χρονου
Μπάμπη, μετά από σχεδόν 20 ημέρες ερευ-
νών στο Μεσολόγγι, οφείλεται στην όσφρη-
ση του Echo, που αναμένεται να βραβευτεί
για την καθοριστική συνδρομή του. Ο λόγος
για έναν πανέμορφο βελγικό ποιμενικό, ηλι-
κίας 3,5 ετών, που εκπαιδεύτηκε στην Ελλά-
δα και πιστοποιήθηκε στις ΗΠΑ με ειδικότητα
στην ανίχνευση βιολογικού υλικού. Ο εκπαι-
δευτής-χειριστής του, Ευάγγελος Αλεξαν-
δρής, ανέφερε χαρακτηριστικά: «Ο Echo έχει
καταφέρει να πιάσει τη μυρωδιά ανθρώπου
στα 146 μέτρα, ενώ υπάρχει και σκύλος που
έχει μυρίσει άνθρωπο στα 300 μέτρα!». Αξί-
ζει να σημειώσουμε πως, ήδη από την πρώτη
ημέρα που συμμετείχε στις έρευνες, ο τετρά-
ποδος... ντετέκτιβ είχε εντοπίσει την οσμή
από τη σορό –σε προχωρημένη σήψη– του
31χρονου Μπάμπη, ωστόσο –όπως ανέφε-
ρε ο κ. Αλεξανδρής– «οι συνθήκες ήταν αντί-
ξοες και είχε δυνατό αέρα. Ο σκύλος μύριζε
την οσμή από τη σορό, αλλά ο αέρας μάς
μπέρδευε και δυσκολευόμασταν να καταλά-
βουμε και να φτάσουμε ακριβώς στο ση-
μείο». Την επόμενη μέρα, οι σφοδροί άνεμοι

κόπασαν και ο εντοπισμός ήταν εύκολη υπό-
θεση για τον Echo.

Οι ράτσες

Οι ράτσες των σκύλων που επιλέγονται για
να εκπαιδευτούν ως «Κ9» είναι οι γερμανικοί
ποιμενικοί, οι βελγικοί ποιμενικοί (σ.σ. γνω-
στοί και ως μαλινουά), τα λαμπραντόρ και τα
γκόλντεν ριτρίβερ. Βάσει των προδιαγραφών
που έχουν τεθεί από κάθε υπηρεσία (ΕΛ.ΑΣ.,
Πυροσβεστικό Σώμα, Λιμενικό) και με βάση
τα χαρακτηριστικά των σκύλων, ξεκινάει η
εκπαίδευση για τη
βελτίωση των ικα-
νοτήτων τους και
την προσαρμογή
τους στα ελλη-
νικά δεδομένα
(σ.σ. επιχειρη-
σιακές απαιτή-
σεις, κλιματολογικές συν-
θήκες κ.ά.). Οι αρμοδιότητες
των συνοδών-χειριστών τους εί-
ναι η συνεχής φροντίδα και εκπαί-

δευση του σκύλου τους, ενώ διαχρονικά καλ-
λιεργείται μία ιδιαίτερη σχέση μεταξύ τους,
ώστε μετά την... αποστρατεία τους τα τετρά-
ποδα να εγκαθίστανται στα σπίτια των ατό-
μων που για χρόνια υπηρέτησαν μαζί.

Ο «προστάτης» της Βουλής 

Για μία δεκαετία, στο πλευρό του εκπαι-
δευτή-συνοδού του, Πάρη Κωστούλα, υπη-
ρέτησε στους κόλπους της Ελληνικής Αστυ-
νομίας ο Lester, ένας γερμανικός ποιμενι-
κός, που εντάχθηκε στους κόλπους του Σώ-
ματος το 2011 και για πολλά χρόνια ήταν ο...
τετράποδος φύλακας-άγγελος της Βουλής.
Οι δυο τους πραγματοποίησαν εκατοντάδες
προληπτικές έρευνες στους χώρους του Κοι-
νοβουλίου για τον εντοπισμό τυχόν εκρηκτι-
κής ύλης. Τη θέση του στην υπηρεσία πήρε η
Tosca, ένα τετράχρονο σήμερα μαλινουά, με
εκπαίδευσή κι αυτή στον εντοπισμό εκρηκτι-
κών. Αξίζει να σημειώσουμε ότι η Ομάδα
Αστυνομικών Σκύλων της ΕΛ.ΑΣ. ξεκίνησε
μεν τη δράση της το 1975, αλλά ουσιαστικά
άρχισε να αφήνει το στίγμα της το 1986. Το
2014, η υπηρεσία έλαβε το όνομα Τμήμα Συ-
νοδών Αστυνομικών Σκύλων και ανήκει στη
Διεύθυνση Ειδικών Αστυνομικών Δυνάμεων
με έδρα το Μαρκόπουλο Αττικής, ενώ σήμε-

ρα υπηρετούν περισσότεροι από
200 σκύλοι-ανιχνευτές, μοι-

ρασμένοι σε Αττική, Θεσ-
σαλονίκη, Λάρισα, Πά-
τρα κι άλλες μεγάλες
πόλεις της Ελλάδας,
άριστα εκπαιδευμένοι
και πάντα έτοιμοι να
αναλάβουν δράση. 

Γερμανικοί ή βελγικοί
ποιμενικοί, λαμπραντόρ και

γκόλντεν ριτρίβερ
επιλέγονται για να

εκπαιδευτούν ως διασώστες,
ανιχνευτές και συνοδοί

ασφαλείας

του Κώστα Παπαδόπουλου
papadkos@gmail.com

Από τον Echo στην Irma: 
Η... έκτη αίσθηση των «Κ9»

Ο θρυλικός Max
με τις 110 επιχειρήσεις 
έρευνας και διάσωσης 

Το 2023 έκλεισε με μία μεγάλη απώ-
λεια για την 6η ΕΜΑΚ του Πυροσβεστικού
Σώματος, καθώς στις 29 Δεκεμβρίου
έφυγε από τη ζωή ο θρυλικός Max, μετά
από θητεία 11 ετών. Το πανέμορφο, πα-
νέξυπνο, πειθαρχημένο και αφοσιωμένο
στο καθήκον λαμπραντόρ –το οποίο έφε-
ρε και τον βαθμό του αρχιπυροσβέστη–
συμμετείχε σε 110 επιχειρήσεις έρευνας
και διάσωσης, ενώ στη «θητεία» του εντό-
πισε 55 αγνοούμενους. 

Ο γεννημένος στην Ολλανδία Max εν-
τάχθηκε στην 6η ΕΜΑΚ (σ.σ. έδρα στην
Πάτρα) τον Μάρτιο του 2012 και από τότε
έγινε αχώριστο δίδυμο με τον πυρονόμο
Γιώργο Χατζή, επιχειρώντας όπου απαι-
τούσε η Υπηρεσία, καταφέρνοντας να αν-
ταποκριθεί σε πλήθος προκλήσεων και
αποστολών μεγάλης δυσκολίας. 

Ως ειδικά εκπαιδευμένος ανιχνευτής –
σε ερείπια και ανοιχτό έδαφος– διασωστι-
κός σκύλος μπορούσε να εντοπίζει έστω
και μια ανάσα ζωής κάτω από ερείπια, μέ-
σα σε χαράδρες, σε ποτάμια και όπου αλ-
λού μπορεί κανείς να φανταστεί: σε ση-
μεία που ούτε οι άνθρωποι ούτε η τεχνο-
λογία μπορούσαν να τα καταφέρουν. «Αν-
τίο Max, σε ευχαριστούμε για τις πολύτι-
μες υπηρεσίες σου», έγραψε σε ανάρτη-
σή του στο «Χ» το Πυροσβεστικό Σώμα,
ευχαριστώντας τον «για τις πολύτιμες υπη-
ρεσίες» του.

Ο πυρονόμος Γ. Χατζής τον έκανε μέλος
της οικογένειάς του και τον κράτησε μαζί
του ακόμη κι όταν ο Max αποστρατεύθη-
κε, λίγο καιρό πριν πεθάνει και σκορπίσει
θλίψη στις τάξεις του Πυροσβεστικού Σώ-
ματος. «Αντίο, καλό ταξίδι, αγαπημένε
μου συνεργάτη και φίλε. Ο διασωστικός
σκύλος Max δεν θα ξανακάνει έρευνα»,
έγραψε ο συνοδός-εκπαιδευτής του.
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«Το τριήμερο στις Σπέτσες κατατέθηκαν
προτάσεις που ανταποκρίνονται στις
ανάγκες και προσδοκίες της κοινωνίας»,

δηλώνει στο «Π» ο βουλευτής Αρκαδίας Γιώργος
Παπαηλιού. Στο Συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ θα
εξειδικευτεί «Εθνικό Σχέδιο» για την «ανασύνταξη
του κράτους» και «την παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας», εξηγεί ο κ. Παπαηλιού. 

Θεωρεί «ζήτημα ισότητας και ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων» τον γάμο ομόφυλων ζευγαριών, αλλά «η υπερ-
προβολή λειτουργεί αποπροσανατολιστικά», με συνέ-
πεια «να αποκρύπτονται ή να υποβαθμίζονται τα ζέον-
τα προβλήματα».

Τελικά, τι βγήκε από τις Σπέτσες και το τριήμερο
εργασίας;

Το τριήμερο εργασίας της Κοινοβουλευτικής Ομά-
δας στις Σπέτσες ήταν εξαιρετικά δημιουργικό. Συγκε-
κριμένα αναπτύχθηκαν οι άξονες της πολιτικής σε
όλους τους τομείς, στο πλαίσιο των οποίων «θα ξεδι-
πλωθούν» και οι πολιτικές κινήσεις μας. Κατατέθηκαν
οι προτάσεις μας, που θα εξειδικευτούν και θα οριστι-
κοποιηθούν, ώστε να περιληφθούν σε ένα νέο Εθνικό
Σχέδιο για την ανασυγκρότηση της χώρας.

Στην πορεία προς τα Περιφερειακά Συνέδρια και το
Συνέδριο, θα είναι συνεχής η παρουσία μας στην κοι-
νωνία και οι επαφές μας με τους κοινωνικούς φορείς,
ώστε το νέο Εθνικό Σχέδιο για την ανασυγκρότηση της
χώρας να ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τις προσδο-
κίες της κοινωνίας.

Σε αυτό το πλαίσιο, επιδιώκονται:
• Η ανασύνταξη του κράτους, ώστε να μπορεί να

λειτουργεί θεσμικά και αποτελεσματικά, παρεμβαί-
νοντας για τη διασφάλιση της ευημερίας της μεγάλης
κοινωνικής πλειοψηφίας και προς όφελος του δημο-
σίου συμφέροντος.

• Η παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, με την
ανάδειξη των συγκριτικών πλεονεκτημάτων κάθε ευ-
ρύτερης περιοχής, μέσω των οποίων θα προσδιορι-
στούν οι τομείς της οικονομίας που μπορούν να ανα-

πτυχθούν, ώστε σε αυτούς να επικεντρω-
θούν ο σχεδιασμός και η χρηματοδότηση.

Ενδεικτικά, προτεραιότητες αποτελούν η
καταπολέμηση της ακρίβειας, η πάταξη της
αισχροκέρδειας, η εξασφάλιση της σωστής
λειτουργίας της αγοράς, η δίκαιη φορολόγη-
ση, η ανακατανομή των διαθέσιμων πόρων,
η αύξηση των μισθών στον ιδιωτικό και στον
δημόσιο τομέα.

Είστε τομεάρχης αρμόδιος για την κτηνο-
τροφία. Τι προτείνετε σε μια περίοδο κα-
τά την οποία τα προϊόντα του πρωτογε-
νούς τομέα είναι περιζήτητα και ακριβο-
πληρωμένα;

Ο κτηνοτροφικός τομέας αντιμετωπίζει πρόβλημα
επιβίωσης. Η καταβολή μειωμένων ενισχύσεων (και)
προς τους κτηνοτρόφους, με το φιάσκο ΟΠΕΚΕΠΕ-
ΥΠΑΑΤ, η αύξηση του κόστους εκτροφής των ζώων, η
εκμετάλλευσή τους από τους «μεσάζοντες», η απου-
σία ισχυρών συλλογικών σχημάτων και η κατάρρευση

της αγοραστικής δύναμης των καταναλωτών τούς
οδηγούν σε απόγνωση. Πολλοί απ’ αυτούς σφάζουν
τα ζώα τους και άλλοι εγκαταλείπουν την κτηνοτροφι-
κή δραστηριότητα. Είναι επιτακτική ανάγκη να κατα-
βληθούν αμέσως και εμπροσθοβαρώς όλες οι ενισχύ-
σεις, ώστε οι κτηνοτρόφοι να μπορέσουν «να βγά-
λουν» τον χειμώνα. Είναι αναγκαία η στήριξη και η ενί-
σχυση του κτηνοτροφικού τομέα, σε πρώτη φάση, με
βραχυπρόθεσμα και μεσοπρόθεσμα μέτρα, για την
ανακούφιση των κτηνοτρόφων (ενδεικτικά, η κανονι-
κοποίηση της πληρωμής των ενισχύσεων από τον
ΟΠΕΚΕΠΕ, η μείωση του κόστους εκτροφής των
ζώων, με την επιδότηση στην αγορά ζωοτροφών, η μη
καταβολή του ΕΦΚ στο αγροτικό-κτηνοτροφικό πετρέ-
λαιο, η ολοκλήρωση των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης, η αντιμετώπιση των ελληνοποιήσεων και της
νοθείας, η ανάπτυξη δημόσιων αγροτικών υποδο-
μών). Παράλληλα πρέπει να ανασχεδιαστεί το «Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο» της νέας ΚΑΠ, αλλά και να συνδε-
θεί η ανάπτυξη της κτηνοτροφίας με τη μεταποίηση
και την τουριστική δραστηριότητα, με τον αναπροσα-
νατολισμό των πολιτικών και την ανακατεύθυνση των
πόρων από το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.
Η ανάπτυξη του πρωτογενούς τομέα μπορεί να οδηγή-
σει στη μείωση των οικονομικών, κοινωνικών, περιφε-
ρειακών και ενδοπεριφερειακών ανισοτήτων και εντέ-
λει στην ανασυγκρότηση της υπαίθρου.

Ο ΣΥΡΙΖΑ μπορεί να ανακάμψει και να διατηρή-
σει τη δεύτερη θέση στο πολιτικό σκηνικό και
στις ευρωεκλογές;

Η διπλή ήττα των εκλογών του 2023, η παραίτηση
του Αλέξη Τσίπρα, τα «απόνερα» από την εσωκομματική
αναμέτρηση για την εκλογή νέου προέδρουαποτέλεσαν
γεγονότα που έχουν επηρεάσει την κατάσταση στο κόμ-
μα. Σήμερα βρίσκεται σε φάση προσυνεδριακής διαδι-
κασίας ενόψει του έκτακτου Συνεδρίου ανασυγκρότη-
σής του, που, υπό προϋποθέσεις, μπορεί να αποτελέσει
σημείο αναφοράς για την ανάκαμψη και την περαιτέρω
πορεία του. Και βέβαια αυτό να γίνει στο πλαίσιο ανα-
σύνταξης του ευρύτερου προοδευτικού χώρου, ο κατα-
κερματισμός του οποίου ευνοεί την κυρίαρχη παρουσία
της ΝΔ του «συστήματος Μητσοτάκη».

Υπάρχουν φωνές σε ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ που
στοχεύουν σε μια αναπόφευκτη συνεργασία, αν
όχι και κοινή πορεία, απέναντι στην ΝΔ. Ποια εί-
ναι η άποψή σας;

Το ανέφερα προηγουμένως, η ανασύνταξη του ευ-
ρύτερου προοδευτικού χώρου, με όλες τις δυνάμεις
του, είναι ζωτικός όρος για την αντιμετώπιση των νεο-
φιλελεύθερων πολιτικών, που ασκούνται από την κυ-
βέρνηση της ΝΔ του «συστήματος Μητσοτάκη».

Στο θέμα των ημερών, που κυριαρχεί στην επι-
καιρότητα. Ποια είναι η θέση σας για τον γάμο
των ομόφυλων ζευγαριών;

Ο γάμος των ομόφυλων ζευγαριών είναι ζήτημα ισότη-
τας και ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Όμως η υπερπροβολή
του θέματος στον δημόσιο λόγο, ιδίως από τα συστημικά
μέσα μαζικής ενημέρωσης το τελευταίο χρονικό διάστη-
μα, λειτουργεί αποπροσανατολιστικά. Αυτό έχει ως συνέ-
πεια να αποκρύπτονται ή να υποβαθμίζονται τα ζέοντα
προβλήματα του ελληνικού λαού, όπως είναι η ακρίβεια,
οι ανισότητες, η ερήμωση της υπαίθρου, η θεσμική κρί-
ση, η εξωτερική πολιτική, τα εθνικά θέματακ.λπ.

Γιώργος
Παπαηλιού
Βουλευτής Αρκαδίας, αν. τομεάρχης 
Αγροτικής Ανάπτυξης, αρμόδιος
για την κτηνοτροφία, του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ

«Ο κτηνοτροφικός τομέας αντιμετωπίζει
πρόβλημα επιβίωσης. Είναι αναγκαία
η στήριξη και ενίσχυσή του, με βραχυπρόθεσμα
και μεσοπρόθεσμα μέτρα, για την ανακούφιση 
των κτηνοτρόφων» 

Νέο Εθνικό Σχέδιο 
για ανασυγκρότηση 
της Ελλάδας

στον Γιάννη Σπ. Παργινό
parginos@paraskhnio.gr



«Οι πολίτες
της Αττικής
με την ψή-
φο τους
στις 8 Οκτω-

βρίου 2023
εξέλεξαν νέο

περιφερειάρχη
Αττικής τον Νίκο

Χαρδαλιά, με τον
συνδυασμό «Αττι-

κή Μπροστά». Η
εκλογή του Νίκου Χαρδαλιά στο τιμόνι της
Περιφέρειας Αττικής δίνει νέα πνοή και νέ-
ες δυνατότητες ανάπτυξης στη μεγαλύτε-
ρη περιφέρεια της χώρας μας. Στην ίδια
εκλογική διαδικασία, οι πολίτες της Δυτι-
κής Αττικής με τίμησαν με την ψήφο τους
και με τη θέση ευθύνης, του αντιπεριφε-

ρειάρχη Δυτικής Αττικής, που μου εμπι-
στεύθηκε ο περιφερειάρχης Αττικής, μου
δίνεται η δυνατότητα να δώσω τον καθη-
μερινό μου αγώνα για τους πολίτες του τό-
που μας. Προτεραιότητά μου αποτελεί η
θωράκιση των περιοχών μας από τις φυσι-
κές καταστροφές, που τόσο πολύ μας
έχουν επηρεάσει τα τελευταία χρόνια. Η
κλιματική αλλαγή απαιτεί την εγρήγορσή
μας και την υλοποίηση έργων που θα προ-
στατεύσουν τους πολίτες, αλλά και θα με-
τριάσουν τις συνέπειες από τα ακραία φυ-
σικά φαινόμενα. Επίσης προτεραιότητά
μου αποτελεί ο αγώνας ενάντια στην πα-
ραβατικότητα που υπάρχει στην περιοχή
μας, και αυτό είναι κάτι στο οποίο δεν μπο-
ρούμε να κλείσουμε τα μάτια και πρέπει να
συμβάλλουμε τα μέγιστα σε συνεργασία
με τους δήμους αλλά και με κρατικούς φο-

ρείς, ώστε ο πολίτης να αισθάνεται ασφά-
λεια. Μία ακόμα προτεραιότητά μου είναι
η ανάδειξη των δυνατών σημείων της Δυτι-
κής Αττικης και συγκεκριμένα του πολιτι-
σμού και του φυσικού κάλλους της. Βασι-
κό μου μέλημα είναι η Δυτική Αττική να
αποκτήσει ένα πολύ δυνατό brand name.
Να αποκτήσει ένα τέτοιο όνομα, που όλοι
θα θέλουν να επισκέπτονται την περιοχή
ξανά και ξανά. Κλείνοντας, θα ήθελα να
τονίσω ότι όλα αυτά είναι ζητήματα που
καθημερινά συζητώ με τους κατοίκους
όλων των περιοχών που επισκέπτομαι και
που οι ίδιοι οι κάτοικοι τα επιζητούν. Στό-
χος μου, η επικοινωνία αυτή να είναι καθη-
μερινή και να διατηρήσω την ειλικρινή σχέ-
ση που έχω σφυρηλατήσει με τους συμπο-
λίτες μου όλα αυτά τα χρόνια, που συμμε-
τέχω στην Τοπική Αυτοδιοίκηση». 
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Οι «μαχήτριες» και «μαχητές» του   
Με τη νέα περιφερειακή

περίοδο να έχει μόλις
ξεκινήσει και τις

προκλήσεις για τον νέο
περιφερειάρχη Αττικής Νίκο
Χαρδαλιά να είναι πολλές, άνοιξαν
τα χαρτιά τους, μιλώντας στο «Π»,
αντιπεριφερειάρχες και εντεταλμένη
σύμβουλος, δηλαδή βασικά στελέχη
της διοίκησης της Περιφέρειας, ή
αλλιώς «μαχήτριες» και «μαχητές»,
όπως ήταν το προσωνύμιο που τους
είχε αποδώσει ο περιφερειάρχης
Αττικής.

Τα στελέχη της διοίκησης
αναφέρθηκαν στους στόχους και τις
προτεραιότητες που έχουν θέσει
στον τομέα ευθύνης τους, δίνοντας
παράλληλα το πλαίσιο στο οποίο θα
κινηθούν. 

του Γιώργου Λαιμού
giorgos.laimos@gmail.com

Κωνσταντίνος Ζώμπος (αντιπεριφερειάρχης Κεντρικού Τομέα Αθηνών)

«Προτεραιότητα η βελτίωση των υποδομών»
«Η Περιφέρεια Αττικής, υπό την καθοδήγηση του Νίκου Χαρδαλιά, κάνει μια νέα

αρχή σε όλα τα επίπεδα. Νέες πρακτικές, νέο οργανόγραμμα, νέος στρατηγι-
κός σχεδιασμός. Καλούμαστε από τις συνθήκες να τα δούμε όλα από την αρχή,
διότι αυτό ζητούν οι πολίτες. Καλύτερη ποιότητα ζωής στην πράξη. Ο Κεντρι-
κός Τομέας, ως η καρδιά της Περιφέρειας, εξυπηρετεί όχι μόνο τους μόνιμους
κατοίκους του, αλλά σχεδόν όλους τους πολίτες της Αττικής, που συχνότερα
από κάθε άλλη περιοχή βρίσκονται εντός των διοικητικών ορίων του. Προτεραι-
ότητά μας είναι αυτονόητα η βελτίωση των υποδομών, η θωράκιση της πόλης
απέναντι σε φυσικές καταστροφές, αλλά και συνολικότερα η προώθηση μιας
σειράς έργων ουσίας, ώστε η Αττική να αλλάξει πρόσωπο, να γίνει περισσότε-
ρο αξιοβίωτη και συμπεριληπτική. Η ευθύνη είναι μεγάλη, όμως η προοπτική
του τόπου μας υπερβαίνει κάθε λογική πολιτικού κόστους. Αξίζουμε καλύτερα
και οι πολίτες μας έδωσαν την ευκαιρία να το κάνουμε πράξη».

Σταυρούλα Αντωνάκου
(αντιπεριφερειάρχης Πειραιώς)

«Προτεραιότητά μας 
οι πολίτες και η αναβάθμιση
των γειτονιών»

«Αναλαμβάνοντας την ευθύνη διοίκηση της Περιφέρειας Ατ-
τικής, έχει καταστεί σαφές απ’ τον περιφερειάρχη ότι προτε-
ραιότητά μας θα είναι οι πολίτες της Αττικής. Η διαφύλαξη της
ζωής και των περιουσιών τους μέσω έργων θωράκισης των πό-
λεων. Η αναβάθμιση των γειτονιών και η συνεχής επικοινωνία
μας με τις τοπικές κοινωνίες θα αποτελέσουν μέρος της καθη-
μερινότητάς μας. Η αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων για έρ-
γα ουσίας, όπως αναβαθμίσεις και δημιουργία νέων σύγχρο-
νων σχολικών μονάδων, ενίσχυση των
κοινωνικών δομών αλλά και εμβλημα-
τικά έργα για όλη την Περιφέρεια,
αποτελούν τον μεγάλο στόχο της νέ-
ας αυτοδιοικητικής περιόδου για
εμάς. Η εμπειρία μας στην Αυτοδι-
οίκηση και κυρίως η γνώση και η
θέλησή μας θα μας δώσουν τη δυ-
νατότητα να μη χάσουμε χρόνο,
για να πάει η Αττική μπροστά! Για
την «Ενότητα Πειραιά», οι στόχοι
είναι οι ίδιοι, καθότι τα μητροπολι-
τικά χαρακτηριστικά αλλά και η
ύπαρξη του μεγαλύτερου λιμανιού
της χώρας και της Μεσογείου καθι-
στούν κομβικούς τους δήμους μας
για τη χώρα συνολικά».

Κλεάνθης Βαρελάς (αντιπεριφερειάρχης Δυτικής Αττικής) 

«Στόχος να γίνει η Δυτική Αττική… δυνατό brand name»

Στην απόφαση «αποκέντρωσης» των συνεδριάσεων
του Περιφερειακού Συμβουλίου της Περιφέρειας
Αττικής προχώρησε το σώμα κατά τη συνεδρίαση 
του ανώτατου οργάνου, μετά από εισήγηση του
περιφερειάρχη Αττικής Νίκου Χαρδαλιά.
Όπως είχε δεσμευτεί ο περιφερειάρχης Αττικής 
κατά την τελετή ορκωμοσίας, οι συνεδριάσεις 
των τακτικών Περιφερειακών Συμβουλίων 
θα πραγματοποιηθούν σε δήμους ανά 
περιφερειακή ενότητα, ξεκινώντας από τον 
Δήμο Ασπροπύργου, μία κίνηση που θεωρείται

από πολλούς ως κίνηση υψηλού συμβολισμού, 
αλλά παράλληλα ουσιαστική.
Σύμφωνα με τα όσα ανακοίνωσε ο περιφερειάρχης
Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς, το πρόγραμμα των
συνεδριάσεων είναι:
• Στις 31/1 στον Δήμο Ασπροπύργου.
• Στις 26/2 στον Δήμο Κερατσινίου-Δραπετσώνας.
• Στις 26/3 στον Δήμο Αγίας Βαρβάρας.
• Στις 29/4 στον Δήμο Μάνδρας-Ειδυλλίας.
• Στις 27/5 στον Δήμο Κυθήρων.
• Στις 26/6 στον Δήμο Αχαρνών.

Ξεκινώντας από τον Ασπρόπυργο, ποιοι άλλοι δήμοι 
θα φιλοξενήσουν Περιφερειακά Συμβούλια



«Προτεραιότητα και μοναδικό μέλημά μας είναι
ο πολίτης της Δυτικής Αθήνας. Είναι η αναβάθμι-
ση της ποιότητας ζωής του με μεγαλύτερη
ασφάλεια και στην πιο απομακρυσμένη γειτο-
νιά. Με έργα και παρεμβάσεις ουσίας και ουχί
εντυπωσιασμού. Θα δώσουμε έμφαση στην
αντιμετώπιση της κλιματιστικής κρίσης και
των συνεπειών της. Στα αντιπλημμυρικά έρ-
γα σε περιοχές υψηλού κινδύνου, σε συν-

δυασμό με τον καθαρισμό και τη διαρκή πα-
ρακολούθηση των ρεμάτων. Στα συστήματα

αντιπυρικής προστασίας και πυρανίχνευσης,
όπου είναι αναγκαίο. Στην υποστήριξη ευάλω-

των ομάδων και ατόμων ΑμεΑ. Στη συνεργασία
με όλους τους δήμους για την καταγραφή και αξιο-

λόγηση των προβλημάτων, όπως η διαχείριση των
απορριμμάτων, η ανάπτυξη των υποδομών και η
εξεύρεση πόρων που πρέπει να επενδύσουμε για τη
θωράκιση και την ανάπτυξή τους. Οι εντολές του πε-
ριφερειάρχη μας Νίκου Χαρδαλιά είναι άλλωστε ξε-
κάθαρες: “Επαφή με την κοινωνία, περισσότερη δου-
λειά και λιγότερα λόγια”. Θα πορευτούμε λοιπόν πά-
νω στις αρχές που εκείνος έχει χαράξει, μηδενίζον-
τας το κοντέρ και σηκώνοντας τα μανίκια ψηλά.
Υπάρχουν απαιτήσεις και πρέπει να φανούμε αντάξιοι
των προσδοκιών των συμπολιτών μας. Έχουν γίνει
μεγάλα βήματα προς τα εμπρός, αλλά είμαι βαθύτα-
τα πεπεισμένος ότι η νέα πενταετία που έχουμε μπρο-
στά μας θα είναι η “πενταετία της Περιφέρειας Αττι-
κής και κατ’ επέκταση του Δυτικού Τομέα Αθηνών”». 
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  Νίκου Χαρδαλιά ανοίγουν τα χαρτιά τους
Βασίλης Λώλος (αντιπεριφερειάρχης Δυτικού Τομέα Αθηνών)

«Θέλουμε την αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των πολιτών»

«Χάρη στην εμπιστοσύνη των συμπολιτών μου,
που με έφεραν πρώτο στη Δυτική Αττική με
11.500 ψήφους, έχω την τιμή να συνεχίζω να
ασκώ τα καθήκοντά μου, με αυξημένες αρμο-
διότητες, στην Περιφέρεια Αττικής.

Παρότι μόλις ανέλαβα τη νέα θέση με ευρύ
αντικείμενο για όλη την Αττική, ως αντιπερι-
φερειάρχης Χωρικού Σχεδιασμού, Πολεο-
δομικών Θεμάτων και Εφαρμογών, με από-
φαση και την εμπιστοσύνη του περιφερειάρ-
χη Αττικής Νίκου Χαρδαλιά, μου είναι γνωστά
τα θέματα και οι διαδικασίες που απαιτούνται
λόγω της προηγούμενης επαγγελματικής μου
πείρας, αλλά και από τη θητεία μου ως αντιπε-
ριφερειάρχης Δυτικής Αττικής, όπου, από την
πρώτη μέρα, έθεσα ως προτεραιότητα τον σχε-

διασμό, την εκπόνηση μελετών και την εκτέλεση έρ-
γων, προς όφελος όλων των συμπολιτών μου και
των επισκεπτών της Δυτικής Αττικής.

Με γνώμονα την προσήλωση στην παραγωγή έρ-
γου, προχωράμε με βασικές προτεραιότητες:
• Την ασφάλεια, μέσα από την αντιμετώπιση των νέ-

ων συνθηκών της κλιματικής αλλαγής, με αντι-
πλημμυρικά έργα.

• Τη βιώσιμη ανάπτυξη, με σχεδιασμό που καθιστά
τις πόλεις μας φιλικές στην καθημερινότητα.

• Τις νέες υποδομές, που αυξάνουν την αξία της και
προσελκύουν επενδύσεις.
Βρίσκομαι σε ανοιχτή επαφή με τους συμπολίτες

μου, γιατί για αυτούς και τα παιδιά μας εργαζόμαστε
κάθε μέρα, για να αφήσουμε στις επόμενες γενιές
ένα καλύτερο αύριο».

Λευτέρης Κοσμόπουλος (αντιπεριφερειάρχης Χωρικού Σχεδιασμού, Πολεοδομικών Θεμάτων και Εφαρμογών) 

«Θα αφήσουμε στις επόμενες γενιές ένα καλύτερο αύριο»

Ρίτα Πικρού-Μωραϊτάκη
(εντεταλμένη σύμβουλος για τα άλση
και την υγεία των ζώων) 

«Στόχος μας 
να προφυλάξουμε 
τη χλωρίδα και 
την πανίδα»
«Υπό την ηγεσία και την πολύτιμη
καθοδήγηση του περιφερειάρχη Νίκου
Χαρδαλιά, στόχος μας είναι η Αττική να
γίνει μητροπολιτική περιφέρεια, που θα
συμβάλει τα μέγιστα σε όλους τους
πολίτες, αλλά και θα προφυλάξει τη
χλωρίδα και την πανίδα του τόπου μας.
Με σταθερή δέσμευση για την
προώθηση μιας ακμάζουσας
κοινότητας, αναλαμβάνω την
αρμοδιότητα της εντεταλμένης
συμβούλου, της ζωτικής ευθύνης,
εποπτείας των αττικών αλσών και της
διασφάλισης της υγείας των ζώων.
Οπλισμένη με πλούσιες γνώσεις, που
έχω ανά τα χρόνια αποκτήσει από το
Εθνικό Κέντρο Αξιολόγησης και
Πιστοποίησης στην Υγεία, θα συμβάλω
μέσα από ένα μοναδικό μείγμα
τεχνογνωσίας, τόσο ως προς την υγεία
του ανθρώπου, όσο και ως προς την
υγεία των έμβιων όντων. Οι δράσεις και
οι στόχοι μας είναι συνυφασμένοι με
τον ιστό της υποστήριξης κάθε πολίτη
και έμβιου όντος. Η ποιότητα και η
ασφάλεια βρίσκονται σταθερά ως
πρώτη προτεραιότητα των προσπαθειών
μας, με κεντρικό στόχο τη δημιουργία
ενός φυσικού περιβάλλοντος, όπου όλοι
–άνθρωποι και ζώα– αρμονικά θα
μπορούν να ευημερούν.
H αγάπη για όλα τα ζωντανά πλάσματα
είναι η πιο ευγενής ιδιότητα του
ανθρώπου - Charles Darwin».

Αναφέρθηκαν 
στους στόχους 

και τις προτεραιότητες
που έχουν θέσει 

στον τομέα ευθύνης
τους, δίνοντας

παράλληλα, 
το πλαίσιο στο οποίο 

θα κινηθούν
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Εντολή για «την άμεση σφράγιση έξι
παιδικών χαρών του Δήμου Αγίου
Δημητρίου» έδωσε ο οικείος δή-

μαρχος Στέλιος Μαμαλάκης, καθώς δια-
πιστώθηκε ότι «δεν διαθέτουν πιστοποι-
ητικό και ειδικό σήμα καταλληλότητας».

Η απόφαση ελήφθη έπειτα από ενημέ-
ρωση του δημάρχου από τις αρμόδιες
υπηρεσίες του δήμου, οι οποίες αναφέ-
ρουν ότι «οι συγκεκριμένες παιδικές χα-
ρές δεν πληρούν τους απαραίτητους

όρους ασφαλείας». Μάλιστα, για τη σχετι-
κή ολιγωρία της προηγούμενης Δημοτι-
κής Αρχής, η Αποκεντρωμένη Διοίκηση
και το υπουργείο Εσωτερικών έχουν εγκα-
λέσει τον δήμο και έχουν ζητήσει επανει-
λημμένως τη συμμόρφωσή του.

«Η ασφάλεια των παιδιών και των συμ-
πολιτών μας αποτελεί απόλυτη προτεραι-
ότητά μας. Απαράδεκτη η ολιγωρία της
προηγούμενης διοίκησης του δήμου», δη-
λώνει ο κ. Μαμαλάκης. 

Εξώδικα, εντάσεις και
μηνύσεις στο ΔΣ Βόλου

Δεν λείπουν οι εντάσεις
και οι καταγγελίες μεταξύ
δημοτικών συμβούλων
στον Δήμο Βόλου. Η αξιω-
ματική αντιπολίτευση κα-
ταγγέλλει παρατυπίες στην
εκλογή νέου προέδρου του
Δημοτικού Συμβουλίου και προσφεύγει στην
οικεία Αποκεντρωμένη Διοίκηση. Ταυτόχρονα,
ο σύμβουλος της πλειοψηφίας Κώστας Λού-
λης (φωτό) με τον επικεφαλής της μείζονος
μειοψηφίας Νίκο Παπαπέτρο θα λύσουν θέμα-
τα «επί προσωπικού» με μηνύσεις, μετά το εξώ-
δικο του πρώτου κατά του επικεφαλής της μει-
οψηφίας που αφορούσε μέιλ που στάλθηκε
κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου
και γινόταν συσχετισμός της παράταξης Μπέ-
ου με εγκληματική οργάνωση. Η πρόσφατη συ-
νεδρίαση του ΔΣ σημαδεύτηκε και από την
αποχώρηση της «Λαϊκής Συσπείρωσης», με
αφορμή υβριστική επίθεση του δημάρχου
εναντίον της προϊσταμένης Νεοτέρων Μνημεί-
ων, κας Γεωργίου, αλλά και ειρωνικά σχόλια
εναντίον της δημοτικής συμβούλου της μείζο-
νος μειοψηφίας, κας Κοκκινάκη.

Επίσημο έλεγχο για την οικονομική
διαχείριση της Δημοτικής Εταιρείας
Ύδρευσης Αποχέτευσης (ΔΕΥΑΡ) ζη-
τά η νέα Δημοτική Αρχή Ρόδου. Προς
τούτο, ο δήμαρχος Ρόδου Αλέξαν-
δρος Κολιάδης και ο πρόεδρος της
ΔΕΥΑΡ Σωτήρης Βαγιανός, συνο-
δευόμενοι από τον αντιδήμαρχο Οικο-
νομικών Κώστα Χαλκιά, επισκέφθη-

καν την εισαγγελέα Υπηρεσίας και
την ενημερώσουν για τα ευρήματα
που προέκυψαν από τον αρχικό έλεγ-
χο στη Δημοτική Επιχείρηση Ύδρευ-
σης και Αποχέτευσης.

Συγκεκριμένα, ο πρόεδρος της
ΔΕΥΑΡ Σωτήρης Βαγιανός ισχυρίζε-
ται ότι υπάρχουν «αποκλίσεις αρκε-
τών εκατομμυρίων ευρώ που πλήτ-

τουν οικονομικά την επιχείρηση» και
για τον λόγο αυτόν αποφασίστηκε «να
ενημερωθεί σχετικά η Εισαγγελία».

Ο δήμαρχος Ρόδου Αλέξανδρος
Κολιάδης χαρακτήρισε το ζήτημα
«πρωτίστως πολιτικό» και δήλωσε ότι
«έχουν ήδη ενημερωθεί οι αρμόδιοι
υπουργοί και η κυβέρνηση για το τι
ακριβώς έχει συμβεί στο νησί».

Ο Δήμος Αγ. Δημητρίου «σφράγισε» έξι παιδικές χαρές
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Μειώνεται σε 5% από 20%
το «τέλος παρεπιδημούντων»

Τη μείωση του ποσοστού πα-
ρακράτησης υπέρ του κρατι-
κού προϋπολογισμού των
εσόδων από την είσπραξη
του «τέλους παρεπιδημούν-
των» και του τέλους επί των
ακαθάριστων εσόδων των κα-
ταστημάτων εστίασης από 20%, που ισχύει, σε
5% προβλέπει σχετική τροπολογία που κατατέ-
θηκε στο νομοσχέδιο του υπουργείου Εσωτερι-
κών για την επιστολική ψήφο.

Σύμφωνα με την τροπολογία, η ρύθμιση κρί-
θηκε αναγκαία για «να αποφευχθεί η απώλεια
εσόδων που προκαλείται στους δήμους από το
υψηλό ποσοστό παρακράτησης υπέρ του κρατι-
κού προϋπολογισμού» και μετά από τις έντονες
προς τούτο διαμαρτυρίες της ΚΕΔΕ.

Εισαγγελική παρέμβαση για τα οικονομικά της ΔΕΥΑ Ρόδου

Τη συνεργασία τους για την ίδρυση
και τη λειτουργία ελληνόφωνου και
αγγλόφωνου «Προπτυχιακού Προ-
γράμματος Ολυμπιακών Σπουδών» τε-
τραετούς φοίτησης στην Αρχαία
Ολυμπία, μέσω της οποίας η Ηλεία θα
ξαναμπεί στον ακαδημαϊκό χάρτη της
χώρας, επισφράγισαν ο Δήμος Αρχαί-
ας Ολυμπίας, η Περιφέρεια Δυτικής
Ελλάδας, το Πανεπιστήμιο Πατρών
και η Διεθνής Ολυμπιακή Ακαδημία,
(ΔΟΑ), μέσω του Μνημονίου Συνεργα-
σίας που υπογράφηκε. Το μνημόνιο
συνεργασίας προβλέπει τα εξής:

• Το Πανεπιστήμιο Πατρών, με τη
συνδρομή της ΔΟΑ, θα αναλάβει το
ακαδημαϊκό μέρος της συνεργασίας.

• O Δήμος Αρχαίας Ολυμπίας και η
Διεθνής Ολυμπιακή Ακαδημία θα

αναλάβουν την κτιριακή και υλικοτε-
χνική υποστήριξη για τα μαθήματα,
τη στέγαση του διδακτικού και διοι-
κητικού προσωπικού και τη φοιτητι-
κή μέριμνα.

• H Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας
θα μεριμνήσει για την ένταξη έργων
και δράσεων στο Περιφερειακό Πρό-
γραμμα Δυτικής Ελλάδας, στο πλαί-
σιο ίδρυσης Σχολής του Πανεπιστημί-
ου Πατρών με έδρα την Αρχαία Ολυμ-
πία και αντικείμενο τις Ολυμπιακές
Σπουδές, όπως έχει συζητηθεί με τον
υπουργό Παιδείας.

Σχολή Ολυμπιακών Σπουδών στην Αρχαία Ολυμπία

Θέλουν συνάντηση για τη διάνοιξη
της Λεωφ. Κύμης

Συνάντηση εργασίας πραγματο-
ποιήθηκε στο Δημαρχείο Ηρα-
κλείου Αττικής, για το έργο της
διάνοιξης της Λεωφόρου Κύμης.
Συμμετείχαν οι δήμαρχοι των
όμορων Δήμων, Ηρακλείου Αττι-
κής Νίκος Μπάμπαλος, Αμαρουσίου
Θεόδωρος Αμπατζόγλου, Λυκόβρυσης-
Πεύκης Μάριος Ψυχάλης και Κηφισιάς Βασίλης Ξυπολητάς.
Οι τέσσερεις δήμαρχοι ζητούν από κοινού και εκ νέου συνάν-
τηση με την καινούργια ηγεσία του υπουργείου Υποδομών
και Μεταφορών, ώστε να συζητήσουν τις εξελίξεις και τα
τρέχοντα δεδομένα, αλλά και να καταθέσουν ξανά τα αιτήμα-
τά τους. Πρόκειται για τους δήμους από τα όρια των οποίων
προβλέπεται να περάσει η διαδρομή της επέκτασης της Λεω-
φόρου Κύμης και η σύνδεσή της με την Εθνική Οδό.

Ομόφωνη η μονιμοποίηση 
όλων των συμβασιούχων

Ομόφωνο ψήφισμα για τη μονιμοποίηση όλων των
συμβασιούχων ενέκρινε το Δημοτικό Συμβούλιο του
Δήμου Αθηναίων κατά τη διάρκεια της συνεδρίασής
του, το απόγευμα της Τετάρτης. Στο ψήφισμα συμπε-
ριελήφθησαν όλες οι κατηγορίες συμβασιούχων του
δήμου –Covid, ΔΥΠΑ, 3Κ, ΣΟΧ, ΑμεΑ, Συμβάσεις Μι-
σθώσεων Έργου–, είτε εργάζονται
σε υπηρεσίες του δήμου είτε
στα ΝΠΔΔ του δήμου. Tο ψή-
φισμα εισηγήθηκε στο Δη-
μοτικό Συμβούλιο ο Γενι-
κός Γραμματέας του δή-
μου Βασίλης Μπόκος, ενώ
είχαν προηγηθεί οι απαραί-
τητες διαβουλεύσεις με τις
δημοτικές παρατάξεις.



Η διαμάχη και η πολιτική αντιπαλότητα με-
ταξύ του νυν δημάρχου και του προκατόχου
του οδηγεί σε αυτοδιοικητικό αδιέξοδο τον
Δήμο Τήνου. Ο νέος δήμαρχος του νησιού,
Παναγιώτης Κροντηράς, καταγγέλλει τον
πρώην δήμαρχο, Γιάννη Σιώτο, για τη δια-
γραφή όλων των αρχείων των ηλεκτρονικών
υπολογιστών του Γραφείου Δημάρχου, όπως
επίσης και όλων των mails από το κεντρικό
mail του δήμου, ανακοινώνοντας ταυτόχρο-
να προσφυγή στη Δικαιοσύνη.

Όπως επισημαίνει ο νέος δήμαρχος, «η ζη-
μία είναι αυτονόητη και τεράστια. Δεν υπάρ-
χει αρχείο, η δε ανάκτηση είναι διαδικασία
που μπορεί να γίνει στην Αθήνα και με μεγά-
λο κόστος επί ζημία του δήμου. Και με αμφί-
βολη την ευδοκίμησή της». Επιπλέον, καταγ-
γέλλει τον προκάτοχό του πως «η καταστρο-
φή των αρχείων του δήμου στο Γραφείο Δη-
μάρχου έγινε τον Δεκέμβριο 2023 από τεχνι-
κό - ελεύθερο επαγγελματία της Τήνου, με
εντολή του τότε δημάρχου Ιωάννου Σιώτου».
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Συνάντηση Πτωχού -
Παπαθανάση 

«Ο σχεδιασμός και τα χρονοδιαγράμ-
ματα των έργων που αφορούν το Ταμείο
Ανάκαμψης, καθώς και η στρατηγική
αξιοποίησης των πόρων του Προγράμ-
ματος Δημοσίων Επενδύσεων από την
Περιφέρεια Πελοποννήσου» ήταν τα κύ-
ρια θέματα που έθεσε στον αναπληρωτή
υπουργό Εθνικής Οικονομίας και Οικο-
νομικών Νίκο Παπαθανάση ο νέος περι-
φερειάρχης Πελοποννήσου Δημήτρης
Πτωχός, την περασμένη Δευτέρα. 

Ο περιφερειάρχης παρουσίασε στον
υπουργό τους κύριους πυλώνες του
αναπτυξιακού προγράμματος της περι-
φέρειας για τη χρονική περίοδο 2024
έως 2028, ενώ δεν παρέλειψε να ανα-
φερθεί σε συγκεκριμένα έργα που αφο-
ρούν όλες τις περιφερειακές ενότητες.

«Θρίλερ» με το αρχείο του Γ. Σιώτου στον Δ. Τήνου

Ο Θανάσης Μαμάκος ζήτησε τις αποζημιώσεις για τις θεομηνίες

Την ίδρυση Μητροπολιτικού Πάρκου στο Γουδή συναπο-
φάσιζαν οι δήμαρχοι των όμορων Δήμων Αθηναίων Χάρης
Δούκας, Ζωγράφου Τίνα Καφατσάκη και Παπάγου-Χολαρ-
γού Ηλίας Αποστολόπουλος. Σε συνάντηση που έγινε την
περασμένη εβδομάδα, στο γραφείο του δημάρχου Αθη-
ναίων, αποφασίστηκε να «αναληφθούν άμεσα όλες οι
απαραίτητες πρωτοβουλίες και να προχωρήσουν οι προ-
βλεπόμενες διαδικασίες για την ίδρυση ενός φορέα που
θα αναλάβει την υλοποίηση του σχεδίου για τη δημιουργία
ενός Μητροπολιτικού Πάρκου στο Γουδή». «Η δημιουργία
ενός Μητροπολιτικού Πάρκου στο Γουδή είναι μια σημαν-
τική πρωτοβουλία για μια πιο πράσινη Αθήνα, μία Αθήνα
όπου οι πολίτες θα έχουν άμεση πρόσβαση στον ελεύθερο

δημόσιο χώρο. Οι κάτοικοι αξίζουν μία καλύτερη ποιότητα
ζωής και είναι ευθύνη της Τοπικής Αυτοδιοίκησης να κά-
νει ό,τι μπορεί για να τους την προσφέρει», τόνισαν οι
τρεις δήμαρχοι. 

Σπίτια για ενοικίαση
αναζητούν στη Φολέγανδρο

Έκκληση προς ιδιοκτήτες ακινήτων απευθύ-
νει η Δημοτική Αρχή Φολέγανδρου, να ενοικιά-
σουν στον δήμο σπίτια, τα οποία ο δήμος θα πα-
ραχωρήσει σε εργαζόμενους διάφορων υπηρε-
σιών και κλάδων, που έρχονται στο νησί από άλ-
λες περιοχές της χώρας. 

Σημειώνεται ότι το πρόβλημα του Δήμου Φο-
λεγάνδρου παρουσιάζεται σε πολλά νησιά της
χώρας, με την εύρεση σπιτιών να είναι πολύ δύ-
σκολη, και κυρίως στα τουριστικά, όπως η Μύ-
κονος, η Σαντορίνη, η Πάρος και άλλα νησιά,
αλλού πιο έντονο και αλλού ηπιότερο. 

Εργαζόμενοι που είναι γιατροί, αστυνομικοί,
πυροσβέστες, δάσκαλοι και καθηγητές δεν
αποδέχονται να εργαστούν στα ελληνικά νησιά,
καθώς δεν βρίσκουν κατοικία ή τη βρίσκουν σε
δυσθεώρητα ενοίκια.

«Εάν θέλουμε σωστές και λειτουργικές υπη-
ρεσίες στον τόπο μας, οι άνθρωποι που τις στε-
λεχώνουν χρειάζονται τη βοήθειά μας, είναι
στο χέρι μας να βοηθήσουμε», σημειώνει ο δή-
μαρχος στην έκκλησή του.

Ιδρύεται Μητροπολιτικό Πάρκο στο Γουδή

Δεκτές έκανε η «Ανε-
ξάρτητη Αρχή Προδι-
καστικών Προσφυ-
γών» τις τρεις προ-
σφυγές κατά της δη-
μοπράτησης του εργο-
στασίου απορριμμάτων
στην Κέρκυρα, που είχαν κα-
ταθέσει οι εταιρείες που συμμε-
τείχαν στον διαγωνισμό. Η αρνη-
τική εξέλιξη αναβάλλει για τρίτη
φορά τη δημιουργία «εργοστασί-
ου ολοκληρωμένης διαχείρισης
απορριμμάτων» στο νησί των
Φαιάκων, με αποτέλεσμα ο Δή-
μος Κεντρικής Κέρκυρας και η

Περιφέρεια Ιονίων Νή-
σων να αναγκάζονται,
είτε να προσφύγουν
στο Συμβούλιο της
Επικρατείας, το οποίο

θα επιλέξει τελικά τον
ανάδοχο του έργου, είτε

να ξαναρχίσουν τη διαδικα-
σία από την αρχή. Σημειώνεται
ότι οι τρεις Δήμοι της Κέρκυρας
αναγκάζονται να μεταφέρουν τα
απορρίμματα του νησιού στα ερ-
γοστάσια διαχείρισης απορριμ-
μάτων, στην Κοζάνη ή τα Ιωάννι-
να, με πολλαπλάσιο οικονομικό
κόστος. 

«Οφίκιο» στον Λ. Κυρίζογλου
Το «Οφίκιο» του «Άρχοντος Λαοσυνάκτη

της Αγίας του Χριστού Μεγάλης Εκκλησίας»
απονεμήθηκε την περασμένη Κυριακή στον
πρόεδρο της Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελ-
λάδος (ΚΕΔΕ) και δήμαρχο Αμπελοκήπων-
Μενεμένης Λάζαρο Κυρίζογλου.

Η τελετή έγινε στον Ιερό Ναό της Ζωοδό-
χου Πηγής, από τον σεβασμιότατο Μητροπο-
λίτη Σταυρουπόλεως και Νεαπόλεως Βαρνά-
βα, παρουσία ιεραρχών, δημοτικών και κοι-
νοτικών συμβούλων του δήμου και πλήθους
πιστών. Σημειώνεται ότι τα «οφίκια» αποτε-
λούν εκκλησιαστικό τιμητικό τίτλο, που απο-
νέμεται σε κληρικούς ή σε λαϊκούς για τη μα-
κροχρόνια προσφορά τους στην Εκκλησία.

«Κόλλησε» το εργοστάσιο απορριμμάτων

Την επίσπευση των διαδικασιών για
την καταβολή των αποζημιώσεων στις
επιχειρήσεις της Λάρισας που επλήγη-
σαν από την κακοκαιρία «Daniel» ζήτη-
σε, «ως κυρίαρχο προβληματισμό και
αιτούμενο της τοπικής επιχειρηματι-
κής κοινότητας» ο δήμαρχος Λαρισαί-
ων Θανάσης Μαμάκος από τον υφυ-
πουργό Εθνικής Οικονομίας και Οικο-
νομικών Χάρη Θεοχάρη. Υπενθυμίζε-
ται ότι η συνάντηση δημάρχου και

υπουργού έγινε στο πλαίσιο της επί-
σκεψης του κ. Θεοχάρη στην έδρα του
Περιφερειακού Τμήματος Θεσσαλίας
του Οικονομικού Επιμελητηρίου Ελλά-

δος, στη Λάρισα, όπου και είχε σύσκε-
ψη με τη διοίκηση του φορέα, στην
οποία συμμετείχε και ο δήμαρχος Λα-
ρισαίων. Παράλληλα, ο κ. Μαμάκος
έθεσε και το ζήτημα της παροχής έκτα-
κτων ενισχύσεων, υπογραμμίζοντας
την αναγκαιότητα διάθεσης αυτών των
πόρων για τις έκτακτες ανάγκες που
δημιουργήθηκαν, για την αντιμετώπιση
των επιπτώσεων από την καταστροφι-
κή θεομηνία.
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Τους μέχρι σήμερα προέδρους της Δι-
οικούσας Επιτροπής ΝΔ Νομού Θεσ-
σαλονίκης, αλλά και τον εν ενέργεια

Ζήση Ιωακείμοβιτς, τίμησε η Α’ ΔΗΜΤΟ
στο πλαίσιο της εκδήλωσης κοπής βασιλό-
πιτας με κεντρικό ομιλητή τον υπουργό Επι-
κρατείας Μάκη Βορίδη. Εκεί ήταν οι Βάκης
Φραντζής, Αντώνης Γυφτόπουλος, Δημή-
τρης Τσάμης και Μηνάς Σαμαντζίδης, ενώ

απουσίαζαν οι Βίκυ Ευταξά, Δημήτρης
Βαρτζόπουλος και Τάσος Εμμανουηλίδης.
Από βουλευτές το μάτι μας πήρε τους Κώ-
στα Γκιουλέκα, Θόδωρο Καράογλου, Νε-
φέλη Χατζηιωαννίδου, Στράτο Σιμόπουλο
και Φάνη Παππά. Παρόντες ήταν και δύο
περιφερειάρχες, της Κεντρικής Μακεδο-
νίας Απόστολος Τζιτζικώστας και της Αττι-
κής Νίκος Χαρδαλιάς. 

«Όχι» Λεονταρίδη
στο νομοσχέδιο για
τα ομόφυλα ζευγάρια

Την απόφασή του να
καταψηφίσει το νο-
μοσχέδιο για τα
ομόφυλα ζευγάρια
γνωστοποίησε ο
βουλευτής Σερρών
της ΝΔ Θεόφιλος Λεον-
ταρίδης με ανακοίνωσή του, στην οποία
αναφέρει μεταξύ άλλων: «Πιστεύω στην
παραδοσιακή δομή της οικογένειας και
πιστεύω ότι το παιδί έχει δικαίωμα να με-
γαλώσει με τα πρότυπα του πατέρα και
της μητέρας. Πρωτίστως για λόγους συ-
νείδησης και παραμένοντας πιστός στις
αρχές και τις αξίες μου, θα καταψηφίσω
το νομοσχέδιο αυτό με σεβασμό στη δια-
φορετική άποψη».

Συσπειρώνονται υπέρ
Δανιηλίδη και Δούκα

Καθαρός δρόμος για μια συνεργασία
στην Αυτοδιοίκηση για τις δυνάμεις στην
Κεντροαριστερά. Στη Θεσσαλονίκη δυνά-
μεις που πρόσκεινται στο ΠΑΣΟΚ συσπει-
ρώνονται ενόψει των εκλογών σε ΠΕΔ ΚΜ
και ΚΕΔΕ, υποστηρίζοντας τον Σίμο Δανιη-
λίδη και τον Χάρη Δούκα αντίστοιχα. Πα-
ράλληλα κάνουν άνοιγμα στις πιο λίγες
δυνάμεις που πρόσκεινται στον ΣΥΡΙΖΑ, οι
οποίες δείχνουν διάθεση συνεργασίας.

Προβληματισμός για τις...
κόκκινες διαμαρτυρίες

Μεγάλος και σοβαρός είναι ο προβλη-
ματισμός στα κόμματα της Αριστεράς στη
Θεσσαλονίκη για τις αναιμικές διαμαρτυ-
ρίες για τα ιδιωτικά πανεπιστήμια. Συμβο-
λικές καταλήψεις, μερικές δεκάδες φοι-
τητές και καμία σοβαρή κινητοποίηση
συνθέτουν το μέχρι τώρα σκηνικό. Εκτός
από τον ΣΥΡΙΖΑ –που έχει μεγάλα δομικά
προβλήματα–, μαθαίνουμε ότι η αντιμε-
τώπιση της πλειοψηφίας των φοιτητών
αλλά και ευρύτερα της κοινωνίας συζη-
τείται έντονα τόσο στη Νέα Αριστερά,
όσο και στα νεότερα στελέχη του ΚΚΕ.

Με τους αγρότες ο Παππάς
Μπορεί να καλοβλέπει τη Θεσσαλονίκη

για τις επόμενες εκλογές ο βουλευτής
Πέτρος Παππάς, όμως δεν ξεχνάει τον
νομό του Κιλκίς, όπου είναι ήδη εκλεγμέ-
νος. Ο βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ είχε συνάν-
τηση με το Προεδρείο του Αγροκτηνοτρο-
φικού Συλλόγου Πολυκάστρου, στηρίζον-
τάς τους στις επερχόμενες κινητοποι-
ήσεις, κάνοντας λόγο μεταξύ άλλων για
δίκαια αιτήματα.

Τι έκανε η Δώρα στις Σπέτσες 

«Γύρισμα σελίδας για την πόλη» και «ευχάριστη αλλαγή» χα-
ρακτήρισε ο Αρχιεπίσκοπος Αμερικής Ελπιδοφόρος την εκλο-
γή του Στέλιου Αγγελούδη στον Δήμο Θεσσαλονίκης. Η συνάν-
τηση του Αρχιεπισκόπου με τον δήμαρχο έγινε σε ιδιαίτερα
θερμό κλίμα, με τους δύο να δηλώνουν πως θα συνεργαστούν
σε θέματα ομογένειας και προώθησης της πόλης ως θρησκευ-
τικό τουρισμό.

Τους διατελέσαντες προέδρους της ΝΔ
Θεσσαλονίκης τίμησε η Α’ ΔΗΜΤΟ

Εγγλέζος ήταν στο ραντεβού του με
τον δήμαρχο Θεσσαλονίκης ο πρώην
πρωθυπουργός, πρώην αντιπρόεδρος
της κυβέρνησης και συντονιστής του
Μουσείου Ολοκαυτώματος, Παναγιώ-

της Πικραμμένος. Αυτό που έκανε με-
γαλύτερη εντύπωση είναι ότι ο κ. Πι-
κραμμένος έφτασε στο δημαρχιακό μέ-
γαρο για το ραντεβού με τον Στέλιο Αγ-
γελούδη με ταξί!

Με ταξί στο Μέγαρο ο Παναγιώτης Πικραμμένος

Στην… οικογενειακή φωτογραφία από το τριήμερο
των βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ στις Σπέτσες, είδαμε και
τη Δώρα Τσαμπάζη (στη φωτό μαζί με τη βουλευτή
Θεσσαλονίκης Ράνια Θρασκιά). Η δημοσιογράφος από
τη Θεσσαλονίκη ενημέρωσε τους βουλευτές του
κόμματος για τα social media, με τις πληροφορίες να
αναφέρουν ότι πλέον έχει ρόλο στο κόμμα επί
Στέφανου Κασσελάκη. 

Λιτό και απέριττο 
το γραφείο 
του δημάρχου 

Λιτό και μίνιμαλ είναι το γραφείο
του Στέλιου Αγγελούδη, στον τρίτο
όροφο του δημαρχιακού μεγάρου.
Ο νέος δήμαρχος άλλαξε τη διαρ-
ρύθμιση σε σχέση με τον προκάτο-
χό του, Κωνσταντίνο Ζέρβα. Επέλε-
ξε να τοποθετήσει στην τζαμαρία,
με θέα προς το παραλιακό μέτωπο,
το γραφείο του, ενώ στη μέση του
χώρου υπάρχει γραφείο συσκέψε-
ων και στην είσοδο ο καναπές για
τις επίσημες συναντήσεις. Βέβαια,
τα βλέμματα κερδίζουν οι πολύ-
χρωμοι πίνακες και το πολύ πράσι-
νο. Προφανώς, θέλει συμβολικά να
δείξει ο κ. Αγγελούδης ότι όλα τα
σημεία της πόλης θα πρασινίσουν.

Ερώτηση
Παραστατίδη 
για την Πυλαία

Ο βουλευτής Κιλκίς του ΠΑΣΟΚ,
Στέφανος Παραστατίδης, κατέθε-
σε ερώτηση στη Βουλή για το φλέ-
γον πρόβλημα που αντιμετωπίζουν
οι μαθητές και οι γονείς του 2ου
ΕΕΕΕΚ (Ειδικό Δημοτικό και Ειδικό
Νηπιαγωγείο) μετά την απόφαση
του Δήμου Πυλαίας-Χορτιάτη να
αναστείλει τη λειτουργία του. Ο
βουλευτής κάνει λόγο, μεταξύ άλ-
λων, για άμεση ανάγκη εξεύρεσης
κατάλληλου χώρου για τη στέγαση
των σχολείων. 
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Έχει κάνει πολύ θετική εντύπωση στο ΠΑΣΟΚ η κινητικότητα του Θανάση
Γλαβίνα. Περίμεναν πολύ ότι ο εκπρόσωπος Τύπου θα ήταν μόνιμος κάτοικος

της Χαριλάου Τρικούπη και θα έμπαινε στη λίστα αυτών που,
όταν λαμβάνουν θέση, αφήνουν την κομματική δράση. Αντι-
θέτως, ο Θεσσαλονικιός πολιτικός δεν αφήνει εξόρμηση

στις λαϊκές αγορές και συμμετέχει πολύ ενεργά, μοιράζοντας φυλλάδια. 

Η θερμή συνάντηση 
Ελπιδοφόρου - Αγγελούδη

Πιστός!
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Εντείνεται η ανασφάλεια
στη διεθνή ναυτιλία λόγω της
κλιμακούμενης έντασης στην
Ερυθρά Θάλασσα, μετά τις επι-
θέσεις κατά της ναυτιλίας από
τους Χούθι, με αποτέλεσμα

αρκετές εταιρείες να απο-
φεύγουν πλέον την περιο-
χή για λόγους ασφαλεί-
ας. Ήδη το υπουργείο
Ναυτιλίας στις αρχές της
εβδομάδας εξέδωσε

ενημερωτικό σημείωμα προς
τα ελληνόκτητα πλοία για τον
διάπλου της περιοχής. Συστή-
νεται, σε περίπτωση απενεργο-
ποίησης του αυτόματου συστή-
ματος αναγνώρισης AIS, να
ενημερώνονται άμεσα τα φίλια
επιχειρησιακά ναυτιλιακά κέν-
τρα της περιοχής, προκειμέ-
νου να έχουν τον απαραίτητο
χρόνο αντίδρασης, εφόσον
απαιτηθεί.

Κόβουν «κομμάτια»
τομείς και μοιράζουν
αρμοδιότητες

Με το… σταγονόμετρο συνεχίζονται
να γίνονται οι ανακοινώσεις
των νέων αντιδημάρχων
και εντεταλμένων δη-
μοτικών συμβούλων
στον Δήμο Πειραιά.
Έτσι, μετά την ανα-
κοίνωση των πρώτων
έξι αντιδημάρχων,
ανακοινώθηκαν δύο
ακόμα αντιδήμαρχοι και
τέσσερις εντεταλμένοι σύμβου-
λοι και έπεται συνέχεια. 

Αίσθηση προκαλεί πάντως ότι τρεις
από τους εντεταλμένους δημοτικούς
συμβούλους μοιράστηκαν τις αρμοδιό-
τητες της Διεύθυνσης Πολιτισμού. Το
ίδιο συμβαίνει και με άλλες Διευθύν-
σεις όπου έχουν τεμαχιστεί οι αρμοδιό-
τητες και έχουν μοιραστεί σε διαφορε-
τικούς εντεταλμένους συμβούλους,
προκειμένου να δικαιολογηθούν όσο το
δυνατόν περισσότερες θέσεις και να
μην υπάρχουν γκρίνιες μεταξύ των δη-
μοτικών συμβούλων στην παράταξη
της πλειοψηφίας «Πειραιάς Νικητής».
Το μεγάλο στοίχημα, ωστόσο, αποτελεί
κατά πόσον αυτό το ιδιόμορφο και πο-
λυμελές σχήμα θα μπορέσει να είναι
λειτουργικό, προκειμένου να διοικήσει
αποτελεσματικά τον Δήμο Πειραιά.

Νέα επιχορήγηση
1.600.000 ευρώ 
στη ΔΗΡΑΠ

Στο ποσό του 1.600.000
ευρώ ανέρχεται και φέ-
τος η ετήσια επιχορή-
γηση του Δήμου Πει-
ραιά προς τη Δημοτι-
κή Ραδιοφωνία Πει-
ραιά (ΔΗΡΑΠ) για τη
λειτουργία του δημοτι-
κού ραδιοφώνου Κανάλι
Ένα. Το σχετικό αίτημα ήρθε
προς ψήφιση στην τελευταία συνεδρία-
ση του Δημοτικού Συμβουλίου Πειραιά,
ζητώντας την έγκριση του ποσού σε 8
ισόποσες δόσεις για το οικονομικό έτος
2024. Πάντως δεν είναι λίγοι όσοι προ-
βληματίζονται για συνεχιζόμενη υπέ-
ρογκη χρηματοδότηση από τα ταμεία
του Δήμου Πειραιά προς το δημοτικό
ραδιόφωνο Κανάλι Ένα, το οποίο συνε-
χίζει να έχει σχεδόν μηδενικά ποσοστά
ακροαματικότητας και ελάχιστα διαφη-
μιστικά έσοδα.

«Έκρηξη» στις ζητούμενες τιμές για πώληση ακινήτων καταγράφηκε
στο τέλος της περυσινής χρονιάς στον Πειραιά και στις γειτονικές πε-
ριοχές. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον έχουν ο Πειραιάς και οι γύρω δήμοι

που βρίσκονται ανάμεσα στις περιοχές οι οποίες παρουσίασαν, το τέταρτο τρί-
μηνο του 2023, θεαματικές αυξήσεις στις τιμές πώλησης και ενοικίασης ακινή-
των. Συγκεκριμένα, ο Πειραιάς και τα προάστιά του βρίσκονται ψηλά στην κατά-
ταξη των περιοχών της Αττικής που παρουσίασαν τις μεγαλύτερες αυξήσεις μέ-

σων ζητούμενων τιμών πώλησης κατοικιών κατά το τέταρτο τρίμηνο του
2023, σε σχέση με το τέταρτο τρίμηνο του 2022. Σε ό,τι αφορά την ενοι-
κίαση, ο Πειραιάς βρίσκεται ανάμεσα στις περιοχές όπου εντοπίζονται οι
μεγαλύτερες αυξήσεις μέσων ζητούμενων τιμών ενοικίασης κατοικιών.

Αυξήσεις στα 
εισιτήρια από την
1η Φεβρουαρίου

Έρχονται νέες αυξήσεις από την 1η Φε-
βρουαρίου 2024 στις τιμές των ακτοπλοϊ-
κών εισιτηρίων. Η υποχρεωτική εφαρμογή
του Κανονισμού της ΕΕ για το Σύστημα Εμ-
πορίας Εκπομπών (Emission Trading Sy-
stem – ETS) για τη ναυτιλία φέρνει αυξή-
σεις στα ναύλα επιβατών και οχημάτων. Η
επιβάρυνση θα ανέλθει στο 2,78%,
καθώς η εφαρμογή του Κανονισμού θα αυ-
ξήσει και το λειτουργικό κόστος των πλοί-
ων. Ήδη στάλθηκε η πρώτη επιστολή ακτο-
πλοϊκής εταιρείας, που εκτελεί δρομολό-
για με προορισμό την Κρήτη, προς ναυτι-
κούς πράκτορες. Σε ανάλογες κινήσεις
αναμένεται να προχωρήσει το επόμενο
χρονικό διάστημα και άλλη ακτοπλοϊκή
εταιρεία που εκτελεί απευθείας δρομολό-
για στη γραμμή Πειραιάς-Κρήτη.

Στον «αέρα» 
η υπογειοποίηση
του ΗΣΑΠ 

Το πάγιο αίτημα για την
υπογειοποίηση των

γραμμών του ΗΣΑΠ,
από τον σταθμό του
Νέου Φαλήρου έως
το λιμάνι  του Πει-
ραιά, τέθηκε για μια

ακόμη φορά κατά την
τελευταία συνάντηση του

δημάρχου Γιάννη Μώραλη με
τον υπουργό Υποδομών και Μεταφορών
Χρήστο Σταϊκούρα.

Ωστόσο, από όσα διέρρευσαν, δεν υπήρ-
ξε συγκεκριμένη εξέλιξη για την υλοποί-
ηση του έργου, το οποίο θα διευκολύνει σε
μεγάλο βαθμό την πρόσβαση των εκατομ-
μυρίων ταξιδιωτών για την επιβίβασή τους
στα πλοία, αλλά τη μετάβασή τους από τις
προβλήτες στις αποβάθρες των τρένων.

Ανασφάλεια για την ένταση στην Ερυθρά Θάλασσα

Απλησίαστη η αγορά και
η ενοικίαση ακινήτων!

Το νομοσχέδιο για τη ναυτική
εκπαίδευση μπαίνει στην τελική ευθεία 
Στην τελική ευθεία μπαίνουν οι διαδικασίες κατάρτισης του σχεδίου νόμου

για την αναμόρφωση της ναυτικής εκπαίδευσης. «Σύντομα θα καταλήξουμε
σε συγκεκριμένες αποφάσεις», είναι το μήνυμα του υπουργού Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής Χρήστου Στυλιανίδη, μετά τη διαβούλευση με φορείς
της ναυτιλίας και ναυτεργασίας, πάνω σε μελέτη του Ιδρύματος
Ευγενίδη, που ολοκληρώθηκε και ξεκινά η δεύτερη φάση κατάρτισης του σχε-
τικού νομοσχεδίου.

Η μεταρρύθμιση της ναυτικής εκπαίδευσης επείγει, καθώς η αναβάθμισή
της συνδέεται, σύμφωνα με την πρόεδρο της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών
Μελίνα Τραυλού, «με την περαιτέρω ανάπτυξη της ναυτιλίας μας», η οποία
«προϋποθέτει επαρκώς εκπαιδευμένο ανθρώπινο δυναμικό».
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Συμβαίνει συχνά σε αρκετούς
ανθρώπους να βλέπουν κάποιες
στιγμές σχήματα και πρόσωπα που

δεν υπάρχουν. Συνήθως αυτό αφορά
απώλεια της όρασης από την ηλικιακή
εκφύλιση της ωχράς κηλίδας και άλλες
οφθαλμικές παθήσεις. 

Το φαινόμενο αυτό, γνωστό και ως σύνδρο-
μο Charles Bonnet, είναι πολύ πιο συχνό απ’
ό,τι πίστευαν μέχρι τώρα οι ειδικοί. Σε μία νέα
μελέτη, πάνω από το 12% των ασθενών με
ηλικιακή εκφύλιση της ωχράς κηλίδας που
συμμετείχαν στην έρευνα δήλωσαν ότι είχαν
τέτοιου είδους οπτικές ψευδαισθήσεις (vi-
sual hallucinations). Οι ερευνητές όμως πι-
στεύουν ότι το αληθινό ποσοστό είναι ακόμα
υψηλότερο. Κατά μέσο όρο, οι ασθενείς εί-
χαν σποραδικά οπτικές ψευδαισθήσεις για
περίπου τρία χρόνια. Οι περισσότεροι «έβλε-
παν» διάφορες εικόνες, κυρίως ανθρώπους
και πρόσωπα που όμως δεν υπήρχαν. 

Πότε εκδηλώνεται η πάθηση

Οι οπτικές ψευδαισθήσεις μπορεί να εκδη-
λωθούν σε άτομα κάθε ηλικίας, αλλά είναι
πιο συχνές στις ηλικίες άνω των 80 ετών. Η
εμφάνισή τους δεν σημαίνει πως επιδεινώνε-
ται η κατάσταση της όρασης. Αντιθέτως, οι
ασθενείς μπορεί να έχουν οπτικές ψευδαι-
σθήσεις ακόμα κι αν έχουν ήπια απώλεια της
όρασης ή μικρά «τυφλά» σημεία στο οπτικό
πεδίο τους. «Η ψευδαίσθηση αναπτύσσεται
όταν κάποιος βιώνει μία αισθητηριακή αντί-
ληψη χωρίς εξωτερικό ερέθισμα», λέει ο χει-
ρουργός-οφθαλμίατρος Δρ. Αναστάσιος Κα-
νελλόπουλος και συμπληρώνει: «Τα μάτια
που είναι αισθητήρια όργανα δημιουργούν ει-
κόνες, οι οποίες δεν υπάρχουν στην πραγμα-
τικότητα. Αυτό είναι εντελώς διαφορετι-
κό από την παραίσθηση, δηλαδή την
παρερμηνεία υπαρκτών αισθητη-
ριακών ερεθισμάτων. Η διάκριση
αυτή έχει μεγάλη σημασία για
τους ασθενείς, καθώς συχνά φο-
βούνται ότι εκτός από την όρασή
τους αρχίζουν να χάνουν και τη νοητι-
κή ή την ψυχική υγεία τους». 

Αναζήτηση νέων εικόνων

Ωστόσο, οι οπτικές ψευδαισθήσεις που
προκαλεί η απώλεια της όρασης δεν πηγά-
ζουν από κάποιο νευρολογικό ή ψυχιατρικό
πρόβλημα. Οι έως τώρα έρευνες δείχνουν
πως αναπτύσσονται όταν ο εγκέφαλος ανα-
ζητά μάταια νέες εικόνες για να επεξεργα-
στεί. Επειδή λόγω της απώλειας της όρα-
σης δεν τις βρίσκει, αρχίζει να δημιουργεί
δικές του ή να ανακαλεί εικόνες που έχει
αποθηκευμένες στη μνήμη του, σύμφωνα
με την Αμερικανική Ακαδημία Οφθαλμολο-
γίας (AAO). Αυτές οι φανταστικές εικόνες

μπορεί να είναι απλές γραμμές, σχή-
ματα, φώτα που αναβοσβήνουν ή πιο

σύνθετες εικόνες προσώπων, ανθρώπων,
ζώων ή γεωμετρικών σχημάτων. Μπορεί να
εκδηλωθούν οποιαδήποτε στιγμή και να
διαρκέσουν από μερικά δευτερόλεπτα έως
λεπτά ή και ώρες. Μερικές φορές είναι στα-
τικές εικόνες, ενώ άλλες είναι κινητές. «Το
πρώτο που πρέπει να κάνουν είναι να μιλή-
σουν στον οφθαλμίατρό τους. Εκείνος θα
αποκλείσει κατ’ αρχάς τις άλλες πιθανές αι-
τίες των ψευδαισθήσεων, όπως νευρολογι-
κές παθήσεις ή ανεπιθύμητες ενέργειες
φαρμάκων. Αν επιβεβαιωθεί ότι η αιτία εί-
ναι το σύνδρομο, μπορεί να τους συστήσει
τεχνικές διαχείρισης των ψευδαισθήσεων». 

Οι «τεχνικές»

Τέτοιου είδους τεχνικές είναι, για παρά-
δειγμα, η αλλαγή φωτισμού και περιβάλλον-
τος (π.χ., αν η ψευδαίσθηση δημιουργείται
σε ένα δωμάτιο στο ημίφως, θα τους προτεί-
νει να δυναμώσουν τα φώτα), το συχνό βλε-
φάρισμα, η γρήγορη μετακίνηση των ματιών
από τη μία πλευρά στην άλλη χωρίς να κινη-
θεί το κεφάλι κ.ά. Πολύ σημαντικό είναι επί-
σης οι ασθενείς να κοιμούνται καλά, να γυ-
μνάζονται συστηματικά και να κάνουν ασκή-
σεις χαλάρωσης, διότι η κόπωση και το
στρες μπορεί να επιδεινώσουν τις οπτικές
ψευδαισθήσεις. Οι ασθενείς με σημαντική
απώλεια της όρασης παρουσιάζουν συχνότε-
ρα οπτικές ψευδαισθήσεις, ιδίως όταν η
απώλεια αφορά την κεντρική όραση. Αυτό
ακριβώς συμβαίνει στην περίπτωση της ηλι-
κιακής εκφύλισης της ωχράς κηλίδας. «Η
ωχρά κηλίδα είναι μία ελλειπτική, κιτρινό-
μορφη (ωχρή) περιοχή, που βρίσκεται κοντά
στο κέντρο του αμφιβληστροειδούς χιτώνα,
στο πίσω μέρος του ματιού. Είναι ιδιαίτερα
ευαίσθητη στο φως και αποτελεί το κέντρο
της όρασης, καθώς είναι υπεύθυνη για την
ευκρινή όραση και την αντίληψη των χρωμά-
των. Οποιαδήποτε αλλοίωσή της έχει ως
επακόλουθο τη μείωση της κεντρικής όρα-
σης», αναφέρει ο κ. Κανελλόπουλος.

Ο χειρουργός-οφθαλμίατρος
Δρ. Αναστάσιος

Κανελλόπουλος μάς εξηγεί 
το σύνδρομο Charles Bonnet 

και πώς μπορούμε να
αποφύγουμε τη μείωση

της όρασής μας

Μια κοινή συνήθεια αλλά πολύ επι-
κίνδυνη για τα μάτια μας είναι να τα
τρίβουμε, είτε επειδή πάσχουμε από
κάποια αλλεργική αντίδραση, είτε
επειδή είμαστε κουρασμένοι και νυ-
στάζουμε. Επίσης, τα τρίβουμε όταν
τα νιώθουμε ξηρά ή όταν μπαίνει κάτι
σε αυτά, επειδή το τρίψιμο διεγείρει
τη ροή των δακρύων και έτσι λιπαίνον-
ται τα ξηρά μάτια και απομακρύνεται η
σκόνη και άλλες ερεθιστικές ουσίες.
Μάλιστα, το τρίψιμο μπορεί επίσης να
είναι θεραπευτικό, αφού πιέζοντας
απαλά τον οφθαλμικό βολβό διεγεί-
ρουμε (χωρίς να το ξέρουμε) το πνευ-
μονογαστρικό νεύρο, επιβραδύνοντας
τον καρδιακό παλμό μας και κατα-
πραΰνοντας το στρες! Όμως, αν τρίβει
κάποιος τα μάτια του πολύ συχνά ή πο-
λύ δυνατά, μπορεί να τους προκαλέ-
σει διάφορες βλάβες, μας εξηγεί ο κ.
Κανελλόπουλος.

«Το τρίψιμο μπορεί να προκαλέσει
κοκκίνισμα στα μάτια και μαύρους κύ-
κλους. Αν είναι αρκετά δυνατό, μπο-
ρεί να προκαλέσει ρήξη των μικρο-
σκοπικών αιμοφόρων αγγείων και αυ-
τό να οδηγήσει σε κοκκίνισμα των μα-
τιών. Όμως, στη συνέχεια το αίμα θα
διαχυθεί στους παρακείμενους
ιστούς και μπορεί να οδηγήσει τελικά
σε σχηματισμό μαύρων κύκλων κάτω
από τα μάτια. Επίσης αυξάνει τον κίν-
δυνο μόλυνσης στα μάτια. Υπάρχει και
ο κίνδυνος εκδοράς στον κερατοει-
δή, η οποία μπορεί να προκληθεί από
το νύχι μας ή από την τριβή του ξένου
αντικειμένου στην επιφάνεια του ματι-
ού. Σημειώνεται ότι η εκδορά του κε-
ρατοειδούς είναι ένας συχνός, επώ-
δυνος τραυματισμός που τυπικά χρει-
άζεται λίγες ημέρες για να επουλω-
θεί. Όμως αυτό ισχύει υπό την προ-
ϋπόθεση ότι θα αντιμετωπιστεί εγκαί-
ρως και ότι δεν θα μολυνθεί από κά-
ποιο βακτήριο ή ιό. Σε διαφορετική
περίπτωση, μπορεί να εξελιχθεί σε
έλκος (πληγή) του κερατοειδούς,
που είναι πολύ πιο σοβαρή κατάστα-
ση», καταλήγει ο ειδικός. 

Γιατί δεν πρέπει 
να τα «τρίβουμε»

Μην «κλείνουμε τα μάτια»
στις οπτικές ψευδαισθήσεις

της Κατερίνας Παπακωστοπούλου
kpapakosto@yahoo.gr





Στο φόρουμ του CESEC, που
πραγματοποιήθηκε στην Αθήνα
στις 18-19 Ιανουαρίου 2024, για

την ενεργειακή συνδεσιμότητα στις χώρες
της Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης,
οι χώρες του Central and South Eastern
Europe Energy Connectivity υπέγραψαν
διευρυμένο Μνημόνιο Συνεργασίας για
την περαιτέρω ανάπτυξη της υποδομής
του Κάθετου Διαδρόμου, που συνδέει την
Ελλάδα μέσω Βουλγαρίας με τις
κεντρικές ευρωπαϊκές αγορές,
συμπεριλαμβανομένων των Μολδαβία,
Ουκρανία και Σλοβακία.

Στο πλαίσιο της υπουργικής συνδιάσκε-
ψης του CESEC, αναδείχθηκε η σημασία της
δεύτερης ηλεκτρικής διασύνδεσης (τέθηκε
σε λειτουργία το περασμένο καλοκαίρι) Ελ-
λάδας - Βουλγαρίας, κατά την ειδική εκδή-
λωση, για τα επίσημα εγκαίνια του έργου. Το
έργο Κοινού Ενδιαφέροντος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ξεκινά από το Κέντρο Υπερυψη-
λής Τάσης της Νέας Σάντας στη Ροδόπη και
καταλήγει στον Υποσταθμό Maritsa East στη
Βουλγαρία – εκτείνεται σε 151 χλμ., εκ των
οποίων τα 29 χλμ. βρίσκονται εντός της Ελ-
ληνικής Επικράτειας. Το μέγιστο ονομαστικό
περιθώριο ανταλλαγών ενέργειας μεταξύ
των δύο χωρών ανέρχεται πλέον σε 1,7 GW.
Ο ΥΠΕΝ Θόδωρος Σκυλακάκης δήλωσε ότι
για το μέλλον οραματίζεται μια νέα διασύν-
δεση συνεχούς ρεύματος μεταξύ Ελλάδας
και Βουλγαρίας, ισχύος 2 GW, με την οποία
θα μεταφέρονται ακόμη μεγαλύτερες ποσό-

τητες πράσινης ενέργειας από την Ελλάδα.
Όπως τονίζουν από κοινού το υπουργείο
Περιβάλλοντος Ενέργειας (ΥΠΕΝ) και ο
Ανεξάρτητος Διαχειριστής Μεταφοράς
Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΑΔΜΗΕ), «με τη
δεύτερη γραμμή αυξάνεται σημαντικά το
περιθώριο ανταλλαγών ενέργειας μεταξύ
των γειτονικών συστημάτων της Ελλάδας
και της Βουλγαρίας». Για την Ελλάδα, αυτό
σημαίνει ότι «θα εισάγουμε φθηνή ενέρ-
γεια και μεσοπρόθεσμα θα εξάγουμε ακό-
μη περισσότερη πράσινη ενέργεια, καθώς
θα αυξάνεται η εγχώρια διείσδυση ΑΠΕ». 

Διασυνοριακές υποδομές

Με αφορμή τις εργασίες του CESEC, πα-
ραθέτουμε τις προτεραιότητες που θέτει η
αναθεωρημένη πολιτική για τα Διευρωπαϊκά

Δίκτυα για την Ενέργεια (ΔΕΔ-Ε), η οποία τέ-
θηκε σε ισχύ τον Ιούνιο του 2022, εισάγον-
τας νέους κανόνες για τις διασυνοριακές
ενεργειακές υποδομές της ΕΕ. Στο πλαίσιο
αυτής της πολιτικής, έχουν προσδιοριστεί
έντεκα διάδρομοι προτεραιότητας και τρεις
θεματικοί τομείς, που καλύπτουν διαφορετι-
κές γεωγραφικές περιοχές στον τομέα της
ηλεκτρικής ενέργειας, του υπεράκτιου δι-
κτύου και των υποδομών υδρογονανθρά-
κων. Η στήριξη της ΕΕ «για την ανάπτυξη αυ-
τών των διαδρόμων, οι οποίοι συνδέουν πε-
ριφέρειες που είναι επί του παρόντος απο-
μονωμένες από τις ευρωπαϊκές αγορές
ενέργειας, θα ενισχύσει τις διασυνοριακές
διασυνδέσεις και θα συμβάλει στην ενοποί-
ηση της ανανεώσιμης ενέργειας».

Α) Ηλεκτρικοί διάδρομοι
• Διασυνδέσεις ηλεκτρικής ενέργειας

Βορρά - Νότου στη Δυτική Ευρώπη (NSI
West Electricity): Είναι διασυνδέσεις μετα-
ξύ των χωρών της ΕΕ του Βορρά με την πε-
ριοχή της Μεσογείου, συμπεριλαμβανομέ-

νης της Ιβηρικής χερσονήσου, κυρίως για
την ενσωμάτωση ηλεκτρικής ενέργειας από
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και την ενί-
σχυση των εσωτερικών υποδομών του δι-
κτύου για την προώθηση της ολοκλήρωσης
της αγοράς της περιοχής.

• Διασυνδέσεις ηλεκτρικής ενέργειας
Βορρά - Νότου στην Κεντρική, Ανατολική
και Νοτιοανατολική Ευρώπη (NSI East
Electricity): Πρόκειται για διασυνδέσεις και
εσωτερικές γραμμές σε κατευθύνσεις Βορ-
ρά - Νότου και Ανατολής - Δύσης για την ολο-
κλήρωση της εσωτερικής αγοράς ενέργειας
της ΕΕ και την ενοποίηση των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας ΕΕ.

• Σχέδιο Διασύνδεσης της Βαλτικής
Ενεργειακής Αγοράς στον τομέα της ηλε-
κτρικής ενέργειας (BEMIP Electricity):
Πραγματοποιείται μεταξύ κρατών-μελών
στην περιοχή της Βαλτικής για ενίσχυση
της εσωτερικής υποδομής δικτύου, για τον
τερματισμό της ενεργειακής απομόνωσης
των κρατών της Βαλτικής και για την προ-

του Φίλη Καϊτατζή
filsk24@gmail.com

ΕΝΕΡΓΕΙΑ
ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ Κλιματική αλλαγή&

Οι 11 προτεραιότητες ηλεκτρικών
Καλύπτουν διαφορετικές γεωγραφικές περιοχές στον τομέα της ηλεκτρικής ενέργειας,      

υδρογονανθράκων. «Η ανάπτυξη των διαδρόμων που συνδέουν περιφέρειες,      
τις ευρωπαϊκές αγορές ενέργειας, θα ενισχύσει τις διασυνοριακές διασυνδέσεις και θα      
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Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Θόδωρος Σκυλακάκης: 
«Στα άμεσα οφέλη της συνεργασίας
με τη δεύτερη, διεθνή ηλεκτρική
διασύνδεση Ελλάδας - Βουλγαρίας,
υπερυψηλής τάσης, συμπεριλαμβάνονται
η ενίσχυση του διασυνοριακού εμπορίου
και η ενδυνάμωση της ενεργειακής
ασφάλειας στη Νοτιανατολική Ευρώπη
και τη Βαλκανική Χερσόνησο. Θα
ακολουθήσουν περισσότερες διεθνείς
διασυνδέσεις, που θα αναβαθμίσουν
περαιτέρω τη χώρα μας στον ευρωπαϊκό,
ενεργειακό χάρτη. Είμαστε απόλυτα
ανοιχτοί σε συνεργασίες. Αναμένουμε
δράσεις και επενδύσεις»



ώθηση της ολοκλήρωσης της αγοράς. Πε-
ριλαμβάνονται εργασίες για την ενσωμά-
τωση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας
στην περιοχή.

Β) Παράκτιοι διάδρομοι δικτύου
• North Seas Offshore Grid (NSOG):

Αφορά την ολοκληρωμένη ανάπτυξη υπε-
ράκτιων δικτύων ηλεκτρικής ενέργειας
και σχετικές διασυνδέσεις στη Βόρεια Θά-
λασσα, τη Θάλασσα της Ιρλανδίας, τη
Μάγχη, τη Βαλτική Θάλασσα και τα γειτο-
νικά ύδατα.

• Σχέδιο Διασύνδεσης της Βαλτικής
Ενεργειακής Αγοράς υπεράκτιων δι-
κτύων (BEMIP): Πρόκειται για την ανά-
πτυξη υπεράκτιων δικτύων ηλεκτρικής
ενέργειας, την ολοκληρωμένη υπεράκτια
ηλεκτρική ενέργεια, καθώς και, όπου
χρειάζεται, την ανάπτυξη δικτύου υδρογό-
νου και σχετικών διασυνδέσεων στη Βαλ-
τική Θάλασσα και στα γειτονικά ύδατα.

• Νότια και δυτικά υπεράκτια δίκτυα
(SW offshore): Περιλαμβάνει ανάπτυξη

υπεράκτιων δικτύων ηλεκτρικής ενέργει-
ας, ολοκληρωμένη υπεράκτια ηλεκτρική
ενέργεια, καθώς και, κατά περίπτωση,
ανάπτυξη δικτύων υδρογόνου και οι συνα-
φείς διασυνδέσεις στη Μεσόγειο Θάλασ-
σα, συμπεριλαμβανομένου του Κόλπου
του Κάντιθ και των γειτονικών υδάτων.

• Νότια και ανατολικά υπεράκτια δί-
κτυα (SE offshore): Ανάπτυξη υπερά-
κτιων δικτύων ηλεκτρικής ενέργειας, ολο-
κληρωμένη υπεράκτια ηλεκτρική ενέρ-
γεια, καθώς και, όπου ενδείκνυται, ανά-
πτυξη δικτύων υδρογόνου και οι συναφείς
διασυνδέσεις στη Μεσόγειο Θάλασσα, τη
Μαύρη Θάλασσα και τα γειτονικά ύδατα.

• Υπεράκτια δίκτυα Ατλαντικού: Ανά-
πτυξη υπεράκτιων δικτύων ηλεκτρικής
ενέργειας, ολοκληρωμένη ανάπτυξη υπε-
ράκτιων δικτύων ηλεκτρικής ενέργειας
και οι σχετικές διασυνδέσεις στα ύδατα
του Βόρειου Ατλαντικού Ωκεανού.

Γ) Διάδρομοι υδρογόνου και ηλεκτρο-
λυτικών

• Διασυνδέσεις υδρογόνου στη Δυτική
Ευρώπη (HI West): Υποδομή υδρογόνου
και επαναχρησιμοποίηση υποδομών φυσι-
κού αερίου, που επιτρέπει την ανάδυση
ενός δικτύου ολοκληρωμένης ραχοκοκα-
λιάς υδρογόνου, συνδέοντας τις χώρες
της περιοχής και καλύπτοντας τις ειδικές
υποδομές τους για υδρογόνο, υποστηρί-
ζοντας την ανάδυση μιας πανευρωπαϊκής
μεταφοράς του. Καλύπτει το Βέλγιο, την
Τσεχία, τη Δανία, τη Γερμανία, την Ιρλαν-
δία, την Ισπανία, τη Γαλλία, την Ιταλία, το
Λουξεμβούργο, τη Μάλτα, την Ολλανδία,
την Αυστρία και την Πορτογαλία.

• Διασυνδέσεις υδρογόνου στην Κεν-
τρική, Ανατολική και Νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη (HI East): Υποδομή υδρογόνου και
επαναχρησιμοποίηση της υποδομής φυσι-
κού αερίου, που επιτρέπει την ανάδυση
μιας συνδυασμένης μεταφοράς υδρογό-
νου – συνδέει τις χώρες της περιοχής και
αντιμετωπίζει τις ειδικές απαιτήσεις υπο-
δομής τους για υδρογόνο και υποστηρίζει
την ανάδυση δικτύου σε όλη την Ένωση.
Καλύπτει τη Βουλγαρία, την Τσεχία, τη
Γερμανία, την Ελλάδα, την Κροατία, την
Ιταλία, την Κύπρο, την Ουγγαρία, την Αυ-
στρία, την Πολωνία, τη Ρουμανία, τη Σλο-
βενία   και τη Σλοβακία.

• Σχέδιο Διασύνδεσης της Βαλτικής
Ενεργειακής Αγοράς στο υδρογόνο (BE-
MIP Hydrogen): Υποδομή υδρογόνου και
επαναχρησιμοποίηση υποδομών φυσικού
αερίου, που επιτρέπει την ανάδυση μιας
ολοκληρωμένης (ραχοκοκαλιά) υδρογό-
νου, συνδέοντας τις χώρες της περιοχής
και καλύπτοντας τις ειδικές υποδομές
τους για υδρογόνο. Καλύπτει τη Δανία, τη
Γερμανία, την Εσθονία, τη Λετονία, τη Λι-
θουανία, την Πολωνία, τη Φινλανδία και
τη Σουηδία.

Δ) Θεματικοί τομείς
Οι τρεις θεματικοί τομείς προτεραιότη-

τας, που αναφέρονται σε ολόκληρη την
ΕΕ, περιλαμβάνουν τις έξυπνες δικτυακές
συσκευές ηλεκτρικής ενέργειας, τα έξυ-
πνα δίκτυα αερίου και ένα διασυνοριακό
δίκτυο διοξειδίου του άνθρακα.

• Ανάπτυξη έξυπνων δικτύων ηλεκτρι-
κής ενέργειας: Αυξάνει την ανάπτυξη
έξυπνων δικτύων για να βοηθήσει στην εν-
σωμάτωση των ΑΠΕ και επιτρέπει στους
συμμετέχοντες να ρυθμίσουν καλύτερα
την κατανάλωση ενέργειας.

• Έξυπνα δίκτυα αερίου: Υιοθέτηση τε-
χνολογιών έξυπνων δικτύων αερίου για
την αποτελεσματική ενσωμάτωση πηγών
αερίου χαμηλών εκπομπών αερίου και
ΑΠΕ στο δίκτυο φυσικού αερίου και υπο-
στήριξη της υιοθέτησης καινοτόμων αε-
ρίων, στη ζήτηση.

• Διασυνοριακό δίκτυο διοξειδίου του
άνθρακα: Ανάπτυξη υποδομής μεταφο-
ρών για το δεσμευμένο CO2 μέσω ειδι-
κών θεματικών ομάδων.

ΑΠΕ vs πετρελαιοειδών
Το 2023 σημειώθηκε μείωση 7% της κατα-

νάλωσης στην αγορά πετρελαιοειδών – λόγω
περιορισμού ζήτησης πετρελαίου θέρμανσης
κατά 32%. H ζήτηση βενζίνης αυξήθηκε κατά
4% (λόγω αύξησης τουριστικής κίνησης) και
στο ντίζελ κίνησης κατά 3% (ΣΕΕΠΕ). ΑΠΕ και
μεγάλα υδροηλεκτρικά ήταν πέρυσι το 57%
του συνόλου της πράσινης παραγωγής (47,9%
ΑΠΕ, 9,09% υδροηλεκτρικά) - (ΑΔΜΗΕ).

Πράσινο νησί
Προσεχώς θα ξεκινήσει το project για το έρ-

γο στον Άη Στράτη, που θα μετατρέψει το νησί
σε πράσινο. Το έργο, το οποίο υλοποιείται από
την ΤΕΡΝΑ, με χρηματοδότηση του Ευρωπαϊ-
κού Ταμείου Περιφερειακής Ανάπτυξης και
του ΠΔΕ (ΕΣΠΑ 2014-2020), σχεδιάστηκε
από το ΚΑΠΕ.

Νέες κυρώσεις
Bloomberg: Περισσότεροι εμπορικοί περιο-

ρισμοί αναμένεται να εγκριθούν από την ΕΕ
κατά της Ρωσίας, στο πλαίσιο νέου πακέτο κυ-
ρώσεων, επειδή η Μόσχα καταφέρνει ακόμα
και σήμερα να παρακάμπτει (βλέπε και μετα-
φορά πετρελαιοειδών) τις κυρώσεις της Ένω-
σης μέσω τρίτων χωρών και μέσω εταιρειών
εντός ΕΕ.

Παγκόσμιος καταναλωτής 
Διεθνής Οργανισμός Ενέργειας (IEA): Η Κίνα

παραμένει παγκοσμίως ο μεγαλύτερος κατα-
ναλωτής πετρελαίου, ετήσια, με αύξηση 1,7
εκατομμυρίων βαρελιών ημερησίως το τέταρ-
το τρίμηνο του 2023 – ισοδυναμεί με πάνω
από το 80% της παγκόσμιας αύξησης.

Κόστος δανεισμού
Έρευνα IEA: Το υψηλό κόστος δανεισμού

επιδεινώνει τις προκλήσεις που αντιμετωπί-
ζουν οι επενδυτές έργων ΑΠΕ σε πολλές ανα-
δυόμενες και αναπτυσσόμενες οικονομίες,
όπου το κόστος κεφαλαίου είναι ήδη δύο ή
τρεις φορές υψηλότερο από ό,τι στις προηγ-
μένες οικονομίες και την Κίνα.

Διπλό καύσιμο
Η έκτη μεγαλύτερη εταιρεία μεταφοράς εμ-

πορευματοκιβωτίων παγκοσμίως, η Ocean
Network Express, έχει κάνει παραγγελίες για
την κατασκευή 12 πλοίων μεταφοράς εμπο-
ρευματοκιβωτίων διπλού καυσίμου μεθανό-
λης, μεταφορικής ικανότητας 13.000 TEU.

and WIND
GAS

S LAR

διαδρόμων της ΕΕ
    του υπεράκτιου δικτύου και των υποδομών 
    οι οποίες είναι επί του παρόντος απομονωμένες από 
    συμβάλει στην ενοποίηση της ανανεώσιμης ενέργειας»
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Ομάδα εργασίας της CESEC
Η ομάδα εργασίας υψηλού

επιπέδου της CESEC συστά-
θηκε από την Αυστρία, τη
Βουλγαρία, την Κροατία, την
Ελλάδα, την Ουγγαρία, την
Ιταλία, τη Ρουμανία, τη Σλο-
βακία και τη Σλοβενία   και
την ΕΕ τον Φεβρουάριο του
2015. Αργότερα προστέθη-
καν οκτώ (οργανισμός που

ενώνει την ΕΕ και τους γείτονες της για τη δημιουρ-
γία μιας ολοκληρωμένης πανευρωπαϊκής αγοράς
ενέργειας) συμβαλλόμενα μέρη: Ουκρανία, Δημο-
κρατία της Μολδαβίας, Σερβία, Δημοκρατία της
Βόρειας Μακεδονίας, Αλβανία, Βοσνία και Ερζεγο-
βίνη, Κοσσυφοπέδιο –σύμφωνα με την απόφαση
1244 του ΣΑΗΕ και τη γνωμοδότηση του ΔΔ για τη
διακήρυξη της ανεξαρτησίας(!) του Κοσσυφοπεδί-
ου– και το Μαυροβούνιο.



ΣΑΒΒΑΤΟ 27 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024BACKSTAGE ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ

38

Επιμέλεια: Δήμητρα Δάρδα

Ηβραβευμένη με Νόμπελ Λογοτεχνίας, Πολωνή
συγγραφέας Όλγκα Τοκάρτσουκ, έρχεται για
πρώτη φορά στην Ελλάδα, προσκεκλημένη

του Ιδρύματος Ωνάση.

Η διάσημη δημιουργός θα εμφανισθεί την Παρασκευή
9 Φεβρουαρίου σε μια δημόσια συζήτηση για τη λογοτε-
χνία, την κοινωνία και την τέχνη της τρυφερότητας, μόλις
τρεις μήνες μετά την παρουσίαση του αριστουργηματι-
κού έργου της «Οδήγησε το αλέτρι σου πάνω από τα οστά
των νεκρών» στην Κεντρική Σκηνή της «Στέγης». Συγγρα-
φέας μυθιστορημάτων όπως «Το Αρχέγονο και άλλοι και-
ροί», «Πλάνητες» και «Τα βιβλία του Ιακώβ», η Όλγκα Το-
κάρτσουκ (γενν. 1962) πληροφορήθηκε ότι της απονε-
μήθηκε το Βραβείο Νόμπελ Λογοτεχνίας την ώρα που τα-
ξίδευε οδικώς, καθώς βρισκόταν σε κίνηση, κάτι απολύ-
τως ταιριαστό στην περίπτωσή της. Κι αυτό καθώς, με το
«εξαιρετικά πνευματώδες και ευφυές» έργο της, η Πολω-
νή συγγραφέας «επικεντρώνεται στη μετανάστευση και
στην εμπειρία της πολιτισμικής μετάβασης».

Η Τοκάρτσουκ τιμήθηκε από τη Σουηδική Ακαδημία με
το Νόμπελ Λογοτεχνίας 2018 «για την αφηγηματική της
φαντασία, η οποία με εγκυκλοπαιδικό πάθος αναπαριστά
το πέρασμα ορίων ως τρόπο ζωής». Στην έναρξη της φε-
τινής σεζόν, τον Οκτώβριο του 2023, το κοινό της «Στέ-
γης» του Ιδρύματος Ωνάση είχε την ευκαιρία να δει αυτή
την υπέρβαση ορίων μπροστά στα μάτια του, χάρη στην

Η «Στέγη» υποδέχεται τη βραβευμένη με Νόμπελ      

Ξεκίνησε η καθιερωμένη γιορτή των βιβλιόφιλων, με
χιλιάδες τίτλους όλων των κατηγοριών για κάθε γού-
στο και για όλες τις ηλικίες, με ελεύθερη είσοδο. Το

μεγαλύτερο και πλέον οργανωμένο «Παζάρι Βιβλίου» επέ-
στρεψε δυναμικά, πλούσιο και εμπλουτισμένο στο κέντρο
της Αθήνας, σε μία σύγχρονη, υπαίθρια-στεγασμένη εγκα-
τάσταση στην πλατεία Κλαυθμώνος. Η διοργάνωση-θε-
σμός θα διαρκέσει έως και τις 18 Φεβρουαρίου και, όπως
κάθε χρόνο, συμμετέχουν εκδοτικοί οίκοι από όλη την Ελ-
λάδα (μέλη πρωτοβάθμιων σωματείων), προσφέροντας

πάνω από 8.500 τίτλους, με το κόστος να μην ξεπερνά το
30% της αρχικής τους λιανικής τιμής.

Στο «27ο Παζάρι Βιβλίου», το αναγνωστικό κοινό έχει την
ευκαιρία να διαλέξει αξιόλογες κυκλοφορίες και να προμη-
θευτεί από κλασικά αριστουργήματα μέχρι βιβλία καταξιω-
μένων Ελλήνων και ξένων συγγραφέων. Επίσης, βραβευ-
μένα σύγχρονα έργα, αστυνομικά μυθιστορήματα, ενδιαφέ-
ροντα δοκίμια, διεισδυτικές και εύστοχες αναλύσεις, χρονι-
κά, συναρπαστικές βιογραφίες, αλλά και βιβλία δραστηριο-
τήτων για παιδιά, εικονογραφημένες ιστορίες, μυθολογία,
μυθιστορήματα για έφηβους και νεαρούς αναγνώστες, δια-
τίθενται όλα σε τιμή-έκπληξη που αρχίζουν από μόλις 1 ευ-
ρώ. Οι ώρες λειτουργίας τις καθημερινές, τα Σάββατα και
τις Κυριακές θα είναι από τις 9 το πρωί έως και τις 9 το βρά-
δυ, προσκαλώντας τον κόσμο σε ένα μοναδικό ταξίδι αφή-
γησης και γνώσης της πολιτιστικής κληρονομιάς και της
σύγχρονης ταυτότητάς μας.

Η μεγάλη γιορτή της μουσικής επιστρέφει 

Οι λάτρεις της «χρυσής εποχής» του βινυλίου μπορούν να
πανηγυρίζουν, αφού στις 2, 3 και 4 Φεβρουαρίου η «Τεχνό-
πολη» του Δήμου Αθηναίων (αίθουσα Νέοι Φούρνοι) θα φι-
λοξενήσει μια μεγάλη γιορτή. Ανανεωμένο και εμπλουτι-
σμένο με νέες συλλογές, το «Vinyl Market» θα παρουσιάσει
στις προθήκες του προς πώληση μοναδικά κομμάτια, νέες
κυκλοφορίες, μουσικά εκθέματα και δίσκους από όλη την

«Εlizadeth»
Έσπασε το ρεκόρ και συνεχίζει!

Η θεότρελη
κωμωδία των Δη-
μήτρη Καρατζιά
και Μάνου Αντω-
νιάδη, έπειτα από
300 sold out πα-
ραστάσεις, συνε-
χίζει την ξέφρενη
πορεία της στον
πολυχώρο «Va-
ult». Η «Elizadeth», που κατέκτησε τα βραβεία «Καλύτε-
ρης κωμωδίας της χρονιάς, σκηνοθεσίας και Α’ ανδρικού
ρόλου» στα All4fun, αποτελεί διασκευή της θεατρικής
ιστορίας «Βασιλικοί μετά τρούλου», που υπογράφει ο Χά-
ρης Ρώμας. Το απίθανο story «ξεδιπλώνει» με καυστικό
τρόπο τις σχέσεις των ηθοποιών και των συντελεστών μιας
παράστασης, καθώς και τη ματαιοδοξία που επικρατεί
στον κόσμο του θεάματος. Τι γίνεται όταν το σύμπαν συνω-
μοτεί για να μαζευτούν σε μια παράσταση τα «λάθη» όλου
του κόσμου; Όταν οι λάθος ηθοποιοί, με λάθος έργο, τη
λάθος περίοδο, με λάθος σκηνοθέτη, σε λάθος θέατρο,
με λάθος χορηγό, υποχρεώνονται λόγω της πανδημίας να
ανεβάσουν ένα ανιστόρητο «ιστορικό» μιούζικαλ μιας κατά
λάθος συγγραφέα;

Οι θεατές παρακολουθούν και συμμετέχουν στη δημι-
ουργία της παράστασης από την αρχή μέχρι το τέλος της,
μέσα από τις πιο αντίξοες συνθήκες που μπορεί να φαντα-
στεί κανείς. Όλα αυτά με πολύ γέλιο, καταιγιστικούς ρυθ-
μούς, τρελές εξελίξεις και ανατροπές. Στους πρωταγωνι-
στικούς ρόλους οι Χριστίνα Σαμπανίκου, Εύη Τσάφου, Ανα-
στάσιος Χριστοφιλόπουλος, Δήμητρα Κολλά, Στέλιος Ψα-
ρουδάκης, Κική Μαυρίδου, Σωτήρης Μεντζέλος.

Αθηνά Καμπάκογλου
Από την τηλεόραση στο πεντάγραμμο

Η δημοσιογρά-
φος Αθηνά Καμ-
πάκογλου και ο
συνθέτης Γιώρ-
γος Αλτής παρου-
σιάζουν με μεγά-
λη χαρά το τρα-
γούδι τους «Ατέ-
λειωτα φιλιά», με
την Εύα Κανέλλη στην ερμηνεία. Το ολοκαίνουργιο λαϊκό
τραγούδι κομμάτι, με «άρωμα» από το Αιγαίο, «ξεχειλίζει»
από χαρά και μας προσκαλεί να χορέψουμε και να τραγου-
δήσουμε όλοι μαζί. Να μοιραστούμε τα μεράκια της καρ-
διάς με τον κλασικό εξωστρεφή τρόπο, όπως εκφράζεται
στο ελληνικό λαϊκό τραγούδι.

Ο Γιώργος Αλτής, μελετητής και σολίστας του μπουζου-
κιού, έχει αφιερωθεί εδώ και χρόνια στη μεγάλη του αγά-
πη, το λαϊκό τραγούδι. Η δημοσιογράφος Αθηνά Καμπάκο-
γλου άρχισε να γράφει στίχους, συμπράττοντας δημιουργι-
κά με τον έμπειρο μουσικό, και πριν από λίγους μήνες κυ-
κλοφόρησαν την πρώτη τους επιτυχία με τίτλο «Άτακτη
γεννήθηκα», που ερμηνεύει η Δήμητρα Σταθοπούλου. Τα
δύο τραγούδια είναι προπομπός του άλμπουμ που ετοιμά-
ζουν και θα κυκλοφορήσει στο μέλλον από τις εκδόσεις
Μετρονόμος.

«Παζάρι Βιβλίου» 
και «Vinyl Market»
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     Όλγκα Τοκάρτσουκ

Αντίστροφη μέτρηση για την 66η τελετή απονο-
μής των διάσημων βραβείων «Grammy». Στην
κορυφαία λαμπερή διοργάνωση θα διασχίσουν

το κόκκινο χαλί superstars με διεθνή ακτινοβολία, αλ-
λά και οι Έλληνες παραγωγοί Alexx Antaeus και Αντρέ-
ας Γιατράκος. Την Κυριακή 4 Φεβρουαρίου, η μεγάλη
γιορτή της μουσικής θα σηκώσει αυλαία στο
«Crypto.com Arena» του Λος Άντζελες, με παρουσιαστή
τον βραβευμένο με Emmy κωμικό ηθοποιό Τρέβορ Νόα
–υποψήφιο για το «Καλύτερο κωμικό άλμπουμ»–, και θα
μεταδοθεί live σε ολόκληρο τον πλανήτη.

Τρεις σημαντικές καλλιτέχνιδες, η Μπίλι Άιλις, η Ντούα
Λίπα και η Ολίβια Ροντρίγκο, θα τραγουδήσουν live on
stage χαρίζοντας στο κοινό ένα θεαματικό πρόγραμμα,
όπως αρμόζει στην αίγλη και το μέγεθος των Grammy. Τα
τρία ποπ είδωλα, που πρωτοστάτησαν στα μουσικά δρώ-
μενα της περασμένης χρονιάς, θα αναμετρηθούν σε
αριθμό βραβείων σε σχεδόν ίδιες κατηγορίες, ανεβάζον-
τας την αγωνία των θαυμαστών τους στα ύψη.

Συγκεκριμένα, η Μπίλι Άιλις διεκδικεί έξι βραβεία,
μεταξύ των οποίων «Ηχογράφηση της χρονιάς» και
«Τραγούδι της χρονιάς» για το «What Was I Made For?»
από την ταινία «Μπάρμπι». Η Ντούα Λίπα είναι υποψή-
φια για τα βραβεία «Τραγούδι της χρονιάς» και «Καλύτε-
ρο τραγούδι για οπτικό μέσο» για την επιτυχία «Dance
the Night» στο φιλμ «Μπάρμπι». Η Ολίβια Ροντρίγκο επί-
σης διεκδικεί έξι βραβεία, μεταξύ άλλων στις κατηγο-
ρίες «Άλμπουμ της χρονιάς» και «Ηχογράφηση της χρο-
νιάς» για το «Vampire».

Ρεκόρ συμμετοχών για την Τέιλορ Σουίφτ

Η SZA προηγείται στις υποψηφιότητες σε συνολικά
εννέα κατηγορίες, ενώ ακολουθούν οι Τέιλορ Σουίφτ,
Βικτόρια Μονέτ, Τζον Μπατίστ, Μάιλι Σάιρους και το
συγκρότημα Boygenius στην κατηγορία του «Άλμπουμ
της χρονιάς». Η Τέιλορ Σουίφτ φέτος κατέρριψε το ρε-
κόρ συμμετοχών στις κατηγορίες και είναι η πρώτη τρα-
γουδοποιός που διεκδικεί επτά Grammy, ξεπερνώντας
τον Πολ ΜακΚάρτνεϊ και τον Λάιονελ Ρίτσι, που κατέ-
χουν με έξι ο καθένας. Πέρα από τον κόσμο της μουσι-
κής, οι Μέριλ Στριπ, Μισέλ Ομπάμα, Μπέρνι Σάντερς και
Ντέιβιντ Σαπέλ είναι υποψήφιοι για το βραβείο «Αudio-
book αφήγησης και κωμωδίας». 

Αlexx Antaeus και «Mr. Sonar Music» 
στα Grammy

Το «Colors of Royal» είναι το τελευταίο άλμπουμ που
κυκλοφόρησε ο Τζούλιαν Μάρλεϊ –γιος του θρύλου της
ρέγγε Μπομπ Μάρλεϊ– και φιγουράρει υποψήφιο στην
κατηγορία «Best Reggae Album of the Year». Ο δίσκος
κυκλοφόρησε από τη Monom Records σε executive
production από τον Έλληνα ιδιοκτήτη της δισκογραφι-
κής και μεγαλοπαραγωγό Alexx Antaeus, σε συνεργα-
σία με τον Αντρέα Γιατράκο της Sonar Music. 

Ο τελευταίος, σε αποκλειστική συνέντευξη που παρα-
χώρησε στο «Π» πριν από λίγες εβδομάδες, δήλωσε
πως θα παρευρεθεί στην τελετή, αποκαλύπτοντας πως
ο Αlexx επιμελήθηκε τον ήχο στο υποψήφιο κομμάτι και
ο ίδιος το τελικό αποτέλεσμα.

άκρως εμπνευσμένη διασκευή και σκηνοθεσία του Si-
mon McBurney και της ομάδας Complicité στο μυθιστό-
ρημα της Τοκάρτσουκ «Οδήγησε το αλέτρι σου πάνω από
τα οστά των νεκρών».

Κορυφαία πεζογράφος 

Το ίδιο το έργο, στοχαστικό σαν οντολογικό μανιφέστο
και κωμικά νουάρ σαν αστυνομική φάρσα, διαδραματί-
ζεται στα βάθη του χειμώνα σε μια μικρή κοινότητα κά-
ποιας απομακρυσμένης πολωνικής κοιλάδας. Άνδρες
της τοπικής κυνηγετικής λέσχης πεθαίνουν υπό μυστη-
ριώδεις συνθήκες και η Γιανίνα Ντουσέικο –μια εκκεν-
τρική ηλικιωμένη κάτοικος της περιοχής, οικολόγος,
ερασιτέχνισσα αστρολόγος και ενθουσιώδης μεταφρά-
στρια του Ουίλιαμ Μπλέικ– ισχυρίζεται πως οι φόνοι των
γειτόνων της κυνηγών γίνονται από τα ζώα τα ίδια, σαν
μια υπερβατική εκδίκηση της φύσης.

Με ύφος εντελώς προσωπικό, διακριτό και άμεσα
αναγνωρίσιμο, η Τοκάρτσουκ συνδυάζει στη γραφή της
την πραγματικότητα και τη μυθοπλασία, αξιοποιεί τις λαϊ-
κές παραδόσεις και την ιστορία, αντανακλώντας παράλ-
ληλα την προσήλωσή της στις θεωρίες του Καρλ Γι-
ουνγκ, ενώ έχει καταφέρει να θεωρείται η κορυφαία πε-
ζογράφος της σημερινής Πολωνίας και μία από τις επι-
φανέστερες παγκοσμίως δημιουργούς της Ευρώπης. Τη
συζήτηση θα συντονίσει ο δημοσιογράφος και επιμελη-
τής εκδόσεων Γρηγόρης Μπέκος. 

γκάμα της μουσικής rock, soul, funk, jazz, latin, blues, eth-
nic, electronica και πολλά άλλα.

Παθιασμένοι συλλέκτες μουσικών θησαυρών, «ερα-
στές» των πικάπ και ρομαντικοί που επιμένουν στον αναλο-
γικό ήχο θα έχουν την ευκαιρία να ανακαλύψουν άλμπουμ
σπάνιας «κοπής», συλλογές αγαπημένων καλλιτεχνών και
συγκροτημάτων, live ηχογραφήσεις, αθάνατα δισκάκια 45
στροφών και «ψαγμένες» ενορχηστρώσεις, για να εμπλου-
τίσουν τις δισκοθήκες τους.

Παράλληλα, θα «τρέχουν» μουσικές εκδηλώσεις, καθώς
στα decks της διοργάνωσης θα βρίσκονται γνωστοί Djs,
συντροφεύοντας τους επισκέπτες κατά τη διάρκεια της πα-
ραμονής τους στον χώρο.

Info: Παρασκευή 2 Φεβρουαρίου από τις 5 το απόγευμα
μέχρι τις 10 το βράδυ και Σαββατοκύριακο 3-4 Φεβρουαρί-
ου από τις 11 το πρωί μέχρι τις δέκα το βράδυ. 

Παγκόσμιοι αστέρες 
στη φαντασμαγορική βραδιάΒραβεία Grammy
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Επιμέλεια: Δήμητρα Δάρδα

Σε κλίμα συγκίνησης, αλλά με
λαμπρότητα και πολλά χαμόγελα,
εγκαινιάστηκε η πρώτη ατομική

έκθεση του επιφανού Έλληνα επιχειρηματία
των ΗΠΑ, Παναγιώτη (Peter) Κατσίχτη, στο
«Κέντρο Τεχνών». Με εμβληματική
δραστηριότητα στο real estate, ο
αυτοδημιούργητος εικαστικός παρουσίασε
έργα του υπό τον τίτλο «Peter Katsihtis:
Ζωγραφική διαδρομή, Νέα Υόρκη - Αθήνα»,
παρουσία του νέου δήμαρχου της Αθήνας
Χάρη Δούκα, εκπροσώπων της τέχνης, των
γραμμάτων, πολιτικών και επιχειρηματιών. 

ΦΩΤΟ: Papadakispress

Τίμησαν την «πρώτη» του αυτοδημιούργητου Παναγιώτη Κατσίχτη

Χάρης Δούκας, 
Παναγιώτης Κατσίχτης

Μάγδα Λιβέρη, Αλέξανδρος Κασσανδρινός, Έλενα
Δρακοπούλου, Στέλλα Βουλγαράκη, Μπουμπού Μπαρμπαλιά Άννα Γριμάνη, Ήβη Γόντικα Άννα Κοντολέων, Αθηνά Ντεμέντας

Χάρης Τσιμόγιαννης, Ειρήνη Νταϊφά, 
Μαρίνα Βερνίκου

Στέλλα Κατσίχτη, 
Βασίλης Σπανάκης

Αργύρης Παπαργυρόπουλος,
Μαρία Νικόλτσιου

Γιάννης Βογανάτσης, 
Εβελίνα Φλωρίδη

Λαμπερά εγκαίνια της έκθεσης του Αν. Ιωάννου

Με μεγάλη επιτυχία πραγματοποι-
ήθηκε η λαμπερή τελετή εγκαι-
νίων της ζωγραφικής έκθεσης

«Can’t see the trees» του Αναστάση Ιωάν-
νου, στη «Roma Gallery». Γιος των σπου-
δαίων εικαστικών Γιάννη Ιωάννου και Σίσ-

συς Βαμβακά, τα αριστουργηματικά έργα
του καλλιτέχνη, με ζωγραφικά τοπία με
φανερά ή κρυμμένα δέντρα που «διατρέ-
χουν» τους καμβάδες, έγιναν αντικείμενο
θαυμασμού εκπροσώπων της φιλότεχνης
Αθήνας.                ΦΩΤΟ: STUDIO PANOULIS

Τρεις καλλιτέχνες μιλούν για «Μεθοριακότητα»

Λαοθάλασσα στα λαμπερά εγκαίνια
της έκθεσης «Μεθοριακότητα-Limi-
nality», σε μία από τις πιο γνωστές

εικαστικές αίθουσες της πόλης, τη «Ci-
tronne Gallery». Οι καλλιτέχνες Γιώργος

Γιατρoμανωλάκης, Μαρίνα Παπαδάκη,
Ναταλία Παπαδοπούλου και Μάρω Φα-
σουλή παρουσιάζουν έργα τους με θέμα
την έννοια του ενδιάμεσου χώρου, σε επι-
μέλεια της Βίκυς Τσίρου.

Βίκυ Τσίρου,
Γιώργος
Γιατρομανω-
λάκης, Τατιάνα
Σπινάρη-
Πολλάλη,
Ναταλία
Παπαδοπούλου,
Μάρω Φασουλή,
Μαρίνα
Παπαδάκη

Μαρίνα Φωκίδη, Δρ. Stephanie Peter
Ηριδανός Τσιριγκούλης, Χριστόφορος
Μαρίνος, Αναστάσης Ιωάννου

Ελιάνα Δημητρίου, Ηριδανός Τσιριγκούλης,
Μαριάννα Λούρμπα

Σταύρος Διοσκουρίδης, Κώστας
Νικολακόπουλος, Αιμιλιάνα Θάνου

Ηρώ και Φανή Σκουλικίδη

Φραντζέσκα Κουρτίδη, Αναστασία
Σπυροπούλου, Έλενα Κρασοπούλου, 
Λυδία Οικονόμου

Οντέτ Κουζού, Ναταλία και Χριστίνα
Παπαδοπούλου

Ιωάννα Λημνίου, Γιάννης Βαρελάς

Μαρίνα Μήλιου-Θεοχαράκη, 
Γιώργος Αντωνιάδης



«Μια γυναίκα οφείλει να είναι δύο πράγματα:
αριστοκρατική και υπέροχη», έλεγε η
ιέρεια της μόδας Κοκό Σανέλ. 

Συνέντευξη στη Δήμητρα Δάρδα

Η παρουσιάστρια και γλυκιά μαμά Κατερίνα Καραβάτου
διαθέτει το «πακέτο» ως γνήσια Θεσσαλονικιά συν την ευ-
πρέπεια, την ευγένεια, την άριστη γνώση της ελληνικής
γλώσσας (απόφοιτη της Φιλοσοφικής) και το ομορφότερο
χαμόγελο της τηλεόρασης. Δοκιμάστηκε σε όλες τις ζώνες,
κατέκτησε πρωτιές και τα δύο τελευταία χρόνια παρουσιά-
ζει με επιτυχία το «My Style Rocks» στον ΣΚΑΪ και, όπως λέ-
ει, ήταν επιλογή της. Το γιατί το αποκαλύπτει στo «Π», μιλών-
τας για το χθες, το σήμερα και το αύριο της ζωής της.

Αν έπρεπε σήμερα να πάρετε την απόφαση να μετακο-
μίσετε στην Αθήνα για την καριέρα σας, θα το κάνατε;

Ναι θα το έκανα, γιατί θεωρώ πως η ζωή είναι ένα «ταξί-
δι» με τα καλά αλλά και τα άσχημά του, τίποτα συμβατικό,
κι αυτή είναι η γοητεία του. Είμαι πολύ ευγνώμων για ό,τι
μου έχει συμβεί μέχρι σήμερα.

Δεύτερη σεζόν στο «My style Rocks»! Κόντρα ρόλος;

Η απόφασή μου ήταν συνειδητή. Επιθυμούσα κάτι δια-
φορετικό, να δοκιμαστώ σε ένα άλλο κομμάτι της τηλεό-
ρασης και το απολαμβάνω, γιατί κάθε μέρα μαθαίνω νέα
πράγματα!

Οι επαγγελματικές σας αποφάσεις ήταν όλες σωστές ή
και κατ’ ανάγκη;

Νιώθω τυχερή, γιατί τα όνειρά μου κι αυτά που έχω θέ-
σει ως στόχο πραγματοποιούνται. Οι επιλογές μου είναι σε
συνάρτηση με την κατάσταση που βρίσκομαι, αλλά ακόμα
κι αν ένα πρότζεκτ δεν είναι όπως το θέλω ή δεν έχει την
ανάλογη εξέλιξη, το διαχειρίζομαι με αξιοπρέπεια και
σκληρή δουλειά, όπως πάντα.

Τα δύο τελευταία είναι το δικό σας μυστικό επιτυχίας;

Στα δεκαεννιά χρόνια παρουσίασης ψυχα-
γωγικών εκπομπών που αγαπώ ιδιαίτερα πο-
λύ, εργάστηκα επί της ουσίας σκληρά στο
ρεπορτάζ, στο μοντάζ, στο να βρίσκω θέ-
ματα, να κλείνω καλεσμένους για να
φτάσω στο τέλος να αναλάβω την επιμέ-
λεια και την παρουσίαση.

Είναι αγχωτικά τα live προγράμματα;

Όταν είσαι στον «αέρα», μπορεί να
συμβεί το οτιδήποτε και να είναι
ανεξέλεγκτο: από ένα θέμα που
δεν θα έπρεπε να «παίξει» μέχρι
τον τρόπο που γινόταν μια κου-
βέντα. Τώρα τα βλέπω πλέον
από απόσταση και αναρωτιέμαι
«πώς το είπα εγώ τότε αυτό;» ή
«αυτό το ρεπορτάζ γιατί το
προβάλαμε;». Και μην κοιτάτε
που πάντα χαμογελούσα, σε
τέτοιες στιγμές η καρδιά μου
πηγαινοερχόταν στην Κού-
λουρη!

Θυμάστε ένα ανάλογο πε-
ριστατικό;

Εκ παραδρομής έχουν
ειπωθεί πολλά! Αυτό που
δεν θα ξεχάσω είναι σε
μια συζήτηση για το σπίτι
του Μάκη Τσέλιου στη Μύ-
κονο. Την ώρα των ευχαρι-
στιών για το «τσιμπούσι»
που μας είχε ετοιμάσει, είπα
άλλη λέξη κοντινή σε αυτό!

Καταλάβατε (γέλια). Μόλις το είπα στον αέρα, αυτομάτως
άρχισα να χτυπάω το κεφάλι μου στον τοίχο!

Σας άλλαξε η απώλεια των γονιών σας;

Υποχρεωτικά. Όταν «έφυγε» αιφνίδια ο μπαμπάς
μου, ο οποίος μου ήταν πολύτιμος κι έπαιρνα δύνα-
μη μεγάλη, απευθείας η μητέρα μου έγινε το με-
γάλο στήριγμα. Μετά και τη δική της απώλεια,
εκεί αισθάνθηκα πραγματικά τι σημαίνει να είσαι

μόνος. Δεν είχα βιώσει ποτέ τόση μοναξιά,
δεν την ήξερα και δεν μπόρεσα εύκολα να

την κατανοήσω και να την αντιμετωπίσω.

Νιώθατε άρνηση;

Μεγάλη, φανταστείτε πως όταν ανέ-
βαινα Θεσσαλονίκη, δεν είχα τη δύναμη
να μπω στο πατρικό μου. Συνήθως ξε-
χνούσα τα κλειδιά στην Αθήνα, αλλά αυ-
τό γινόταν σκόπιμα, δεν μπορούσα. Αυ-
τήν τη στιγμή βρίσκομαι στην επίπονη
διαδικασία να αδειάσει το σπίτι κι όταν
πέρασα την είσοδο και είδα το αρχείο
φωτογραφιών των γονιών μου, τα πράγ-
ματά τους, τα έπιπλα, ήταν συναισθημα-
τικά εξαιρετικά ζόρικο.

Μετά το διαζύγιο, είστε έτοιμη για
έναν νέο έρωτα;

Απέχω πολύ από κάτι τέτοιο, είμαι σε
διαφορετική φάση και είναι πολύ συνει-
δητό. Παρ’ όλα αυτά δεν θα έλεγα όχι σε
κάτι όμορφο στη ζωή μου ξανά, δεν το

αποκλείω.

Πάντως, σας βλέπω ιδιαίτερα χαρούμε-
νη και ανανεωμένη!

Ναι, είμαι πολύ χαρούμενη!
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Γράφει 
ο Γιώργος 

Τσούκαλης

Ο Αντώνης Γκορτζής είναι ένας
επιτυχημένος συμπατριώ-
της μας. Γεννήθηκε στην

Αθήνα και από μικρή ηλικία έθεσε
υψηλούς στόχους. Σπούδασε Δι-
οίκηση Επιχειρήσεων και Νομικά.
Ολοκλήρωσε τις μεταπτυχιακές
σπουδές του στην Αγγλία πάνω στη
Διοίκηση Επιχειρήσεων, στο Mάρκε-
τινγκ και την Οικονομετρία. Παρακολού-
θησε πληθώρα σεμιναρίων και workshops και
έκανε εξειδικευμένο course MBA στο Πανεπι-
στήμιο Χάρβαρντ.

Πολυπράγμων και πλήρως καταρτισμένος ως
επαγγελματίας, κατείχε αλλά και εξακολουθεί
να κατέχει ποικίλες προεδρικές θέσεις. Συγκε-
κριμένα είναι πρόεδρος του Ελληνικού Ινστιτού-
του Επιχειρηματικής Ηθικής (ΕΒΕΝ) Ελλάδας
και Ευρώπης, ενώ εργάσθηκε ως Marketing
Specialist για την Ευρώπη και τη Βόρεια Αμερι-
κή στο τμήμα Mάρκετινγκ της Unilever στο Λον-

δίνο. Επιπλέον, εργάστηκε ως διευ-
θυντής Mάρκετινγκ στα απορρυπαν-

τικά στην Ελλάδα (Lever Hellas)
και ως σύμβουλος-διευθυντής
Mάρκετινγκ της ΕΛΑΪΣ και υπεύ-
θυνος των media της Unilever.
Επίσης στο βιογραφικό του έχει

την ιδιότητα του συμβούλου Εταιρι-
κών Σχέσεων, ΜΜΕ και Έρευνας

Αγοράς των εταιρειών της Unilever στην
Ελλάδα (ΕΛΑΪΣ, Unilever, Algida).
Ο Αντώνης Γκορτζής εξελέγη πρόεδρος

του Ελληνικού Συνδέσμου Διαφημιζομένων και
της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας Διαφημιζομένων
(Wfa). Υπήρξε πρόεδρος του Ελληνικού Ινστιτού-
του Mάρκετινγκ και της Fedima Hellas. Από το
2002 διευθύνει την εταιρεία συμβούλων επικοι-
νωνίας και μάρκετινγκ Τheme και την εταιρία Re-
putation Capital, που ασχολείται με crisis mana-
gement.

Από το 2006 είναι ιδρυτικό μέλος της Action

Aid Hellas, ενώ τον Οκτώβριο του 2008 εξελέγη
μέλος του ΔΣ του Ευρωπαϊκού Δικτυού Επιχειρη-
ματικής Ηθικής, επισφραγίζοντας έτσι με τον
πλέον ιδανικό τρόπο την κοινωνική του δράση και
προσφορά. Πολυγραφότατος, είναι συγγραφέας
του βιβλίου «Επιχειρηματική ηθική και δράση»,
ενώ έχει δημοσιεύσει πληθώρα μελετών και άρ-
θρων που αφορούν θέματα μάρκετινγκ, πωλήσε-
ων, διαφήμισης, media, management, εταιρικής
κοινωνικής ευθύνης, crisis management και επι-
χειρηματικής ηθικής. Παράλληλα έχει δώσει πλη-
θώρα διαλέξεων σχετικών με το αντικείμενό του.

Είναι ένας άνθρωπος με απόλυτα επιτυχημέ-
νη θητεία και παρουσία στον τομέα του επιχει-
ρείν, του μάρκετινγκ και της εταιρικής διαχείρι-
σης. Με απλά λόγια, θεωρώ ότι ο Αντώνης Γκορ-
τζής έχει γράψει τη δική του ιστορία στην ελληνι-
κή αγορά και κυρίως, λόγω της μακρόχρονης πα-
ρουσίας του στο επίκεντρο των εξελίξεων του
επιχειρηματικού χώρου, αποτελεί μοναδικό πα-
ράδειγμα προς μίμηση.

Αντώνης Γκορτζής: Έχει γράψει τη δική του ιστορία στο επιχειρείν

Ιδιωτικός 
ερευνητής

Π
ρό

σ
ω

π
ο

Κατερίνα Καραβάτου: «Η απόφασή μου ήταν συνειδητή»

BACKSTAGE
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OΡάλλης Αγγελίδης αποτελεί έναν από τους
πιο εμπνευσμένους ρολίστες του
ασπρόμαυρου κινηματογράφου. Υποδύθηκε

πλήθος δεύτερων ρόλων στη μεγάλη εποχή του
ελληνικού κινηματογράφου και τους επένδυσε
μοναδικά με το έξοχο λυρικό και κωμικό του
κύτταρο. 

Παράλληλα με την άρτια και εμπνευσμένη σκηνική
του παρουσία, ο Ράλλης Αγγελίδης είχε και έναν εξαι-
ρετικά κωμικό σωματότυπο –μεγαλόσωμος και γερο-
δεμένος–, κάτι που του επέτρεπε να βγάζει άνετα
αδρές γραμμές, γονιμοποιημένες ωστόσο με ατελεί-
ωτες δόσεις χιούμορ, που απέσπασαν την αγάπη μας
και το ατελείωτο χειροκρότημά μας. Τον απολαύσαμε
έτσι να υποδύεται με ηθική ενάργεια τον ταβερνιάρη
στην ταινία «Ο μεθύστακας», με τον ανεπανάληπτο
Ορέστη Μακρή, τον σερβιτόρο στην κωμωδία «Η
ωραία των Αθηνών», με τη μοναδική Γεωργία Βασιλει-
άδου, τον ενωμοτάρχη στην «Αρπαγή της Περσεφό-
νης», τον επιλοχία «Στα κωθώνια του Συντάγματος»,
τον πατέρα του γαμπρού μίας εκ των τριών ανιψιών
της θείας Γεωργίας Βασιλειάδου, στην έξοχη κωμω-
δία «Η θεία από το Σικάγο», τον ενεχειροδανειστή
στον «Γυναικά», τον επιβλητικό και μεγαλοπρεπή νομι-
κό σύμβουλο τράπεζας στην αξεπέραστη κωμωδία
«Μια ζωή την έχουμε», με τους Τάκη Χορν, Υβόν Σαν-
σόν, Χρήστο Τσαγανέα, Περικλή Χριστοφορίδη κ.ά.,
τον γιατρό στη σπουδαία κωμωδία «Ο θησαυρός του
μακαρίτη», με τους ανεπανάληπτους Νίκο Ρίζο, Βασί-
λη Αυλωνίτη, Ξένια Καλογεροπούλου, Στέφανο Λη-
ναίο και Γεωργία Βασιλειάδου, τον σκερτσόζο καπετά-
νιο στην ταινία «Καπετάνιος για κλάματα», τον συμβο-
λαιογράφο στη «Σχολή για σοφερίνες» και σε πολλούς
άλλους ρόλους, κατά βάση κωμικούς, που τους κό-
σμησε κυριολεκτικά με το ευγενές και πολυδύναμο
κωμικό του κύτταρο. 

Παιδί του ποντιακού Ελληνισμού

Ο Ράλλης Αγγελίδης υπήρξε παιδί του ποντιακού
Ελληνισμού και είδε το φως της ζωής στην Οδησσό
της Ρωσίας –της οποίας κόμιζε τα εμπνευσμένα πολι-
τισμικά σπέρματα, με την ξεχωριστή διαχρονικά πνευ-
ματικά άνθηση της Οδησσού– το 1902. Εκδηλώνον-
τας ιδιαίτερη αγάπη για την τέχνη και το θέατρο, με
την αποπεράτωση των γυμνασιακών του σπουδών και
αφότου είχε κάνει βασικές δραματικές σπουδές, ρί-
χτηκε ευθύς στην αρένα του θεάτρου. Και ειδικά από
τα μέσα της δεκαετίας του ’30, συμμετείχε ενεργά σε
οπερέτες και επιθεωρήσεις, που μεσουρανούσαν τό-
τε και ανέδειξαν παραδειγματικά τις υψηλές λυρικές
του αρετές. Τη δεκαετία του ’40, ο Ράλλης Αγγελίδης
ήρθε με την οικογένειά του στην Αθήνα και συνεργά-
στηκε ευρέως με το θεατρικό σχήμα του «Ακροπόλ»,
όπου ανέδειξε και εκεί το σπουδαίο υποκριτικό του
ταλέντο. Πρόβα τζενεράλε στη μεγάλη οθόνη έκανε
το 1939, με την ταινία «Νύχτα χωρίς ξημέρωμα», για
να κλείσει την κινηματογραφική του αυλαία το 1966.
Η συγκομιδή του Ράλλη Αγγελίδη στον κινηματογρά-
φο προσμετρά 59 ταινίες, που είναι διάστικτες όλες
από το εμπνευσμένη παρουσία του. Όσον αφορά την
προσωπική του ζωή, ο Ράλλης Αγγελίδης δεν είχε κά-
νει οικογένεια, αλλά είχε ανίψια από την αδελφή του,
που διέμενε στην Πάτμο. Ήταν μόνιμος κάτοικος Κη-
φισιάς και συνδεόταν με αδιάρρηκτους φιλικούς δε-
σμούς με τη Γεωργία Βασιλειάδου και τη Ρένα Ντορ.
Στη δύση της ζωής του υπέφερε από σάκχαρο, με
αποτέλεσμα να υποβληθεί σε ακρωτηριασμό των κά-
τω άκρων το 1972. Το 1973 πούλησε το σπίτι του
στην Κηφισιά και προσέφυγε στην αδελφή του στην
Πάτμο, για να πεθάνει έναν χρόνο αργότερα, το
1974, οπότε και ετάφη στην Πάτμο. Το άγγελμα του
θανάτου του προξένησε άφατη θλίψη στο φάσμα του
θεάτρου και του κινηματογράφου, διότι υπήρξε, πέρα
από πολυτάλαντος δραματικά, και πολύ αγαπητός ως
καλλιτέχνης.

*Συγγραφέας, M.Sc Δ/χος Μηχανικός ΕΜΠ
www.panosavramopoulos.blogspot.gr

Φιλμογραφία
1941 Νύχτα χωρίς ξημέρω-
μα, 1950 Ο μεθύστακας 
1951 Εκείνες που δεν πρέ-
πει ν’ αγαπούν, Προπαντός
ψυχραιμία, 1952 Δυο κωθώ-
νια στο Ναυτικό, 1953 Ο Κο-
κοβιός, Ο γενίτσαρος, 1954 Η
ωραία των Αθηνών, Χαρούμενο ξε-
κίνημα, 1955 Η κάλπικη λίρα, Ούτε γάτα ούτε ζη-
μιά, Πιάσαμε την καλή, Γλέντι, λεφτά κι αγάπη, Το
οργανάκι του Αττίκ, Λατέρνα, φτώχεια και φιλότιμο,
1956 Η αρπαγή της Περσεφόνης, Η καφετζού, Τα
κωθώνια του συντάγματος, 1957 Η θεία απ’ το Σι-
κάγο, Της νύχτας τα καμώματα, Ο γυναικάς, Κατά
λάθος μπαμπάς, Μανούλα, θέλω να ζήσεις, 1958
Μια ζωή την έχουμε, Χαρούμενοι αλήτες, Το νησί
της σιωπής, Οι καβγατζήδες, Μια λατέρνα μια ζωή,
Κάθε εμπόδιο για καλό, Η φτώχεια θέλει... καλοπέ-
ραση, Αδέκαροι ερωτευμένοι, 1959 Έγκλημα στο
Κολωνάκι, Ο θησαυρός του μακαρίτη, Περιπλανώ-
μενοι Ιουδαίοι, Ο Θύμιος τα ’κανε θάλασσα, Να πε-
θερός, να μάλαμα, Ήρωες της γκάφας, Έρωτας με
δόσεις, Ανθισμένη αμυγδαλιά, 1960 Χίλιες παρά
μία νύχτες, Πλούσιοι χωρίς λεφτά, Μετά την αμαρ-
τία, Το κλωτσοσκούφι, 1961 Η ζωή μου αρχίζει με
σένα, Το έξυπνο πουλί, Ο παλικαράς, Καπετάνιος
για κλάματα, Το δράμα μιας αμαρτωλής, Ο θάνατος
του παλικαριού, 1962 Δουλειές του ποδαριού, Ο
Σταμάτης και ο Γρηγόρης, Ο άντρας της γυναίκας
μου, Κορόιδο γαμπρέ, Γαμπρός για κλάματα, Του
Κουτρούλη ο γάμος, Οι τρεις σωματοφύλακες,
1963 Πολυτεχνίτης κι ερημοσπίτης, Το τυχερό παν-
ταλόνι, Οι σκανδαλιάρηδες, Ο ανιψιός μου ο Μανώ-
λης, Ευτυχώς χωρίς δουλειά, Ένας βλάκας... με πα-
τέντα, Οι δύο αλεπούδες, Αμαρτωλά χέρια, 1964 Ο
πολύτεκνος, Σχολή για σοφερίνες, Ό,τι θέλει ο λα-
ός, Έξω φτώχεια και καλή καρδιά, 1966 Πλήγωσες
την αγάπη μου, 1968 Ένας κλέφτης με φιλότιμο.

Ρε
τρ

ό

Ένας ταλαντούχος κωμικός ηθοποιός

του Πάνου Ν. Αβραμόπουλου*
www.panosavramopoulos.blogspot.gr

Ράλλης Αγγελίδης 
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Συνεχίζουμε σήμερα το θέμα μας
για την ελληνική διαιτησία, 
η οποία δυστυχώς από δικά της

μόνο λάθη, δεκάδες χρόνια τώρα,
έχει απαξιωθεί. Στο περασμένο φύλλο
του «Π», γράψαμε ότι ο πρώτος ξένος
διαιτητής ήρθε στην Ελλάδα πριν 
από 100 χρόνια για το ντέρμπι 
των «αιωνίων»!

Το θέμα της μετάκλησης ξένων διαιτη-
τών άρχισε να γίνεται μόδα στη χώρα μας,
ιδιαίτερα από τη δεκαετία του ’50. Είναι
αλήθεια πως «ένα φεγγάρι, και τα εννέα
παιχνίδια της Α’ Εθνικής τα σφύριζαν μό-
νο ξένοι διαιτητές, αμφιβόλου ικανότη-
τος», όπως διαβάζουμε. Μάλιστα, κάποι-
οι ήταν τόσο κακοί, που ο χειρότερος Έλ-
ληνας διαιτητής θα σφύριζε σαφώς καλύ-
τερα! Είπαμε, όμως, ήταν μόδα…

Για να νικήσουν οι «μεγάλοι»

Γεγονός αναμφισβήτητο είναι πως ο ερ-
χομός εννέα ξένων διαιτητών κάθε εβδο-
μάδα, για να διευθύνουν τα παιχνίδια του
ελληνικού πρωταθλήματος, έγινε η αιτία
της πλήρους απαξίωσης των Ελλήνων δι-
αιτητών. Χαρακτηριστικά, στον Τύπο της
εποχής διαβάζουμε: «Η μετάκληση ξένων
διαιτητών από τα μέσα της δεκαετίας του
’50 ήταν συνέπεια της πλήρους απαξίω-
σης των Ελλήνων στα μάτια και των οπα-
δών και των φιλάθλων». Εδώ να σημει-
ώσουμε πως «για να νικήσουν οι “μεγά-
λοι”, οι αγώνες παρατείνονταν κατά 10
με 15 λεπτά μήπως και έβαζαν γκολ!». Να
τονίσουμε πως εκείνη την εποχή δεν
υπήρχαν οι καθυστερήσεις. Παρ’ όλα αυ-
τά, οι ξένοι διαιτητές το εφάρμοζαν, δί-
νοντας την ευκαιρία στις «μεγάλες» ομά-
δες να σημειώσουν γκολ και να κερδί-
σουν. Από τότε και σύμφωνα με τους συ-
ναδέλφους εκείνης της εποχής, «οι ξένοι
διαιτητές έρχονταν κυρίως για τα ντέρμπι.
Μάλιστα, οι ομάδες πλήρωναν όλα τα
έξοδα. Ηρεμούσε ο κόσμος, διότι θεω-
ρούσε πως το λάθος δεν ήταν προμελετη-
μένο. Οι παράγοντες θεωρούσαν αδια-
νόητο να πλησιάσουν ξένο διαιτητή. Τότε
δεν υπήρχε εμπιστοσύνη για να διευθύ-
νουν Έλληνες τα ντέρμπι, διότι οι παρά-
γοντες του Ολυμπιακού και του Παναθη-
ναϊκού γνώριζαν πώς μπορούσαν και οι
μεν και οι δε να τους επηρεάσουν».

Ακόμη σε μια σελίδα αθηναϊκής εφη-
μερίδας διαβάζουμε για «το πώς και ποι-
ος θα την… έφερνε στον άλλον». Αλλά

και για τον αποκλεισμό τους, «είχαν δώ-
σει και οι διαιτητές πολλά δικαιώματα».
Να πούμε πως «στην Αγγλία γίνονται
πολλά λάθη. Όμως για τους Έλληνες δι-
αιτητές έχει περάσει στο μυαλό των αν-
θρώπων ότι τα λάθη των δικών μας διαι-
τητών γίνονται από ανικανότητα». Όλα
αυτά για τη δεκαετία του ’50.

Τι έγινε όμως τη δεκαετία του ’60; Χα-
ρακτηριστικά διαβάζουμε: «Μετά τη δε-
καετία του ’60, ό,τι καλό υπήρχε στη διαι-
τησία κάηκε στον βωμό των σκοπιμοτή-
των. Τώρα και ξένους να φέρουμε, θα
υπάρχει η σκέψη πως και αυτούς κάποιοι
θα επιδιώξουν να τους “πιάσουν” και

ίσως έχουν δίκιο». Εδώ πρέπει να υπο-
γραμμίσουμε πως η άποψη των Ελλήνων
φιλάθλων είναι τόσο πολύ διαβρωμένη,
«που δεν πρόκειται να δεχθούν ότι και το
λάθος του ξένου είναι ανθρώπινο». Μάλι-
στα, όπως μας έχει διδάξει το παρελθόν,
«η έλευση ξένων διαιτητών προκάλεσε
ακόμη μεγαλύτερα προβλήματα, ιδιαίτε-
ρα κατά τη δεκαετία του ’60».

Η κόντρα των «αιωνίων»

Η μεγάλη «κόντρα» του Ολυμπιακού με
τον Παναθηναϊκό ξεκίνησε το 1930 και
συγκεκριμένα στις 30 Ιουνίου. Σε εκείνο
το παιχνίδι, διαιτητής ήταν ο Ιταλός Ρι-

νάλντο Παλασίνα. Αυτή η κόντρα των
«αιωνίων» βρέθηκε στο αποκορύφωμά
της τη δεκαετία του ’60 «Έτσι παρήλα-
σαν από τα γήπεδά μας δεκάδες ξένοι
διαιτητές διαφορετικών εθνικοτήτων,
μέχρι και Αιγύπτιοι, Ισραηλινοί, Μαλτέ-
ζοι, Τούρκοι, Κύπριοι και άλλοι! Η αντι-
κειμενικότητά τους αμφισβητήθηκε πο-
λύ έντονα, γιατί δεν έπεισαν ότι ήταν κα-
λύτεροι από τους Έλληνες».

Πρέπει να πούμε πως, σύμφωνα με τον
κανονισμό, «οι αποφάσεις του διαιτητή
για κάθε θέμα εντός του αγωνιστικού χώ-
ρου θεωρούνται οριστικές. Το σκορ του
αγώνα δεν μπορεί να τροποποιηθεί μετά
από το παιχνίδι, ακόμη και αν αργότερα
τα στοιχεία δείχνουν ότι οι αποφάσεις
(συμπεριλαμβανομένων των γκολ που μέ-
τρησαν ή δεν μέτρησαν) ήταν λανθασμέ-
νες. Ένας διαιτητής μπορεί να αλλάξει
την απόφασή του μονάχα κατά τη διάρ-
κεια του αγώνα, εάν συνειδητοποιήσει ότι
έκανε λάθος ή αφού συμβουλευτεί έναν
βοηθό διαιτητή ή τον τέταρτο διαιτητή ή
τώρα τελευταία το VAR ρέφερι (η τελική
απόφαση είναι του διαιτητή πάντως),
εφόσον το παιχνίδι δεν έχει αρχίσει εκ νέ-
ου ή δεν έχει ολοκληρωθεί».

Πάντως εάν δεν αλλάξει κάτι στις ομά-
δες, εάν δεν γίνει κάποιο συνταρακτικό
γεγονός για τη διαιτησία, ακόμη και από
τη… Σελήνη να έρθουν διαιτητές, δεν
θα υπάρξει καμία βελτίωση στο ελληνι-
κό ποδόσφαιρο! 

Σ
αν να ή

ταν χθ
ες

του Γιώργου Κοντονή
gakontonis@icloud.com

Η απαξίωση της ελληνικής διαιτησίας



Τελικά, όσο ο άνθρωπος γίνεται πιο γνωστός,
τόσο σε κρίσιμες στιγμές χάνει την ψυχραιμία
του και τότε δείχνει τον πραγματικό του εαυ-

τό! Ο λόγος για τον τραγουδιστή Γιώργο Νταλάρα,
που όπως λένε κάποιοι «παράγει πολιτισμό»! Μάλι-
στα, κάποιοι άλλοι πιστεύουν πως ο συγκεκριμένος
τραγουδιστής «την ώρα αυτή βρίσκεται στην κορυ-
φή της καριέρας του» και μπορεί να λέει και να κάνει
ό,τι… γουστάρει! Δεν θα διαφωνήσω για τα τραγού-
δια του. Πρέπει όμως να τονίσω πως ένας άνθρω-
πος του δικού του διαμετρήματος δεν πρέπει να πέ-
φτει τόσο χαμηλά. Δεν πρέπει να χάνει την ψυχραι-
μία του. Ούτε πρέπει να εκνευρίζεται. Και φυσικά
δεν θα τα «έχωνε» στα νέα παιδιά, στη νέα γενιά των
δημοσιογράφων, που… τόλμησαν να τον ρωτήσουν
κάτι άλλο. Κάτι διαφορετικό από αυτά που ο κύριος
αυτός ήθελε. Άλλη φορά να τους δίνετε ένα… ρα-
βασάκι με τα ερωτήματα που εσείς θέλετε και εσείς
κρίνετε, κύριε!

Τόλμησε που λέτε μια νέα συνάδελφος, ένα νέο
κορίτσι, να ρωτήσει τον διάσημο Γιώργο Νταλάρα,
που μόλις έβγαινε από μια ραδιοφωνική συνέντευξή
του για τον μεγάλο Βασίλη Τσιτσάνη, «τι έχετε να πεί-
τε σχετικά με τις πρόσφατες δηλώσεις σας για τους
καλλιτέχνες Αντώνη Ρέμο και Κωνσταντίνο Αργυρό,
οι οποίοι διαφημίζουν κάποια προϊόντα;». Να πούμε
πως οι δηλώσεις του σχολιάστηκαν ποικιλοτρόπως.
Στο άκουσμα της ερώτησης αυτής, ο συγκεκριμέ-
νος τραγουδιστής έχασε την ψυχραιμία του. Αναψο-
κοκκίνισε και έβγαλε από το θηκάρι του το καλά…

ακονισμένο μαχαίρι! Και ποιος είδε τον Θεό και δεν
το φοβήθηκε! «Ξέρετε γιατί είμαστε εδώ; Για τον
Βασίλη Τσιτσάνη. Ξέρετε κάτι για τον Τσιτσάνη;» είπε
με θυμό και συνέχισε απευθυνόμενος στους νέους
συναδέλφους, που τα είχαν χάσει από το… φέρσιμό
του: «Ντροπή σας!» τόνισε! Δεν ξέρω τι θα γινόταν,
πώς θα αντιδρούσε, εάν το έλεγε σε κάποιον μεγά-
λο και φτασμένο δημοσιογράφο.

Και η οργή του Γιώργου Νταλάρα δεν τελείωσε
εκεί! Όχι. Είχε και συνέχεια. «Αυτό που κάνετε τώρα,
δεν το βρίσκετε αρκετά γελοίο;» τόνισε. Και με
ύφος χιλίων καρδιναλίων υπογράμμισε, αναφερό-
μενος στην αντίδραση των συναδέλφων του τρα-
γουδιστών που έκαναν διαφημίσεις χωρίς να τον…
ρωτήσουν: «Καλά κάνουν όσοι αντιδρούν και καλά
κάνω και εγώ που λέω τις δικές μου απόψεις». Και
αφού πήρε μια ανάσα, συνέχισε πάντα ευρισκόμε-
νος εκτός εαυτού: «Να ρωτήσω κάτι: Αυτό που κάνε-
τε τώρα, δεν το βρίσκετε αρκετά γελοίο; Για καθέ-
ναν σας προσωπικά, αλλά και για τα κανάλια που εκ-
προσωπείτε;». Και εδώ τίθεται το ερώτημα: «Γιατί,
κύριε, όλα αυτά τα λέτε στους νέους και ανήμπο-
ρους να απαντήσουν συναδέλφους μου; Αν τολμά-
τε, γιατί δεν πηγαίνετε σε ένα από τα κανάλια που
εκπροσωπούσαν οι συνάδελφοί μου, να τα πείτε με
το ίδιο ύφος στους καναλάρχες και στη διεύθυν-
ση;». Αλλά εκεί δεν σας «παίρνει». Φοβάστε!

Οι νεαροί δημοσιογράφοι είχαν την τόλμη να ξα-
ναρωτήσουν τον καλλιτέχνη για τις δηλώσεις του,
με τις οποίες κατέκρινε τους δύο συναδέλφους του.

Και τότε ο Νταλάρας έδειξε ένα άλλο κομμάτι του
εαυτού του. «Δεν είναι δημοσιογραφία αυτό, αγόρι
μου. Δεν είναι καλό αυτό που κάνετε! Σε λίγο, αν τα
δεις αυτά και δεις τον εαυτό σου, θα ντραπείς. Δεν
το κάνουμε αυτό. Στη βράση δεν κολλάει το σίδε-
ρο», είπε. Και απευθυνόμενος σε ένα νέο κορίτσι
που με το μικρόφωνο στο χέρι έστεκε δίπλα του τό-
νισε: «Και εσύ, που είσαι χαριτωμένη, ο μπαμπάς
σου ή ο θείος σου θα σου πει ότι είναι ντροπή αυτό
που κάνεις. Μην το κάνεις! Νομίζεις ότι κάνεις τη
δουλειά σου. Δουλειά δεν είναι να κάνεις οτιδήποτε,
όποτε σου τύχει. Δουλειά είναι να κάνετε κάτι με συ-
νέπεια, με ήθος και με αρχές. Αυτό που κάνετε στε-
ρείται αρχών. Εγώ δεν προσβάλλω κανέναν, εγώ
λέω τις απόψεις μου. Αν σας προσβάλλουν οι από-
ψεις μου, να ψαχτείτε. Εγώ, από το 1969 μέχρι σή-
μερα, είμαι ο ίδιος και θα το λέω πάντα!».

Σωστά, κ. Νταλάρα. Θα παίρνετε όμως και τις
ανάλογες απαντήσεις, τέτοιες που αρμόζουν στη
συμπεριφορά σας! Αναρωτιέμαι, όπως και πολλοί
άλλοι φτασμένοι συνάδελφοι δημοσιογράφοι, εάν ο
παγκόσμιος Μίκης Θεοδωράκης, ο ξακουστός
Σταύρος Ξαρχάκος ή ο αείμνηστος και ανεπανάλη-
πτος Βασίλης Τσιτσάνης θα έλεγαν όλα αυτά που
εσείς ξεστομίσατε σε βάρος νέων δημοσιογράφων,
που με ελάχιστα χρήματα προσπαθούν να κάνουν
σωστά τη δουλειά τους.

Και κάτι ακόμη, κ. Νταλάρα: Δίχως τη βοήθεια
των δημοσιογράφων δεν θα γινόσασταν γνωστός…

Αιδώς λοιπόν.

Οι επικείμενες ευρωπαϊκές εκλογές του
Ιουνίου 2024 αποτελούν μια σπουδαία
ευκαιρία για τους λαούς της Γηραιάς

Ηπείρου, προκειμένου να στείλουν πολιτικά μη-
νύματα, σε σχέση με το μοντέλο ανάπτυξής της
αλλά και τα κοινωνικά της οράματα. Σε μια κρίσι-
μη καμπή για την κοινωνική της συνοχή και την οι-
κονομική ανάπτυξη, αλλά και τους πολιτισμικούς
της προσανατολισμούς. Η Ευρώπη εμφανίζεται
σήμερα αδύναμη να απαντήσει πειστικά στα μεγά-
λα ζητήματα που ταλανίζουν τους λαούς της,
όπως τη σύμμετρη και δίκαιη ανάπτυξη, το πρό-
ταγμα της αλληλεγγύης, που υπήρξε επίτευγμα
του ευρωπαϊκού Διαφωτισμού, την κοινή άμυνα
και αντιμετώπιση ασύμμετρων απειλών, αλλά και
τη διαμόρφωση ενός πολυδιάστατου πολιτισμι-
κού οράματος, που θα σφυρηλατεί την ηθική της
ενότητα.

Στα χρόνια που πέρασαν και με την επέλευση
των τρομερών μνημονίων, η Ευρωπαϊκή Ένωση
επέδειξε βραδεία ανακλαστικά στο να στηρίξει
άμεσα και με ορθολογισμό τις χώρες που επλήγη-
σαν δημοσιονομικά, με αποτέλεσμα να δημιουρ-
γηθεί ένα πελώριο οικονομικό χάσμα –με συντα-

ρακτικές κοινωνικές συνέπειες, όπως τη διάρρη-
ξη του κοινωνικού και οικονομικού ιστού των αδύ-
ναμων μελών της– μεταξύ των χωρών του ακμά-
ζοντος Βορρά και του υστερούντος αναπτυξιακά
Νότου. Εξέλιξη που ήταν έξω και πέρα από τα εμ-
πνευσμένα οράματα των πρωτουργών της Ευρώ-
πης Σουμάν και Μονέ που οραματίστηκαν, μαζί
με την κοινή οικονομική της ευημερία, την Ευρώ-
πη της αλληλεγγύης, της συνοχής και του πολιτι-
σμού. Και η σημαντική αυτή δυσπλασία υπονό-
μευσε την πολιτική ενότητα του θεσμού, με παρε-
πόμενες παρενέργειες τη δυσπιστία στην πολιτι-
κή του αξία, αλλά και την απεχθή άνοδο στων
ακροδεξιών κομμάτων στην πολιτική σκηνή της
Ευρώπης.

Απέναντι στα παραπάνω προβλήματα, που αμ-
φισβητούν στις μέρες μας τις αξίες και τα οράμα-
τα της Ευρώπης, το ΠΑΣΟΚ προτάσσει τον άμεσο
πολιτικά αναπροσανατολισμό της και, με την υιο-
θέτηση ενός αναβαπτισμένου από τις μεγάλες
αξίες των οραματισμών της κοινωνικού μοντέλου
ανάπτυξης, να εργαστεί μεθοδικά για την ανα-
ζωογόνηση και τη χρηματοδότηση των δημόσιων
δομών της Παιδείας και της Υγείας, αλλά και για

την καταπολέμηση των περιφερειακών της ανισο-
τήτων. Συνακόλουθα, το ΠΑΣΟΚ προτάσσει το
μείζον πρόβλημα, και σε σχέση με την Ελλάδα,
της ραγδαίας αύξησης του στεγαστικού κόστους,
που αγγίζει σήμερα στη χώρα μας το 34,2% του
ετήσιου εισοδήματος των Ελλήνων πολιτών,
έναντι του αντίστοιχου μέσου όρου 19,9% της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό και στην πρόσφατη
συνάντησή του, ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ
Νίκος Ανδρουλάκης, με την Ευρωπαία Επίτροπο
Συνοχής και Μεταρρυθμίσεων Ελίζα Φερέιρα, τό-
νισε την αδήριτη ανάγκη άμβλυνσης των ανισοτή-
των, κάτι που θα δίνει όραμα και προοπτική στις
νέες γενιές. Ενώ σημειώνουμε την αισιόδοξη
έστω και μικρή, αλλά μετρήσιμη, προσπάθεια
δρομολόγησης της αμοιβαιοποίησης του χρέους,
που έγινε με ενιαίο δανεισμό των κρατών-μελών,
για να ενισχυθούν το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας και όλες οι επιμέρους δράσεις. 

Στις επικείμενες ευρωεκλογές, το ΠΑΣΟΚ διεκ-
δικεί με τις ρηξικέλευθες προτάσεις του την αλ-
λαγή του ευρωπαϊκού μοντέλου ανάπτυξης και
την ανακατεύθυνσή του στα οράματα της αλλη-
λεγγύης, της συνοχής και του πολιτισμού!

Γράφει 
ο Γιώργος
Κοντονής

Για μια Ευρώπη της συνοχής, της αλληλεγγύης και του πολιτισμού!

Δημοσιογράφος

Δίχως τους δημοσιογράφους τι θα γινόσασταν, κ. Νταλάρα...
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Από την αστρολόγο 

Αλεξάνδρα Καρτά

www.facebook.com/alexandra.karta
astro.karta19@gmail.com

Τηλ.: 697 3232 775

Σταθεροποιούνται 
οι σημαντικές σχέσεις

Αυτή την εβδομάδα προχωράμε στον δεύτερο μήνα του 2024,
που θα αποδειχθεί αρκετά σταθεροποιητικός για τους
Αιγόκερους, τους Ιχθύς, τους Παρθένους και τους Ταύρους. 

Η Αφροδίτη από το ζώδιο του Αιγόκερου θα λειτουργήσει πολύ
αρμονικά με τον Δία και τον Κρόνο, κάτι που θα ευνοήσει τα
οικονομικά μας, αλλά και τη σταθεροποίηση των σημαντικών μας
σχέσεων. Γενικότερα, η πολυαστρία στο ζώδιο του Αιγόκερου είναι
πολύ βοηθητική στις πρώτες μέρες της εβδομάδας, ενώ από την 1η
έως τις 4 Φλεβάρη οι μέρες θα είναι «αθόρυβες», χωρίς ιδιαίτερες
πλανητικές όψεις.

Κριός
(21/3-20/4)

Ο Ιανουάριος σας αφήνει με πολύ θετικό τρόπο για τα οι-
κονομικά σας, αλλά και για τις επαγγελματικές σας δραστη-
ριότητες. Αν βρίσκεστε σε αναζήτηση εργασίας, οι μέρες
αυτές είναι οι πιο κατάλληλες μέσα σε αυτή την περίοδο.
Επίσης, ένα ξαφνικό γεγονός θα γίνει η αιτία να πάρετε μία
σημαντική απόφαση για την οικονομική σας ανάπτυξη. 

Ταύρος
(21/4-20/5)

Είστε αρκετά ευνοημένοι αυτή την εβδομάδα,
όπου η πολυαστρία στο ζώδιο του Αιγόκερου ανανε-
ώνει τη θέλησή σας για μάθηση, ταξίδια και επαγ-
γελματικές δραστηριότητες. Οι μετακινήσεις σας
θα γίνουν περισσότερο ευχάριστες και ίσως γνωρί-
σετε ενδιαφέροντα πρόσωπα μέσα από αυτές. 

Δίδυμοι
(21/5-21/6)

Οικονομικές υποθέσεις στέφονται από επιτυχία, ενώ
εσάς του πρώτου δεκαημέρου οι επαγγελματικές επιδιώ-
ξεις θα σας ενεργοποιήσουν και θα νιώσετε δυνατοί για
να κάνετε παραπάνω βήματα. Δάνεια, παλιές οικονομικές
υποχρεώσεις, ή μία καλή κίνηση για να κερδίσετε κάποια
κεφάλαια, είναι η πρόθεση αυτής της εβδομάδας. 

Καρκίνος
(22/6-22/7)

Όμορφες στιγμές με το ταίρι σας θα σας χαρίσει αυτή η
εβδομάδα. Οι αδέσμευτοι έχετε πολλές πιθανότητες να
γνωρίσετε ένα ιδιαίτερο πρόσωπο, που θα γεννήσει την
επιθυμία να κάνετε μία σχέση στηριζόμενη σε καλές προ-
οπτικές. Αν έχετε κατά νου μία οικονομική βοήθεια, αυτό
είναι πολύ πιθανό να συμβεί στο τέλος του Γενάρη. 

Παρθένος
(23/8-22/9)

Στο ξεκίνημα της εβδομάδας θα έχετε με το μέρος σας τον
παράγοντα τύχη. Μπορεί να νιώσετε σημαντικοί στον επαγγελ-
ματικό σας τομέα, να δεχθείτε ένα δώρο ή να έχετε μία τυχερή
στιγμή στην προσωπική σας ζωή. Για τους γονείς, η περίοδος
αυτή είναι εξαιρετική, βλέποντας τα παιδιά σας να έχουν καλή
πορεία. Έτσι, ο Φλεβάρης θα «μπει» με αισιόδοξα μηνύματα. 

Ζυγός
(23/9-23/10)

Αυτή η εβδομάδα είναι θετική για τους οικογενειακούς σας δε-
σμούς και τα πρόσωπα που βρίσκονται κοντά σας. Είναι πολύ πι-
θανό να ασχοληθείτε με οικιακές ενασχολήσεις ή με κάποιες κα-
τασκευές για τα ομορφύνετε τον προσωπικό σας χώρο. Αν κάποιο
ακίνητο σας είχε κουράσει το περασμένο διάστημα, τώρα ήρθε η
στιγμή για να τακτοποιηθεί με τον καλύτερο τρόπο.

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Η πολυαστρία στον τομέα της επικοινωνίας, των ταξιδιών,
των σπουδών, αλλά και των συγγενικών σας προσώπων θα
έχει μία θετική επιρροή πάνω σας. Είστε έτοιμοι να κάνετε ένα
άνοιγμα σε πρόσωπα που σας περιβάλλουν, αλλά και να βρε-
θείτε κοντά σε πνευματικά μονοπάτια. Πολύ πιθανόν να τακτο-
ποιήσετε ένα θέμα που αφορά το μεταφορικό σας μέσο. 

Τοξότης
(22/11-21/12)

Τα οικονομικά σας είναι ο τομέας εκείνος που θα
ωφεληθεί περισσότερο αυτές τις μέρες. Στις 29 Ια-
νουαρίου θα έχετε μία πολύ σημαντική εξέλιξη σε αυτά,
ενώ η προσωπική σας ζωή, απ’ ό,τι φαίνεται για εσάς
του πρώτου δεκαημέρου, θα σας δώσει μία γερή βάση
με προοπτικές και άνοιγμα για πιο όμορφες μέρες. 

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Η πολυαστρία στο ζώδιό σας είναι μία ιδιαίτερη συγκυρία, που
θα σας δώσει όλα εκείνα που πραγματικά θέλετε να χτίσετε στη
ζωή σας. Συναισθηματικά θέματα για εσάς του πρώτου δεκαημέ-
ρου θα πάρουν μία καλή τροπή, λίγο πριν φύγει ο Ιανουάριος. Η
δυναμική όψη του Άρη σε τρίγωνο με τον Ουρανό θα σας βάλει
στη διαδικασία να αλλάξετε ό,τι δεν σας ικανοποιεί. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Αυτή την περίοδο θα γεννηθεί η ευκαιρία να βελτιώσετε τα
επαγγελματικά σας και να κάνετε κινήσεις σε εργασιακά θέ-
ματα, που πιθανότατα να βάλετε σε εφαρμογή το επόμενο
διάστημα. Αν για κάποιον λόγο σάς ενοχλούν ορισμένα πολύ-
βουα μέρη, αναζητήστε τις ήρεμες και μοναχικές σας φω-
λιές, που θα τις μοιραστείτε με τα αγαπημένα σας πρόσωπα. 

Ιχθύες
(19/2-20/3)

Καθοριστικό ρόλο αυτή την περίοδο θα παίξει το φι-
λικό σας περιβάλλον, όπου νέες γνωριμίες και κοινωνι-
κές επαφές θα σας φτάσουν πιο κοντά στους στόχους
σας. Ο Γενάρης φεύγοντας θα σας γεμίσει με αρκετά
αισιόδοξα μηνύματα και θα μπορέσετε να ανοίξετε νέ-
ους ορίζοντες, που θα έχουν σταθερές βάσεις.

Λέων
(23/7-22/8)

Τα επαγγελματικά σας θα πάνε πολύ καλύτερα αυτή την
εβδομάδα, αλλά οι παραφωνία θα βρίσκεται σε κάποια
πρόσωπα που δεν σέβονται τις απόψεις σας και θέλουν
να σας μειώνουν. Είναι πολύ πιθανό να έχετε μία επιτυχη-
μένη παρουσία πέρα από τις προσδοκίες σας, αν βρίσκε-
στε σε χώρους που αφορούν τους καλλιτέχνες ή τα ΜΜΕ. 

 



Το ντέρμπι των πρωτοπόρων του
πρωταθλήματος της Super
League 1 ανάμεσα στον ΠΑΟΚ και

τον Παναθηναϊκό, που θα γίνει στην
αδειανή Τούμπα, προφανώς και παίρνει
όλο το focus της αγωνιστικής, όχι όμως
για καθαρά ποδοσφαιρικούς
παραμέτρους, αλλά για
εξωαγωνιστικούς. 

Όπως ακριβώς γίνεται στην Ελλάδα τα
τελευταία 20 χρόνια, όπου το κέντρο βά-
ρους του ενδιαφέροντος στο ποδόσφαι-
ρο μεταφέρθηκε από το χορτάρι είτε σε
γραφεία αθλητικών δικαστών είτε στη δι-
αιτησία, φυσικά. Όπως ακριβώς έγινε
και με τις διοικήσεις των δύο ΠΑΕ, από
την περασμένη Δευτέρα, ακόμα, σχεδόν
μία εβδομάδα πριν συναντηθούν στην
Τούμπα. Πλέον, ποδόσφαιρο στην Ελλά-
δα είναι ποιος διαιτητής σφυρίζει και αν
έγινε κάτι ύποπτο και πονηρό με τους δι-
αιτητές γενικά, αλλά και τους επικεφα-
λής της διαιτησίας. 

Λίγες μόνο ώρες μετά την πρόσληψη
του Σουηδού Λιφ Λίντμπεργκ από την Κεν-
τρική Επιτροπή Διαιτησίας (ΚΕΔ), ως νέου

εκπαιδευτή VAR των διαιτητών, η ΠΑΕ Πα-
ναθηναϊκός μέσω διαρροών έβγαλε προς
τα έξω ένα δίκαιο παράπονο. Πώς είναι
δυνατόν να προσλαμβάνεται ένας άνθρω-
πος για να εκπαιδεύσει τους Έλληνες διαι-
τητές, όταν στη Σουηδία δεν χρησιμοποι-
ούν VAR; Μετά, όμως, ο Παναθηναϊκός
έψεξε τον ΠΑΟΚ, γιατί εισηγήθηκε την
απόλυση του προκατόχου του Λίντμπεργκ
στην ΚΕΔ, Πορτογάλου Ζοάο Καπέλα. Δη-
λαδή, οι «πράσινοι» ορθώς έθεσαν ζήτη-
μα, αφού έφυγε ένας γνώστης του VAR, ο
Καπέλα, και ήρθε ένας άσχετος, ο Λίν-
τμπεργκ. Ωστόσο, η ΠΑΕ Παναθηναϊκός εί-
χε ταχθεί κι αυτή υπέρ της απόλυσης του
Καπέλα, υπενθύμισε ο ΠΑΟΚ σε επίσημη
ανακοίνωση της ΠΑΕ. 

Γιατί απολύθηκε ο Καπέλα; Διότι θέλησε
να επιβάλει τον εξής κανόνα στο ελληνικό
ποδόσφαιρο: Οι συνομιλίες μεταξύ του δι-
αιτητή και του VARista να παίζουν ζωντα-
νά στον αέρα, να ακούγονται και από τα
μεγάφωνα του γηπέδου, εκτός από τους
τηλεοπτικούς δέκτες. Έτσι, κατά τον Κα-

πέλα, θα είχε λυθεί μια κι έξω όλο το στό-
ρι γύρω από τις μυστικές συνομιλίες που
δηλητηριάζουν τους οπαδούς, πρώτα απ’
όλα. Ο θεατής και ο τηλεθεατής θα γνώρι-
ζαν έτσι γιατί δίνεται ή όχι μία παράβαση
κ.λπ. Αυτό δεν άρεσε στους κρατούντες,
που διαχρονικά ήθελαν να κινούνται στο
σκοτάδι κι όχι στο φως. Από τη θεσμοθέ-
τηση του επαγγελματικού ποδοσφαίρου
ακόμα, το 1979. 

Εκτός από ανακοινώσεις, λογικά θα
παιχτεί και μπάλα στην Τούμπα. Ο ΠΑΟΚ
αυτή την εποχή είναι μακράν στο καλύτε-
ρό του φεγγάρι τα τελευταία χρόνια, παί-
ζει ωραίο ποδόσφαιρο, θελκτικό, πλού-
σιο, αυτό που καλύπτει και τον μη οπαδό.
Ο νεαρός Κωνσταντέλιας είναι ο… Μπα-
κασέτας τού αύριο για το ελληνικό ποδό-
σφαιρο. Ο Μπακασέτας τού σήμερα εν-
δεχομένως και να χρησιμοποιηθεί από
τον Τούρκο προπονητή του Παναθηναϊ-
κού, Φατίχ Τερίμ, έστω κι αν έχει πέντε
προπονήσεις στα πόδια του. Σίγουρα θα
παίξει ο Ιωαννίδης.

του Άλκη Φιτσόπουλου

Το μεγάλο ντέρμπι της αγωνιστικής στην Τούμπα 
άρχισε από την περασμένη Δευτέρα, με ανακοινώσεις 

και υπονοούμενα για τη διαιτησία, φυσικά
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ΠΑΟΚ - Παναθηναϊκός
γεμάτοι δηλητήριο…

Ατρόμητος - Αστέρας Τρ.
για μια θέση στα πλέι οφ

Το μεγάλο ντέρμπι της Τούμπας με-
ταξύ των πρωτοπόρων της βαθμολο-
γίας έχει πολυποίκιλο ενδιαφέρον,
αλλά δεν είναι και το μόνο. Επτά αγω-
νιστικές πριν από την καρό σημαία της
κανονικής περιόδου, το ενδιαφέρον
εστιάζεται περισσότερο στην ομάδα
που θα πάρει την 6η και προνομιούχο
θέση για να παίξει στο πλέι άουτ. Αυ-
τήν τη στιγμή, Αστέρας Τρίπολης, Λα-
μία και Ατρόμητος είναι οι υποψήφιοι.
Γι’ αυτό και το ματς του Περιστερίου
Ατρόμητος - Αστέρας Τρίπολης μπορεί
να είναι καθοριστικό για τη συνέχεια.
Η ΑΕΚ υποδέχεται τον ΟΦΗ, ο Ολυμ-
πιακός τον ΠΑΣ Γιάννινα και ο Άρης
πάει στην Καισαριανή να παίξει με την
Κηφισιά. Το πλήρες πρόγραμμα, σήμε-
ρα, Σάββατο: Παναιτωλικός - Λαμία
(17.30, Cosmote TV), Πανσερραϊκός
- Βόλος (19.30, NOVA), Κηφισιά -
Άρης (20.00, NOVA). Αύριο, Κυριακή:
ΑΕΚ - ΟΦΗ (16.00, Cosmote TV),
Αστέρας Τρ. - Ατρόμητος (17.30, NO-
VA), Ολυμπιακός - ΠΑΣ Γιάννινα
(19.30, Cosmote TV), ΠΑΟΚ - Πανα-
θηναϊκός (20.30, NOVA).

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ
(19 αγ.)
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Ο Ολυμπιακός έχει έναν μηδενισμό κι
αφαίρεση ενός βαθμού.



Διαιτησία
Για να μην το κουράζουμε με τη διαι-

τησία στο ποδόσφαιρο, οι διαιτητές
σφυρίζουν χωρίς να φοβούνται ότι ένα
πειθαρχικό όργανο θα τους τιμωρήσει.
Τέτοιο όργανο υπάρχει, αλλά είναι ανύ-
παρκτο. Όλοι οι διαιτητές σφυρίζουν
αντικειμενικά; Αυτό δεν έγινε ποτέ
στην ιστορία της διαιτησίας.

Εφετείο
Τι θα γίνει αν μία ΠΑΕ προσφύγει στο

Διοικητικό Εφετείο και ζητήσει αποζη-
μίωση για διαφυγόντα κέρδη από το
κλείσιμο των γηπέδων από την κυβέρ-
νηση; Αυτό είναι ένα ζητούμενο. Υπάρ-
χει τέτοια σκέψη; Υπάρχει. Μπορεί να
έχει γίνει και πράξη.

Βοτανικός
Τα έργα στον Βοτανικό για το καινούρ-

γιο γήπεδο του Παναθηναϊκού δεν άρχι-
σαν ακόμα. Οφείλεται στη νέα ηγεσία
του δήμου; Θα δείξει. Γιατί επί Μπακο-
γιάννη ήταν στο παρά πέντε οι μπουλν-

τόζες να αρχίσουν τις εκσκαφές. Θα
μας πληροφορήσει ο νέος δήμαρχος;

Αρχαιολογική
Μια και ο λόγος για τον Βοτανικό, η

εταιρεία που συστάθηκε μίλησε με την
Αρχαιολογική Υπηρεσία για το τι θα γί-
νει σε περίπτωση που βρουν αρχαία; Η
νομική διαδικασία είναι σαφής, σταμα-
τάει κάθε δραστηριότητα και συνεχίζε-
ται μόνο με νέα άδεια;

Φιλόπουλος
Με αφορμή τη δολοφονία του αστυ-

νομικού Γιώργου Λυγγερίδη στου Ρέν-
τη από οπαδούς του Ολυμπιακού, με
εντολή της εισαγγελέως Σταματίνας
Περιμένη, οι αξιωματικοί του οργανω-
μένου εγκλήματος ξεκίνησαν έρευνες
από τη δολοφονία του οπαδού του Πα-
ναθηναϊκού Φιλόπουλου το 2007 στη
Λαυρίου! Ωχ…

Κοροϊδία
Από τη μία στην Επιτροπή Μορφωτι-

κών Υποθέσεων της Βουλής φτάνουν
φάκελοι με «ύποπτα προς χειραγώγη-
ση» παιχνίδια της Super League 2 κι
από την άλλη οι ομάδες ζητούν όλο και
περισσότερα χρήματα από τα κέρδη
των παικτών του «Στοιχήματος». Είμα-
στε σοβαροί;

Πανάσχετος
Ο νέος πρόεδρος της Super League

1 Μηνάς Λυσσάνδρου ψήφισε «λευκό»
στην πρόταση για πρόσληψη του Σουη-
δού Λίντμπεργκ ως εκπαιδευτή VAR
των διαιτητών, αν και γνώριζε ότι στη
Σουηδία δεν χρησιμοποιούν VAR, και
συνεπώς είναι πανάσχετος. 

Μπακασέτας
Για τη μεταγραφή του Τάσου Μπακα-

σέτα από την τουρκική Τράμπζνσπορ
στον Παναθηναϊκό, ρόλο έπαιξε και η
επιθυμία του Τερίμ, την οποία ικανοποί-
ησε ο Ερντογάν, κι αυτό δεν είναι υπερ-
βολή. Το είπε έμμεσα –πλην σαφώς– ο
αρχηγός της εθνικής μας ομάδας.

του  Άλκη  Φιτσόπουλου

Ιλαροτραγωδία 
με τον Φρόιντφελντ

Ηκατάσταση με τη διαιτησία
είναι κωμική και με τον
Σουηδό αρχιδιαιτητή Πίτερ

Φρόιντφελντ μετασχηματίστηκε
σε ιλαροτραγωδία. Ο άνθρωπος
αυτός είτε μας πέρασε για ιθαγε-
νείς και απολαμβάνει να μας δου-
λεύει με 15.000 ευρώ τον μήνα
που τσεπώνει, είτε είναι τέτοια η
συμφωνία που έκανε με την ΕΠΟ
και χρησιμοποιείται ως μαριονέτα
για «κάλυψη - απόκρυψη», που λέ-
γαμε στον Στρατό. Είχαν τηλεδιά-
σκεψη την περασμένη Δευτέρα με
την Επιτροπή Επαγγελματικού Πο-
δοσφαίρου. Δεν εμφανίστηκε
στην οθόνη μέσω Skype. Προσπα-
θούσαν να του τηλεφωνήσουν.
Δεν το σήκωνε. Για να άκουγαν τις
εισηγήσεις του τον ήθελαν. Δύο
ώρες αργότερα κι ενώ η Εκτελε-
στική Επιτροπή συζητούσε, ο
Φρόιντφελντ εντοπίστηκε! Είπε ότι
είχε μπερδευτεί για την ημέρα της
συνεδρίασης και ότι νόμιζε πως η
τηλεδιάσκεψη θα γινόταν Τρίτη κι
όχι Δευτέρα. Από την ΕΠΟ διέρ-
ρευσε ότι εκείνο το δίωρο ο Πίτερ
ήταν στο γυμναστήριο, έστω κι αν
γνώρισε ότι είχε προγραμματιστεί
τηλεδιάσκεψη. Θα τρελαθούμε τε-
λείως μ’ αυτόν τον τύπο. Κι ύστε-
ρα, έχουμε απαίτηση να φτιάξει η
διαιτησία. Πώς μπορεί αυτός ο αό-
ρατος άνθρωπος να εμπνεύσει
τους διαιτητές; Πώς μπορεί να
τους νουθετήσει; Γιατί δέχτηκε να
υπογράψει, όταν γνώριζε πως εί-
ναι δεσμευμένος με τον δήμο και
δεν μπορεί να πάρει άδεια; 
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! Οι οπαδοί της ολλανδικής Ναϊμέγκεν
αποφάσισαν να κόψουν την μπίρα 
στα παιχνίδια της ομάδας τους, μόλις
είδαν ότι η τιμή ενός ποτηριού αυξήθηκε
κι έφτασε τα 6 ευρώ και 80 λεπτά. 
Ούτε ένας δεν πήγε στο μπαρ. 
Για δύο αγωνιστικές, τα μπαρ δεν
άνοιξαν. Και πάμε για την τρίτη. 

Λες
και

ήταν
χθες...

Έφυγε από τη ζωή σε ηλικία 79 ετών 
ο θρυλικός αρχηγός της Κάλιαρι, Τζίτζι
Ρίβα. Δεν πήγε ποτέ σε μεγάλη ομάδα,
έμεινε για 13 χρόνια στην πρωτεύουσα
της Σαρδηνίας, πήρε και τίτλο.
Παραμένει πρώτος σκόρερ της Εθνικής
Ιταλίας με 35 γκολ σε 49 ματς.
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Ιδεολογία του χρήματος: Ο «Ενωσίτης» Μπακασέτας στα πράσινα
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Εντάξει, το team building semi-
nar (ανάπτυξη ομαδικού πνεύ-
ματος) της ΚΟ του ΣΥΡΙΖΑ… πέ-

ρασε στην ιστορία, αλλά επειδή ο αρ-
χηγός, ιδιοκτήτης της βίλας των Σπε-
τσών, υπόσχεται «επανάληψη του εγ-
χειρήματος», δεν μπορεί να το αφή-
σουμε έτσι στη… μοίρα του, μια και
δεν θύμιζε τίποτε από εκείνα τα παλιά,
καλά, λαϊκά γλέντια με χύμα ρετσίνα,
προβατίνα στα κάρβουνα και αντάρτι-
κα τραγούδια. Για να είμαστε δίκαιοι,
βέβαια, θα πρέπει να πούμε πως, κατά
το παρελθόν, υπήρξαν άπειρες τέτοιου
είδους συνεδριάσεις στα υψίπεδα του
Κολωνακίου και σε γνωστό εμβληματι-
κό καφέ, όπου, με αφορμή έναν
εσπρέσο και ένα γαλλικό κρουασάν, τα
στελέχη αγωνιούσαν, αναζητούσαν λύ-
σεις και, κυρίως, προφήτευαν μετά με-
γίστης βεβαιότητας πως ο καπιταλι-
σμός καταρρέει οσονούπω. Βέβαια
αναμένουμε τώρα να δούμε στην πρά-
ξη την παραχθείσα πολιτική αυτής της
καινοφανούς για την ιστορία και παρά-
δοση του ΣΥΡΙΖΑ ομαδικής συνεδρία-
σης στις Σπέτσες, η οποία ήλθε να συμ-
πληρώσει μια σειρά άλλων κινήσεων
και πρωτοβουλιών, στόχος των οποίων
δεν είναι άλλος από το να σχηματισθεί
νέα εικόνα του κόμματος στα μάτια

των μελών που απέμειναν και των πάν-
τα βιαστικών ψηφοφόρων του.

Δυστυχώς, για αυτούς, οι δημοσκο-
πήσεις δείχνουν άλλα πράγματα, καθό-
λου κολακευτικά για την ηγεσία του
κόμματος και τελείως απογοητευτικά
για μέλη και οπαδούς. Καλά τα Power-
Point και οι προτζέκτορες, καλές οι συ-
νεδριάσεις και οι αυτάρεσκες δηλώ-
σεις προβεβλημένων στελεχών στα
διαλείμματα των συνεδριάσεων – κα-
νείς δεν έχει λόγο να αμφισβητήσει τις
καλές προθέσεις. Τι θα γίνει όμως με
την πολιτική; 

Με τις εναλλακτικές προτάσεις δια-
κυβέρνησης; Με τη στρατηγική ανά-
καμψης του ΣΥΡΙΖΑ, στην οποία ούτε
καν αναφέρθηκε ο νέος αρχηγός στις
Σπέτσες. Τέσσερις μήνες μετά την
εκλογή του, ουδείς έχει καταλάβει από

πού ήρθε και, κυρίως, πού θέλει να πά-
ει ο Στέφανος Κασσελάκης και μαζί
του ό,τι έχει απομείνει από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Το ιδεολογικό στίγμα ανύπαρκτο, χαο-
τική στρατηγική, πολιτική ενσυναίσθη-
ση κάτω από τη βάση και η νέα ηγετική
ομάδα αναζητείται από τη Μακρόνησο
μέχρι τις Σπέτσες. Αν σε αυτά προσθέ-
σουμε και το ζήτημα της κριτικής εξέ-
τασης τόσο της κυβερνητικής θητείας,
όσο και της αντιπολιτευτικής στάσης,
σίγουρα ακόμη και ένας τυφλός θα
μπορούσε να δει πως πρόκειται για μία
συσσωρευμένη καυστική ύλη που περι-
μένει το αναμμένο σπίρτο για να λαμ-
παδιάσει.

Είναι ξεκάθαρο πως σήμερα το κόμ-
μα αυτό που μεσουράνησε την προ-
ηγούμενη δεκαετία, πέραν της φυσιο-
λογικής εσωστρέφειας μετά από απα-
νωτές εκλογικές ήττες, αντιμετωπίζει
προβλήματα ταυτότητας και νοήματος
ύπαρξης στο πολιτικό σκηνικό. Θα μπο-
ρέσει να βρει τον δρόμο προς την πολι-
τική ή θα βαλτώσει στις εσωκομματι-
κές ίντριγκες και στη διαρκή απαξίωσή
του στα μάτια της κοινωνίας; Θα το μά-
θουμε με σιγουρά τους επόμενους λί-
γους μήνες, ίσως και τον Ιούνιο των ευ-
ρωεκλογών. Μέχρι τότε, ραντεβού στο
επόμενο team building seminar. 

ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΛΕΞΗ
Γράφει ο Φώτης Σιούμπουρας

� Θηλιά στον λαιμό μας το Δημογρα-
φικό. Mετρήστε: Από τα 11 εκατομ-

μύρια πληθυσμού, η Ελλάδα έχει 
5 εκατομμύρια άνω των 50 ετών. 
Έχουμε μείωση των γεννήσεων 9%
στην Ευρώπη και 11% στην Ελλάδα. 
Οι ηλικίες των εργαζομένων μειώνονται
κατά 10% στην Ευρώπη, έναντι 15%
στην Ελλάδα. Tο 2040 η χώρα μας θα
χάσει μισό εκατομμύριο από το εργατι-
κό της δυναμικό.

� Για αυτό το «κατεπείγον πρόβλημα»
της Ελλάδας επιβάλλεται να καθιερω-

θούν κίνητρα (οικονομικά, κοινωνικά),
ώστε και γάμοι να γίνονται και να τεκνοποι-
ούν τα νέα ζευγάρια. Και ένα ακόμη καλό
βήμα προς την κατεύθυνση αυτή είναι η
αύξηση του επιδόματος για τα νεογέννητα,
που ανακοίνωσε ο Κωστής Χατζηδάκης.

� Η εκλογή του Θόδωρου Ρουσόπου-
λου, και μάλιστα παμψηφεί, στο πό-

στο του προέδρου της Κοινοβουλευτι-
κής Συνέλευσης του Συμβουλίου της
Ευρώπης (διεθνές αξίωμα που για πρώ-
τη φορά καταλαμβάνει Έλληνας) απο-
τελεί ιδιαίτερη τιμή για τη χώρα. Το
Συμβούλιο της Ευρώπης είναι ο παλαι-
ότερος και επιφανέστερους διεθνής
οργανισμός, που απαρτίζεται από 46
κράτη, με στόχο την προάσπιση των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, της Δημοκρα-
τίας και του κράτους δικαίου.

� Δραματική η κατάσταση για τους ξενο-
δόχους στην ορεινή περιοχή των Γρε-

βενών. Κλειστά τα ξενοδοχεία τους για πά-
νω από τρία χρόνια, με αποτέλεσμα επι-
σκέπτες, που θέλουν τώρα «χειμερινό του-
ρισμό» ιδιαίτερα στα πανέμορφα χωριά της
Πίνδου και στο χιονοδρομικό κέντρο της
Βασιλίτσας, να μην βρίσκουν καταλύματα. 

� Γιατί  είναι  κλειστά τα ξενο-
δοχεία; Επειδή το κράτος κωλυ-

σιεργεί να καταβάλει τις συμφωνηθεί-
σες αποζημιώσεις για τις ζημιές (τερά-
στιες) που έχουν προκληθεί στα ξενο-
δοχεία κατά την (με απόφαση της κυ-
βέρνησης) πολύμηνη παραμονή εκεί
εκατοντάδων μεταναστών. Οι μετανά-
στες (με απόφαση πάλι της κυβέρνη-
σης) έφυγαν για άλλες «δομές», αλλά
οι ζημιές έμειναν, τις οποίες οι ξενοδό-
χοι αδυνατούν να αποκαταστήσουν χω-
ρίς τις αποζημιώσεις. Για τις οποίες μά-
λιστα οι ξενοδόχοι δικαιώθηκαν και με
δικαστικές αποφάσεις.

� Μήπως θα πρέπει να επέμβει ο ίδιος
ο πρωθυπουργός, που είναι ενήμερος

για το θέμα; Όχι τίποτε άλλο, αλλά για να
μιλάμε και για ανάπτυξη στην
Περιφέρεια, και δη στα Γρεβενά, που
μαραζώνουν.

ΦΩ.Σ

i-kyr

Τέλη Ιανουαρίου και έχει κρύο. 
Μα τι ζούμε σε αυτήν τη χώρα;

«Παραχωρώ το σπίτι μου 
στο Παγκράτι για τη συνταξιούχο
που χάνει το δικό της».

ΕIΠΕ
Ο Στέφανος
Κασσελάκης:

Κάτι στο Μαϊάμι 
δεν μπορούσε να δώσει;…

Εντάξει οι «Σπέτσες», αλλά από πολιτική τι γίνεται;
Θα μπορέσει να βρει 
ο ΣΥΡΙΖΑ τον δρόμο προς
την πολιτική ή θα βαλτώσει
στις εσωκομματικές
ίντριγκες και στη διαρκή
απαξίωσή του; 


